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Dagsorden for Kongressen 1969. 

l. Kongressens åpning. 

2. Konstituering. 

a )  Fullmaktenes godkjenning. 
b )  Vedtakelse av dagsorden og forretningsorden. 
c )  Valg av 4 ordstyrere og 4 sekretærer. 
d )  Valg av redaksjonskomite og valgkomite. 

3. Beretninger, regnskaper og revisjonsrapporter for årene 1965, 
1 966, 1967 og 1968. 

4. Vedtektsendringer. 

5. TariffspØrsmål og diverse avtaler : 

A. Den Økonomiske og faglige situasjon. 
B. Fagorganisasjonens tariffpolitikk. 
C. LovspØrsmål. 
D. Hovedavtalen med Norsk Arbeidsgiverforening. 
E. Avtalen med Den Kooperative Tarifforening. 
F. Industrielt demokrati. 

6. Fagorganisasjonens engasjement i forsikringsspØrsmål. 
7. Fagorganisasjonens handlingsprogram. 
8. OrganisasjonsspØrsmål. 
9. Internasjonale faglige spØrsmål. 

1 0. Diverse forslag. 
1 1 .  Valg. 

Valg av representanter til Kongressen. 

Landsorganisasjonens vedtekter § 5, Kongressen, har fØlgende 
bestemmelse når det gjelder valg av representanter : 

«Valg av representanter kan ikke finne sted før dagsordenen er 
lagt fram for de som skal delta i valget av representanter. 

Til drøfting av Kongressens dagsorden og valg av representanter 
skal det holdes særskilt møte blant de som har stemmerett.» 



Forretningsorden. 

1 .  MØtets forhandlinger er offentlige i den utstrekning Kongressen 
Ikke vedtar noe annet. Dagsordenens punkt 3, 4 og 5 B be
handles for lukkede dØrer. 

Adgangskort for representanter, innbudte, pressen og til
hØrere utstedes av Sekretariatet. 

2. Til å lede mØtet velges 4 ordstyrere. Ordstyrerne ordner inn
byrdes mØtenes ledelse. Til å fØre protokollen velges 4 sekre
tærer. 

3. MØtene holdes fra kl. 9.30 til kl. 13 .00 og fra kl. 1 5.00 til 
kl. 1 8.00. 

4. Ingen har rett til å få ordet mer enn 2 ganger i samme sak. 
Med unntak for innledningsforedrag er taletiden 10 min. fØrste 
og 5 minutter annen gang. Ordstyreren har for Øvrig, når han 
finner det påkrevd, rett til å stille forslag til ytterligere tids
begrensning og strek med de inntegnede talere. Til forret
ningsorden gis ingen ordet mer enn en gang og hØyst 1 minutt 
til hver sak. 

Talerne skal tale fra den bestemte plass i salen. 

5. Forslag må leveres skriftlig til ordstyreren, undertegnet med 
vedkommendes navn og navnet på den organisasjon han repre
senterer. Innsendte forslag som ikke opptas av noen represen
tant, bortfaller. Likeledes bortfaller forslag som opptas, men 
som på forespØrsel fra ordstyreren ikke får noen støtte fra 
andre organisasjoners representanter. 

Intet nytt forslag kan opptas etter at det er besluttet satt 
strek med de inntegnede talere. Forslag som ingen forbindelse 
har med de på dagsordenen oppfØrte saker, kan ikke behandles. 

6. Alle saker avgjøres med alminnelig flertall. I tvilstilfelle, eller 
når 30 representanter forlanger det, foregår avstemningen ved 
navneopprop. 

7. I protokollen innføres forslag, talere, avstemninger og vedtak. 

8. Protokollen leses opp ved hvert møtes begynnelse og for siste 
mØte ved dets avslutning. 



Dagsordenens punkt 4. 

Vedtektsendringer. 

a) Endringer av LO's vedtekter. 

§ 1. 

Formål . 

NORSK BYGNINGSINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 9, Malersvennenes Forening, Oslo, 
Avd. 23, Bærum Stein-, Jord- og Sementarbeiderforening, 
Avd. 1 9 1 ,  Drammen Bygningsarbeiderforening, foreslår: 
Punkt 2 endres og skal lyde: 
cA arbeide for 11. gjennomfØre den sosialistiske samfunnsordning i Norge . • 

Avd. 1 87, Ringerike Bygningsarbeiderjorening, foreslår : 
Punkt 3 utg1l.r og erstattes med fØlgende: 

cA arbeide for en Økonomisk, politisk, sosialistisk samfunnsordning 
Norge .• 

Avd. 244, Porsgrunn Bygningsarbeiderjorening, foreslår : 
Punkt 1 tilfØyes: 

cA arbeide for gjennomfØringen av en sosialistisk samfunnsordning . •  

Punkt 2 utgår. Punkt 3 blir punkt 2 osv. 

M o t i v e r i n g : 

Vi er av den mening at formålsparagrafens mål kun skal gjen
nomføres under en sosialistisk samfunnsordning. 

Avd. 2 74, Kristiansand Bygningsarbeiderforening, foreslår : 

cA organisere alle arbeidere til et bevisst solidarisk samvirke for å fremme 
deres faglige, sosiale og Økonomiske interesser og arbeide for produksjons
midlenes sosialisering på grunnlag av bedriftsorganer, og gj ennomfØre den 
sosialistiske samfunnsordning . •  

M o t i v e r i n g : 

Norsk Bygningsindustriarbeiderforbund har den foreslåtte tekst i 
sine vedtekter, og LO's bØr endres i samsvar med disse. Men vi 
vil også presisere at det er en hovedsak at LO arbeider aktivt for 
å gjennomfØre forslagets intensjoner. 
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Nr. 2 

Nr. 3 

Nr. 4 



Nr. 5 

Nr. 6 

Nr. 7 

Nr. 8 

Nr. 9 

Avd. 348, RØrleggernes Fagforening, Trondheim, foreslår: 
-§ 1 c punkt 3 b -å gj ennomfØre fullt bedriftsdemokrati •. ' 

Forbundsstyrets innstilling: 

Kan ikke tiltres. 

Avd. 354, Stein-, Jord- og Sementarbeidernes Forening, Trondheim: 
Punkt 1 skal lyde: 

-A arbeide for at de tilsluttede forbund blir ledet etter felles retnings
linjer for på den måten ved gjensidig solidarisk samvirke mellom forbun
dene å skape enhet og kraft i arbeidet for å fremme og samordne lØnns
takernes faglige, økonomiske, forsikringsmessige, sosiale og kulturelle 
interesser . •  

Forbundsstyrets innstilling: 
Forslaget tiltres. 

NORSK JERN- OG METALLARBEIDERFORB UND 

Avd. 68, Larvik, foreslår: 
Vedtektenes § 1, punkt 2, endres til: 
-Arbeide for produksjonsmidlenes sosialisering og gjennomfØre den sosi

alistiske samfunnsordning .• 

M o t i v e r i n g :  

Henviser til NJMF's formålsparagraf, punkt 2, hvor det i siste 
avsnitt heter : 

cå skape enhet og kraft i arbeidet for å samordne og fremme 
lØnnstakernes faglige, Økonomiske, sosiale og kulturelle interesser, 
for gjennomfØrelse av sosialismen.» 

Avd. 75, Halden, foreslår: 
Vedtektenes § 1, punkt 4. 
_ Vi henviser til formålsparagraf 4 til LO og ber om at det for ettertiden 

blir fØrt en solidarisk lØnnspolitikk fra LO's side - kfr. siste tariffoppgjØr 
Jern og Metall kontra staten og kommunene.' 

Avd. 25, Stavanger, foreslår: 
LO's vedtekter § 1, punkt 2, endres til: 

- Arbeide for produksjonsmidlenes sosialisering og gjennomfØre den sosia
listiske samfunnsordning .• 

M o t i v e r i n g : 

NJMF har allerede denne tekst i sine vedtekter, og LO's vedtekter 
bØr endres i samsvar med disse. Vi vil også presisere at det er en 
hovedsak at LO arbeider aktivt for å gjennomfØre forslagets inten-
sjoner. 
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Avd. 38, Kristiansand, foreslår : 
LO's vedtekter § 1 (formålsparagrafen) - tilfØyelse: 

«A arbeide for en sosialistisk samfunnsordning i Norge •. 

M o t i v e r i n g : 

Selv om vedtektene burde være klare nok, mener vi at paragrafen 
må styrkes ytterligere på dette felt. Vi viser for Øvrig til NJMF's 
vedtekter. 

Avd. 1 43, Mo i Rana, foreslår : 
LO's vedtekter § 1, punkt 2, endres til: 

«Arbeide Lor produksjonsmidlenes sosialisering og gjennomfØre den sosia
listiske samfunnsordning . •  

M o t i v e r i n g : 

Norsk Murerforbund har den foreslåtte tekst i sine vedtekter, og 
LO's bØr endres i samsvar med disse. Men vi vil også presisere at 
det er en hovedsak at LO arbeider aktivt for å gjennomfØre for
slagets intensjoner. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Vedtektenes § 1 punkt 1 gis fØlgende formulering: 
«A arbeide for at de tilsluttede forbund blir ledet etter fenes 

retningslinjer for på den måten ved gjensidig solidarisk samvirke 
mellom forbundene å skape enhet og kraft i arbeidet for å fremme 
og samordne lØnnstakernes faglige, Økonomiske, sosiale og kulturene 
interesser for gjennomfØrelse av sosialismen.,. 

NORSK KJEMISK IND USTRIARBEIDERFORB UND 

Forslag fra avd. 5, Odda, avd. 44, Tyssedal, avd. 53, Alvik, 
avd. 61 ,  Odda. 

§ 1, punkt 2, endres til: 

«Arbeide for produksjonsmidlenes sosialisering og gjennomfØre den sosia
listiske samfunnsordning . •  

M o t i v e r i n g : 

Norsk Murerforbund har den foreslåtte tekst i sine vedtekter, og 
LO's bØr endres i samsvar med disse. Men vi vil også presisere at 
det er en hovedsak at LO arbeider aktivt for å gjennomfØre for
slagets intensjoner. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Kan ikke tiltres. 
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Nr. 1 4  

Nr. 1 5  

Nr. 1 6  

NORSK KOMMUNEFORBUND 

Avd. 1 98, Dale Personalforening, foreslår: 
. LO's vedtekter, § 1 ,  punkt 7 og 8, strykes og det settes inn et nytt punkt 

som sier at LO er uavhengig av alle partier (politiske) .> 

M o t i v e r i n g : 

I punkt 5 i formålsparagrafen heter det at det skal arbeides for 
at fagorganisasjonen alltid er fri og uavhengig. Hvis dette skal være 
en realitet bØr LO ikke være for sterkt tilknyttet til et bestemt 
parti. Dette går ut over medlemsvervingen og uavhengigheten. Selv 
om det ikke står direkte i formålsparagrafen hvilket parti som bØr 
støttes, så vet alle hvordan det er i realiteten. 

Med vårt forslag betyr det selvfØlgelig ikke at fagbevegelsen 
ikke skal engasjere seg politisk, det ville jo være å drepe seg selv. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundsstyret kan ikke tiltre forslaget. 

NORSK MURERFORBUND 

Avd. 50, Sarpsborg, foreslår: 
LO's vedtekter § 1, pkt. 2, endres til: 
.Arbeide for produksjonsmidlenes sosialisering og gjennomfØre den sosia

listiske samfunnsordning. > 

M o t i v e r i n g : 

Norsk Murerforbund har den foreslåtte tekst i sine vedtekter, og 
LO's bØr endres i samsvar med disse. Men vi vil også presisere at 
det er en hovedsak at LO arbeider aktivt for å gjennomfØre for
slagets intensjoner. 

Forbundsstyret tiltrer forslaget. 

NORSK PAPIRINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 5, Rena Kartongarbeiderforening, 
Avd. 2 6, Borregaard Jern- og Metallarbeiderforening, foreslår : 
Landsorganisasjonens formålsparagraf 1, punkt 3, får et nytt tillegg c, 

som lyder: 
.Skog- og fjellarealer fØres tilbake til folkeeie- slik at alle har adgang 

til å ferdes i disse områder og dyrke sine hobbyer .• 

Forbundsstyrets innstilling: 
Forslagene tiltres. 

1 0  



Avd. 49, Nygard, foreslår : 
§ 1, punkt 3. Innledningen av dette punkt har fØlgende ordlyd: 
-A arbeide for gjennomfØring av Økonomisk demokrati ved bl. a. :.  

Dette foreslåes forandret til: 
-A arbeide for en sosialistisk målsetting ved bl. a . : .  

M o t i v e r i n g : 

I vår tidsepoke befinner menneskene seg i en historisk utvikling 
som gjør at folk og nasjoner må slå inn på den sosialistiske utvik
lingsvei for å kunne lØse sine egne og de felles problemer. 

Landsorganisasjonen må klart og uten vakling slå fast at vi til
streber og kjemper for en sosialistisk samfunnsutvikling i Norge. 

Vår målsetting må være en norsk vei til sosialismen og på denne 
vei er det den norske arbeiderklasse som må gå i spissen. Vi Ønsker 
ingen sosialisme fra andre land eller med lederskap fra andre land. 
Sosialismen i Norge må grunnes på norsk virkelighet - på våre 
nasjonale tradisjoner og parlamentariske organer og folkets masse
organisasjoner. Vår vei må være en fredelig demokratisk og 
humanistisk vei til sosialismen. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget tiltres. 

Fra Sekretariatet : 

Paragrafen opprettholdes sin nåværende form. 

§ 5. 

Kongressen. 

NORSK BYGNINGSINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 1 47, GjØvik og omegn Bygningsarbeiderforening, foreslår : 

2. 2. avsn., siste setning gis en tilfØyelse slik at den blir sålydende: 
-Distriktenes representanter fordeles av Sekretariatet fylkesvis med minst 

en representant fra hvert fylke som velges av de Faglige Fylkesting . •  

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget fra avd. 1 4 7  kan ikke tiltres. 

NORSK JERN- OG METALLARBEIDERFORBUND 

Avd. 1 1 8, Stord, foreslår : 
-VaIet foregår no slik at forbundsstyret plukkar ut dei 34 som skal møta 

på LO-kongressen, desse vert valde fr ei liste som avdelingane har foreslått 
kandidater til. Dette meiner ein er lite demokratisk. 

1 1  

Nr. 1 7  

Nr. 1 8  

Nr. 19  

Nr .  20  



Nr. 2 1  

Nr. 22  

Nr .  23 

Nr. 24 

Ein må komma fram til ei val ordning der medlemmene har ei meir di
rekte innflydelse på vaIet. 

Forslag til valordning: Ein brukar same valordning som til Avtaletinget, 
sjØlvsagt tilpassa slik at det på ein praktisk måte kan gj ennomfØrast .• 

Avd. 68, Larvik, foreslår : 
LO's vedtekter § 5, punkt 2, fØrste avsnitt endres til: 

_Representantene til Kongressen med tilsvarende antall varamenn velges 
med 100 fra de tilsluttede forbund og 200 fra distriktene .• 

M o t i v e r i ng :  

For at LO skal være en levende bevegelse er det påkrevet at 
medlemmene ute i distriktene gis anledning til å Øve innflytelse på 
organisasjonen. I dag fØles det mer og mer som om en sterk sentral 
elite avgjør alt uten medlemmenes oppslutning. 

Avd. 34, Sandefjord, foreslår : 
-Landet blir inndelt i så mange valgdistrikter som det er representanter. 

Fagforeningene innen hvert distrikt innstiller på 1 representant og 1 vara
mann. Samme framgangsmåte som samorganisasjonene bruker ved valg. 
Disse innstillinger blir så av forbundsstyret sendt ut til valg og avstem
ning i fagforeningene . •  

M o t i v e r i n g : 

Den nåværende valgordning er etter den overveiende del av 
medlemmenes mening udemokratisk, og gir ikke medlemmene an
ledning til å Øve direkte innflytelse på valg av representanter til 
Fagkongressen. Ved ovenfor nevnte forslag vil medlemmenes rett 
til selv å bestemme hvem de vil velge til representanter få en 
klarere form for demokratisk valg. 

Avd. 61 ,  Elverum, foreslår : 
_I forbindelse med forslag om opprettelse av Faglige Fylkesting, foreslår 

avdelingen at LO's § 5, punkt 2, avsnittets siste setning, gis en tilfØyelse slik 
at den blir sålydende: _Distriktenes representanter fordeles av Sekretariatet 
fylkesvis med minst 1 representant fra hvert fylke som velges av de Fag
lige Fylkesting .• 

M o t i v e r i n g : 

Avdelingens motivering er samlet under ett i avdelingens forslag 
om opprettelse av Faglige Fylkesting ( se dette) .  

Avd. 25, Stavanger, foreslår: 
LO's vedtekter, § 5, 1. avsnitt, endres slik: 
_Representantene til Kongressen med tilsvarende antall varamenn velges 

med 100 fra de tilsluttede forbund og 200 fra distriktene . •  

12 



M o t i v e r i n g : 

For at LO skal være en levende bevegelse er det påkrevet at 
medlemmene ute i distriktene gis anledning til å Øve innflytelse 
på organisasjonen. I dag fØles det som om en sterk sentral elite 
avgjør alt uten medlemmenes oppslutning. 

Avd. 1 43, Mo i Rana, foreslår : 
.LO's vedtekter, § 5, 1 .  avsnitt, endres til: .Representantene til Kongressen 

med tilsvarende antall varamenn velges med 100 av de tilsluttede forbund 
og 200 fra distriktene . .. 

M o t i v e r i n g : 

For at LO skal være en levende bevegelse er det påkrevet at 
medlemmene ute i distriktene gis anledning til å Øve innflytelse 
på organisasjonen. I dag fØles det mer og mer som om en sterk 
sentral elite avgjør alt uten medlemmenes oppslutning. 

Avd. 1 ,  Oslo, foreslår : 
.Landsorganisasjonens vedtekter endres slik at representantene blir valgt 

av medlemmene i hvert fylke eller forbundsdistrikt . •  

M o t i v e r i n g : 

Dette vil medfØre at medlemmene i hvert område har innflytelse 
over valg på hvem de Ønsker på Kongressen. Slik som det er nå, 
har medlemmene ingen særlig innflytelse på å få til sitt Ønske på 
representanter hvis disse ikke er oppfØrt i forbunds st yre nes forslag 
til kandidater. 

Avd. 1 ,  Oslo, foreslår : 
.LO's kongress sammensettes med 500 valgte representanter .• 

M o t i v e r i n g :  

Vi mener at en kongress som skal dekke så mange vidtrekkende 
interesser og forskjellige forbundsområder tilsier denne Økingen. 
Dette vil også medfØre at det vil bli lettere å gjennomfØre vår 
avdelings forslag. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Det vises til de innsendte forslag om endring av kongressens 
sammensetning, representantantallet og valg av representanter som 
tyder på misnØye med nåværende regler. Ut fra dette foreslås at 
Kongressen gir Sekretariatet i oppdrag å utarbeide nye regler for 

1 3  

Nr. 2 5  

Nr. 26  

Nr. 27  

Nr .  28 



Nr. 29 

Nr. 29 b 

Nr. 30 

valg av representanter til Kongressen, og vurdere en hensiktsmessig 
utvidelse av antall kongressrepresentanter på grunnlag av Lands
organisasjonens vekst og utbredelse. Sekretariatets forslag fore
legges Representantskapet i Landsorganisasjonen til godkjennelse. 

NORSK KJEMISK IND USTRIARBEIDERFORB UND 

Forslag fra avd. 5, Odda, avd. 44, Tyssedal, og avd. 53, Alvik: 
§ 5, pkt. 2, 1. avsnitt, endres til: 

-Representantene til Kongressen med tilsvarende antall varamenn velges 
med 100 av de tilsluttede forbund og 200 fra distriktene. > 

M o t i v e r i n g :  

For at LO skal være en levende bevegelse er det påkrevet at 
medlemmene ute i distriktene gis anledning til å Øve innflytelse 
på organisasjonen. I dag fØles det mer og mer som om en sterk 
sentral elite avgjØr alt uten medlemmenes oppslutning. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Kan ikke tiltres. 

NORSK KJØTTIND USTRIARBEIDERFORB UND 

Fredrikstad KjØttindustriarbeiderforening foreslår: 
- Kongressperiodene endres fra 3 til 4 år.> 

M o t i v e r i n g :  

Da vi mener at utviklingen i dagens samfunn er så sterkt og at 
den stadig foregår i raskere tempo, vil vårt forslag om en kortere 
kongressperiode være nØdvendig om fagbevegelsen skal kunne holde 
tritt og være ajour med utviklingen. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundsstyret kan ikke anbefale forslaget. Forbundsstyret anser 
at den nåværende periodes lengde er nØdvendig for å kunne få 
planlagt og satt ut i livet de saker som Kongressen - både på 
kort og lang sikt - vedtar skal gjennomfØres. 

NORSK M URERFORB UND 

Avd. 50, Sarpsborg, foreslår : 
LO's vedtekter, § 5, fØrste avsnitt, endres til: 
-Representantene til Kongressen, med tilsvarende antall varamenn, velges 

med 100 av de tilsluttede forbund og 200 fra distriktene.> 
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M o t i v e r i n g :  

For at LO skal være en levende bevegelse er det påkrevet at 
medlemmene ute i distriktene gis anledning til å Øve innflytelse på 
organisasjonen. I dag fØles det mer og mer som om en sterk sentral 
elite avgjør alt uten medlemmenes oppslutning. 

Forbundsstyret kan ikke tiltre forslaget. 

SAMORGANISASJONENE 

Elverum, Brumunddal, Hamar og Vang faglige Samorganisasjon, 
og Lillehammer og omland faglige Samorganisasjon, foreslår: 

§ 5, pkt. 2, 

annet avsnitt, siste setning, gis en tilfØyelse slik at den blir sdlydende: 

-Distriktenes representanter fordeles av Sekretariatet fylkesvis med minst 
1 representant fra hvert fylke som velges av de Faglige Fylkesting . • 

Drammen faglige Samorganisasjon foreslår: 
Den gamle ordlyd i vedtektene går ut i sin helhet og erstattes med: 
-Hvert enkelt forbund bestemmer på hvilken måte de skal velge sine 

representanter til fagkongressen .• 

Fra Sekretariatet: 

§ 5, punkt 2, 3 .  linje. 
Ordet «distriktene» utgår, og erstattes med «fylkene». 
Paragrafen for Øvrig opprettholdes i sin nåværende form (se 

nedenfor særskilt forslag vedrørende «Regler for valg av represen
tanter til Kongressen») .  

§ 6. 

Kongressens myndighetsområde. 

NORSK SKINN- OG LÆRARBEIDERFORBUND 

Halden Reiseeffekt- og Porteføljeforening, foreslår: 
Vedtektenes § 6, punkt 3, Kongressens myndighetsområde: punkt 3, 

endres til: 
-A foreta vedtak om at Sekretariatet skal bestå av forbundsformennene 

i de tilsluttede forbund i LO, varamann er de respektive forbunds nestfor
menn, kasserer eller sekretær. 

Av Sekretariatet velges et arbeidsutvalg bestående av 15 medlemmer 
med 15 varamenn. Av de 15 medlemmer er formannen, nestformannen, ho
vedkasserer og fØrstesekretær faste medlemmer av arbeidsutvalget, de Øv
rige valgte sekretærer er varamenn for dem. 

De Øvrige varamenn velges av Sekretariatet. 
Medlemmer av Sekretariatet og arbeidsutvalget skal være bosatt i Oslo 

eller nærmeste omegn. 

1 5  

Nr. 3 1  

Nr. 3 2  

Nr. 33 

Nr. 34 



Nr. 35  

Nr. 36 

Medlemmer av arbeidsutvalget og varamennene skal velges ved særskilt 
valg. Hvor valget foregår ved særskilt valg, blir det krevd kvalifisert fler
tall. Har en ikke oppnådd det ved fØrste avstemning, foretas bundet valg 
mellom de to som har oppnådd det hØyeste stemmetall. Får disse to samme 
stemmetall, skal det foretas loddtrekning .• 

M o t i v e r i n g :  I 

I den demokratiserings-prosess som foregår i dagens samfunn på 
de forskjellige felter, og de krav som stadig stilles om demokrati, I 
må det etter vår vurdering også være riktig at det blir foretatt en 
oppmyking av sammensetning av representasjonen i LO's sekretariat. 

Vi er av den bestemte oppfatning at LO's sekretariat bØr bestå 
av forbundsformennene i samtlige tilsluttede forbund i LO. Ved en 
slik sammensetning vil alle forbund i større grad være delaktig i 
behandlingen av de saker fagbevegelsen som helhet har til be
handling og også en fordeling av ansvaret for de beslutninger som 
blir fattet. En annen sak er også at cTariffrådeh da ikke vil være 
nØdvendig lenger. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Kan tiltres. 

SAMORGANISASJONENE 

Rana faglige Samorganisasjon foreslår : 

En tilfØyelse til Landsorganisasjonens vedtekter § 6 - punktene 
2, 3 og 4 sålydende: 

.Valgene skal foregå ved skriftlig avstemning .• 

M o t i v e r i n g :  

Vi mener det må være en selvfØlge at vår organisasjons hØyeste 
besluttende organer, som kongresser og landsmØter, til den ytterste 
konsekvens gjennomfØrer de demokratiske spilleregler for saks
behandling som er grunnlaget for arbeiderbevegelsens styrke. 

Dette vil også utelukke de tilfeller av mer eller mindre usaklig 
kritikk som fra tid til annen kommer fram fra enkelte etter at slike 
møter har vært holdt. 

En anser at det er viktigere spØrsmål som bØr oppta medlem
menes oppmerksomhet og aktive interesse i tida framover, og ber 
derfor om at dette diskusjonstema elimineres som her foreslått. 

Fra Sekretariatet: 

§ 6. I siste setning utgår ordene «De faglige samorganisasjoner-, 
og erstattes med ordet «Fylkenes». 
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I 

Sekretariatet består nå av 1 5  medlemmer og 9 varamenn. Dess
uten er to av tillitsmennene som ikh:e er faste sekretariatsmedlem
mer varamenn for de tillitsmenn som er medlemmer av Sekre
tariatet. Kongressen har tidligere godkjent at 6 varamenn for for
bundsrepresentantene blir innkalt til hvert sekretariatsmØte. Hvis 
alle møter, vil det da være 23 medlemmer til stede. 

Sekretariatets medlemmer blir valgt ut fra hensynet til at de 
ulike hovedområder av privat og offentlig virksomhet skal være 
representert, likeså at såvel arbeidere som funksjonærer skal være 
representert. LO har nå 38 forbund, og en må vel kunne regne med 
enkelte sammenslutninger i tida framover. Av hensyn til at Sekre
tariatet skal være et arbeidsdyktig kollegium bør det ikke være 
altfor stort, og Sekretariatet mener det må være tilstrekkelig med 
den utvidelse som er foretatt tidligere ved at så vidt mange vara
menn blir innkalt til alle møter. Sekretariatet er av den mening 
at det ikke er nødvendig at alle forbund er representert i Sekre
tariatet for å kunne dekke de hensyn som en må ta til en rimelig 
representasjon fra de ulike områder. En skal heller ikke se bort 
fra at krav om utvidelse av Sekretariatet også vil kunne ha den 
konsekvens at ikke bare alle forbund skal være representert, men 
at enkelte større forbund vil kunne kreve flere representanter 
Sekretariatet. 

Paragrafen for Øvrig opprettholdes i sin nåværende form. 

§ 8. 

Representantskapets sammensetning. 

NORSK BYGNINGSINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 1 47, GjØvik og omegn Bygningsarbeiderforening: 
l, fØrste avsnitt, etter siste Eetning, settes inn en ny setning som blir 

salydende: 
• Valg av samorganisasjonens representanter skjer på de Faglige Fylkes

ting .• 

Forbundsstyrets innstilling: 
Forslaget fra avd. 147 kan ikke tiltres. 

ORSK JERN- OG METALLARBEIDERFORBUND 

Avd. 68, Larvik, foreslår: 

LO's vedtekter, § 8, punkt l, endres slik: 
.Det består med det unntak som er nevnt nedenfor av 53 medlemmer 

valgt av forbundet og 50 medlemmer valgt av distriktene, l representant 
for de faglige samorganisasjoner for hvert fylke. osv. (som fØr) .  

2 - LO's kongress. 1 7  

Nr. 36 b 
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Nr. 39 

Nr. 40 

Nr. 4 1  

Nr. 42 

M o t i v e r i n g : 

LO bØr trekke med seg hele den kontaktflaten som organisa
sjonen har. Sentrale organer trenger impulser fra de enkelte med
lemmer. 

Avd. 23 og 61 henholdsvis Raufoss og Elverum, foreslår : 
LO's vedtekter, § 8, punkt 1: 
I fØrste avsnitt etter siste setning settes inn en setning som er sålydende: 
e Valg av samorganisasjonens representanter skjer på de Faglige Fylkes-

ting . •  

M o t i v e r i n g : 

Se den felles motivering i forbindelse med avdelingenes inn
sendelse av forslag om Faglige Fylkesting. 

Avd. 25, Stavanger, foreslår : 
LO's vedtekter, § 8, endres slik: 

eDet består med det unntak som er nevnt nedenfor av 25 medlemmer 
valgt av forbundet, 75 medlemmer valgt av distriktene, l representant for 
de Faglige Samorganisasjoner for hvert fylke. osv. (som fØr) . 

M o t i v e r i n g : 

LO bØr trekke med seg hele den kontaktflaten som organisa
sjonen har. Sentralorganene trenger impulser fra de enkelte med
lemmer. 

Avd. 1 43, Mo i Rana, foreslår : 
LO's vedtekter, § 8, punkt l, endres til: 
eDet består, med det unntak som er nevnt nedenfor, av 25 medlemmer 

valgt av forbundene, 75 medlemmer valgt av distriktene, l representant for 
de Faglige Samorganisasjoner for hvert fylke. osv. (som fØr) .  

M o t i v e r i n g : 

LO bØr trekke med seg hele den kontaktflaten som organisa
sjonen har. Sentralorganene trenger impulser fra de enkelte med
lemmer. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Kan ikke tiltres. 

NORSK KJEMISK INDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 5, Odda, avd. 44, Tyssedal og avd. 53, Alvik, foreslår : 
§ 8, pkt. 1, endres ti!: 

eDet består med det unntak som er nevnt nedenfor av 25 medlemmer 
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valgt av forbundet, 75 medlemmer valgt av distriktene, 1 representant for 
den Faglige Samorganisasjon for hvert fylke. osv. (som fØr). 

M o t i v e r i n g : 

LO bØr trekke med seg hele den kontaktflaten som organisa
sjonen har. Sentralorganene trenger impulser fra de enkelte med
lemmer. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Kan ikke tiltres. 

NORSK MURERFORBUND 

Avd. 50, Sarpsborg, foreslår :  

LO's vedtekter, § 8 ,  pkt. 1 ,  endres til: 
- Det består, med det unntak som er nevnt nedenfor, av 25 medlemmer 

valgt av forbundene, 75 medlemmer valgt av distriktene, 1 representant fra 
de Faglige Samorganisasjoner for hvert fylke. osv. (som fØr) . 

M o t i v e r i n g : 

LO bØr trekke med seg hele den kontaktflaten som organisa
sjonen har. Sentralorganene trenger impulser fra de enkelte med
lemmer. 

Forbundsstyret kan ikke tiltre forslaget. 

SAMORGANISASJONENE 

Elverum, Brumunddal, Hamar og Vang faglige Samorganisasjon 
og Lillehammer og omland faglige Samorganisasjon, foreslår : 

§ 8, punkt 1: 

fØrste avsnitt, etter siste setning, settes inn en ny setning som blir s ly
dende: 

-Valg av samorganisasjonens representanter skjer på de Faglige Fylkes
ting .• 

Fra Sekretariatet : 

§ 8, punkt 1, i annen og tredje linje utgår ordene: «Fra de faglige 
samorganisasjoner for» og erstattes med: «Valgt fra». 

Paragrafen for Øvrig opprettholde j sin nåværende form. 
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Nr. 47 

Nr. 48 

Nr. 49 

Nr. 50 

§ 9. 

Representantskapets myndighetsområde. 

NORSK BYGNINGSINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 23, Bærum Stein-, Jord- og Sementarbeiderforening, 
Avd. 1 9 1 ,  Drammen Bygningsarbeiderforening, foreslår: 

Punkt 4 går ut. 
.Det fastsettes et lØnnssystem for LO's tillitsmenn og funksjonærer slik 

at deres lØnninger stiger eller synker i takt med lØnninger i de yrker som 
er tilsluttet LO .• 

Avd. 1 8 7, Ringerike Bygningsarbeiderforening, foreslår: 
Punkt 4 endres til: 

.LØnnssystemet for tillitsmenn endres slik at lØnnsstigning eller lØnns-
reduksjoner er i samsvar med lØnnsglidningen for medlemmer tilsluttet LO . •  

Avd. 244, Porsgrunn Bygningsarbeiderforening, foreslår: 
Som nytt punkt 4: 
-Det fastsettes et lØnnssystem for de fastlØnte tillitsmenn i LO og for

bundene som bygger på gjennomsnittsfortjenesten for LO's medlemmer, 
med den til enhver tid gj eldende indeksregulering .• 

Avd. 486, Glass- og Snekkersvennenes fagforening, Bergen, fore
slår: 

-LO's distriktskontorer nedlegges. De dermed sparte utgifter tilfØres 
kampfondet, som følge av dette vil § 9, punkt 8, utgå .• 

M o t i v e r i n g : 

Vi mener at vi innenfor våre egne rekker må innse nØdvendig
heten av rasjonaliseringen og vår avdeling kan ikke se at det ved 
nedleggelse av distriktskontorene kan bli organisasjonssaker som 
ikke blir behandlet, da dette kan utfØres av de enkelte avdelinger 
eller av hovedkontoret. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslagene fra avd. 23, 1 87, 1 9 1 ,  244 om endring av punkt 4 
kan ikke tiltres. 

Forslaget fra avd. 486 om nedlegging av LO's distriktskontorer 
kan ikke tiltres. 

NORSK JERN- OG METALLARBEIDERFORBUND 

Avd. 25, Stavanger, 
Avd. 1 43, Mo i Rana, foreslår: 

LO's vedtekter, § 9, nytt punkt 13 . 
• Vedtak foretatt i representantskapet kan bare endres etter vedtak 

representantskapet. . 
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M o t i v e r i n g : 

Kongressbeslutninger, landsmØtebeslutninger osv. gjelder i perio
den inntil ny kongress, landsmØte osv. holdes. Denne regel bØr også 
gjelde for representantskap. 

Eks . :  Om representantskapsmØtet har vedtatt at et tariffoppgjØr 
skal foregå som et forbundsvis oppgjØr, kan ingen enkeltperson eller 
tilfeldige grupper av personer endre slikt vedtak. 

Forbundsstyrets innstiLLing: 

Kan ikke tiltres. 

NORSK KJEMISK INDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Forslag fra avd. 5, Odda, avd. 44, Tyssedal, avd. 53, Alvik og 
avd. 6 1 ,  Odda: 

«Vedtak fattet i Representantskapet kan bare endres etter vedtak i Repre
sentantskapet.. 

M o t i v e r i n g : 

Kongressbeslutninger, landsmØtebeslutninger osv. gjelder i perio
den inntil ny kongress, landsmØte osv. holdes. Denne regel bØr også 
gjelde for representantskap. 

Eks . : Om representantskapsmØtet har vedtatt at et tariffoppgjØr 
skal foregå som et forbundsvis oppgjØr, kan ingen enkeltperson eller 
tilfeldige grupper av personer endre slikt vedtak. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Kan ikke tiltres. 

NORSK MURERFORBUND 

Avd. 50, Sarpsborg, foreslår: 
LO's vedtekter, § 9, nytt punkt 13: 

«Vedtak fattet i Representantskapet, kan bare endres etter vedtak i Rep
resen tan tska p et. • 

M o t i v e r i n g : 

Kongressbeslutninger, landsmØtebeslutninger osv. gjelder i perio
den inntil ny kongress, landsmØte osv. holdes. Denne regel bØr også 
gjelde for representantskap. 

Eks. : Om representantskapsmØtet har vedtatt at et tariffoppgjØr 
skal foregå som et forbundsvis oppgjØr, kan ingen enkeltperson eller 
tilfeldige grupper av personer endre slikt vedtak. 

Forbundsstyret tiltrer forslaget, men er uenig i motiveringens 
siste setning. 

2 1  

Nr. 5 1  

Nr. 5 2  



Nr. 53 

Nr. 54 

Nr. 55 

Nr. 56 

NORSK PAPIRINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 49, Nygard, foreslår : 
Landsorganisasjonens vedtekter § 9, nytt punkt 13 . 
• Vedtak fattet i Representantskapet kan bare endres etter vedtak i Repre

sentantskapet.. 

M o t i v e r i n g :  

Kongressbeslutninger, landsmØtebeslutninger osv. gjelder i perio
den inntil ny kongress, landsmØte osv. holdes. 

Denne regel bØr også gjelde for Representantskapet. 
Eks . :  Om representantskapsmØtet har vedtatt at et tariffoppgjØr 

skal foregå som et forbundsvis oppgjør, kan ingen enkelt person 
eller tilfeldige grupper av personer endre slike vedtak. 

Forbundsstyrets innstiLling: 

Forslaget kan ikke tiltres. 

Fra Sekretariatet: 

Paragrafen opprettholdes sin nåværende form. 

§ 11. 

Sekretariatets myndighetsområde. 

NORSK BYGNINGSINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 244, Porsgrunn Bygningsarbeiderforening, foreslår: 
. Punkt 2. Å tilsette funksjonærer .• 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget fra avd. 244 kan ikke tiltres. 

NORSK JERN- OG METALLARBEIDERFORBUND 

Avd. 25, Stavanger, foreslår:  
LO's vedtekter, § 11, punkt 5 o g  7,  endres slik: 
. LO's forhandlingsutvalg skal bestå av like mange representanter fra 

Sekretariatet og fra arbeidsplassene. Representantene fra arbeidsplassene 
til LO's forhandlingsutvalg velges av LO's kongress og gjelder for kon
gressperioden. De valgte representantene fra arbeidsplassene i LO's for
handlingsutvalg kan ikke ha sete i Sekretariatet. Vedtektsendringene gjøres 
gj eldende fra 1969 .• 

M o t i v e r i n g :  

Det kan ikke være riktig at LO's forhandlingsutvalg bare skal 
bestå av representanter fra Sekretariatet og administrasjonen. LO's 
forhandlingsutvalg må i likhet med forbundenes forhandlingsutvalg 
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bestå av representanter både fra administrasjonen og arbeidsplas
sene. Ansvarsforholdet for forhandlingene blir derved lagt mer 
direkte over på medlemmene som det riktige demokratiske prinsipp. 

Avd. 25, Stavanger, 
Avd. 1 43, Mo i Rana, foreslår : 
LO's vedtekter, § 11, punkt 3, endres til: 
-Forvaltningen av LO's midler i samsvar med § 12.> 

M o t i v e r i n g :  

Å gi lØyvinger bØr være i samsvar med kongressens eller repre
sentantskapets vedtak. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Kan ikke tiltres. 

NORSK KJEMISK INDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Forslag fra avd. 5, Odda, avd. 44, Tyssedal, avd. 53, Alvik og 
avd. 6 1 ,  Odda: 

§ 11, pkt. 3, endres til: 

-A forvalte LO's midler i samsvar med § 12. > 

M o t i v e r i n g :  

Å gi lØyvinger bØr være i samsvar med kongress- eller represen
tantskapsvedtak. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Kan ikke tiltres. 

NORSK MURERFORBUND 

Avd. 50, Sarpsborg, foreslår : 
LO's vedtekter, § 11 pkt. 3, endres til: 

forvalte LO's midler i samsvar med § 12 .• 

M o t i v e r i n g :  

Å gi lØyvinger bØr være i samsvar med kongress- eller represen
tantskapsvedtak. 

Forbundsstyret kan ikke tiltre forslaget. 

23 

Nr. 57 

Nr. 58 

Nr. 59 



r. 60 

Nr. 61 

r. 62 

NORSK PAPIRINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 49, Nygard, foreslår : 
Landsorganisasjonens vedtekter � 11, punkt 3, endres til: 

.A forvalte Landsorganisasjonens midler i samsvar med § 12 .• 

M o t i v e r i n g : 

Å gi lØyvinger må være i samsvar med kongress- eller represen
tantskapsvedtak. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget kan ikke tiltres. 

Fra Sekretariatet: 

Paragrafen opprettholdes sin nåværende form. 

§ 15.  

Avstemning over tarifforslag - arbeidsstans. 

NORSK BYGNINGSINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 7, TØmrernes Fagforening, Oslo, 
Avd. 9, Malersvennenes Forening, Oslo, 
Avd. 23, Bærum Stein-, Jord- og Sementarbeiderforening, 
Avd. 1 33, Tømrernes Fagforening, Bærum, 
Avd. 1 8 7, Ringerike Bygningsarbeiderforening, 
Avd. 1 9 1 ,  Drammen Bygningsarbeiderforening, 
Avd. 289, Stavanger Stein-, Jord- og Sementarbeiderforening, 

foreslår : 
Punkt 1 skal lyde: 

.Tarifforslag skal gjennom avdelingene legges fram for de medlemmer 
interessetvisten gjelder .• 

Punkt 2 skal lyde: 

.Har flertallet av de medlemmer som deltar i avstemningen stemt for 
forslaget, er det vedtatt. Har flertallet stemt mot, er det forkastet.> 

Nåværende punkt 3, 4 og 5 utgår. Ellers som fØr. 

M o t i v e r i n g : 

Forbundsledelsen og våre tillitsmenn i hovedorganisasjonene må 
kunne være enige i at enkeltmedlemmenes innflytelse og avgjØrelse 
i viktige saker er blitt illusoriske. Resultatet herav er påviselig ved 
bl. a. medlemsfrafall og passivitet. Vi ser en sterk demokratisering 
i våre ulike vedtektsbestemmelser som den beste agitasjon for opp
slutning om vår fagbevegelse. 
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Avd. 219, Larvik og omland Bygningsarbeiderforening, foreslår : 
-l.  Tarifforslag skal alltid legges fram for de medlemmer som interesse

tvisten gjelder, gjennom avdelingene. 
2. Har flertallet av de medlemmer som deltar i avstemningen stemt for 

forslaget, er det vedtatt. Har flertallet stemt mot, er det forkastet .• 

M o t i v e r i n g : 

AvgjØrelsen må ligge på avdelingsplanet og medlemmene må 
møte fram for å bli orientert fØr avstemning finner sted. 

Nr. 63 

Avd. 244, Porsgrunn Bygningsarbeiderforening, foreslår :  Nr. 64  

-Tarifforslag skal legges fram for d e  medlemmer interessetvisten gjelder 
og avstemning foregår på medlemsmØte . • 

Punktene 3, 4 og 5 utgår. De Øvrige punktene som nå. 

M o t i v e r i n g : 

Paragrafens nåværende punkt 3, 4 og 5 gir Sekretariatet makt 
til å sette avstemninger ut av kraft og er en medvirkende årsak 
til passivitet i organisasjonen. 

Vi mener at de som har stemt, uansett om det er under % av 
medlemmene, må avstemningsresultatet være bindende for dem 
interessetvisten gjelder. 

Avd. 274, Kristiansand Bygningsarbeiderforening, foreslår: 
Punkt 2 skal lyde: 

-Har et flertall av de som har deltatt i avstemningen stemt for forslaget, 
er det vedtatt, har flertallet stemt mot, er det forkastet . •  

Punktene 3, 4 og 5 utgår. 

Avd. 353, Orkla Bygg- og Trearbeiderforening, foreslår: 
Punkt 1. 
-Tarifforslag skal legges fram for medlemmene til avstemning. Sekretari

atet kan etter samråd med vedkommende forbund gjøre vedtak om at av
stemningen skal foregå som uravstemning i samsvar med gjeldende ret
ningslinj er. ' 

Punkt 2. 
-Flertallet av de som har deltatt avgjør om et forslag er vedtatt eller 

forkastet. »  

Punktene 3 o g  4 utgår o g  d e  Øvrige punkter beholdes som nå. 

Avd. 409, TromsØ Bygningsarbeiderforening, foreslår : 
Nåværende punkt 1 utgår og nytt punkt 1 skal lyde: 

-Alle tarifforslag skal behandles av medlemmer på medlemsmØter, helst i 
de respektive faggrupper . •  
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Nr. 68 

Nr. 69 

Nr. 70 

Punkt 2 blir da: 

cHar et flertall av de frammøtte medlemmer godtatt forslaget, er det ved
tatt. Har flertallet stemt mot forslaget, er det forkastet . •  

M o t i v e r i n g : 

I dag må man nesten ha juridisk utdannelse for å tolke tariff
forslag. Det vil derfor være en fordel og mer demokratisk at man 
behandler tarifforslagene på medlemsmØter eller faggruppemØter og 
at avstemningen blir tatt på disse møter. Denne ordning praktiseres 
av andre forbund, så den må også kunne gjennomfØres innen vårt 
forbund. 

Nåværende punkt 3, 4 og 5 utgår. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslagene fra avd. 7, 9, 23, 1 33, 1 4 7, 1 87, 1 9 1 ,  219, 244, 2 74, 289, 
353 og 409 om endring av avstemningsreglene kan ikke tiltres. 

NORSK GRAFISK FORBUND 

Oslo Litograf- og Kjemigrafforening, foreslår: 
cTarifforslag skal legges fram for de medlemmer interessetvisten gjelder . •  

Forbundsstyret anbefaler forslaget og fremmer fØlgende forslag: 
Punkt 1 gis fØlgende ordlyd: 

cTarifforslag skal legges fram til avstemning tor de medlemmer interesse
tvisten gjelder. Avstemmingen må forberedes slik at resultatet gir et full
gyldig uttrykk for viljen hos medlemmene . •  

Punkt 2 gis fØlgende ordlyd: 

cHar et flertall av de som har deltatt i avstemningen stemt for forslaget, 
er det vedtatt. Har flertallet stemt mot, er det forkastet.»  

Punktene 3,  4 og 5 tas ut. 

M o t i v e r i n g : 

Beskyldningen mot LO for å være byråkratisk ledet og om mang
lende indre demokrati i fagbevegelsep, tilsier at en fjerner bestem
melser i LO's vedtekter som kan frata medlemmene deres soleklare 
rett til å ta avgjØrelsene selv, i sentrale saker ved en demokratisk 
avstemning. De nevnte punkter er mer egnet til å skape irritasjon 
og mistenksomhet enn de er til noen nytte. 

NORSK JERN- OG METALLARBEIDERFORBUND 

Avd. 25, Stavanger, foreslår: 
LO's vedtekter § 15 endres til: 

cTarifforslag skal legges fram som uravsemning for de medlemmer inter
essetvisten gjelder. Har flertallet av de som har deltatt i avstemningen 
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stemt for forslaget, er forslaget vedtatt. Har flertallet stemt imot, er det 
forkastet. Felles avstemning kan ikke finne sted. De Øvrige punkter endres 
i samsvar med dette.» 

M o t i v e r i n g : 

Medlemmene bØr selv avgjøre sine IØnns- og arbeidsvilkår. 

Avd. 1 2, Trondheim, foreslår: 

.Punkt 5. Omfatter en tariffbevegelse flere forbund eller fag, og det fore
ligger et forslag som er tilrådd av sekretariatet, kan sekretariatet gjøre 
vedtak om felles avstemning. For denne avstemning gjelder reglene i 
punkt 2-4, tas ut av vedtektene. »  

M o t i v e r i n g : 

Den form for «kobling» av forbund og avstemning som ble prak
tisert ved vårens tariffrevisjon var meget uheldig. Disse forbunds 
medlemmer hadde på forbundsplan utarbeidet sine tariffkrav etter 
fag og arbeidsområde og med de nØdvendige særkrav. I denne 
situasjon er det ikke riktig at andre større forbund eller flere 
forbund tilsammen ved sin stemmeovervekt skal kunne treffe av
gjØrelsen for fag og arbeidsplasser som de ikke har den ringeste 
tilknytning til. Medlemmene som blir offer for denne bestemmelse 
taper interessen og troen på nytten av det arbeid som nedlegges for 
tariffrevisjonene og fØler seg fullstendig satt utenfor det hele. Dette 
at vårens meklingsforslag inneholdt to komponenter, rettferdiggjØr 
ikke denne form for avstemning. 

Avd. 1 43, Mo i Rana, foreslår: 
LO's vedtekter, § 15,  endres til: 

.Tarifforslag skal legges fram som uravstemning for de medlemmer inter
essetvisten gjelder. Har et flertall av dem som har deltatt i avstemningen 
stemt for forslaget, er det vedtatt. Har flertallet stemt imot, er det for
kastet. Felles avstemning kan ikke finne sted. De øvrige punkter endres i 
samsvar med dette.» 

M o t i v e r i n g : 

Motiveringen til dette forslaget gir seg selv. 
Medlemmene bØr selv avgjøre sine IØnns- og arbeidsvilkår. 

Norsk Bygningsindustriarbeiderforbunds styre foreslår : 

Vedtektenes § 1 5, punkt 5, tilfØyes: 

«Felles avstemning over tarifforslag kan ikke finne sted mot det 
enkelte forbunds vilje.» 
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Nr. 74 

Nr. 75  

Nr. 7 6  

Nr. 77  

NORSK KJEMISK INDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Forslag fra avd. 5, Odda, avd. 44, TyssedaL, avd. 53, A lvik og 
avd. 6 1 ,  Odda: 

§ 15, endres til: 
«Tarifforslag skal legges fram som uravstemning for de medlemmer inter

essetvisten gj elder. Har et flertall av de som har deltatt i avstemningen 
stemt for forslaget, er det vedtatt. Har flertallet stemt imot, er det forkastet. 
Felles avstemning kan ikke finne sted. De Øvrige punkter endres i samsvar 
med dette .• 

M o t i v e r i n g : 

Motiveringen for dette forslag gir seg selv. Medlemmene bØr selv 
avgjøre sine lØnns- og arbeidsvilkår. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Kan ikke tiLtres. 

Forslag fra avd. 48, HerØya: 
§ 15, punkt 1, endres til li lyde: 
«Tarifforslag skal legges fram for de medlemmer interessetvisten gjelder. 

Et flertall av de som har tatt del i avstemningen avgjør om et forslag er 
forkastet eller vedtatt .• 

Punktene 2, 3, 4 og 5 utgår. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Kan ikke tiltres. 

Forslag fra avd. 3 1 ,  Sauda: 
§ 15, punkt 4, etter siste komma: 
«- ta endelig avgjerd,' må gå ut. 
Setningen etter siste punktum blir sålydende: 

«Sekretariatet kan da etter at vedkommende forbundsstyre er hØrt, påby 
uravstemning .• 

M o t i v e r i n g  

skulle være unødvendig da en må framtvinge dette ansvar. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Kan ikke tiLtres. 

NORSK MURERFORBUND 

Avd. 1 0, Murernes Forening, Drammen, foreslår : 
«Forslag vedrØrende avstemningsregler ved tariffavgjØrelser. 
Ved avstemning over forslag til nye tariffer, er det enkelte forbund 

suverent. Sammenkobling ved avstemning kan ikke benyttes .• 
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M o t i v e r i n g :  

Idet vi viser til avstemningsmetodene ved de siste tariffoppgjØr, 
fremmer vi dette forslag til LO's kongress 1 969. De metoder som 
har vært benyttet, mener vi er uheldige for de små forbund og fra
tar de enkelte forbund sin råderett over sine egne lØnnsmessige for
hold. 

Forbundstyret 

kan ikke tiltre forslaget. Forbundstyret er merksam på at Lands
organisasjonen selv har vært med på å utforme de avstemnings
regler som er inntatt i Arbeidstvistloven. 

Avd. 50, Sarpsborg, foreslår: 
LO's vedtekter, § 15, endres til: 

«Tarifforslag skal legges fram som uravstemning for de medlemmer inter
essetvisten gjelder. Har et flertall av de som har deltatt i avstemningen, 
stemt for forslaget, er det vedtatt. Har flertallet stemt mot, er det forkastet. 
Felles avstemning kan ikke finne sted. De Øvrige punkter endres i samsvar 
med dette .• 

M o t i v e r i n g :  

Motiveringen til dette forslag gir seg selv. Medlemmene bØr selv 
avgjøre sine lØnns- og arbeidsvilkår. 

Forbundsstyret kan ikke tiltre forslagene. 

NORSK PAPIRINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 5, Rena Kartongarbeiderforening, foreslår : 
«Avstemningsreglene ved tarifforslag gjøres slik at flertallet av de avgitte 

stemmer blir bestemmende for om et forslag er vedtatt eller forkastet.. 

Avd. 49, Nygard, foreslår : 
Landsorganisasjonens vedtekter § 15, endres til: 
cTarifforslag skal legges fram som uravstemning for de medlemmer inter

essetvisten gj elder. 
Har et flertall av dem som har tatt del i avstemningen stemt for forslaget 

- er det vedtatt. 
Har flertallet stemt mot - er forslaget forkastet. 
Felles avstemninger kan ikke finne sted. 
De Øvrige punkter endres i samsvar med dette . •  

M o t i v e r i n g : 

Motiveringen til dette forslaget gir seg selv. 
Medlemmene bØr selv avgjøre sine lØnns- og arbeidsvilkår. 

Nr. 78  

Nr .  79 

Nr.  80 

Forbundsstyrets innstilling: Nr. 8 1  

Punktene 3 og 4 i Landsorganisasjonens vedtekte7' § 1 5  - utgår. 
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Nr. 82 

Nr. 83 

Nr. 84 

Nr. 85 

Nr. 86 

Avd. 1 0, Klosterfossen, Skien, foreslår : 
-At § 15, punkt 5, utgår av Landsorganisasjonens vedtekter. > 

M o t i v e r i n g : 

Det er ikke nØdvendig å gå i detaljer om hva som skjedde ved 
tariffrevisjonen 1 968, men vårt forslag er framsatt for å unngå en 
gjentakelse av dette. 

Vi vil hevde at når Landsorganisasjonens toppledelse har valgt 
forbundsvise oppgjør ved en tariffrevisjon - må dette gjennom
fØres konsekvent. 

Landsorganisasjonens toppledelse må slutte med slik framferd 
overfor de fagorganiserte. Skal slikt fortsette vil vår organisasjon 
bli ytterligere svekket. 

Forbundsstyrets innstiUing: 

Vedtektenes § 1 5, punkt 5, endres tiL: 

Omfatter en tariffbevegelse flere forbund eller fag og det fore
Ligger et forsLag som er tiLtrådt av Sekretariatet og flertallet i hvert 
enkeLt interessert forbundsstyre - kan Sekretariatet gjøre vedtak 
om felles avstemning. 

For denne avstemning gjelder reglene i punkt 2.  

Fra Sekretariatet : 

Paragrafen opprettholdes i sin nåværende form. 

§ 1 7 .  

Kontingent. 

NORSK BYGNINGSINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 354, Stein-, Jord- og Sementarbeidernes Forening, 
Trondheim, foreslår : 

Punkt l, siste avsnitt, foreslås å lyde: 
-Forbundene skal betale kontingent til LO for 48 uker eller 1 1  måneder 

pr. år. Beregningsgrunnlaget er den kontingent som er innbetalt i lØpet 
av året.> 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget fra avd. 354 kan ikke tiltres. 

Fra Sekretariatet : 

Punktene 1-7 opprettholdes l sm nåværende form. Punkt 8 får 
fØlgende ordlyd : «Når Statistisk Sentralbyrås lønnsstatistikk -
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gjennomsnittstallet for industrien - viser endring opp eller ned 
på minst 10 prosent (første gang) i forhold til gjennomsnittstallet 
pr. 30. september 1968 (3 .  kvartal ) reguleres kontingenten til 
Landsorgani asjonen opp eller ned med samme prosentsats som 
gjennomsnittslønnen har endret seg. Reguleringen foretas fra 1 .  
januar etterat reguleringsprosenten på forhånd er klarlagt. Senere 
reguleringer foretas på samme måte med utgangspunkt fra det 
gjennomsnittstall for lønnsendringer det sist er foretatt regulering 
til. 

Innenfor denne reguleringsramme fastsetter Sekretariatet kontin
gentens øretall for uke- og månedsmerker.» 

Otto Totland, Henry Nicolaysen og Klaus Kjelsrud stemmer for 
at det etter «3. kvartal» skal stå: «kan kontingenten til LO regu
lere .» 

§ 19. 

OverfØring av medlemskap i forbundene. 

Askim faglige Samorganisasjon foreslår: 
cl vedtektene for Landsorganisasjonen, § 19, Ønskes punkt 1,  forandret til 

sålydende: 

cForbundene har plikt til å motta medlemmer fra andre forbund, og å 
ordne med utmelding av medlemmet fra dets tidligere forbund. » »  

M o t i v e r i n g :  

Grunnene for at denne forandring Ønskes, er at når medlemmet 
selv skal foreta utmelding fra sitt forbund, blir det mange ganger 
ikke gjort, da medlemmene ikke er kjent med at de selv må ordne 
dette. 

Vi kan komme i den situasjon at medlemmer framelder seg sin 
avdeling, og om det ikke ordner seg med arbeid som planlagt -
blir de faktisk uten medlemskap. 

Fra Sekretariatet : 

Paragrafen opprettholde sin nåværende form. 

§ 20. 

De faglige amorgani asjoner. 

NORSK BYGNINGSINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 1 47, GjØvik og omegn Bygningsarbeiderforening, foreslår: 
Etter det nåværende avsnitt settes inn et nytt avsnitt som blir sålydende: 

cl alle fylker holdes det hvert år Faglige Fylkesting slik som fastslått i 
samorganisasjonenes vedtekter. Landsorganisasjonen yter tilskott til arrange
mentet av Fylkestingene . •  
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Nr. 90 

Nr. 9 1  

Nr. 92 

Avd. 486, Glass- og Snekkersvennenes Fagforening, Bergen, fore
slår: 

.Vår avdeling vil foreslå at de faglige Samorganisasjonel" opphØrer . •  

M o t i v e r i n g : 

Vi finner ikke tilstrekkelig bevis for disse avdelingsorganisasjo
ners berettigelse. Den besparelse som eventuelt dette måtte med
fØre kan tilfØres stØnadskassen ( kampfondet) . 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslagene fra avd. 1 4 7  og 486 kan ikke tiltres. 

NORSK JERN- OG METALLARBEIDERFORBUND 

Avd. 23, Raufoss og avd. 6 1 ,  Elverum, foreslår: 
. §  20, etter det nåværende avsnitt, settes inn et nytt avsnitt som blir 

sålydende: 

.I alle fylker holdes det hvert år Faglige Fylkesting slik som fastslått i 
samorganisasjonenes vedtekter. Landsorganisasjonen yter tilskott til arran
gementet av Fylkestingene . • •  

Avd. 5 7, Haugesund, foreslår : 
.Avdelingen har festet seg ved samorganisasjonens betydning i organisa

sjonslivet, og vil med det utgangspunkt i egne erfaringer foreslår at sam
organisasjonene blir opplØst som organisasjonsenheter.' 

M o t i v e r i n g :  

Samorganisasjonens oppgaver må nå sies å være overtatt av nyere 
og sterkere organer, som har store muligheter til å utvikle seg i 
omfang og virke. En må konstatere at i de fleste samorganisasjons
distrikter er det lite eller ingen virksomhet og er en blindgate i 
vår organisasjonsliv, mens de nye spesialenheter er klare for å 
overta. 

1 .  AOF er et ledd som har styrket sin PosIsJon i kommunene og 
har drevet sin virksomhet i aller fleste tilfeller langt over de 
forventninger en lokalt stilte. 

2. FPU er etablert og dens virksomhet i faglige spØrsmål må styr
kes og utbygges. Ikke minst må oppgaver legges til slike lokale 
FPU. 

3. Nyorganisering av medlemmer og registrering av aktuelle uor
ganiserte bedrifter bØr i dag fØlges opp av fagorganisasjonene 
og bearbeides videre av disse. 

32  



Sekundært vil avdelingen foreslå at samorganisasjonene blir opp
rettholdt, men de lokale fagforeninger avgjør selv en eventuell til
melding ved behandling i årsmØtene, dvs. på frivillig basis skal 
tilmelding fra fagforeningene finne sted. 

Forbundsstyrets innstilling: 
Forbundet sier seg enig i behov for organisasjonsmessige nydan

nelser, og foreslår disse forslag oversendt Organisasjonskomiteen 
av 1 966. 

NORSK KOMMUNEFORBUND 

Avd. 344, Oppegård Kommuneforening, foreslår : 
.Bestemmelsen om pliktig medlemskap i Faglig Samorganisasjon opp

heves.> 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundsstyret kan ikke tiltre forslaget slik det foreligger. For
bundsstyret vi! likevel på ny reise spØrsmålet om at samorganisa
sjonene fortsatt skal opprettholdes blir utredet og behandlet på 
neste kongress. 

SAMORGANISASJONENE 

Elverum, Brumunddal, Hamar og Vang faglige Samorganisasjon 
og Lillehammer og omland faglige Samorganisasjon, foreslår : 

§ 20, etter det nåværende avsnitt, settes inn et nytt avsnitt som blir 
sålydende: 

.1 alle fylker holdes det hvert år Faglige Fylkesting slik som fastslått i 
samorganisasjonenes vedtekter. Landsorganisasjonen yter tilskott til arrange
mentet av Fylkestingene. > 

M o t i v e r i n g :  
Fagbevegelsen trenger et representativt organ i hvert fylke som 

kan representere og ivareta fagbevegelsens interesser overfor 
fylkesmyndighetene. 

Ikke minst på grunn av den plass fylket har i det lokale offentlige 
og politiske liv, et forhold som antakelig vil bli ytterligere forsterket 
i de kommende år. 

Fylkesting, fylkesutvalg og fylkesadministrasjonen inntar en 
stadig Økende posisjon i arbeidsliv, arbeidsformidling, distriktsut
bygging, regionalplanlegging m. v. 

I denne situasjon er det behov for en tilpassing av det faglige 
organisasjonsmønster. 
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Fagbevegelsen får stadig større interesser på fylkesplanet, som 
en med det nåværende organisasjonsmønster ikke har muligheter til 
å ivareta på en tilstrekkelig effektiv måte. 

I tillegg kommer det ut vil somme behov som er til stede for å Øke 
betydningen - både reelt og formelt -, av den lokale faglige 
virksomhet. Det vil også indirekte styrke de lokale faglige sam
organisasjoner. 

FAGLIG FYLKESTING vil bli et forum for koordinering og sam
ordning av fagbevegelsens faglige, organisasjonsmessige og poli
tiske innsats på fylkesplanet. 

Det vil dessuten kunne spille rollen som et informasjonsforum 
som kan bedre kontakten mellom den sentrale og lokale faglige 
virksomheten, som f. eks. behandling av tariffspØrsmål, den aktu
elle faglige og politiske situasjon m. m. 

FYLKESTINGETS funksjoner vil ellers framgå av forslag til 
vedtektsendringer. 

Fra Sekretariatet: 

Paragrafen opprettholdes i sin nåværende form. 

b) Regler for valg av representanter til LO's kongress. 

NORSK BYGNINGSINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 7, TØmrernes Fagforening, Oslo, 
Avd. 9, MaZersvennenes Forening, Oslo, 
Avd. 23, Bærum Stein-, Jord- og Sementarbeiderforening, 
Avd. 1 33, TØmrernes Fagforening, Bærum, 
Avd. 1 9 1 ,  Drammen Bygningsarbeiderforening, 
Bygningsindustriens Stedsstyre, Oslo, foreslår : 

cDen gamle ordlyd i vedtektene går ut i sin helhet og erstattes med: 
Hvert enkelt forbund bestemmer på hvilken måte de skal velge sine repre

sentanter til Fagkongressen.> 

M o t i v e r i n g : 

De nåværende regler for valg av representanter gir ikke fag
foreningene innen et distrikt en sjanse til å få valgt andre repre
sentanter enn de av forbundsstyret innstilte, og må derfor endres. 

Avd. 1 87,  Ringerike Bygningsarbeiderforening, foreslår : 
c Vedtaket fra LO-kongressen 1953 utgår i sin helhet. 

Prinsipielt forslag: 
Forbund tilsluttet LO bestemmer selv på hvilken måte de skal velge sine 

representanter til LO-kongressen. 
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Subsidiært forslag: 
Landet blir inndelt i sa mange valgdistrikter som det er tildelt represen

tanter. 
Fagforeningene i distriktene innstiller på representanter og varamenn 

innen sine respektive distrikter. 
Forbundsledelsen sender innstillingene ut til fagforeningene som foretar 

valg og avstemning. > 

M o t i v e r i n g : 

Den praktiserende valgordning ifØlge vedtak i LO-kongressen 
1953 er udemokratisk og gir ikke medlemmene noen mulighet til 
noen forandring på den valgliste som blir oppsatt fra forbunds
ledelsen. MisnØyen med en slik formyndermentalitet er påfallende 
innen flere forbund. 

Fagbevegelsen forsØmmer ikke å proklamere sin demokratiske 
struktur. La oss vise demokrati i praksis. 

Avd. 2 1 9, Larvik og omland Bygningsarbeiderforening, foreslår : 
-Hvert enkelt forbund bestemmer på hvilken måte de skal velge sine 

representanter til Fagkongressen. > 

M o t i v e r i n g : 

Hvert enkelt forbund har de beste forutsetninger for selv å finne 
ut på hvilken måte de vil velge sine representanter. Vi mener at 
dette bØr være et indre anliggende i de respektive forbund. 

Avd. 289, Stavanger Stein-, Jord- og Sementarbeiderforening, 
foreslår: 

_ Vedtaket på Bygningsindustriarbeiderforbundets landsmØte 1966 tas opp 
som avdelingens forslag: 

-Landet blir inndelt i sa mange valgdistrikter som det er representanter. 
Fagforeningene innen hvert distrikt innstiller på 1 representant og 1 vara
mann. Samme framgangsmåte som samorganisasjonene bruker ved samme 
valg. Disse innstillinger blir så av forbundsstyret sendt ut til valg og av
stemning i fagforeningene . . .  

Avd. 354, Stein-, Jord- og Sementarbeidernes Forening, Trond
heim, foreslår: 

_ Var forening viser i den forbindelse til vedtak fastsatt av vårt landsmØte 
i 1966 som sier fØlgende: 

Landet blir inndelt i sa mange valgdistrikter som det er representanter. 
Fagforeningene innen hvert distrikt innstiller på en representant og en 
varamann. Samme framgangsm te som samorganisasjonene bruker ved 
samme valg. Disse innstillinger blir så av forbundsstyret sendt ut til valg 
og avstemning i fagforeningene. > 
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M o t i v e r i n g : 

Stein-, Jord- og Sementarbeidernes Forening er av den formening 
at disse valg og vedtak vanskelig lar seg praktisere i alle forbund 
og avdelinger. Vi er av den oppfatning at dette vedtaket burde ha 
vært omarbeidet til at det er de enkelte fagforbund som innenfor 
sine egne bestemmende organer fastsetter hvordan valg til Kongres
sen skal foregå. Har et fagforbund ikke fastsatt regler for hvordan 
valg skal foregå, gjelder reglene i LO's vedtekter. 

Avd. 409, Tromsø bygningsarbeiderforening, foreslår : 
.Den gamle ordlyden går helt ut og erstattes med: 
Hvert enkelt forbund bestemmer på hvilken mate de skal velge sine repre

sentanter til LO's kongress . •  

M o t i v e r i n g : 

Den nåværende form eller regel for valg av representanter er i 
hØyeste grad udemokratisk. Det bØr være en selvfØlge at fagfor
eningene har avgjØrelsen om hvem som skal bli valgt som repre
sentanter. 

Forbundsstyrets innstining: 

ForsLagene fra avd. 7, 9, 23, 1 33, 1 8 7, 1 9 1 ,  2 1 9, 354, 409 og Byg
ningsindustriarbeidernes Stedsstyre, Oslo, kan ikke tiltres. 

ForsLaget fra avd. 289 tiltres. 

NORGES HANDELS- OG KONTORFUNKSJONÆRERS 
FORBUND 

Norges HandeLs- og Kontorfunksjonærers Forbund fremmer fØl
gende forslag når det gjelder regler for valg av representanter til 
LO's kongress : 

.Det nedsettes et utvalg på 5 representanter, fordelt med l fra LO, 2 fra 
forbundene og 2 fra samorganisasjonene, til å gjennomgå de gjeldende regler 
med sikte på å framlegge forslag til en bedre valgordning for representanter 
til Kongressen. LO's representantskap gis fullmakt til å vedta eventuelle 
endringer, slik at disse kan gjøres gjeldende for valg på representanter til 
Kongressen 1973 . •  

NORSK KJEMISK INDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 48, HerØya, foreslår : 
.Reglene for valg av representanter til LO-kongressen må gjøres mer 

demokratiske. De fagorganiserte må selv direkte få anledning til a velge 
sine representanter til Kongressen. 

Reglene for valg endres slik at valgene foregår distriktsvis i valgkretser 
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som det enkelte forbund har inndelt, ikke som nå ved en enkelt liste for 
hele landet.» 

Forbundsstyrets innstilling: 

Kan ikke tiltres. 

NORSK PAPIRINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 4, Norwegian Papirarbeiderforening, foreslår : 
.Fagkongressen nedsetter en komite, som overfor neste Kongress skal 

komme med forslag til nye regler for valg av representanter til Fag
kongressen.> 

M o t i v e r i n g : 

Når fagforeningene har innstilt på kandidater, og det blant disse 
er foretatt en utpeking på et hØyere hold, er det ikke noen ut
velgingsmuligheter igjen til medlemmene. 

Valget som da blir foretatt, er et rent skuespill og fØles uverdig 
et demokratisk miljØ. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget kan ikke tiltres. 

Forbundsstyrets innstilling på representanter til Landsorganisa
sjonens kongress blir foretatt på grunnlag av forslag fra avdelingene 
under hensyntaken til en rettferdig representasjon fra de forskjel
lige distrikter. 

Fra Sekretariatet: 

Den organisasjonskomite som nå er i arbeid, kal legge fram 
en innstilling vedrørende LO's hele struktur og oppbygging. Komi
teen har allerede utarbeidet et debattopplegg som vil foreligge på 
Kongressen. Det skal så senere diskuteres i fagforeningene, og på 
grunnlag av den diskusjon og de uttalelser som da kommer fram 
skal komiteen legge fram endelig innstilling. Regler for valg av 
representanter til Kongressen må derfor ses i sammenheng med 
den eventuelt nye struktur og oppbygging LO får. I sammenheng 
med foran tåen de innbyr Sekretariatet Kongressen til å gjøre slikt 
vedtak: 

I amråd med Organisasjon komiteen oppnevner Sekretariatet et 
utvalg som skal vurdere reglene for valg av repre entanter til 
Kongressen, slik at disse regler behandles på samme tid om Orga
nisasjonskomiteens innstilling. 
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c )  Samorganisasjonenes vedtekter. 

a) Kontingenten . 

SAMORGANISASJONENE 

Drammen Faglige Samorganisasjon foreslår : 
.Kontingent til de lokale samorganisasjoner, utstedes av LO eller for

bundene i henhold til solgte merker. 
Slik det er nå, er det en del fagforeninger som stadig ligger etter med 

kontingentinnbetalingen . •  

Rana Faglige Samorganisasjon foreslår : 
.På bakgrunn av at kontingentsatsene i henhold til § 9 i vedtektene for 

samorganisasjonene ikke er endret på mange år, pålegges Sekretariatet å 
beregne en forhØyelse av disse maksimumssatser i samsvar med utviklingen 
av de Øvrige kontingentsatser innen Landsorganisasjonen . •  

M o t i v e r i n g : 

Det har nå i en årrekke ikke vært mulig å oppnå selv en nomi
nell Øking i det Økonomiske grunnlag for samorganisasjonenes 
virksomhet, blant annet fordi en har inntrykk av at de fleste be
nytter seg av maksimumssatsene. 

Med den omkostnings Øking som samtidig har funnet sted har 
det derfor stadig blitt vanskeligere å opprettholde aktiviteten som 
Ønskelig kunne være. 

Arbeidsoppgavene for samorganisasjonene har samtidig Økt i 
akselererende tempo, slik at en mener det ikke lenger er mulig å 
dekke behovene på en tilfredsstillende måte med de nåværende 
Økonomiske forutsetninger. 

Blant annet mener vi at arbeidet i opplysnings sektoren burde 
tilgodesees med større innsats på det lokale plan, og med den 
stadig vanskeligere situasjon som kommunene befinner seg i redu
seres også mulighetene for Økonomiske tilskudd derfra. Det er 
således vår oppfatning at den aktivitetsØking som vi Ønsker på 
denne sektor må vi selv skaffe Økonomisk grunnlag for - i hvert 
fall forelØpig. 

I tillegg hertil har alle faste utgifter, såsom husleier, porto, 
annonser, telefon, lys og strøm og kontorrekvisitter også fulgt med 
i prisjaget år for år. 

Vi mener også at det er maktpåliggende med Økt innsats, også 
Økonomisk, når det gjelder f. eks. tilrettelegging av viktige saker 
og innadvendt orientering samt utadvendt informasjon og «service
tjeneste» for medlemmer og foreninger. 

På bakgrunn av foranstående anbefaler vi vårt forslag. 
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Rana Faglige Samorganisasjon foreslår : 
FØlgende tilfØyelse til samorganisasjonens vedtekter > 9: 

.For de fagforeninger som ikke betaler den kontingent til samorganisasjo
nen som er fastsatt i henhold til vedtektene, er deres fagforbund ansvarlig 
for restansene.· 

M o t i v e r i n g :  

Det er et beklagelig faktum at noen fagforeninger er mer eller 
mindre « lukkede» foreninger både for samorganisasjonene og for 
andre instanser som der naturlig bØr samarbeides med. ( Eksempelvis 
AOF. ) 

Noen av disse foreninger har en inntrykk av er svært lite aktive, 
og det viser seg til dels at verken muntlige eller skriftlige henven
delser fra samorganisasjonen eller AOF medfØrer reaksjon fra for
eningens ledelse. 

For den faglige aktiviteten på det lokale plan mener vi dette er en 
meget betenkelig utvikling som ikke må få lov til å fortsette, og 
at noe må gjØres for å trekke også slike foreninger med i det aktive 
arbeide igjen. Det er forståelig, om enn meget beklagelig, at en 
forening som av en eller annen grunn er blitt liggende etter med 
kontingentinnbetalingen til samorganisasjonen ikke lenger holder 
seg så mye «frampå» når det gjelder virksomheten i Samorganisa
sjonen. 

Dette spØrsmål samt kontingentrestansene har også her voldt 
mye arbeid, idet gjentagne henvendelser har vært sendt til fore
ningene - og også til enkelte forbund om saka uten å ha gitt de 
tilsiktede resultater. 

Uten at foreningene betaler sin kontingent til samorganisasjonen 
har, etter vår oppfatning, styret små muligheter til å drive en virk
somhet av et slikt omfang at det i tilstrekkelig grad «trenger inn h 
og aktiviserer slike foreninger. Dette så meget mer som vi anser 
at de Økonomiske forutsetninger som samorganisasjonene har, for
holdene tatt i betraktning, er heller beskjedne for tida. 

I den forbindelse henviser vi til vårt forslag foran. 

Trondheim og Omegn Faglige Samorganisasjon foreslår : 
• Vedtaket i LO's sekretariat angående Statstj enestemannskarlellets kon

tingent til lokale samorganisasjoner, sålydende: Kontingenten er 1 Øre pr. 
uke pr. medlem beregnet etter forbundets brutto medlemstall, forandres til: 
Karlellkontingenten skal være henholdsvis 3 Øre for helt- og 2 Øre for 
halvtbetalende medlem pr. uke . •  

Øvre SolØr Samorganisasjon foreslår : 
.At Kongressen vedtar å utrede spØrsmålet om kontingenten til samorgani

sasjonene . •  
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M o t i v e r i n g : 

Slik systemet er i dag er det mange avdelinger som forsØker å 
unnlate å betale kontingent til samorganisasjonen, - og enkelte er 
det uråd å få til å betale. 

Den nåværende ordning er lite effektiv og skaper mye arbeid for 
kassererne i samorganisasjonene og også for kassererne i avdelin
gene. Det beste ville være om kontingenten var inkludert i merkene 
til forbundene og at forbundene sendte oppgjør for sine medlem
mer direkte til samorganisasjonene. 

Med den lave kontingent som blir brukt nå i vårt distrikt og 
enkelte avdelinger dessuten saboterer betalingen, blir samorganisa
sjonens Økonomi svekket, - og som igjen slår ut på samorganisa
sjonens effektivitet og minsker slagkraften i organisasjonsområdet. 
Kongressen bØr klart og tydelig slå fast en gang for alle samorga
nisasjonens status i vårt organisasjonsapparat og LO påser at 
forbundene fØlger de vedtekter og retningslinjer som er vedtatt for 
samorganisasjonene. 

b) Opprettelse av fagl ig fylkesting. 

NORSK BYGNINGSINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 1 4 7, GjØvik og omegn Bygningsarbeiderforening, foreslår : 
cEn gang i året - april/mai - avholdes det i hvert fylke et FAGLIG 

FYLKESTING som består av valgte representanter fra fylkets samorgani
sasjoner. 

I vedtekter for de Faglige Samorganisasjonene fØYes inn en ny § 15 og 
som nye §§ 16, 17 og 18. 

§ 15. Faglig Fylkesting. 

En gang i året - april/mai - avholdes det i hvert fylke et Faglig Fylkes
ting som består av valgte representanter fra fylkets samorganisasjoner. 

Valg av representanter til fylkestinget skjer på samorganisasjonens års
mpte etter fØlgende skala: 

O-- 500 medlemmer . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  1 representant 
500--1000 . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  . . . . . .  . . . .  . . . . .  1 
For hver påbegynt 1000 medlemmer over de fØrste 1000 

medlemmer . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  1 

Samorganisasjonens medlemstall ved siste årsskifte legges til grunn for 
beregningen. 

Der det av geografiske eller andre praktiske grunner vil være hensikts
messig med en annen representasjon eller arrangementsform, kan dette fast
settes av Sekretariatet. 

§ 16. 
Landsorganisasjonens distriktskontorer fungerer som fylkestingets sekre

tariater og forestår således de praktiske arrangementene. 
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Forslag fra samorganisasjonene om saker som Ønskes behandlet pa de 
Faglige Fylkesting, må være innsendt 25 dager i forveien. 

17. 
Fylkestingene konstituerer seg selv med en mØteledelse (dirigenter) på 

3 medlemmer. LO's distriktssekretærer fungerer som fylkestingets sekre
tærer. 

Landsorganisasjonen gir Økonomisk tilskott til fylkestingenes praktiske 
arrangement. 

De øvrige utgifter til representasjon m. v. dekkes av de deltakende sam
organisasjoner. Det nyttes reisefordeling. 

§ 18. 
De Faglige Fylkestingene skal være et samarbeidsorgan for fagbevegelsen 

på fylkesplanet og kan bl. a. ta opp til behandling: 

a) et hvert faglig, politisk og organisasjonsmessig spØrsmål av riks- og 
fylkesmessig karakter og interesse, 

b) en samordning av samorganisasjonenes arbeid og innsats gjennom felles 
aksjons- og arbeidsopplegg på fylkesplanet, 

c) spesielle interessespØrsmål fagbevegelsen måtte ha overfor de fylkes
kommunale myndigheter og overfor fylkesadministrasjonen, 

d) innstilling på representanter fra fagbevegelsen til nemnder og utvalg 
på fylkesplanet, 

e) valg av fylkesrepresentasjon til Landsorganisasjonens kongresser og 
Representantskap i henhold til LO's vedtekter § 5, punkt 2 og § 8 punkt l.  

De Faglige Fylkesting skal også fungere som informasjonsforum mellom 
den sentrale faglige ledelsen og den lokale fagbevegelse.> 

M o t i v e r i n g : 

Fagbevegelsen trenger et representativt organ i hvert fylke som 
kan representere og ivareta fagbevegelsens interesser overfor fyl
kesmyndighetene. 

Ikke minst på grunn av den plass fylket har i det lokale offent
lige og politiske liv, et forhold som antakelig vil bli ytterligere 
forsterket i de kommende år. 

Fylkesting, fylkesutvalg og fylkesadministrasjonen in.ltar en 
stadig Økende posisjon i arbeidsliv, arbeidsformidling, distrikts
utbygging, regionalplanlegging m. v. 

I denne situasjon er det behov for en tilpassing av det faglige 
organisasjonsmønster. Fagbevegelsen får stadig større interesser på 
fylkesplanet, som en med det nåværende organisasjonsmønster ikke 
har muligheter til å ivareta på en tilstrekkelig effektiv måte. 

I tillegg kommer det utvilsomme behov som er til stede for å 
Øke betydningen - både reelt og formelt - av den lokale faglige 
virksomhet. Det vil også indirekte styrke de lokale faglige sam
organisasjoner. 

Faglig Fylkesting vil bli et forum for koordinering og samord-
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ning av fagbevegelsens faglige, organisasjonsmessige og politiske 
innsats på fylkesplanet. Det vil dessuten kunne spille rollen som 
et informasjonsforum som kan bedre kontakten mellom den sen
trale og lokale faglige virksomheten, som f.  eks. behandling av 
tariffspØrsmål, den aktuelle faglige og politiske situasjon m. m. 

Fylkestingets funksjoner vil ellers framgå av forslag til ved
tektsendringer. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget fra avd. 1 4 7  oversendes Sekretariatet, eventuelt Repre
sentantskapet, til vurdering. 

NORSK JER - OG METALLARBEIDERFORBUND 

Avd. 23, Raufoss, og avd. 6 1 ,  Elverum, foreslår : 
c En gang i året avholdes det i hvert fylke et Faglig Fylkesting som består 

av valgte representanter fra fylkets samorganisasjoner. 

Forslag til diverse vedtektsendringer: 
I vedtekter for de Faglige Samorganisasjoner fØyes inn en ny § 15, og 

som nye § §  16, 17 og 18. 

§ 15. 
Faglig Fylkesting. 

En gang i året avholdes det i hvert fylke et Faglig Fylkesting som består 
av valgte representanter fra fylkets samorganisasjoner. Valg av represen
tanter til fylkestinget skjer etter fØlgende skala: 

O-- 500 medlemmer . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1 representant 
500-1000 . . . . .  . .  . .  . .  . .  . . . .  . .  . .  . .  . . . . . . . . . .  . .  . . .  1 
For hvert påbegynt 1000 medlemmer over de fØrste 1000 

medlemmer . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1 

Samorganisasjonens medlemstall ved siste årsskifte legges til grunn for 
beregningen. 

Valg av representanter skjer på det møtet hvor innkalling og varsel om 
forslagsfrist foreligger. 

Der det av geografiske eller andre praktiske grunner vil være hensikts
messig med en annen representasjon eller arrangementsform, kan dette 
fastsettes av Sekretariatet. 

§ 16. 
Landsorganisasjonens distriktskontorer fungerer som fylkestingenes sekre

tariater og forestår således de praktiske arrangementene. 
Forslag fra samorganisasjonene om saker som Ønskes behandlet på de 

Faglige Fylkesting, må være innsendt 25 dager i forveien. 
De lokale fagforeninger sender sine forslag til samorganisasjonene. 

§ 17. 
Fylkestingene konstituerer seg selv med en mØteledelse (dirigenter) på 

3 medlemmer. LO's distriktssekretærer fungerer som fylkestingenes sekre
tærer. 

42 



Landsorganisasjonen gir Økonomisk tilskott til fylkestingenes praktiske 
arrangement. 

De Øvrige utgifter til representasjon m. v. dekkes av de deltakende sam
organisasjoner. Det nyttes reisefordeling. 

§ 18. 

De Faglige Fylkestingene skal være et samarbeidsorgan for fagbevegelsen 
på fylkesplanet og kan bl. a. ta opp til behandling: 

a) et hvert faglig, politisk og organisasjonsmessig spØrsmål av riks- og 
fylkesmessig karakter og interesse, 

b) en samordning av samorganisasjonenes arbeid og innsats gjennom felles 
aksjons- og arbeidsopplegg på fylkesplanet, 

c) spesielle interessespØrsmål fagbevegelsen måtte ha overfor de fylkes
kommunale myndigheter og overfor fylkesadministrasjonen, 

d) innstilling på representanter fra fagbevegelsen til nemnder og utvalg 
på fylkesplanet, 

e) valg av fylkesrepresentasjon til Landsorganisasjonens kongresser og 
Representantskap i henhold til LO's vedtekter § 5 punkt 2 og § 8 punkt l .  

D e  Faglige Fylkesting skal også fungere som informasjonsforum mel
lom den sentrale faglige ledelse og den lokale fagbevegelse. 

Den nåværende § 15 blir § 19. 

M o t i v e r i n g : 

Fagbevegelsen trenger et representativt organ i hvert fylke som 
kan representere og ivareta fagbevegelsens interesser overfor fylkes
myndighetene. Ikke minst på grunn av den plass fylket har i det 
lokale offentlige og politiske liv, et forhold som antakelig vil bli 
ytterligere forsterket i de kommende år. Fylkesting, fylkesutvalg 
og fylkesadministrasjon inntar en stadig økende posisjon i arbeids
liv, arbeidsformidling, distriktsutbygging, regionalplanlegging m. v. 
I denne situasjon er det behov for en tilpasning av det faglige 
organisasjonsmønster. Fagbevegelsen får stadig større interesser på 
fylkesplanet, som en med det nåværende organisasjonsmønster ikke 
har muligheter til å ivareta på en tilstrekkelig effektiv måte. 

I tillegg kommer det utvilsomme behov som er til stede for å 
Øke betydningen - både reelt og formelt - av den lokale faglige 
virksomhet. Det vil også indirekte styrke de lokale faglige sam
organisasjonene. 

Faglig Fylkesting vil bli et forum for koordinering og samordning 
av fagbevegelsens faglige, organisasjonsmessige og politiske innsats 
på fylkesplanet. Det vil dessuten kunne spille rollen som et informa
sjonsforum som kan bedre kontakten mellom den sentrale og lokale 
faglige virksomheten, som f. eks. behandling av tariffspØrsmål, den 
aktuelle faglige og politiske situasjon m. m. 

Fylkestingets funksjoner vil ellers framgå av forslag til ved
tektsendringer. 
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Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundet sier seg enig i behov for organisasjonsmessige nydan
nelser, og foreslår disse forslag oversendt organisasjonskomiteen 
av 1 966. 

SAMORGANISASJONENE 

Drammen faglige Samorganisasjon, 

LilLehammer og omland faglige Samorganisasjon, 

Sulitjelma faglige Samorganisasjon, 

Elverum faglige Samorganisasjon, 

Brumunddal faglige Samorganisasjon, 

Hamar og Vang faglige Samorganisasjon 

og GjØvik og omegn faglige Samorganisasjon, foreslår :  

.1 vedtekter for d e  Faglige Samorganisasjoner fØYes inn e n  n y  § 15 og 
som nye §§ 16, 17 og 18. 

§ 15. 

FAGLIG FYLKESTING 

En gang i året avholdes det i hvert fylke et FAGLIG FYLKESTING som 
består av valgte representanter fra fylkets samorganisasjoner. 

Valg av representanter til fylkestinget skjer etter fØlgende skala: 

0- 500 medlemmer . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  1 representant 
500-1000 . . . . .  . .  . .  . .  . .  . . . .  . . . .  . . . . . . . . . .  . .  . . . . .  1 
For hvert påbegynt 1000 medlemmer over de fØrste 1000 

medlemmer . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 

Samorganisasjonens medlemstall ved siste årsskifte legges til grunn for 
beregningen. 

Valg av representanter skjer på det møtet hvor innkalling og varsel om 
forslagsfrist foreligger. 

Der det geografiske eller andre praktiske grunner vil være hensiktsmessig 
med en annen representasjon eller arrangementsform, kan dette fastsettes 
av Sekretariatet. 

§ 16. 

Landsorganisasjonens distriktskontorer fungerer som fylkestingenes sekre
tariater og forestår således de praktiske arrangementene. 

Forslag fra samorganisasjonene om saker som Ønskes behandlet på de 
Faglige Fylkesting, må være innsendt 25 dager i forveien. 

De lokale fagforeninger sender sine forslag til samorganisasjonen. 

§ 17. 

Fylkestingene konstituerer seg selv med en mØteledelse (dirigenter) på 
3 medlemmer. LO's distriktssekretærer fungerer som fylkestingets sekre
tærer. 
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Landsorganisasjonen gir Økonomisk tilskott til fylkestingenes praktiske 
arrangement. 

De Øvrige utgifter til representasjon m. v. dekkes av de deltakende sam
organisasjoner. Det nyttes reisefordeling. 

§ 18. 

De Faglige Fylkestingene skal være et samarbeidsorgan for fagbevegelsen 
på fylkesplanet og kan bl. a. ta opp til behandling: 

a) et hvert faglig, politisk og organisasjonsmessig spØrsmål av riks- og 
fylkesrnessig karakter og interesse, 

b) en samordning av samorganisasjonens arbeid og innsats gjennom felles 
aksjons- og arbeidsopplegg på fylkesplanet, 

c) spesielle interessespØrsmål fagbevegelsen måtte ha overfor de fylkes
kommunale myndigheter og overfor fylkesadministrasjonen, 

d) innstilling på representanter fra fagbevegelsen til nemnder og utvalg 
på fylkesplanet, 

e) valg av fylkesrepresentasjon til Landsorganisasjonens kongresser og 
Representantskap i henhold til LO's vedtekter § 5 punkt 2 og § 8 punkt 1 .  

De Faglige Fylkesting skal også fungere som informasjonsforum mellom 
den sentrale faglige ledelse og den lokale fagbevegelse. 

Den nåværende § 15 blir § 19.» 

M o t i v e r i n g : 

Fagbevegelsen trenger et representativt organ i hvert fylke som 
kan representere og ivareta fagbevegelsens interesser overfor fylkes
myndighetene. Ikke minst på grunn av den plass fylket har i det 
lokale offentlige og politiske liv, et forhold som antakelig vil bli 
ytterligere forsterket i de kommende år. Fylkesting, fylkesutvalg 
og fylkesadministrasjonen inntar en stadig Økende posisjon i arbeids
liv, arbeidsformidling, distriktsutbygging, regionalplanlegging m. v. 
I denne situasjon er det behov for en tilpasning av det faglige orga
nisasjonsmønster. Fagbevegelsen får stadig større interesser på 
fylkesplanet, som en med det nåværende organisasjonsmønster ikke 
har muligheter til å ivareta på en tilstrekkelig effektiv måte. 

I tillegg kommer det utvilsomme behov som er til stede for å 
øke betydningen - både reelt og formelt - av den lokale faglige 
virksomhet. Det vil også indirekte styrke de lokale faglige samorga
nisasjoner. 

Faglig Fylkesting vil bli et forum for koordinering og samordning 
av fagbevegelsens faglige, organisasjonsmessige og politiske innsats 
på fylkesplanet. Det vil dessuten kunne spille rollen som et informa
sjonsforum som kan bedre kontakten mellom den sentrale og lokale 
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faglige virksomheten, som f .  eks. behandling av tariffspØrsmål, den 
aktuelle faglige og politiske situasjon m. m. 

Fylkestingets funksjoner vil ellers framgå av forslag til vedtekts
endringer. 

Fra Sekretariatet: 

Samtlige forslag vedrørende de faglige samorganisasjoner sen 
des Sekretariatet som foretar e n  gjennomgåelse av samorganisa
sjonenes vedtekter og en vurdering av gjeldende kontingentord
ninger. Innstillingen fra Sekretariatet foreligges Representantskapet 
ta avgjørelse. 
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Dagsordenens punkt 5. 

Tariffspørsmål og diverse avtaler. 
A) Den økonomiske og faglige situasjon. 

Skatter, subsidier, prisnivå osv. 

NORSK BYGNINGSINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 3, OsLo Stein-, Jord- og Sementarbeideres Forening, foreslår : 
. Barnetrygden Økes slik at den kompenserer de større Økonomiske be

lastninger som bl. a. omsetningsavgift på.fØrer barnefamilier - spesielt de 
unge.> 

Avd. 7, TØmrernes Fagforening, OsLo, 
Avd. 9, Malersvennenes Forening, Oslo, 
Avd. 23, Bærum Stein-, Jord- og Sementarbeiderforening, 
Avd. 1 33, TØmrernes Fagforening, Bærum, 
Avd. 1 8 7, Ringerike Bygningsarbeiderforening, 
Avd. 1 9 1 ,  Drammen Bygningsarbeiderforening, 
Avd. 31 1 ,  Malersvennenes Fm·ening, Bergen, 
Bygningsindustriarbeidernes Stedsstyre, Oslo, foreslår : 
.Kongressen må. kreve at omsetningsavgiften på. levnetsmidler må. opp-

heves. 
Subsidiært at barnetrygden Økes for å. kompensere den uforholdsmessige 

store belastning som omsetningsavgiften på.fØrer de barnerike familier.> 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslagene fra avd. 7 m. fl. om opphevelse av omsetningsavgiften 
på matvarer, tiltres ikke. 

Når det gjelder spØrsmålet om en opphevelse av omsetningsav
giften på matvare'l·, henvises til de mange komiteutredninger og 
behandlinger som er foretatt tidligere, og som aZZe konkluderer 
med at en opphevelse av denne avgiften rent praktisk ikke er for
svarlig å gjennomfØre. Det er ellers vedtatt av Stortinget at mat
varer minst skal subsidieres med det belØp som svarer til den ut
liknede omsetningsavgift på matvarer. 

Avd. 1 ,  Bygningssnekkernes Fagforening, Oslo, foreslår: 
.LO og fagbevegelsen må. gå. til kraftig angrep på. det forslaget som flertallet 

i Sandberg-komiteen til ny skattelov legger fram for Stortinget i nærmeste 
framtid.> 
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M o t i v e r i n g : 

Med de skattelettelser på hØyere inntekter den borgerlige re
gjering har gjennomfØrt i den senere tid, må den nye skattelov 
som er på trappene, gi en mer rettferdig fordeling av skattebyrdene. 

Sandberg-komiteens flertallsforslag til ny skattelov vil gjØre 
skjevheten enda større enn den er i dag, med til dels store skatte
lettelser på hØye inntekter. 

Avd. 3, Oslo Stein-, Jord- og Sementarbeideres Forening, foreslår : 

. 1 . Strengere pris- og avansekontroll. 
2. Skatt på reklame. 
3. Begrenset adgang til å innkalkulere urimelige og fordekte reklame

utgifter i prisene. » 

M o t i v e r i n g : 

Prisutviklingen har i forhold til arbeidstakernes reallØnn fØrt 
til et misforhold i fordelingen av produksjonslivets inntekter. 

Avd. 7, TØmrernes Fagforening, Oslo, 
Avd. 9, Malersvennenes Forening, Oslo, 
Avd. 23, Bærum Stein-, Jord- og Sementarbeiderforening, 
Avd. 1 33, TØmrernes Fagforening, Bærum, 
Avd. 1 8 7, Ringerike Bygningsarbeiderforening, 
Avd. 1 9 1 ,  Drammen Bygningsarbeiderforening, 
Avd. 31 1 ,  Malersvennenes Forening, Oslo, 
Bygningsindustriarbeidernes Stedsstyre, Oslo, foreslår : 
.LO-kongressen 1969 stiller krav til Regjeringen på vegne av den fag-

organiserte arbeiderklasse om hel og rettferdig revidering av våre skatte
lover, slik at skattebyrdene blir mest mulig rettferdig fordelt. 

En revidering av våre skattelover med et rettferdig mål må bl. a. skje 
ved gj ennomfØring av: 

1 .  En rettferdig lØnnsskattordning med sikte pa å gi lØnnstakere en reell 
skattelette. 

2. Private næringsdrivende beskattes som lØnnstakerne av en inntekt som 
minst svarer til deres privatforbruk. 

Det er i dag stor ulikhet i beskatning mellom små og store bedrifter 
og mellom lØnnstakere og de næringsdrivende. 

Denne forskj ellsbehandling må rettes opp ved effektiv kontroll hos 
de næringsdrivende, slik at den reelle inntekt kommer med til beskat
ning. 

3. Mer effektiv kontroll særlig rettet mot anvendelsen av skattefrie 
avsetninger. 

4. Større myndighet til skatteinnfordringer. 
5. Sterkere og bestemte strafferegler mot skattesnyteri. 
6. I den utstrekning indirekte beskatning Øker, må kompensasjon Ior skatte

frie inntekter Økes tilsvarende. 
Dette gjelder bl. a. sykestønad, arbeidslØshetstrygd, barnetrygd m. m. 
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7. Så vidt en av Sandberg-komiteens innstilling kan se, inneholder denne 
ingen ting som støtter de ovenfor anførte krav. LO-kongressen må 
kreve at Stortinget avviser Sandberg-komiteens innstilling, da vi i denne 
innstilling ikke kan finne at noen av de krav vi har nevnt ovenfor er 
imØtekommet.» 

Avd. 32, Asker Bygningsarbeiderjorening, foreslår : 
- l. Den innstilling som flertallet i komiteen forslår gj ennomfØrt vil gi 

store fordeler for de som fra fØr har godt Økonomisk utkomme og hØye 
inntekter. LavtlØnnsgruppene vil bli de mest skadelidende. Når 1f.J av 
skatteyterne, dvs. ca. 500 000 har en inntekt på under 10 000 kroner og 
disse får sin levestandard ytterligere nedsatt, er denne innstilling til ny 
skatteordning, hvis den blir vedtatt, sosialt urettferdig. Den vil slå 
Økonomisk dårlig ut for aldersgruppen under 25 år, enslige og eldre, 
samt grupper som lærlinger, unge og nystiftede familier m. fl. 

2. Investeringsavgift på bedrifter må gjennomfØres. Flertallet vil sette en 
avgiftssats på 20 prosent (moms) mot i dag en oms på 13,64 prosent. 

På bedrifter og forretningers investeringer i maskiner, bygg osv. skal 
avgiften settes til 1 1 ,25 prosent og nedtrappes til den faller bort, mens 
de som i realiteten tilfØrer bedriftene kapital (arbeidskraften) skal skattes 
av sin lØnn og sitt hele forbruk og bære bedriftenes naturlige del av 
skattebyrdene. 

3. Selv mindretallets innstilling er for drastisk til gjennomfØring, den bØr 
skje trinnvis så man kan kontrollere ordningen. LavtlØnnsgruppene kart
legges. 

All kompensasjon ved kontantordninger så som barne-, syke- og Folke
pensjonen m. m. utredes. 

Ved en eventuell gjennomfØring av ny skatteordning vil det ifØlge 
innstillingen bli foretatt beregninger for hva prisstigningen vil bli. 

Man kan godta prisstigning som dekkes av de lettelser som ordningen 
vil gi, men ikke utover dette. 

Det er lettere å beregne hva lettelser man får enn a beregne hva pris
stigningen vil gi som utslag . •  

Avd. 68, Sarpsborg Bygningsarbeiderjorening, foreslår : 
- Hva Sandberg-komiteens forslag om merverdiskatt angår, så må dette 

ikke godtas av de fagorganiserte og deres organisasjoner . •  

Avd. 1 90, NØsted Bruk Fagjbrening, Drammen, foreslår : 
- Ekstra klassefradrag for skiftarbeidere.' 

Avd. 2 1 9, Larvik og omland Bygningsarbeiderjorening, foreslår : 
- Kongressen fastslår at fagorganisasjonens viktigste oppgave er å sørge 

for at lØnnstakerne får større del av nasjonalproduktet for derigjennom å 
hØyne reallØnnsnivået og gi sosial trygghet. De enkelte forbund må få gjen
nomfØre sine tariffoppgjØr etter de retningslinjer de selv velger og hverken 
sentrale instanser eller tilfeldige grupperinger må opptre slik at det blir 
umulig for det enkelte forbund å opptre selvstendig. 

Erfaringer viser at det ikke er mulig å ta tilstrekkelig hensyn til de 
ulike yrkesgrupper gjennom sentraliserte oppgjør, og fØlgen er at vi i dag 
har en rekke overenskomster for IØnns- og arbeidsvilkår som ikke tilsvarer 
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det faktiske forhold ute i arbeidslivet. LO må overfor statsmyndighetene 
være arbeidstakernes fremste talsmann i spØrsmål om full sysselsetting, 
lavere arbeidstid og en rettferdigere skattefordeling. 

LO må presse på at arbeidstakerne får den best mulige beskyttelse gjen
nom lovverket og at lover og bestemmelser som virker hemmende fjernes . •  

Avd. 231,  Horten og omegn Bygningsarbeiderforening, foreslår : 
_ Våre tillitsmenn må motvirke Sandberg-komiteens forslag om skatter . •  

Avd. 244, Porsgrunn Bygningsarbeiderforening, foreslår : 
-LO's kongress må kreve at beskatningen blir lagt om slik at arbeiderne 

ikke rammes slik som Sandberg-komiteen foreslår . •  

M o t i v e r i n g : 

LO's kongress må kreve at beskatningen ikke blir lagt om fra å 
beskatte inntekten til å beskatte forbruket, slik Sandberg-komiteen 
foreslår. Vi mener en slik skatteordning er et så farlig våpen mot 
det arbeidende folk at vi finner det stikk i strid med våre interesser 
at en slik omlegging blir foretatt. 

Avd. 312, Bergen Trelastarbeiderforening, 
Avd. 313, Blikkenslagersvennenes Forening, Bergen, 
Avd. 3 1 6, Stein-, Jord- og Sementarbeidernes Forening, Bergen, 
Bygningsarbeidernes Industrigruppe, Bergen, foreslår: 

.Det henstilles til LO's sekretariat å utarbeide forslag til uttalelse fra 
Kongressen om sikring av stabilt prisnivå, slik at lØnnstilleggene i tariff
revisjonene blir en reell heving av levestandarden.'  

Avd. 3 1 5, TØmrernes Fagforening, Bergen, foreslår : 
.LO gjør krav overfor Regjeringen om at de skattefrie fradrag heves 

betraktelig. 
Det henstilles til LO's sekretariat å utarbeide forslag til uttalelse fra Kon

gressen om sikring av stabilt prisnivå, slik at lØnnstilleggene i tariffrevi
sjonen blir en reell heving av levestandarden . •  

Avd. 329, Kristiansund Bygningsarbeiderforening, foreslår : 
_LO må stille krav til de politiske myndigheter om at Sandberg-komiteens 

innstilling til ny skattereform ikke blir vedtatt i den form som det er 
foreslått, og at de midler som er nØdvendig tas i bruk for å hindre dette . •  

M o t i v e r i n g : 

Forslaget om merverdiskatt vil etter vår mening bety en direkte 
overfØring av skatt på de lavest lØnte til fordel for de som oppe
bærer store inntekter. Hardest rammet vil de som ikke har annen 
inntekt enn alders-,  syke- og arbeidslØshetstrygd bli. Da dette må 
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være i strid med arbeidernes prinsipp om rettferdssamfunnet, må 
gjennomfØringen av en slik ordning motarbeides på det aller 
sterkeste av LO. 

Avd. 350, Malernes Forening, Trondheim, foreslår: 
« Det henstilles til LO om mer aktivt å gå inn for sikring av et stabilt 

prisnivå, slik at de lØnnstillegg som gis ikke blir spist opp av en stadig 
Økende prisstigning . •  

Avd. 409, TromsØ Bygningsarbeiderforening, foreslår : 
Forslag om skattelovene: 

« l .  En rettferdig lØnnsskatteordning med sikte på å gi lØnnsmottakerne en 
reell skattelettelse. 

2. En mer effektiv kontroll rettet mot anvendelsen av skattefrie avset
ninger. Staten må kompensere de store tap kommunene har på grunn 
av nåværende avsetningsregler. 

3. Sandberg-komiteens innstilling må etter det vi forstår avvises, da den 
i realiteten er arbeiderfiendtlig .• 

Omsetningsa v gift : 

« Kongressen må kreve at omsetningsavgiften på levnetsmidler oppheves 
og at omsetningsavgiften også bortfaller på alle frakttillegg for varer etc. 
til Nord-Norge . •  

M o t i v e r i n g : 

Det skulle være et rettferdig krav at befolkningen i Nord-Norge 
ikke skal straffes med ekstraskatt ved siden av at de også må betale 
tillegg til vareprisene i form av store fraktomkostninger. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Til tross for lØfter og forsikringer om stabile priser fm den bor
gerlige regjering, kan en konstatere at prisene fortsetter å stige om
trent som fØr. De sist foreliggende tall viser en oppgang i pris
indeksen på hele 5 poeng det siste året, og det er åpenbart at resul
tatet av årets tariffoppgjØr langt på vei er undergravet. 

I særlig grad berØrer dette lØnnstakere som ikke har del i noen 
lØnnsglidning i tariffperioden - foruten trygdede og andre med 
særlig lave inntekter. Prisstigningen betyr for disse en reduksjon 
av reallØnnen istedenfor en bedring i pakt med produksjonsØknin
gen, noe som i vesentlig grad bidrar til å utdype de allerede be
stående skjevheter i inntektsfordelingen. 

Ut fra dette må det være et krav fra fagbevegelsen at det fra 
myndighetenes side snarest treffes tiltak som i langt større grad 
enn hittil skaper bedre prisstabilitet og derved sikrer realverdien 
av inntektstilleggene. 
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Erfaringene har vist at vårt nåværende skattesystem, som er bygd 
på « evne- og rettferdsprinsippet,., har mange svakheter. Utviklingen 
av fradrags- og avskrivningsregler som særlig har begunstiget en
kelte samfunnsgrupper, mangelfull kontroll o. a. har uthulet be
grepet om en rettferdig fordeling i lØnnstakernes disfavØr. Det er 
i dag en vesentlig forskjell i behandlingen av lØnnsinntekt og 
næringsinntekt i skattemessig forstand, og det er allment kjent at 
det hvert år unndras enorme belØp fra beskatning. Skattesystemet 
må ved siden av å være et nØdvendig ledd i finanspolitikken, ut
formes slik at det gir grunnlag for et størst mulig fellesforbruk, 
med sikte på en rettferdig fordeling av samfunnets produksjons
resultat. 

Den foreliggende innstilling fra den såkalte Sandberg-komiteen 
synes ikke å ha hatt slike prinsipper som grunnlag for de forslag 
som er fremmet om en omlegging av skattesystemet. 

De prinsipielle spØrsmål - overgang til mer indirekte beskat
ning, innfØring av en merverdiavgift og en lØnnsskatteordning, er 
det ikke så stor uenighet om, mens de f o r  u t s e  t n i n g  e r om
leggingen bygger på etter flertallets syn, ikke på noen måte kan 
aksepteres av fagbevegelsen. 

- Dette gjelder bl. a. forslaget om en lemping i progresjons
grensene som for særlig store inntekter vil gi betydelige skatte
lettelser, mens omleggingen totalt sett vil fØre til en større belast
ning for lavere og midlere inntektsgrupper. 

- InnfØring av en merverdiavgift uten på forhånd å ha styrket 
skatteadministrasjonen og utbygd et effektivt kontrollapparat, kan 
heller ikke aksepteres. 

- I motsetning til komiteflertallet krever en ellers at lØnns
skatteordningen gjennomfØres samtidig med den Øvrige omlegging 
av skattesystemet. Ved siden av å overflØdiggjØre selvangivelsene 
og forenkle det hele for lØnnstakerne, må en regne med at dette 
også vil kunne fØre til betydelige besparelser for skatteadministra
sjonen. 

Generelt vil en ellers uttale at en må unngå skatte- og fradrags
regler for næringslivet som stimulerer til avsetninger og investerin
ger som samfunnsmessig sett har liten eller ingen verdi. For lØnns
takerne må en bestrebe seg på å skape et skattesystem som er enkelt 
å behandle og som supplert med andre sosiale og Økonomiske til
skuddsordninger, gir den balanse i skattebelastningen mellom lØnns
inntekter og næringsinntekter som en i dag ikke finner. 

Under henvisning til ovenstående, oversendes forslagene fra avd. 
1 , 3, 7, 9, 23, 32, 133, 1 87, 1 90, 1 9 1 ,  219 ,  231 ,  244, 31 1 ,  312,  313, 315 ,  
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3 1 6, 329, 350, 409, 68, Bygningsindustriarbeidernes Stedsstyre, Oslo, 
og Bygningsarbeidernes Industrigruppe, Bergen, vedrØrende pris
og skattepoLitikken til Sekretariatet til nærmere vurdering. 

NORSK JERN- OG METALLARBEIDERFORBUND 

Avd. 35 og 233, Strømmen, foreslår : 
. Fagbevegelsen må også gjøre sin innflytelse gjeldende slik at vi får en 

radikal forandring i vårt skattesystem. Som det er i dag sitter lØnnstakerne 
med den største skattetyngden . •  

Avd. 1 1 4, B1"umunddal, foreslår: 
. Skatteloven må sØkes rettet opp. Vi er fullt klar over at dette vil ta tid 

og at det må komme fra statsmyndighetene, men LO må legge mer press 
på myndighetene enn tilfellet har vært hittil. Vi foreslår at det i fØrste 
omgang blir gjort endringer i minstefradraget. 8-prosent-satsen som hittil 
har vært brukt, må heves til 15 prosent..  

Avd. 12,  Trondheim, foreslår : 
. LO må stille krav til myndighetene om en rimeligere beskatning av 

lærlinger og Øvrige unge arbeidere . •  

M o t i v e r i n g : 

TimelØnnen for lærlinger på kontrakt, særlig de fØrste par år 
av læretiden, er svært lav, og unge lærlinger uten Økonomisk støtte 
fra andre har med dagens prisnivå vanskelig for å få endene til 
å møtes. 

Vi finner det derfor fortsatt urimelig at lærlinger på kontrakt, 
med beskjeden inntekt og som er henvist til å klare seg selv, skal 
beskattes slik som nå. Lærlinger bØr stilles på lik linje med andre 
som skaffer seg en utdannelse. 

Avd. 25, Stavanger, foreslår : 
• Vi ber LO mer aktivt arbeide som pressgruppe i samfunnet i slike 

spØrsmål som har med priser, skatter, avgifter o. l. å gjøre. LO må ta klart 
avstand fra de intensjoner som ligger i Sandberg-komiteens innstilling. 
Skattetrykket for den lille mann endres ikke ved innfØring av meroms eller 
minoms. LO bØr kreve effektive tiltak for å endre på den någjeldende skatte
byrde som hovedsaklig tynger den vanlige lØnnstaker. Likeså må LO reise 
krav om bedre kontroll og strengere åtgjerder mot skattesnytere .• 

Avd. 143, Mo i Rana, foreslår : 
. At LO mer aktivt arbeider som en pressgruppe i samfunnet i slike 

spØrsmål som har med priser, skatter, avgifter osv. å gjøre. 
LO bØr klart ta avstand fra de intensjoner som ligger i Sandberg-komiteens 

innstilling. Skattetrykket for den lille mann endres ikke ved innfØring av 
meroms eller minoms. 
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Likeså må LO reise krav om bedre kontroll og strengere åtgj erder mot 
skattesnyteri. 

LO bØr overfor Stortinget fremme forslag om overgang til et lØnns
skattesystem hvor selvangivelsen utgår og likningsmyndighetenes kontroll
apparat settes inn i sin hovedsak på selskaper og virksomheter.> 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslagene oversendes den felles skattekomite som er opprettet 
av Landsorganisasjonen og DNA. 

NORSK JERNBANEFORBUND 

Statsbanenes Verkstedforening, Narvik, 
Narvik distriktsorganisasjon, foreslår : 
.Barnetrygdens aldersgrense, når barn forsØrges (under utdanning m. v.) 

heves til 18 år.> 

Landsstyrets vedtak: 

Forslagene tiltres. 

Narvik distriktsorganisasjon, 
Statsbanenes Verkstedforening , Narvik, foreslår: 

.Levekostnadene mellom landsdelene sØkes utj evnet ved opphevelse av 
omsetningsavgift på frakt og ved fraktutjevning på konsumvarer.> 

Landsstyrets vedtak: 

Forslagenes intensjoner tiltres. 

Narvik distriktsorganisasjon, 
Statsbanenes Verkstedforening, Narvik, foreslår : 

«Skattetrykket på lØnnsinntekt lettes.> 

Landsstyrets vedtak: 

At fordelingen av skattetrykket mellom lØnnsinntekter og andre 
inntekter endres til fordel for lØnnstakerne, tiltres. 

NORSK KJEMISK INDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Forslag fra avd. 5, Odda, avd. 44, Tyssedal, avd. 53, Alvik og 
avd. 6 1 ,  Odda: 

«Vi ber LO mer aktivt å arbeide som pressgruppe i samfunnet i slike 
spØrsmål som har med priser, skatter, avgifter osv. å gjøre. LO bØr ta 
klart avstand fra de intensjoner som ligger i Sandberg-komiteens innstilling. 
Skattetrykket for den lille mann endres ikke ved innfØring av mer eller 
mindre oms. LO bØr kreve effektive tiltak for å endre den någj eldende 
skattebyrde, som hovedsaklig tynger den vanlige lØnnstaker. 
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Likeså må LO reise krav om bedre kontroll og strengere åtgj erder mot 
ska ttesnytere. > 

Forbundsstyrets innstilling: 

Det vises til LO's betenkning til Sandberg-komiteens innstilling 
på skattespØrsmålet, for Øvrig tiltres forslagets intensjoner i prin
sippet. 

NORSK KOMMUNEFORBUND 

Avd. 8, IngeniØrvesenets Arbeiderforening, Trondheim, foreslår: 
« LO's kongress må med hele sin tyngde gå inn for et mer rettferdig 

skattesystem her i landet.> 

M o t i v e r i n g : 

Slik som forholdene nå er mener foreningen at det bare er de 
i samfunnet med fast og kjent inntekt som må betale skatt etter 
hva de tjener. Men dessverre er det slik at hver dag hØrer en om 
folk med store formuer og hØY levestandard som er null skatte
ytere. Dette kan vi i fagorganisasjonen ikke finne oss i lenger. 

Det er også en tendens til at det blir større skattebyrder jo lenger 
nord i landet en kommer. Alt dette bØr rettes på, og om mulig 
med skattereformer. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundsstyret oversender forslaget. 

NORSK MURERFORBUND 

Avd. 50, Sarpsborg, foreslår: 

• Vi ber LO mer aktivt arbeide som pressgruppe i samfunnet i slike spØrs
mål som har med priser, skatter, avgifter osv. å gjøre. LO bØr klart ta 
avstand fra de intensjoner som ligger i Sandberg-komiteens innstilling. 
Skattetrykket for den lille mann endres ikke ved innfØring av mer eller 
mindre oms. LO bØr kreve effektive tiltak for å endre på den någjeldende 
skattebyrde som hovedsaklig tynger den vanlige lØnnsmottaker. 

Likeså må LO reise krav om bedre kontroll og strengere åtgj erder mot 
skattesnytere.> 

Forbundsstyret tiltrer forslaget. 

Avd. 56, Stavanger Murarbeidere, foreslår : 

.LO protesterer mot det av Sandberg-komiteen bebudede skattesystem.> 

Forbundsstyret tiltrer forslaget. 
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NORSK NÆRINGS- OG NYTELSESMIDDELARBEIDER
FORBUND 

Avd. 410, Bergen, foreslår : 
Sluttvederlag. 

« Nytt punkt D.: Det utbetalte vederlag skal i sin helhet, uten at det 
forringes av skattetrekk, tilfalle den oppsagte arbeidstakeren.' 

M o t i v e r i n g : 

Slik forholdet er i dag, blir hele summen lagt til årets inntekt, 
og det medfØrer at arbeidstakeren blir etterlignet for til dels store 
summer. Dette er en situasjon arbeidstakeren uforskyldt er kom
met opp i, og vi mener at skattetrekket er en forringelse av veder
laget. Likeledes mener vi at arbeidsmarkedet i dag står langt sva
kere enn tidligere, slik at man må regne det for sannsynlig at en 
Øking av folk i denne situasjon vil finne sted. På denne bakgrunn 
vil vi anbefale at forslaget fremmes. 

FOl'bundsstyrets innstilling: 

Forbundsstyret anbefaler forslaget, og henstiller til LO å ta 
spØrsmålet opp med skattemyndighetene. 

ORSK PAPIRINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 26, Borregaard Jern- og Metallarbeiderforening, foreslår : 
« Landsorganisasjonen må ta klar avstand fra Sandberg-komiteens forslag 

slik at skattetrykket ikke fØrer til at den vanlige lØnnsmottaker får sin 
levestandard forringet ved hØyere skatter og at de med hØyeste inntekter 
ikke får privilegium i form av skattelettelser. 

Landsorganisasjonen må videre ta opp spØrsmålet om retningslinjer for 
kontroll av skattesnyteriet i samfunnet slik at ingen har anledning til å 
manipulere med oppgavene over sine fortjenester i egen-interesse . •  

Avd. 56, Hunsfoss Arbeiderforening, foreslår : 
« Landsorganisasjonen bruker sin innflytelse overfor Stortinget med krav 

om at pensjonerte slipper skattetrekk på sine beskjedne midler. 
Differensierte bestemmelser som vil være av forbigående karakter og falle 

helt bort når Folketrygden slår ut for fullt . •  

M o t i v e r i n g : 

Pensjonister som nå bare har Folketrygdens grunnpensjon og 
muligens mindre belØp fra private pensjonsfond får ikke mer enn 
at hvis de skal kunne leve noenlunde tilfredsstillende, så må disse 
være ubeskåret. 
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NORSK TRANSPORTARBEIDERFORBUND 

Forening 36, Lossearbeidernes Fagforening, Hammerfest, foreslår: 
«Lossearbeidernes Fagforening, avd. 36, Hammerfest, henstiller til Kon

gressen at det fattes vedtak som tar sikte på en grundig undersØkelse av 
levekostnadene i de forskjellige landsdeler. Resulatet av slike undersØkelser 
må munne ut i et aktivt initiativ og engasj ement fra LO's side som tar sikte 
på å komme fram til effektive tiltak som kan motvirke en senkning av 
reallØnnen i Utkant-Norge som fØlge av geografiske, klimatiske- og andre 
forhold som gjor seg gj eldende, spesielt i landsdelene nord for polarsirkelen . •  

M o t i v e r i n g : 

Det skulle være vel kjent for enhver at leveforholdene, spesielt i 
de nordligste landsdeler er meget hardere enn i de fleste områder 
ellers i Norge. Lange harde vintre med kostbare brenselsutgifter, 
bekledningsutgifter og strØmutgifter. Kostbare dagligvarer p. g. a. 
skyhØye frakter med omsetningsavgift på toppen, gjør at forbruket 
av de viktigste levnetsartikler som frukt og grØnnsaker, om man 
Ønsker disse, gjøres til velferdsaker gjennom RØde Kors i likhet med 
hjelp til sultne mennesker ellers i verden. Uten klander for slike 
humane organisasjoner, er det en skam for vårt land at slikt skille 
i leveomkostnadene ennå eksisterer i år 1 968.  

Disse problemene har vært behandlet i en rekke organisasjoner 
og i pressen i Nord-Norge de siste år. Vi viser spesielt til vedtakene 
på Det Faglige Fylkesting for Finnmark i Honningsvåg i november 
1967 og den faglige deputasjons framlegg for Finnmark Fylkesting 
i Karasjok i november i år. 

Fagorganisasjonens slagord om solidarisk lØnnspolitikk bØr san
nelig levendegjØres snart, fØr andre instanser, innen den borgerlige 
leir river initiativet fra arbeiderbevegelsen. Det ville være en util
givelighet om så skulle skje. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget foreslåes oversendt LO's sekretariat. 

SAMORGANISASJONENE 

AskØY faglige Samorganisasjon foreslår: 
«Det må fremmes krav overfor Regjering og Storting at det blir tatt 

effektive tiltak mot «tomtejobbing. og «skattesnyteri • . •  

M o t i v e r i n g : 

Det er en kjent sak at lovverket er slik laget at salg og kjØp 
av tomtegrunn foregår med en offisiell pris, mens kjØperen vir
kelig betaler mer. På denne måte foregår en stor skattesnyting. 
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Vårt lovverk må derfor formes slik at  disse muligheter ikke er 
til stede. 

Den faglige Samorganisasjon, Bergen, foreslår : 
-Når det gjelder den alminnelige skattepolitikk, må fagbevegelsen inten

sivere kravet overfor myndighetene at de skattefrie fradrag heves betrak
telig.> 

Drammen faglige Samorganisasjon foreslår: 
-LO's kongress må reise krav om at Regjeringen må fØre en effektiv 

pris- og avansekontroll.> 

Vadsø faglige Samorganisasjon foreslår : 
- Fagorganisasjonen sØker å fremme tiltak i pris- og skattepolitikken som 

tar sikte på å lette levekostnadene i Nord-Norge. FØlgende tiltak vil være 
særlig aktuelle: 

- Økte frakttilskott eller fraktutj evning på vanlige forbruksvarer og 
dagligvarer. 

- Senke boligutgiftene og holde lave strømpriser ved bedre lånebetingelser. 
- Motarbeide Økt indirekte beskatning og eliminere de mest uheldige virk-

ninger i Nord-Norge ved spesielle avgiftsfritak eller ekstraordinære sub
sidier.> 

M o t i v e r i n g : 

De hØye levekostnader er et av de spØrsmål som opptar befolk
ningen i vår nordligste landsdel sterkt i dag. På grunn av de 
hØye fraktkostnader, klimatiske og andre forhold, er levekostnadene 
her nord de hØyeste i landet, og dette medfØrer en tilsvarende 
svikt i levestandarden. 

De hØye priser gir seg utslag både for en rekke forbruksvarer 
og utstyrsvarer, brenselsutgifter, boligutgifter m. v. som tynger 
familiebudsjettene. 

Omsetningsavgiften, som beregnes på toppen av frakter og andre 
varekostnader, medfØrer også en urettferdig og ekstrabeskatning 
på befolkningen her nord. Den foreslåtte Øking av den indirekte 
forbruksbeskatning ved overgang til merverdiavgift vil ytterligere 
Øke dette misforhold. 

Det initiativ som hittil er tatt fra landsdelen for å motvirke det 
skjeve forhold har ikke fØrt til avgjØrende resultater, og vi ser 
det derfor som viktig for fagorganisasjonen å SØke å fremme tiltak 
som kan lette vilkårene for lØnnstakerne i Nord-Norge. 
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VardØ faglige Samorganisasjon foreslår : 
«Det er i den senere tid framkommet en rekke uttalelser fra forskjellig 

hold både innenfor og utenfor fylket om at våre myndigheter måtte finne 
fram til en lØsning med fraktutj evning på varer til Nord-Norge og da særlig 
til Finnmark. Vi har sett sammenlignbare statistikker f. eks. på prisene i 
Alta og Oslo, og det kom klart fram at det er langt dyrere for de fleste 
vareslag i Alta enn i Oslo. 

Når man ser på de klimatiske forhold med lange vintre - og normalt 
dårlige somre, - sier det seg selv at levestandarden i vårt nordligste fylke 
ligger langt under gj ennomsnittet for det SØrlige Norge. 

Etter vår oppfatning må de sentrale myndigheter i samarbeid med de store 
hovedorganisasjoner LO og NAF aktivt gå inn for å lØse og rette på de 
skjevheter som gir seg utslag i hØyere leveomkostninger. 

Dersom våre myndigheter mener at vi skal beholde bosettingen her oppe 
i Finnmark, må de være villig til å ta i bruk virkemidler som gir oss samme 
kroneverdi/kjØpekraft som det Øvrige Norge, og vi mener at befolkningen 
i Finnmark også må få kompensasjon for de ulemper det innebærer både 
fysisk og psykisk bare å bo her oppe. 

Det vil i denne forbindelse være interessant å merke seg hva vårt nabo
land som f. eks. Sverige (som ligger lenger sØr) har gjort for å dempe og 
avhjelpe skadevirkningene med fraflytting fra sine nordligste områder. 
Vassdrags- og elektrisitetsvesenet har pålagt vårt kraftlag å forhØye strØm
prisene med ca. 40 prosent og det innebærer en Øking i brensels/lysforbruket 
med ca. 400--500 kroner pr. år, samtidig som alle andre varer stiger, vil det 
i praksis si at vi har fått vår levestandard senket i forhold til fØr tariff
forhandlingene i år. VardØ faglige Samorganisasjon vil på det bestemteste 
kreve at LO's Fagkongress tar opp med de sentrale myndigheter spØrsmålet 
om at fraktutgifter til Finnmark blir subsidiert og på en slik måte at alle 
varer blir like billige i f. eks. VardØ som landet for Øvrig, videre mener vi 
at tiden nå er inne til også å finne fram til en lØsning på kravet om et 
polarutkantstrØktillegg.> 

Ytre NordmØre faglige Samorganisasjon foreslår: 
«LO's kongress 1969 stiller krav til Regjeringen om hel og rettferdig 

revidering av våre skattelover, slik at skattebyrdene blir mest mulig rett
ferdig fordelt. 

LO-kongressen må kreve at Stortinget avviser Sandberg-komiteens inn
stilling.> 

b) Pensjonsalder. 

NORSK FORBUND FOR ARBEIDSLEDERE OG TEKNISKE 
FUNKSJONÆRER 

Avd. 24, Eydehamn, foreslår: 
«LO reiser krav overfor myndighetene om at den alminnelige pensjons

alder nedsettes til 65 år, subsidiært 67 år. 
Likeledes foreslåes at Fagkongressen nedsetter et utvalg til utarbeidelse 

om mulighet for ansatte i den elektrokjemiske, kjemiske og elektrometall
urgiske industri til fØrtidspensjonering fra 60-62 år. 

Disse krav framsettes for NAF som hovedkrav.> 
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Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundsstyret er enig i avdelingens forslag om at den generelLe 
pensjonsalder nedsettes til 65 år, og vi går ut fra at LO, gjennom 
sin representant i den nedsatte komite, går inn f01' dette syn. For 
øvrig anbefaler vi at Sekretariatet tar opp sPP1'smålet om mulig
heten for fØrtidspensjonering for de ansatte i særlig utsatte næringer. 

NORSK BYGNINGSINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 1 ,  Bygningssnekkernes Fagforening, Oslo, foreslår :  
.Pensjonsalderen senkes til 65 å r  for de arbeidstakere som Ønsker det 

eller blir arbeidsledige og ikke kan skaffes nytt arbeid som de kan leve av.> 

M o t i v e r i n g : 

Det er tydelige tendenser i retning av at eldre arbeidstakere har 
store vanskeligheter med å skaffes nytt arbeid hvis de blir arbeids
ledige på grunn av rasjonalisering i de yrker de er ansatt i. Norge 
har sammen med Irland den hØyeste pensjonsalder i de industriali
serte land i verden. Pensjonsalderen må derfor nå senkes for den 
arbeidstaker som Ønsker det til 65 år. 

Avd. 3, Oslo Stein-, Jord- og Sementarbeideres F01'ening, foreslår : 
. Senking av pensjonsalderen til 65 år for bygningsarbeidere.> 

M o t i v e r i n g :  

I likhet med skogsarbeidere og fiskere må pensj onsalderen for 
bygningsarbeidere og andre manuelle yrker av liknende karakter 
senkes til 65 år, 

Erfaringsmessig vet vi også at det er vanskelig å få arbeid etter 
fylte 60 år for arbeidstakere i disse yrkesgrener. 

Avd. 7, TØmrernes Fagforening, Oslo, foreslår : 
. Pensjonsalderen settes ned til 65 år.> 

Avd. 82, Glassvattarbeidernes Forening, Askim, foreslår :  
.Pensjonsalderen senkes til 67 år. For sysselsatte i yrker som betinger 

ekstra belastning, som f. eks. arbeid under jorden eller helkontinuerlig 
skiftarbeid, settes grensen til 65 år.> 

Avd. 1 87, Ringerike Bygningsarbeiderforening, foreslår : 
. LO's kongress stiller bestemte krav om at aldersgrensen snarest og 

senest innen utgangen av 1969, senkes til 65 år. Videre senking av alders
grensen må skje årligårs slik at aldersgrensen i 1974/75 er kommet ned til 
60 år.> 
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Avd. 1 90, NØsted Bruk Fagforening, Drammen, foreslår : 
. LO må gå inn for at pensjonsalderen blir satt til 65 år . •  

Avd. 1 9 1 ,  Drammen Bygningsarbeiderforening, foreslår : 
.Pensjonsalderen for bygningsarbeidere nedsettes til 65 år .• 

M o t i v e r i n g :  

All erfaring og statistikk viser at det er meget få bygningsarbei
dere som får nyte godt av alderstrygden med de nåværende alders
bestemmelser. 

Med den nåværende intensive arbeidsinnsats og også på grunn 
av det helsefarlige arbeid som i dag er i bygg og anlegg, er det all 
grunn til å sette ned pensjonsalderen for disse yrker. En annen 
grunn er at landets Økonomiske stilling skulle tilsi en generell 
nedsettelse av pensjonsalderen. 

Avd. 219,  Larvik og omland Bygningsa7'beiderforening, foreslår : 
.Kongressen krever av Stortinget at pensjonsalderen settes ned til 65 år.. 

M o t i v e r i n g :  

De eldre arbeidstakere har i dag vanskeligere for å skaffe seg et 
sikkert utkomme, og det tempo som forlanges i en rekke yrker, 
skaper også problemer. 

For å bØte noe på dette bØr pensjonsalderen settes til 65 år, eller 
det lages bestemmelser som gir anledning til å få innvilget alders
trygd fra fylte 65 år. 

Avd. 231 , Horten og omegn Bygningsarbeiderforening, foreslår : 
. Pensjonsalderen bØr senkes til 60 år . •  

Avd. 244, Porsgrunn Bygningsarbeiderforening, foreslår : 
. LO fremmer forslag om nedsettelse av pensjonsalderen til 65 år . •  

Avd. 284, Btikkenslagernes og RØrleggernes Forening, Stavanger, 
foreslår : 

. Pensjonsalderen må fra 1. januar 1970 settes til 67 år.> 

M o t i v e r i n g : 

Medlemmene i vår forening er av den mening at det primære 
i de nærmeste år må være å få senket pensjonsalderen til 65 år. 
Dette bØr skje i 2 etapper - og være gjennomfØrt innen 1 975. 
Spesielt innenfor bygningsbransjen blir det stadig vanskeligere for 
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våre eldre medlemmer å fØlge med i det stadig Økende tempo, og 
vi mener derfor at det må anses som viktigere å senke pensjons
alderen i de kommende år enn å satse på ytterligere arbeidstids
forkortelse. 

Avd. 289, Stavanger Stein-, Jord- og Sementarbeiderforening, 
foreslår : 

.LO's kongress krever av Stortinget at pensjonsalderen i Folketrygden 
settes til 65 år . •  

Avd. 292, Sandnes Bygningsarbeiderforening foreslår : 
-Landsorganisasjonen i Norge reiser krav overfor Storting og Regjering 

om at aldersgrensen for Folketrygden settes til 65 år. Subsidiært at de som 
måtte Ønske det kan gå av med opparbeidet pensjon ved fylte 65 år . •  

M o t i v e r i n g : 

Vår målsetting for pensjonsalderen må være 65 år. Det opp
j agede tempo som fØlger med akkordarbeid sammen med slitsomt 
arbeid i mange yrker gjør det vanskelig for mange lØnnstakere å 
makte arbeidet inntil fylte 7 0  år. Det er derfor naturlig at LO 
gjør krav om nedsettelse av Folketrygdens aldersgrense. 

Avd. 312, Bergen Trelastarbeiderforening, 
Avd. 313, B likkenslagersvennenes Forening, Bergen, 
Bygningsarbeidernes Industrigruppe, Bergen, foreslår: 
-Den offisielle aldersgrense for pensjonsalder nedsettes til 65 år .• 

M o t i v e r i n g : 

Norge har den hØyeste pensjonsalder i Norden og sammen med 
Irland den hØyeste pensjonsalder blant medlemsstatene i ILO. Vi 
viser i den forbindelse til vedtaket på den 5 1 .  internasjonale arbei
derkonferanse i Geneve i juni 1967,  hvor der i den konvensjon som 
ble vedtatt bl. a. heter at pensjonsalderen ikke skal være hØyere 
enn 65 år, med mindre vedkommende land ut fra befolkningsmes
sig, Økonomiske eller andre sosiale hensyn kan gi tilfredsstillende 
begrunnelse for en pensjonsalder som ligger hØyere enn 65 år. 

Sammenlikner vi vårt land med de Øvrige land i Norden og 
medlemsstatene i ILO, vil vi befolkningsmessig, Økonomisk og sosialt 
sett ikke stå i annen stilling. Kravet om nedsettelse av aldersgren
sen til 65 år synes derfor å være rimelig. 

Avd. 3F, TØmrernes Fagforening, Bergen, 
A vd. J1 6, Stein-, Jord- og Sementarbeidernes Forening, Bergen, 

foreslår: 
-Samme forslag som fra avd. 312 Bergen, med fØlgende tilfØyelse: Alders

grensen graderes for å tilgodese særlig utsatte yrker .• 
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M o t i v e r i n g : 

Det bØr åpnes adgang i loven om Folkepensjonen, slik at grupper 
kan bli gjenstand for vurdering ved fastsettelse av pensjonsalderen. 
Den samme vurdering bØr kunne gjØres gjeldende overfor den 
enkelte i spesielle tilfelle. 

Avd. 348, RØrleggernes Forening, Trondheim, foreslår : 
.LO's kongress må kreve overfor Regjeringen at pensjonsalderen blir 

nedsatt til 65 år snarest mulig., 

M o t i v e r i n g : 

En rekke yrkesgrupper har i dag en pensjonsalder på 65 år, mens 
de som åpenbart har størst krav på en lav pensjonsalder, bl. a. 
bygningsarbeidere, ikke har det. Dette er en av de skjevheter i 
vårt samfunn som må rettes på. I tillegg til dette vesentlige motiv 
kommer så vårt lands stilling til pensjonsalderen sammenliknet 
med andre europeiske land det er naturlig å sammenlikne med, 
som for de aller flestes vedkommende har en aldersgrense på 65 år. 

Det er dessverre et faktum at de aller fleste bygningsarbeidere 
ved fylte 65 år nærmest er utslitte og at en ikke liten del faller 
fra fØr fylte 70 år. 

Avd. 350, Malernes Forening, Trondheim, foreslår : 
.Pensjonsalderen nedsettes fra 70 til 65 år . •  

M o t i v e r i n g : 

Norge har den hØyeste pensjonsalder i Norden. Det henvises også 
til vedtak i ILO, Geneve 1964, hvor det heter at pensjonsalderen 
ikke bØr være hØyere enn 65 år. Det har vist seg at bygningsarbei
dere i de hØyere aldersklasser etter hvert har hatt vanskeligheter 
med å få beskjeftigelse. Den rivende tekniske utvikling som fore
går stiller stadig større krav til utøverne og konsekvensen må bli 
at pensjonsalderen nedsettes, for bygnigsarbeidere burde den ikke 
være hØyere enn 60 år. 

Avd. 354, Stein-, Jord- og Sementarbeidernes Forening, Trond
heim, foreslår: 

.Pensjonsalderen nedsettes fra 70 til 65 år . •  

M o t i v e r i n g : 

Norge har den hØyeste pensjonsalder i Europa, og det henvises 
her til vedtak i den internasjonale arbeiderorganisasj on, hvor det 
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bl. a. heter at pensjonsalderen ikke bØr være over 65 år. Denne ut
talelse er så vidt vi vet også ratifisert av Norge. Den tekniske ut
vikling om strukturproblemene medfØrer også at den eldre arbeids
kraften i svært mange tilfelle er og blir skadelidende på grunn av 
strukturendringene innenfor industri og håndverk, og vi mener der
for at bygningsarbeidere eller tilsvarende yrker ikke bØr ha en 
pensjonsalder over 65 år. 

Bygningsindustriarbeidernes Stedsstyre, Oslo, foreslår : 
- Den tekniske og industrielle utvikling vi opplever i vårt land bevirker 

et større press på det arbeidende folk. 
Når den gj ennomsnittlige levealder for menn er vel 71 år og for kvinner 

74 år, må det være i alles interesse at en arbeider, om han Ønsker det, må 
kunne trekke seg tilbake i en alder av 65 år. 

En annen grunn er at det blir vanskeligere å få plassert de eldre i arbeids
livet. 

Den store Økonomiske utvikling vi har hatt etter krigen skulle tilsi at en 
arbeider kunne trekke seg tilbake med helsen noenlunde i behold, og leve 
trygt på en pensjon. 

Vårt krav er: 

Pensjonsalderen blir 65 år fra årsskiftet 1969/70 . •  

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslagene fra avd. 1 ,  3, 7, 82, 1 87, 1 90, 1 9 1 ,  2 1 9, 231 , 244, 284, 
289, 292, 3 1 2, 313, 3 1 5, 31 6, 348, 350, 354, Bygningsindustriarbei
dernes Stedsstyre, Oslo, og Bygningsarbeidernes Industrigruppe i 
Bergen oversendes det kommende Sekretariat. 

Forbundsstyret vil understreke at pensjonsalderen snarest mulig 
må nedsettes til 6 7  år. Det er dessuten nØdvendig at en får en 
fleksibel ordning, slik at arbeidstakere som vanskelig kan fort
sette i sitt yrke til oppnådd pensjonsalder kan innvilges pensjon 
fØr de har nådd 67 års grensen. Det må også gis adgang til å fort
sette utover pensjonsgrensen for de som måtte Ønske det - mot 
at disse i så fall kan opparbeide en tilleggsytelse. 

Forbundsstyret foreslår for Kongressen at den vedtar krav om 
at ArbeidslØshetstrygdloven, Yrkesskadetrygdloven og Syketrygd
loven snarest mulig innarbeides i Folketrygden. 

NORSK ELEKTRIKER- OG KRAFTSTASJONSFORBUND 

Avd. 2 1 9, Matre, forslår: 
-At Kongressen gir Sekretariatet i oppdrag å medvirke aktivt for å få 

pensjonsalderen nedsatt til 65 år . •  
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M o t i v e r i n g : 

På grunn av den stadig Økende grad av automatisering og rasjo
nalisering blir det mer og mer vanskelig for den eldre generasjon 
å fØlge med i den tekniske utvikling. En nedsettelse av pensjons
alderen vil virke stimulerende på arbeidslØsheten. 

Forbundsstyrets innstiLling: 

Forslaget tiltres i prinsippet. I årene som kommer vil det måtte 
bli en prioritert oppgave for fagbevegelsen å medvirke til en trinn
vis nedtrapping av pensjonsalderen. Dette bØr kunne skje ved en 
mer fleksibel pensjonsordning som gir rom for valgmuligheter og 
tilpassinger på individuell basis. 

NORSK GRAFISK FORBUND 

Grafisk stedsstyre, Drammen, foreslår : 
. Landsorganisasjonen i Norge gjør all sin innflytelse gj eldende for en 

snarlig senkning av pensjonsalderen til 65 år.> 

M o t i v e r i n g : 

På bakgrunn av at det i Norge er etablert en Folkepensjon som 
gir muligheter for en relativ trygg tilværelse Økonomisk også etter 
oppnådd pensjonsalder, finner vi det uriktig å opprettholde den 
hØyeste pensjonsalder av de land vi kan sammenlikne oss med -
og vi minner også i denne forbindelse om at pensjonsalderen i dag 
ligger tett opp mot den gjennomsnittlige levealder for menn i Norge. 

VaZZØ Tapet- & Sandpapirarbeiderforening foreslår : 
.Forslag til Fagkongressen at det tas opp forhandlinger med sikte på 

å få satt ned pensjonsalderen til 65 år, da det viser seg at Norge er et av 
de land som har den hØyeste pensjonsalder.> 

Forbundsstyret anbefaler forslagene. 

ORSK JER - OG METALLARBEIDERFORBUND 

Avd. 1 ,  Oslo, foreslår : 
,Pensjonsalderen senkes fra 1. januar 1970 til 67 år. Innen 1975 skal 

pensjonsalderen være 65 år. 
Fram til tidsrommet hvor pensjonsalderen blir 65 år, må det være adgang 

til fØrtidspensjonering etter fylte 62 år etter Ønske fra den enkelte arbeids
taker.> 

5 - LO's kongress. 65 
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M o t i v e r i n g : 

Den utvikling som daglig finner sted i håndverk og industri 
stiller de største krav til det enkelte menneske og presser stadig 
fram en psykisk og fysisk påkjenning. Det er fØrst og fremst de eldre 
som merker dette. Ved siden av har Norge generelt en hØyere alders
grense sammenliknet med land hvor det er naturlig å trekke sam
menlikninger. 

Representantskapet i avd. 2, Fredrikstad, foreslår : 
,Pensjonsalderen settes til 65 år.> 

M o t i v e r i n g : 

Norge har den hØyeste pensjonsalder av de land vi kan sammen
likne oss med. Med den sterke mekanisering, rasjonalisering og 
automasjon som foregår, blir det et særlig sterkt fysisk og psykisk 
press for eldre mennesker. Derfor må en lavere pensjonsalder være 
ganske naturlig. 

Avd. 1 2, Trondheim, foreslår : 
, Pensjonsalderen settes ned til 65 år.> 

M o t i v e r i n g : 

Den gjennomgripende og kontinuerlige rasjonalisering og en stadig 
strukturendring i industrien gjør at eldre ikke klarer å fØlge med 
i arbeidstempoet, de har ikke samme evne til den omstilling som de 
yngre arbeidere. Moderne akkordsystemer, utvidelse av adgang til 
skiftarbeid, mer konsentrert overtidsarbeid i tillegg, reiser alvorlige 
problemer for den eldre arbeidskraft. Mange må kapitulere på et 
tidlig tidspunkt, de blir tilsidesatt og henvist til annet arbeid med 
en betydelig redusert fortjeneste. 

Det er en beklagelig kjensgjerning at vårt land ligger på jumbo
plass i Europa når det gjelder en så hØY pensjonsalder som 70 år. 
Land i Asia ligger også langt foran her. 

Statistisk er levealderen for menn i Norge 7 1  år, og for kvinner 
74 år. Med en pensjonsalder på 70 år er det bare de færreste som 
er i stand til å dra nytte av de goder pensjonen skulle gi etter et 
langt liv i slit. 

Det er mer enn 3 år siden siste kongress reiste spØrsmål om 
endring av pensjonsalderen. Et forslag med sikte på å få de spØrs
mål som knytter seg til denne reform utredet av en spesiell komite, 
ble tidlig i vår fremmet i Stortinget. 

Ikke fØr i oktober i år ble denne komiteen oppnevnt. Denne 
typiske departementale sendrektighet gir dessverre ikke noe større 
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håp om at saken vil bli fremmet særlig raskt. Det mest skrem
mende var den uttalelse som komiteens formann ga i radio og TV 
om at utredningsarbeidet ville ta flere år. Dette utredningsarbeidet 
bØr under ingen omstendighet ta år, en må kunne dra nytte av de 
land som har gjennomfØrt denne reform for lang tid tilbake, land 
som vi ellers er så raske til å vise til og sammenlikne oss med. 
Saken burde så avgjort kunne fremmes og avgjØres i inneværende 
stortingsperiode. Det står til LO å presse på overfor Regjeringen 
at den sørger for at så skjer. 

Avd. 35, Strømmen, foreslår : 
. Pensjonsalderen må senkes til et rimelig nivå . •  

Avd. 38, Kristiansand, foreslår : 
. LO må overfor de politiske myndigheter arbeide for at pensjonsalderen 

blir satt til 65 år med anledning til fØrtidspensjonering . •  

M o t i v e r i n g : 

Pensjonsalderen har hele tiden vært for hØY, og med den Økende 
avanserte tekniske utvikling, innskrenkninger og nedleggelse av 
bedrifter, vil våre eldre arbeidskamerater bli utsatt for et stadig 
sterkere både psykisk og fysisk press. Vi viser også til den tiltakende 
arbeidsledighet og til pensjonsalderen i andre europeiske land. 

Representantskapet i avd. 40, Sandvika, foreslår: 
. Pensjonsalderen må generelt settes ned til 67 år med muligheter for 

fØrtidspensjonering til 65 år . •  

Avd. 55, KragerØ, foreslår: 
. LO må ta sikte på å få satt pensjonsalderen ned til 65 år med full 

dekning fra Folketrygden . •  

Avd. 58, Mandal, foreslår: 
. Pensjonsalderen settes til 65 r.' 

M o t i v e r i n g :  

Pensjonsalderen her i landet ligger hØyest av de land vi naturlig 
kan sammenlikne oss med, og det må være naturlig å senke denne 
til en lavere alder. 

Avd. 67, TØnsberg, foreslår: 
. Det må tas opp forhandlinger med sikte på å få satt ned pensjonsalderen 

til 65 år . •  
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M o t i v e r i n g : 

Norge er i dag et av de land i Europa som har den hØyeste pen
sjonsalder. Avdelingen mener at LO må forsterke kravet om senk
ning av pensjonsalderen og at forholdene skulle ligge vel til rette 
for dette. 

Avd. 6 7, TØnsberg, foreslår : 
.1 forbindelse med avtalen om tariffestet pensjon, bØr denne ordning nå 

utvides til også å gjelde mulighetene til fØrtidspensjon for de som ikke 
lenger kan delta i arbeidslivet på grunn av et handicap som har satt dem 
minst 50 prosent tilbake i varig arbeidsevne . •  

M o t i v e r i n g :  

Skulle her være unØdvendig. 

Avd. 68, Larvik, foreslår : 
. Pensjonsalderen senkes til 65 år . •  

M o t i v e r i n g : 

Ved den nåværende rasjonalisering og effektivisering av indu
strien, og ved at flere og flere arbeidsplasser blir overflØdige, er 
det av største viktighet at pensjonsalderen senkes. 

Avd. 75, Halden, foreslår : 
. Pensjonsalderen settes ned til 65 år i 1970 .• 

M o t i v e r i n g :  

Diskrimineringen av den vanlige arbeider har vart alt for lenge. 
Tiden må nå være inne for LO til å rydde disse skjevheter bort. 
Vi som er den store kapitals kaper i samfunnet har hatt og har 
fortsatt de dårligste lØnns- og arbeidsforhold. Vi mener også at 
samfunnet har råd til å foreta riktige disposisjoner og prioriteringer. 

Avd. 81 , Molde, foreslår : 
. Pensjonsalderen sØkes nedsatt til 65 år.. 

M o t i v e r i n g :  

Begrunnelsen for dette er at det har skjedd en utvikling i vårt 
land i den senere tid, spesielt i jernindustrien. Dette har fØrt til 
et hardt arbeidspress, kort leveringstid, effektivisering, larmende, 
hurtiggående verktØymaskiner og i det hele tatt full utnyttelse av 
arbeidskraften. 

På bakgrunn av dette er det urimelig med en pensjonsalder på 
70 år. 
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Avd. 1 1 4, Brumunddal, foreslår : 
.a) Pensjonsalderen senkes fra 70 til 65 ar for alle medlemmer av Lands

organisasjonen og Folketrygden gjøres gjeldende med de satser som nå 
gjelder ved 70 år. 

b) Når pensjonsalderen senkes til 65 år, vil det bli behov for en eller 
annen form for aktivitet for en del av pensjonistene. Vi henstiller 
derfor til Landsorganisasjonen å utarbeide planer og forslag til for
skjellige former for aktivitet og adspredelse for de eldre. Dette må 
skje i samarbeid med statsmyndighetene og kommunene i landet. 

Avd. 1 1 8, Stord, foreslår : 
.At pensjonsalderen må setjast ned treng ein ikkje komma nerare inn på. 

Det skulle alle vera enige om. > 

Avd. 1 43, Mo i Rana, foreslår : 
.Pensjonsalderen settes til 65 år. For arbeidere med særskilt tungt arbeid, 

for arbeidere med usunt arbeid og for skiftarbeidere bØr pensjonsalderen 
settes ned til 60 år. Samtidig må det åpnes adgang til fØrtidspensjonering 
for dem som er blitt funksjonshemmet i sitt arbeid.> 

M o t i v e r i n g : 

Storbedriftenes krav om hØyere effektivitet har fØrt til et Økende 
press på arbeiderne. Et ledd i dette effektivitetsjaget har bl. a .  
fØrt til  en vesentlig utvidelse av skiftarbeid, særlig på de stØrre 
bedriftene. Dette har gått sterkt utover de eldre arbeidere, slik at 
de vil få store vanskeligheter med å hevde seg på arbeidsplassen. 

Disse nye momenter har ytterligere aktualisert det gamle krav 
om nedsettelse av pensjonsalderen. 

Det er ellers kjent at Norge og Irland er de eneste land tilsluttet 
ILO som har en så hØY pensjonsalder som 70 år. 

Den gjennomsnittlige levealder for menn her i landet nærmer 
seg alt mer 70 år. Folketrygdens fond har sprengt alle forhånds
kalkyler, og vi mener at tiden er inne for en radikal nedskjæring 
av pensjonsalderen. 

Avd. 233, Strømmen StØperiarbeiderforening, foreslår : 
. Pensjonsalderen må senkes til et rimelig nivå.> 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundsstyret sier seg enig i at pensjonsalderen snarest mulig 
må settes ned, og at arbeidet med dette må påskyndes mest mulig. 

NORSK JERNBANEFORBUND 

Statsbanenes Verkstedarbeiderforening, Oslo, foreslår : 
. Fagkongressen 1969 må arbeide for en snarlig senking av pensjons

alderen til maksimum 65 år.> 
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Narvik distriktsorganisasjon 
Statsbanenes Verkstedforening, Narvik, foreslår: 
.Statsbanenes Verkstedforening, Narvik, imøteser at LO i Norge i kom

mende kongressperiode utvirker at Folketrygdens aldersgrense kommer 
ned på maksimum 65 år.> 

M o t i v e r i n g : 

Vårt land har fulgt en middelaldersk politikk i aldersgrense
spØrsmål og opprettholder f. t. den hØyeste aldersgrense blant de 
land vi kan sammenlikne oss med. 

En sentralisering av Folketrygdens midler vil sikre det Økonom
iske grunnlag en trenger for å trygge samfunnets slitere en tid
ligere og sikrere livsaften. 

Landsstyrets vedtak: 

Forslagenes intensjoner - snarlig gjennomfØring av lavere almin
nelig gjeldende aldersgrense - tiltres. 

NORSK KJEMISK INDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 22, Trondheim, foreslår : 
.Trondhjems Kjemiske Industriarbeiderforening foreslår at pensjons

alderen settes ned til 67 år, med en nedgang til 65 år etter en 5-års periode.> 

M o t i v e r i n g :  

Da den tariffestede pensjon ble gjennomfØrt, var det mange av 
våre medlemmer som var pensjonsforsikret fØr gjennom sine ar
beidsplasser og hadde en pensjonsalder på 65 år. Vi mener dette 
også i dag må være LO's målsetting, for å komme på linje med den 
pensjonsalder som vi tidligere har hatt i bedrifter hvor dette var 
gjennomfØrt. 

Avd. 34, Eydehavn, foreslår : 
. Elektrokj emisk Arbeiderforening, Eydehavn, har på møte 28. oktober 

1968 vedtatt å sende fØlgende forslag til Kongressen 1969: 
.Senking av pensjonsalderen til 65 år.> 

M o t i v e r i n g :  

Norge er et av de få land i verden som har så hØY pensjonsalder 
som 70 år. Det er et fåtall som innom den kjemiske industri oppnår 
pensjonsalderen. Med den sterke rasjonalisering og automasjon som 
pågår i industrien i dag, er det helt på sin plass at pensjonsalderen 
blir senket til 65 år. 
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Avd. 48, HerØya, foreslår : 
. HerØya Arbeiderforening foreslar at LO's kongress pålegger Sekretariatet 

i kommende periode å sette alt inn på å få senket pensjonsalderen til 
67 år .• 

M o t i v e r i n g :  

Den stigende automasjon og rasjonalisering medfØrer at den 
enkelte er utsatt for et større press i sitt daglige arbeid. Likeledes 
vil vi vise til den stigende arbeidslØshet. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Når det gjelder forslagene fra avd. 22, 34 og 48 vedrØrende oven
stående, vises til landsmØtets vedtak i samme sak som er over
sendt LO. 

NORSK KJØTTINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Oslo KjØttindustriarbeiderforening foreslår : 
. Pensjonsalderen for industriarbeiderne må senkes til 65 år . •  

VadsØ KjØttindustriarbeiderforening foreslår: 
. Pensjonsalderen senkes til 65 år . •  

M o t i v e r i n g :  

Etter hvert som industrien utvikles og automatiseres, blir det 
en stadig større psykisk og fysisk påkjenning for den enkelte 
arbeider å kunne fØlge med. 

Akkord og nedsettelse av arbeidstiden stiller stadig større krav 
om tempo og dermed fysisk anstrengelse. 

Når en også vet at den gjennomsnittlige levetid er 7 1  år for menn 
og 74 år for kvinner, burde dette tilsi at en arbeider skulle kunne 
trekke seg tilbake i 65 års alder med helsa i behold. 

Forbundsstyrets uttalelse: 

Forbundsstyret er prinsipielt enig i forslagene, men vil samtidig 
peke på at en reform av denne art vil ha så store Økonomiske 
virkninger hvis den skal gjennomføres generelt, at det i fØrste om
gang antakelig vil være mest riktig å satse på en utvidet behovs
prØving innenfor Folkepensjonens ramme. Alminnelig svakhet og 
nedslitthet, særlig i forbindelse med tunge yrker, må også være en 
berettiget indikasjon ved slike behovsprØvinger. 

NORSK KOMMUNEFORBUND 

Avd. 8, IngeniØrvesenets Arbeiderforening, Trondheim, foreslår : 
.Aldersgrensen for avgang med Folketrygd settes til 65 år .• 
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M o t i v e r i n g : 

Vår forening har ved flere anledninger tatt opp dette viktige 
spØrsmål, både i kongresser og landsmØter i Norsk Kommunefor
bund. Likeledes har vi tatt opp dette i Det norske Arbeiderparti, 
men uten at vi har fått noe konkret resultat. Nå er det slik at 
Norge står igjen med verdens hØyeste avgangsalder, og vi håper 
derfor at dette må bli en svært viktig sak under Fagkongressen. 

Avd. 1 3, Fredrikstad kommunale Arbeiderforening, foreslår : 
. Aldersgrensen nedsettes til 65 år . •  

Avd. 39, Haugesund kommunale Arbeiderforening, foreslår : 
-Pensjonsalderen senkes til 65 år . •  

Avd. 68, Bærum kommunale Arbeiderforening, foreslår : 
-Pensjonsalderen nedsettes for kvinner til 60 år og for menn til 65 år . •  

M o t i v e r i n g : 

Med det stadig Økende press (psykisk som fysisk) vårt sam
funns arbeidstakere er utsatt for i forbindelse med den rivende 
utvikling, mener vi det er fullt ut forsvarlig å kreve aldersgren
sen nedsatt til som nevnt i forslaget. 

Videre mener vi at alderstrygden må hØynes slik at de trygdede 
kan leve et tilfredsstillende liv. 

Avd. 1 23, Sykehusenes Personalforening, Bergen, foreslår : 
- Nedsettelse av pensjonsalderen til henholdsvis de som i dag har 70 år 

til 65 år og de som har 65 år til 60 år . •  

M o t i v e r i n g : 

En rekke mennesker i dag kan ikke fØlge med i det tempo og 
effektivisering med rasjonalisering osv. som er i dag på våre 
arbeidsplasser. Denne rivende utvikling setter sitt preg på men
nesket og ikke alle kan fØlge med i det tempo som holdes eller 
kreves. 

Vi mener at når tempoet settes så hØyt og alle til enhver tid skal 
være effektive, som det kreves av oss i dag, må vi ha krav på å 
få nedsatt vår pensjonsalder. Det må finnes en smidigere ordning 
i pensjonsspØrsmålet for den som vil gå av, uten at vedkommende 
må lide Økonomisk etter en lang arbeidsdag. 
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Avd. 1 36, Sarpsborg kommunale Tjenestemannslag, foreslår : 
_ At det blir tatt opp til vurdering en generell senking av aldersgrensen.'  



Avd. 1 85, Kristiansand kommunale Vaskebetjenings Forening, 
foreslår : 

- Det arbeides for at aldersgrensen blir senket til 65 år.> 

M o t i v e r i n g : 

Helt generelt mener en at 70 år er en for hØY aldersgrense, men 
da særlig for de kvinner som til daglig har sitt arbeid innen ren
gjØringssektoren eller liknende tungt arbeid, bØr ikke aldersgrensen 
overstige 65 år. 

Avd. 1 98, Dale Personalforening, foreslår : 
_En alminnelig pensjonsalder på 65 år og for utsatte grupper, som f. eks. 

sykepleiere ved psykiatriske sykehus og åndssvakehjem, en pensjonsalder 
på 60 år som vi hadde helt til siste revisjon av pensjonsalderen.> 

Avd. 348, Drammen kommunale Sykehusforening, foreslår : 
-Foreningen forlanger av LO's kongress at de må gå inn for senking 

av pensjonsalderen for personell innen h elsesektoren, og da særlig for det 
personell som er ansatt på utrykningsbiler.> 

Avd. 399, Helsepersonalets forening, Kristiansand, foreslår : 
_I det utredningsarbeidet som nå forestår vedrØrende pensjonsalderen må 

Landsorganisasjonen med stor styrke gå inn for en senking av pensjons
alderen. 

Dette kan skje ved en generell senkning av pensjonsalderen, eller gradert 
pensjonsalder i forhold til yrkets karakter og individuelle forutsetninger.> 

Samarbeidskomiteen i Nordland foreslår : 
-Samarbeidskomiteen mener at tiden nå er inne til at den alminnelige 

pensjonsalder i Folketrygden settes til 67 år og videre at enkelte arbeids
grupper får enda lavere pensjonsalder.> 

M o t i v e r i n g :  

Det pekes på at arbeidstakere innenfor feiervesenet, tungtarbei
derne ved bygg og anlegg og arbeidstakere er beskjeftiget med 
særlig tungt anleggsutstyr. 

For slike arbeidstakergrupper bØr pensjonsalderen ikke være 
hØyere enn 65 år, men med adgang til etter sØknad - å slutte 
etter fylte 62 år. 

Disse arbeidstakergrupper må også få sine pensjonsrettigheter 
utbygd slik at de kan være sikret en forsvarlig levestandard etter 
at de har sluttet i arbeidslivet og til de oppnår fulle rettigheter 
etter Folketrygdens alminnelige regler. 
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ForbundsstY1'ets innstiLLing: 

Forbundsstyret tiltrer i prinsippet de forslag som er kommet 
inn om senking av aldersgrensen for oppnåelse av pensjon/folke

Nr. 2 1 4  b trygd og foreslår: 

« 1 .  Den generelle pensjonsalder settes til 67 år. 
2. Alle arbeidstakere har anledning til å gå av med pensjon i 

alderen 60 til 6 7  år, basert på eget Ønske eller helsetilstand. » 

M o t i v e r i n g : 
Ad. 1 .  

A senke pensjonsalderen fm 70 til 6 7  år, ser v i  som en meget 
viktig sak og går fullt inn for dette. Den økonomiske merbelastning 
dette innebærer, er en byrde vi mener samfunnet og den enkelte 
må og kan ta. Vi er vel et av de få land i Europa som har så hØY 
generell pensjonsalder. 

Ad. 2.  

Men å senke aldersgrensen gir ikke noen endelig lØsning på de 
mange problemer som melder seg for denne aldersgruppe. Helse
tilstanden - og også den psykiske tilstand - er så varierende at 
67 -års aldersgrense i mange tilfelle vil virke like urimelig som 
70-årsgrensen var det. Utallige eksempler på dette kan gis, men 
skulle være unØdvendig i denne sammenheng. Vårt forslag tar sikte 
på at de eldre på dette område skal ha en individuell behandling 
med en selvbestemmelsesrett som de har gjort seg fortjent til gjen
nom et langt arbeidsliv. Ønsker de på grunn av sin hobby - sær
interesse - helse - elLer hva det måtte være - å gå av med 
pensjon fØr fylte 6 7  år, skal de ha anledning til dette. 

Sosialmedisinsk tror vi dette vil være en landevinning. Med det 
stress betonte samfunn vi nå har, vil jaget og tempoet ramme den 
alminnelige mann like mye som en ledende person - og livsbehovet 
på dette alderstrinn er ofte svært forskjellig. Det er et nytt prin
sipp som søkes innfØrt, og vi mener at det er fagbevegelsen som 
skal gå foran på dette område. Det må selvsagt settes opp visse 
direktiver, men dette holder vi for uvesentlig når prinsippet skal 
diskuteres. 

Det blir bl. a. flere og flere kvinner i arbeidslivet, og det har ofte 
blitt presisert at kvinner i denne aldersgruppe medisinsk sett har 
behov for å gå av med pensjon fØr fastsatt aldersgrense er oppnådd. 

Vi tror ikke at flertallet i denne aldersgruppe kommer til å 
benytte seg av denne anledning, og ordningen b lir ikke mer kostbar 
enn om Trygdekassen i de samme tilfellene måtte betale dagpenger, 
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eller det offenaige måtte betale trygd. Flertallet i denne alders
gruppen vil etter vår mening også i framtiden ha det samme ønske 
om å arbeide så lenge som mulig, men verdien i vårt forslag ligger 
i at de eldre etter dette blir oppfattet som selvstendig tenkende 
mennesker som er verdig en individuell behandling. 

NORSK MURERFORBUND 

Avd. 1 ,  Murernes Union, Oslo, foreslår: 
.At Folketrygdens grunnsatser Økes i et langt hurtigere tempo enn hittil.> 

M o t i v e r i n g :  

De som i dag oppnår alderspensjon, har hatt den største byrden 
med å skape velferdssamfunnet Norge. I stedet for at disse skulle 
ha krav på en sikker og god Økonomisk alderdom, får de i dag en 
grunnpensjon som ikke gir dem den Økonomiske fordel de har krav 
på. Vi mener at våre alderstrygdede i dag bØr få nyte godt av de 
store fondsoppsamlinger som vi vet er etablert gjennom Folke
trygdens premieinnbetaling. 

Forbundsstyret tiltrer forslaget. 

Avd. 1 ,  Murernes Union, Oslo, foreslår :  
.Pensjonsalderen senkes til 6 5  år. Dette bØr gjennomføres s hurtig som 

mulig . •  

M o t i v e r i n g : 

Norge er et av de få land i Europa som har en pensjonsalder 
på 70 år. Vi mener derfor at pensjonsalderen bØr senkes til 65 år, 
da det etter oppnådde 65 år er vanskelig for en bygningsarbeider 
å kunne fØlge med i det sterke arbeidspress som finnes innenfor 
bygningsindustrien. 

Senkningen av pensjonsalderen er også i overensstemmelse med 
den utvikling som har foregått - og foregår - andre steder i 
Europa. 

Forbundsstyret tiltrer forslaget. 

Avd. 56, Stavange1" Mumrbeidere, 
Avd. 1 1 ,  Drammens Murarbeiderfo1"ening, foreslår : 
CÅ nedsette pensjonsalderen til 65 år . • 
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M o t i v e r i n g :  

Vårt arbeid er tungt og tar knekken på ryggen i en langt tidligere 
alder. Som det nå er, med pensjonsalder 70 år, vil de fleste sjelden 
nyte godt av pensj onen. Mange, kanskje de fleste, vil allerede fØr 
60 år være Ødelagt i ryggen, men må forsØke å slite seg gjennom 
ytterligere 1 0  år. 

Forbundsstyret tiltrer forslaget. 

Avd. 48, Sandefjord, foreslår: 
. Sandefjord avdeling fremmer forslag om at pensjonsalderen blir satt 

ned til 65 år, da vi, som mange andre med samme krav, mener tiden nå er 
inne til denne sosiale forbedring . •  

Forbundsstyret tiltrer forslaget. 

NORSK NÆRINGS- OG NYTELSESMIDDELARBEIDER
FORBUND 

Avd. 7, Oslo, foreslår : 
. Fagkongressen fremmer krav om at den alminnelige pensjonsalder settes 

ned til 65 år. Alternativt med adgang til for den enkelte frivillig å fort
sette utover den fastsatte pensjonsalder, dog ikke lenger enn til fylte 70 år . •  

Avd. 9, Bergen, foreslår: 
. Kongressen reiser krav om at aldersgrensen blir nedsatt fra 70 til 65 år.. 

M o t i v e r i n g : 

På grunn av tungt og slitsomt arbeid og den rasjonalisering og 
stadig Økende effektivisering som skjer i dag, ser vi fram til at 
pensjonsalderen må bli nedsatt til 65 år. 

Avd. 1 0, Trondheim, foreslår : 
. Det foreslås at Kongressen som prinsipp vedtar at pensjonsalderen må 

senkes til 65 år. 

Avd. 407, Fredrikstad, foreslår : 
.Pensjonsalderen nedsettes til 65 år. Det er jo en rekke arbeidstakere som 

har bestemmelser om pensjonsalder fra 65 år, og vi mener at de med mere 
tungt arbeid skulle være mere berettiget til en lavere pensjonsalder enn 
70 år . •  

Avd. 501 , Oslo, foreslår : 
.Vi foreslår at pensjonsalderen settes til 65 år, og at det også åpnes 

muligheter for å oppnå Folkepensjon ved en lavere aldersgrense enn 65 år 
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for yrkesgrupper hvor spesielle forhold tilsier det. utgiftene ved en slik 
lavere aldersgrense finansieres av de næringene det gjelder. Vi ser denne 
sak mer viktig enn forkortelse av arbeidstiden.' 

Forbundsstyrets innstilling: 

Vi er prinsipielt enige i forslagene og viser til det initiativ som 
i denne saken er tatt fra LO og Det norske Arbeiderparti i 1965 og 
1 9 6 7, og senere i 1 968. 

Videre støtter forbundsstyret forslaget fra Arbeiderpartiets stor
tingsgruppe hvor Regjeringen anmodes om å fremme forslag om 
et spesielt tillegg til dem som bare får utbetalt grunnpensjonen i 
Folketrygden, slik at dette tillegget kan tre i kraft tidligst mulig 
i 1 969. 

NORSK PAPIRINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 5, Rena Kartongarbeiderforening, foreslår : 
« Landsorganisasjonen gjør sin innflytelse gjeldende for at pensjonsalderen 

settes ned fra 70 år til 65 år for menn og til 62 år for kvinner.' 

M o t i v e r i n g :  

Den gjennomsnittlige levealder for menn er 72 år - for kvinner 
74 år. Det må være rimelig å få en aldersgrense som gir noen års 
arbeidsfri. En ser også at for mange eldre som blir rasjonalisert 
bort, er det vanskelig å skaffe seg annet arbeid, samtidig med det 
stadig Økende arbeidspress og store krav som stilles til hver enkelt. 

Avd. 1 0, Klosterfossen, Skien, foreslår : 
«Avd. 10 Klosterfossen, vil kreve at Landsorganisasjonen aktivt må gå inn 

for at aldersgrensen for pensjon nedsettes til 65 år snarest mulig., 

M o t i v e r i n g : 

Norge har i dag den hØyeste pensjonsalder i Vest-Europa. Ser 
vi på den tiltakende rasjonalisering innen industrien, som i vesentlig 
grad går utover de ansatte i 60-årsalderen, er det på hØY tid at 
fagbevegelsen engasjerer seg sterkt i denne så alvorlige og betyd
ningsfulle sak for de fagorganiserte. 

Fagkongressen må fatte vedtak som overfor myndighetene gjør 
det helt klart at en senking av pensjonsalderen til 65 år står som 
fØrste post på dagsordenen til Landsorganisasj onen. 

Vi kan ikke tolerere at dette tar lang tid, men må tre i kraft fra 
1 .  januar 1 970. 
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Avd. 56, Hunsfoss Arbeiderforening, foreslår: 
- Landsorganisasjonen skal overfor myndighetene Øve påtrykk om Øking 

av grunnpensjonen (Folketrygden) til pensjonistene og sØke å få den 
indeksregulert . •  

M o t i v e r i n g : 

Man er klar over at Folketrygdens fond innehar et betydelig 
overskudd, langt større enn noen hadde våget å tro. En del av dette 
bØr brukes til dem som i dag ikke har mer enn et eksistensminimum. 

Pensjonistene kan selv vanskelig få fremmet sin sak - det er da 
vår plikt å ivareta deres interesser. 

Avd. 56, Hunsfoss Arbeiderforening, foreslår: 
- Landsorganisasjonen arbeider med å få senket pensjonsalderen til 65 år . •  

M o t i v e r i n g : 

Med den hØye pensjonsalder vi har i dag så er det en stor del 
av folket som ikke får nyte godt av en fri og trygg alderdom som 
de rettmessig har krav på og selv har vært med å opparbeide. 

Videre vil dette være av stor betydning for sysselsettingen i sam
funnet for Øvrig ved å frigjØre arbeidsplassene til fordel for den 
yngre generasjon. 

Saugbrugsarbeidernes Tillitsmannsutvalg foreslår: 
_ Vi viser til Norsk Papirindustriarbeiderforbunds landsmØte 1967, hvor 

det ble fattet vedtak med krav om at den lovfestede pensjonsalder blir 
nedsatt fra 70 til 65 år - og foreslår at Fagkongressen gjØr krav overfor 
myndighetene om at det åpnes adgang gjennom loven til frivillig å gå av 
med pensjon ved fylte 65 år, og at den lovfestede pensjonsalder blir satt til 
65 r. <Reformen gjØres gjeldende fra 1. januar 1970,) . 

M o t i v e r i n g : 

Saugbrugsarbeidernes Tillitsmannsutvalg mener at denne sak er 
av så stor viktighet - og gjennom de stadig mer omfattende rasjo
naliseringer så aktualisert - at myndighetene ved denne anledning 
må gå fram i omvendt rekkefØlge i relasjon til det som har vært 
mulig. 

Dette innebærer at man fØrst gjør vedtak om lovendring og tid
fester denne til 1. j anuar 1 9 70, for så å bruke tiden som gjenstår 
- og den nØdvendige tid også utover dette - til å gjøre nØdvendige 
utredninger. 

Fagkongressen 1 965 gjorde vedtak om å kreve overfor myndig
hetene at det ble nedsatt et utvalg til å vurdere spØrsmålet om 
senking av pensjonsalderen til 65 år. 
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På bakgrunn av den trenering en kan registrere har funnet sted, 
krever vi at Fagkongressen 1 969 gj ør det helt klart overfor myndig
hetene at en fortsatt trenering vil resultere i at fagbevegelsen kan 
blir nØdt til å ta i bruk maktmidler for å gjennomfØre dette kravet 
innenfor det tidsrom som i forslaget er skissert. 

Forslaget innebærer en mer fleksibel ordning enn det man tok 
sikte på i 1 965. 

Vi vil understreke at vi ikke er tilhengere av slike fleksible ord
ninger, men mener ved å åpne en slik adgang å ha tatt hensyn til 
de oppfatninger som er framkommet i diskusjoner om dette spØrs
målet. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Kongressen pålegger Sekretariatet å medvirke til at pensjons
alderen blir senket til 65 år. Videre å Øke pensjonene for de personer 
som ikke har mulighet til å opptjene tilleggspensjon. 

NORSK POSTFORBUND 

Kristiansund Krets foreslår : 
,Pensjonsalderen settes ned til 67 år snarest . •  

M o t i v e r i n g :  

Det Økende arbeidstempo vi har og de stadig større krav som 
stilles til den enkelte, må etter vår mening fØre til en stadig større 
og større psykisk og fysisk belastning for den enkelte arbeider. 

De eldre som gjennom et langt liv har vært med på å bygge opp 
det samfunn vi har i dag, har et krav i så måte og samfunnet bØr 
se seg råd til dette. Dette bØr være en honnØr til de eldre, og ikke 
slik som i dag, at de ved oppnådd aldersgrense fØler seg tomme og 
ender sine dager på et pleiehjem, aldershjem e. l. 

FO?'bundsstyrets innstilling: 

eDet går ikke klart fram av forslaget hvilken pensjonskasse 
aldersgrensen skal senkes i, men vi går ut fra at forslaget angår 
pensjonsalderen i folketrygden. 

Forbundsstyret oversender forslaget med anbefaling. » 

NORSK TJENESTEMANNSLAG 

Avd. 70, Forsvarsstabens Etatsforening, foreslår: 
, Pensjonsalderen nedsettes fra 70 til 67 år for menn og 65 år for kvinner. ' 
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Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundsstyret slutter seg i prinsippet til forslaget om en ned
trapping av pensjonsalderen. En er imidlertid av den oppfatning at 
det bØr tas sikte på en alminnelig nedtrapping av pensjonsalderen 
både for kvinner og menn, i fØrste omgang til 67 år, og i neste 
omgang 65 år. 

NORSK TRANSPORTARBEIDERFORBUND 

Forening 1 59, Larvik Lastebil Transportforening, foreslår : 
.Pensjonsalderen for sjåfØrer i buss- og drosjeyrket settes ned fra 70 år 

til 65 år.. 

M o t i v e r i n g : 

Foreningen er klar over og glad for at det nå arbeides for å sette 
ned pensjonsalderen i Folketrygden fra 70 år til 67 år. Med de 
intensive trafikkforhold man har i dag, som legger et særlig sterkt 
fysisk og psykisk press på sjåfØrer i buss- og drosjeyrket, mener 
imidlertid foreningen at aldersgrensen for disse yrkesutØvere snarest 
må settes ned til 65 år. Dette av hensyn både til yrkesutØverne og 
trafikksikkerheten. 

LO bØr derfor snarest gå i gang med arbeidet for å få myndig
hetene med på at aldersgrensen for sjåfØrer som befordrer passa
sjerer, settes til maksimum 65 år. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Enig i forslaget. Oversendes det kommende sekretariat. Forbunds
styret vil imidlertid understreke at alle yrkessjåfØrer med dagens 
trafikkforhold bØr få en lavere pensjonsalder enn 70 år. 

NORSK TREINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Stavanger Trearbeiderforening foreslår : 
. Stavanger Trearbeiderforening er av den oppfatning at den alminnelige 

pensjonsalder på 70 år er for hØY og foreslår at Landsorganisasjonen går 
inn for at den snarest mulig senkes til 65 år . •  

Fra forbundsstyret: 

Forbundsstyret foreslår at forslaget oversendes den regjerings
oppnevnte komite (Gaustad-komiteen) ,  som skal utrede de spør s
mål som reiser seg i forbindelse med en lavere pensjonsalder. 

SAMORGANISASJONENE 

AskØY faglige Samorganisasjon foreslår : 
. Det fremmes krav om at pensjonsalderen nedsettes til 65 ar.> 
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M o t i v e r i n g :  

AskØY faglige Samorganisasjon mener at nedsettelsQ av pensjons
alderen er et rimelig krav, hvis Norge sammenliknes med andre 
nordiske land. Pensjonsalderen bØr gjØres mest mulig romslig over
for den enkelte. 

Drammen faglige Samorganisasjon foreslår: 
-LO's kongress reiser krav om at den offisielle aldersgrense for Folke

pensjon blir nedsatt fra 70 til 65 år .• 

Hønefoss og omegn faglige Samorganisasjon foreslår: 
-Den generelle pensjonsalder må fastsettes til 65 år . •  

Larvik og Omland faglige Samorganisasjon foreslår: 
_Et enstemmig representantskapsmØte i Larvik og Omland Faglige Sam

organisasjon foreslår at pensjonsalderen senkes til 67 år .• 

Trondheim og omegn faglige Samorganisasjon foreslår: 
-LO-kongressen 1969 fatter et prinsippvedtak om at pensjonsalderen skal 

settes ned fra et bestemt tidspunkt.' 

TØnsberg og Omland faglige Samorganisasjon foreslår: 
-At det blir reist krav om at pensjonsalderen blir nedsatt fra 70 til 65 år . •  

M o t i v e r i n g :  

Det er en kjensgjerning at Norge i dag har den hØyeste pensjons
alder i verden. Det er også en kjensgjerning at mange arbeids
takere over 60 år har store vanskeligheter med å fØlge med i det 
oppjagede arbeidstempo som i dag foregår i arbeidslivet. Nedset
telsen av arbeidstiden og LO's og NAF's forslag til bedre utnyttelse 
av arbeidstiden har ikke gjort forholdene bedre for de eldre arbeids
takere. Vi mener derfor at mange momenter taler for at tiden nå er 
inne til å få nedsatt arbeidstiden til 65 år for alle som i dag har 
70 år som grense. 

VadSØ faglige Samorganisasjon foreslår: 
-Fagorganisasjonen arbeider for en snarlig nedsettelse av pensjonsalderen 

til 65 år . •  

M o t i v e r i n g : 
GjennomfØringen av Folketrygden var en viktig sosial milepel 

for vårt folk, en sak som også arbeiderbevegelsen har medvirket 
til å få igjennom. 
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Det er likevel en stor svakhet at trygd oppnås fØrst ved fylte 
70 år. Derved er vårt land etterliggende i forhold til de fleste ut
viklede land, som har lavere pensjonsalder. 

VardØ fagLige Samorganisasjon foreslår : 
-Aldersgrensen generelt for Alders/Folketrygden blir senket fra 70 til 65 

år for menn og til 63 år for kvinner. 
Når det gjelder speSielle grupper med særlig tungt kroppsarbeid, må 

man vurdere å senke aldersgrensen ytterligere. ' 

M o t i v e r i n g : 

Norge er nå et av de land i Europa som har den hØyeste pensjons
alder, og nå må vi i vårt velferdssamfunn legge godviljen til og 
legge forholdene bedre til rette slik at våre eldre kan nyte godt 
av de goder som de har kjempet igjennom for oss. 

Vennesla og Mosby faglige Samorganisasjon foreslår : 
-Vi mener at pensjonsalderen må senkes til 65 år for alle med fulle 

pensjonsrettigheter og at dens grunnbelØp må Økes . •  

M o t i v e r i n g : 

Vi er kjent med LO-kongressens vedtak i 1965 om at en ned
settelse av den alminnelige pensjonalder til 67 år skulle utredes og 
at formannen i Sosialkomiteen, Oskar Skogly, på vegne av Arbei
derpartiet har reist spØrsmålet i Stortinget. Men utviklingen er i 
ferd med å lØpe fra oss, og den strukturrasjonalisering som nå pågår 
i stadig Økende tempo og setter større og større krav tii arbeiderne 
og dermed setter mange av de eldre utenfor, gjør elet nØ:'1 vendig 
å sette pensjonsalderen radikalt ned. Hovedprinsippt·t bØr V<2re at 
den som er 65 år skal kunne gå ut av arbeidslivet med fulle pen
sjonsrettigheter. Dessuten må det kunne gjennomfØres en fleksibel 
aldersgrense bygd på medisinske indikasjoner. 

Ardal faglige Samorganisasj'on foreslår: 
- Den alminnelige pensjonsalder senkes til 67 - sekstisju - år, i helse

skadelige industrier, og for eldre med svekket helse senkes den til 65 -

sekstifem - år, på rent medisinsk grunnlag bØr det overveies å senke den 
til 60 - seksti - år . •  

� o t i v e r i n g : 

Problemet for eldre og helseskadd arbeidskraft vil komme til å 
melde seg med Økende styrke i nær framtid, ikke minst på bak
grunn av en akselerende strukturrasjonalisering i hele vårt sam-
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funn. Men også fordi vi har en altfor hØY pensjonsalder i sin 
alminnelighet. 

Det hersker heller ingen tvil om at hele vår teknologiske utvikling 
medfØrer Økt slitasje rent menneskelig, med Økt behov for lavere 
pensj on salder . 

Det er nok å se på de ofte svært usunne arbeidsforhold i kjemiske 
og halvkjemiske bedrifter, Økte krav om aktpågivenhet i pass av 
maskiner m. m. Selve kravet om Økt effektivitet på alle hold gjØr 
eldre og helseskadd arbeidskraft til den tapende part. 

Eldre arbeidskraft har også vanskeligere for å omskolere seg 
eller omstille seg til et nytt yrke, og må finne seg i å stå bakerst 
i kØen i forhold til yngre arbeidskraft når de sØker et nytt arbeids
sted. Ennå har vi tilgode å se en eneste bedrift som sØker etter eller 
vil gi tilbud til eldre arbeidskraft. 

Ut fra ovenstående mener vi at dette forslag bØr få en reell og 
grundig behandling. 

Fra Sekretariatet: 

Innstilling vil bli lagt fram på Kongressen. 

c) Arbeidstiden. 

NORSK FORBUND FOR ARBEIDSLEDERE OG TEKNISKE 
FUNKSJONÆRER 

Avd. 24, Eydehamn, foreslår : 
eDet er et alminnelig anerkjent faktum at helkontinuerlig skiftarbeid 

utsetter mennesket for spesielle psykiske påkjenninger ved siden av at 
muligheten til å ta del i de fleste kulturtiltak reduseres sterkt. Familielivet 
utsettes for ekstra belastninger som er ukjent for det store flertall av folket, 
f. eks. nattarbeid som forutsetter at man må ha sin sØvn om dagen, med de 
fØlger man kan tenke seg for familien for Øvrig med særskilt ro m. m. 
For ikke å snakke om de vanlige familiesammenkomster som jul og andre 
helger eller fØdselsdager m. m. hvor husfaren er på arbeid. 

For å kompensere noe på dette, vedtok Stortinget en nedsettelse av ar
beidstiden for helkontinuerlig skiftarbeid fra 48 til 45% time i 1949 og i 
februar 1957 fra 45% time til 42 timer i gj ennomsnitt pr. uke. Etter denne 
tid er den alminnelige arbeidstid blitt nedsatt to ganger, fØrste gang i 
1958-59 fra 48 til 45 timer pr. uke og fra 1. juli 1968 fra 45 til 42lh time. 

Det er grunn til å peke på at ved den siste nedsettelsen av den alminne
lige arbeidstid er den nå reelt nede i ca. 41 timer pr. uke gjennomsnitt når 
man tar hensyn til de fridager man har på grunn av hØytidshelger og 
festdager. 

Derfor mener vi at LO med stor kraft må forlange en alminnelig reduk

sjon av arbeidstiden for helkontinuerlig skift til 40 timer pr. uke i gjennom

snitt. Kravet bpr stilles til de offentlige myndigheter og likeens fremmes 

overfor NAF som et tariffkrav som fastholdes. >  
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Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundsstyret er enig i avdeLingens betraktninger når det gjeLder 
arbeidstiden for heLkontinuerLig skiftarbeid, og vi forutsetter at 
arbeidstids komiteen, under sitt arbeid for ytterligere arbeidstids
forkorting ned til 40 timers ordinær arbeidsuke, også tar hensyn til 
arbeidstidsforkorteLsen for heLkontinuerlig skiftarbeid, såLedes at 
disse arbeidstakere minst får tilsvarende arbeidstidsforkortelse. 

NORSK ARBEIDSMANDSFORBUND 

Nr. 245 Norsk Arbeidsmandsforbund foreslår: 

<Norsk Arbeidsmandsforbund vil henstille til Landsorganisasjonen om 
snarest å gå inn for å påvikre våre politiske instanser for gjennomfØring 
av 40 timers uke for de arbeidstakere som ennå ikke har det. 

Vi må kreve at feilen som ble begått i 1959 for de som hadde 60 timers 
uke må bli rettet opp ved neste forkortelse av arbeidstiden. 

Samtidig må vi kreve at ytterligere generell arbeidstidsforkortelse også må 
bli gjort gjeldende for underjordsarbeidere ved gruver og anlegg . •  

M o t i v e r i n g :  

I 1949 ble loven om 40 timers uke for underjordsarbeidere ved 
gruvene vedtatt med virkning fra 1. april 1950. Forkortelsen fra 
48 til 40 timer hØres bra ut, men 8 timer var det langt fra det 
utgjorde. 

FØr forkortelsen var spisepausen inklusive, men etterpå ble denne 
eksklusive, slik at i realiteten ble denne forkortelse ikke på mer enn 
-ca. 4 timer. 

Begrunnelsen for at underjordsarbeiderne fikk en forkortelse av 
.arbeidstiden i forhold til andre yrker, var bl. a. at arbeidet var 
.sunnhetsskadelig både fysisk og psykisk. Det samme kan sies var 
grunnlaget for forkortelsen av arbeidstiden for tunnelarbeidere, som 
ble gjort gjeldende fra 1962. 

Ved senere arbeidstidsforkortelse ser det ut til at dette er helt 
glemt. I den siste innstilling fra Arbeidstidskomiteen er det til og 
med nevnt at vernehensyn ikke lenger spiller noen rolle når det 
gjelder arbeidstiden. 

Dette kan vi på ingen måte være enig i, da silikosefaren både ved 
anlegg og gruver på langt nær er overvunnet. Ved siden av at 
arbeidsforholdene under dagen på slike arbeidsplasser tross alle for
bedringer er slik at de ikke kan sammenliknes med andre yrker. 

Ved arbeidstidsforkortelsen 1959 ble 48-timersuken forkortet med 
3 timer til 45 timer. 



De grupper som hadde 60 timers uke, fikk også bare 3 timers 
arbeidstidsforkortelse. Dette var for lite i forhold til de med 
kortere arbeidstid. 

NORSK BYGNINGSINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Bygningsindustriarbeidernes Stedsstyre, OsLo, 
Avd. 1 ,  Bygningssnekkernes Fagforening, OsLo, foreslår: 

-LO må kreve Arbeidstidskomiteens innstilling lagt fram for Stortinget 
i god tid fØr tariffrevisjonen i 1970. 

40 timers uke med full kompensasjon må være fagbevegelsens krav til 
tariffrevisjonen i 1970.' 

M o t i v e r i n g : 

NAF har i prinsippet godkjent lik arbeidstid for arbeidere og 
funksjonærer, tiden må derfor være inne til å sette dette ut i livet 
fra 1970. 

Avd. 231 ,  Horten og omegn Bygningsarbeiderforening, foreslår : 
-Kortere arbeidstid som bØr være lik for alle lØnnsmottakere . •  

Avd. 3 1 2, Bergen TreLastarbeiderforening, 
Avd. 313, BLikkensLagersvennenes Forening, Bergen, 
Avd. 3 1 5, TØmrernes Fagforening, Bergen, 
Bygningsarbeidernes Industrigruppe, Bergen, foreslår: 
-Kongressen understreker det prinsipielle krav om gjennomfØring av 40 

timers uke med full kompensasjon, og tidfester ved vedtak gj ennomfØringen 
av dette . •  

Avd. 31 6, Stein-, Jord- og Sementarbeidernes Forening, Bergen, 
foreslår : 

- Kongressen pålegger Sekretariatet snarest å ta opp forhandlinger med 
Norsk Arbeidsgiverforening og de statlige myndigheter med sikte på gjen
nomfØring av 40 timers arbeidsuke med full lØnnskompensasjon. Tidspunktet 
for gj ennomfØringen tidfestes.'  

M o t i v e r i n g : 

I henhold til den produksjonsØking som har funnet sted etter de 
siste arbeidstidsforkortelser, skulle det ikke være noen betenkelig
heter til stede ved å gjennomfØre 40 timers arbeidsuke. For øvrig 
vil vi vise til at ILO med tilslutning både fra arbeidernes og arbeids
givernes representanter, tidligere har vedtatt en konvensjon om ned
settelse av arbeidstiden til 40 timer pr. uke. 
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Avd. 350, Malernes Forening, Trondheim, foreslar : 
.LO må behandle og reise krav om nedsettelse av arbeidstiden til 40 timers 

uke. Målet må være å få ensartet arbeidstid for alle grupper i vart sam
funn. GjennomfØringen av 40 timers uke tidfestes. ' 

Avd. 354, Stein-, Jord- og Sementarbeidernes Forening, 
Trondheim, foreslår : 

. Landsorganisasjonen må gjennom sine instanser behandle og reise krav 
om nedsettelse av arbeidstiden til 40 timers uke. 

Målet må være å få en ensartet arbeidstid for alle grupper i vårt sam
funn, også skiftarbeiderne. Vi mener at denne saken er av en sa stor 
viktighet og trenger så lang tids forberedelse at selve gjennomfØringsdatoen 
som program fastsettes . •  

Forbundsstyrets innstilling: 

De foreliggende forslag fra avd. 1 ,  312, 3 1 3, 3 1 5, 3 1 6, 331 ,  350, 
354 samt Bygningsindustriarbeidernes Stedsstyre, Oslo, og Byg
ningsarbeidernes Industrigruppe, Bergen, tiltres i prinsippet og 
oversendes det kommende sekretariat til vurdering. 

Arbeidstiden må senkes ytterligeTe så langt den Økonomiske og 
tekniske utvikling gjør dette mulig. Det må legges avgjØrende vekt 
på en harmonisering av arbeidstiden mellom de forskjellige yrkes
grupper i vårt samfunn - og likeledes innenfor de skandinaviske 
land. 

NORSK ELEKTRlKER- OG KRAFTSTASJONSFORBUND 

Avd. 219, Matre, foreslår: 
. At LO snarest må sette fart i å få arbeidstiden for helkontinuerlig skift

arbeid redusert til 38 timer pr. uke . •  

M o t i v e r i n g : 

Skiftarbeiderne har nå være forbigått ved to arbeidstidsforkor
telser og tatt i betraktning de store ulemper det er med å gå hel
kontinuerlig skift, taler alt for at denne gruppen må få sin arbeids
tid redusert så snart som mulig. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget tiltres og foreslås oversendt arbeidstidskomiteen. 

NORSK JERN- OG METALLARBEIDERFORBUND 

Avd. 1 2, Trondheim, foreslår : 
. 1 .  4a timers uke med full kompensasjon også for akkordarbeidere. 
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Motivering: 

Nedsettelse av arbeidstiden til 42 h time pr. uke kom som et resultat 
av mange års arbeid. En er klar over at den nedsatte komite arbeider 
fortsatt, og da med spØrsmål om en ytterligere forkortelse ned til 40 
timer. Tidligere års erfaringer har vist at det gjelder å ikke slappe av 
på kravet om denne nedsettelse om det skal bli en realitet i en ikke for 
fjern framtid. Derfor må LO intensivere sitt arbeid med dette spØrsmål. 

2. 40 timers arbeidsuke for skiftarbeidere gj ennomføres innen neste tariff
revisjon. > 

M o t i v e r i n g : 

Kravet om 40 timers uke ved skiftarbeid har vært fremmet på 
Fagkongressen 1961  og 1 965. Dette kravet burde vært uomtvistelig, 
både ut fra et medisinsk synspunkt og de Øvrige ulemper som er 
forbundet med denne ubekvemme og uregelmessige arbeidstid, hvor 
man må omstille sin dØgnrytme fra uke til uke. Den utvidede 
adgang til skiftarbeid burde også indikere en snarlig gjennomfØring 
av 40 timers uke om bedriftene skal kunne dekke sitt behov for 
skiftarbeidere i framtiden. 

Avd. 35 og 233, Strømmen, foreslår: 
-40 timers uke gjennomfØres.> 

Avd. 55, KragerØ, foreslår: 
-Landsorganisasjonen må gå inn for en reduksjon av arbeidstiden til 40 

timers uke og 36 timer for skift.> 

Avd. 58, MandaL, foreslår : 
-Arbeidstiden forkortes etappevis, slik at man kommer til en lik arbeidstid 

for alle lØnnsmottakere i dette land. Alle er like viktige og bØr derfor ha 
lik arbeidstid .• 

Avd. 68, Larvik, foreslår : 
-Arbeidstiden nedsettes innen 1970 til 40 timer pr. uke.> 

M o t i v e r i n g : 

Ved den nåværende rasjonalisering og effektivisering av industrien 
hvor flere og flere arbeidsplasser blir overflØdige, er det av største 
viktighet at arbeidstiden forkortes. 

Avd. 75, Halden, foreslår : 
- Forkortelse av arbeidstiden til 40 timers uke med full kompensasjon.> 
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M o t i v e r i n g : 

Motiveringen er den samme som til forslag vedrØrende pensjons
alderen. 

Avd. 1 43, Mo i Rana, foreslår: 
-Arbeidstiden for de helkontinuerlige skiftarbeidere nedsettes slik at det 

blir 5 skift istedenfor 4 skift der helkontinuerlig skiftarbeid praktiseres. 
Til en arbeidstidsforkortelse med 5 skift blir vedtatt, vil vi som en midler

tidig ordning foreslå at helkontinuerlige skiftarbeidere som arbeider på de 
bevegelige helligdager får sin ferie tilsvarende forlenget, og en godtgjØrelse 
som for bevegelige helligdager . •  

M o t i v e r i n g :  

Helkontinuerlig skiftarbeid er en stor påkjenning for arbeiderne 
- både fysisk og psykisk. Dersom hensynet til mennesket på be
driften skal bli noe annet enn et biprodukt, må betingelsen for at 
en imØtekommer bedriftens krav om utvidelse av bedriftstiden bli 
at arbeidstiden for den enkelte skiftarbeider blir vesentlig kortere. 

Avd. 1 85, Fornebu, foreslår: 
-Arbeidstidsforkortingen for arbeidstakere med 45 timers uke til 42 lh  

timers uke har medfØrt stor skjevhet i forholdet til arbeidstakere p å  skift 
(helkontinuerlig) . 

En ansatt i helkontinuerlig skift (42 timer) har på årsbasis, med arbeid 
på sØn- og helligdager osv., en samlet lenger arbeidstid enn en dagtidsansatt. 

Avdelingen vil derfor også i denne saken henstille til Fagkongressen at 
det ved kommende tariffrevisjon blir en merkesak å få redusert arbeids
tiden for skiftarbeiderne .• 

Forbundsstyrets innstilling: 

Det vises tiL Arbeidstidskomiteen av 1 964 og forbundsstyret forut
setter at komiteens sluttbehandling påskyndes og de innsendte for
sLag oversendes komiteen. 

NORSK JERNBANEFORBUND 

Drammen distrikts kontorpersonaLes forening foreslår: 
-En foreslår at Landsorganisasjonen forfØlger suksessen med 42lh timers 

uke, med å fremme krav overfor myndigheter og næringsliv slik at en 
kan få 40 timers og 5 dagers uke innen 1970 .• 

Statsbanenes Verkstedarbeiderforening, OsLo, foreslår: 
.Fagkongressen 1969 må gå aktivt inn for en snarlig senking av den 

alminnelige arbeidstid til maksimum 40 timer pr. uke .• 
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M o t i v e r i n g : 

Økt industrialisering, automasjon og rasjonalisering stiller store 
krav til samfunnet og den enkelte. Arbeidet blir mer intensivert 
og monotont, og virker ofte deprimerende på den enkelte. Særlig 
er det industriarbeideren ( kroppsarbeideren som også har den 
lengste arbeidstid) som er den mest skadelidende. 

Yrkesnevroser og nervØsitet Øker i omfang. Helsemessige hensyn 
tilsier en fortsatt senking av den alminnelige arbeidstid. Forskjel
len i arbeidstid ( produkt av et foreldet samfunnssystem) virker også 
dobbelt urettferdig i dagens samfunn hvor en forutsetter at alle 
lØfter i takt, og må avskaffes. 

Statsbanenes Verkstedforening, Narvik, 
Narvik distriktsorganisasjon foreslår: 

-At Landsorganisasjonen i Norge i kommende kongressperiode utvirker 
at 40 timers arbeidsuke gjennomfØres .• 

Landsstyrets vedtak: 

Forslagene tiltres. 

NORSK KJEMISK INDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 22, Trondheim, foreslår: 
-Vi foreslår overfor Fagkongressen at det gjennomføres 40 timers arbeids

uke for alle skiftarbeidere ved neste tariffrevisjon . •  

M o t i v e r i n g :  

Dette var et forslag som var oppe på siste kongress, og vår opp
fatning er at de som har uregelmessig arbeidstid har krav på dette. 

Avd. 34, Eydehavn, foreslår : 
-Nedsettelse av arbeidstiden for helkontinuerlige skiftarbeidere til 40 

timer pr. uke .• 

M o t i v e r i n g :  
D a  arbeidstidsforkortelsen ble gjennomfØrt 1 .  juli 1968 hadde 

denne lille gruppe arbeidstakere ikke oppnådd noen ting. Vi mener 
det er rett og slett en diskriminering av en så liten gruppe arbeidere 
som på grunn av sin arbeidstid har en skiftende og uregelmessig 
dØgnrytme, og som er en stor belastning på den enkelte både 
fysisk og psykisk. 
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Avd. 48, HerØya, foreslår : 
- HerØya Arbeiderforening foreslår at LO's kongress p legger Sekretariatet 

å bruke alle midler for å senke arbeidstiden for skiftarbeiderne snarest 
mulig., 

M o t i v e r i n g :  

Vi mener at 2-skift, diskontinuerlige og helkontinuerlige skiftar
beidere er de som i dag har den mest ugunstige arbeidstid og er 
dermed utsatt for den sterkeste belastning. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslagene fra avd. 22, 34 og 48 tiltres under henvisning til tid
ligere oversendte vedtak fra forbundets landsmøte i 1 968 i saken. 

Avd. 48, HerØya, foreslår : 
-HerØya Arbeiderforening foreslår at LO's kongress pålegger Sekretariatet 

å arbeide for en generell forkortelse av arbeidstiden til 40 timer i kongress
perioden . •  

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget oversendes LO's kongress med anbefaling. 

NORSK KJØTTINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Oslo Kjpttindustriarbeiderforening foreslår : 
-Det må gj ennomføres 5 dagers uke for alle.' 

Vadsø KjØttindustriarbeiderforening foreslår: 
- Kongressen vedtar at LO ved neste tariffrevisjon søker gjennomfØrt 

40 timers uke og 5 dagers uke med full kompensasjon .• 

Forbundsstyrets uttalelse: 

Forslagene oversendes det nye sekretariat for nærmere vurdering 
i forbindelse med kommende tariffrevisjon. 

NORSK KOMMUNEFORBUND 

Avd. 8, IngeniØrvesenets Arbeiderforening, Trondheim, foreslår: 
.40 timers arbeidsuke fordelt på 5 dager bØr bli gjennomfØrt innen rimelig 

tid, og vi vil be LO's kongress ta dette spØrsmål opp til bred vurdering . •  

M o t i v e r i n g : 

Vår forening har ved alle anledninger etter krigen tatt opp dette 
viktige spørsmål, og vi må si oss misfornØyd med den måte som 
denne for oss så viktige sak blir løst på her i Norge. 
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Vi synes det er noe sØkt ved at en del av folket skal være med 
å arbeide opp en hØyere levestandard for de som for mange år 
siden har fått kortere arbeidstid. 

SpØrsmålet om kortere arbeidstid er en merkesak for oss og fag
bevegelsen må sette fart og kraft bak denne viktige oppgave, slik 
at vårt land slipper å bli stående igjen som det siste land som ikke 
har gjennomfØrt 40 timers arbeidsuke. 

Avd. 39, Haugesund kommunale Arbeiderforening, foreslår : 
.40 timers uke innfØres snarest.. 

Avd. 49, Oslo Sporveisarbeideres Forening, foreslår: 
. Den alminnelige arbeidstid nedsettes til 40 timer. Skiftarbeidstakeres 

arbeidstid 36 timer . •  

Avd. 68, Bærum kommunale Arbeiderforening, foreslår: 
.Lik arbeidstid for alle lØnnstakere i landet . •  

M o t i v e r i n g : 

Vi er av den mening at det i Norge - som påberopes å være en 
velferdsstat med hØyt utviklede demokratiske styreformer - er 
det usmakelig at det skal opereres med en kortere arbeidstid for 
arbeidere innen kontorsektoren enn for kroppsarbeidere. Dette er 
en diskriminering av kroppsarbeideren som ikke kan tolereres. 

Avd. 1 23, Sykehusenes Personalforening, Bergen, foreslår: 
.Arbeidstiden nedsettes til 40 timer pr. uke . •  

M o t i v e r i n g : 

I henhold til den sene behandling og lange tautrekking mellom 
begge parter i den tidligere arbeidstidsforkortelseskomiteen og 
mellom partene LO og NAF, må en allerede nå kreve en arbeidstids
forkortelse til 40 timer pr. uke. En rekke land har allerede innfØrt 
dette og foreslår en hurtigarbeidende komite til å utrede spØrs
målet. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundsstyret anbefaler forslagene og ber LO med all kraft så 
snart som mulig gå inn for lik arbeidstid for alle lØnnstakere, og 
ikke over 40 timer pr. uke som alminnelig arbeidstid og 36 timer 
for skiftarbeidstakere. 
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M o t i v e r i n g : 

ArbeidsundersØkelser som er foretatt for de forskjellige yrkes
grupper i vårt samfunn, viser at det fortsatt er store variasjoner i 
lengden av arbeidstiden for de forskjellige arbeidstakergrupper. 

I et moderne og velorganisert samfunn som vårt, er det et nærlig
gende og rimelig krav at alle arbeidstakere hos en og samme arbeids
giver får like lang arbeidstid. En ser det derfor som en klar mål
setting å få gjennomfØrt lik arbeidstid for alle arbeidstakere. Det 
må skje ved at de som har den lengste arbeidstiden, får den redu
sert med sikte på å oppnå lik arbeidstid for alle yrkesgrupper. 

En vil i denne sammenheng understreke at en med de hjelpe
midler vårt samfunn nå rår over både teknisk og administrativt, 
må en slik arbeidstidsnedsetting kunne gjennomfØres i et nært og 
forståelsesfullt samarbeid med arbeidsgiverparten. 

NORSK MURERFORBUND 

Avd. 56, Stavanger Murarbeidere, foreslår: 
«Arbeidstiden nedsettes til 40 timer pr. uke .• 

Forbundsstyrets innstilLing: 

Forbundsstyret tiltrer forslaget. 

NORSK PAPffiINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd, 5, Rena Kartongarbeiderjorening, foreslår: 
«40 timers arbeidsuke gjennomfØres innen utgangen av året 1969 . •  

M o t i v e r i n g : 

Legevitenskapen har påvist spesielle skadevirkninger som skift
arbeid har på den menneskelige organisme, og sammen med den 
stadig Økte intensivering av arbeidet skulle dette tilsi at skiftarbeid 
fortrinnsvis prioriteres ved forkortelse av arbeidstid. 

Avd. 1 0, Klosterjossen, foreslår : 
«Vi krever at Fagkongressen 1969 fatter vedtak om at de helkontinuerlige 

skiftarbeidere får nedsatt sin arbeidstid til 40 timers uke fra 1. j uli 1969.' 

M o t i v e r i n g :  

Det er en kjent sak at de helkontinuerlige skiftarbeidere har en 
arbeidstid som er skadelig. 

Det er av legevitenskapen anerkjent at de helkontinuerlige arbei-
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dere er utsatt for et større psykisk press enn de som har en mer 
normal arbeidsrytme. 

På bakgrunn av dette mener vi det er begått en stor urettferdig
het mot de helkontinuerlige arbeidere ved arbeidstidsforkortelsen 
1 .  juli 1 968. 

Avd. 56, Hunsfoss Arbeiderforening, foreslår : 
«Arbeidet med forkortelse av arbeidstiden for de helkontinuerlige skift

arbeidere intensiveres for å få den nedsatt så hurtig som mulig. 
FØr generell arbeidstidsforkortelse blir aktuell.> 

M o t i v e r i n g :  

De helkontinuerlige skiftarbeidere fikk ved tariffrevisjonen i 1 968 
ingen del av den velstandsØking som har funnet sted i de senere år. 

Det er urimelig at disse, som har den største belastning av oss 
alle m. h. t. arbeidstid - ikke skal komme i betraktning når det 
gjelder den velstandsØking vi allerede har opparbeidet. 

Avd. 56, Hunsfoss Arbeiderforening, foreslår: 
«Landsorganisasjonen skal arbeide for en generell arbeidstidsforkortelse 

ned til 40 timer pr. uke med sikte på realisering så snart som mulig. > 

M o t i v e r i n g :  

Med den gjennomgripende rasjonalisering som foregår i indu
strien i dag og det press som derved påfØres den enkelte, må dette 
kompenseres med kortere arbeidstid. (Uansett kortere arbeidstid 
eller ikke, vil dette press bli oss til del . )  

Men hensyn til den strukturendring som samfunnet i sin helhet 
gjennomgår, vil dette være et av midlene til å opprettholde full 
sysselsetting. 

Videre er det et skritt på riktig vei mot utjamning av klasse
skillet som man fremdeles har i Norge i dag. 

Saugbrugsarbeidernes TiLlitsmannsutvalg foreslår : 
«Vi viser til Norsk Papirindustriarbeiderforbunds landsmØtevedtak når 

det gjelder arbeidstidsforkortelsen og helkontinuerlige skiftarbeidere og 
krever overfor Fagkongressen 1969, at det gjøres vedtak om - overfor de 
rette instanser - å kreve at arbeidstiden for de helkontinuerlige skiftarbei
dere nedsettes til 40 timer snarest mulig, og viser i den anledning til Arbei
derPartiets forslag ved behandlingen av arbeidstidsforkortelsen i Stortinget 
10. mai 1968, der det ble gjort krav om ovennevnte endring gjort gjeldende 
fra 1. mai 1969.> 
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M o t i v e r i n g : 

Det er en kjent sak at de helkontinuerlige skiftarbeidere ved 
siste arbeidstidsforkortelse «ble tatt ved nesen» på en måte som 
verken myndighetene eller aller minst fagbevegelsen, har ære av! 

Politisk ble fadesen forsØkt rettet på av Arbeiderpartiet ved be
handling av saken i Stortinget, men vi tror ikke de fagorganiserte 
fØlte at uretten ble gjort god igjen ved et slikt frieri. 

Det er av legevitenskapen anerkjent at de helkontinuerlige skift
arbeidere på grunn av sin arbeidstid har en skiftende og uregel
messig livsfØrsel og av den grunn - størst belastning av arbeidet 
- både fysisk og psykisk. 

Det er direkte diskriminerende mot en stor gruppe arbeidere med 
fra fØr av store ulemper, å unnlate å la disse ta del i den velstands
utvikling en arbeidstidsforkortelse i virkeligheten er. 

Det må derfor sørges for at denne uretten snarest blir rettet. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Kongressen pålegger Sekretariatet å medvirke til at arbeidstiden 
for helkontinuerlig skiftarbeid blir nedsatt til 40 timer pr. uke fra 
1 .  juli 1 969. 

Videre at en generell forkortelse av arbeidstiden til 40 timer pr. 
uke skjer i takt med utviklingen i de ØVTige nordiske land. 

SAMORGANISASJONENE 

AskØy faglige Samorganisasjon foreslår: 
-Ved kommende tariffoppgjØr fremmes krav om 40 timers uke . •  

M o t i v e r i n g :  

Ved den J.:aske tekniske utvikling og rasjonalisering på alle om
råder og dermed et stort arbeidspress på den enkelte, må tiden der
for være inne til å få nedsatt arbeidstiden til 40 timer pr. uke. 

VadsØ faglige Samorganisasjon foreslår : 
-Fagorganisasjonen arbeider for en snarlig innfØring av 40 timers arbeids

uke . •  

M o t i v e r i n g : 

Kravet om 40 timers uke har i mange år vært et sterkt krav blant 
de fagorganiserte. InnfØringen av 45 og 42 lh timers uke må be
traktes som etappevis innfØring av 40 timers uke med 2 fridager. 
Med den hØye arbeidsproduktivitet er betingelsene for dette til 
stede. 
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Vennesla og Mosby faglige Samorganisasjon foreslår: 
.Vi mener at helkontinuerlige skiftarbeidere har et berettiget krav om at 

deres ukentlige arbeidstid blir nedsatt til 40 timer.» 

M o t i v e r i n g : 

Ved siste tariffoppgjØr ble de helkontinuerlige skiftarbeidere stå
ende igjen med samme arbeidstid og dette mener vi var en diskri
minering av en stor gruppe arbeidere, sorr.. på grunn av sin arbeids
tid har en skiftende og uregelmessig livsfØrsel som medfØrer en 
stor belastning både fysisk og psykisk. 

Dessuten ble også dis;;e rammet ved utvidelsen av ferien, som 
stort sett må taes som vinterferie, og på toppen av at mange fra fØr 
av er tvunget til en slags «sommerferie- mens barna er på skole. 

Disse momenter o. a. mener vi gir helkontinuerlige skiftarbeidere 
et berettiget krav om å prioriteres fØrst ved å sette deres ukentlige 
arbeidstid til 40 timer pr. uke. 

Fra Sekretariatet: 

Første del av innstillingen fra den statlige oPlmevnte arbeids
tidskomite av 1964, om gjennomføring av 421h times arbeidsuke, 
ble gjort gjeldende fra 1. juli 1968. 

Samme komite arbeider nå med inn tillingen vedrørende skift
arbeidstiden, og skal så utrede 40 timers arbeidsuken og tidspunktet 
for gjennomføring av denne. 

Spørsmålet om tidspunktet for gjennomføringen av 40 timers uken 
må imidlertid see i sammenheng med andre reformer av økonomisk 
art,  så som lavere pensjonsalder m. v .  

Inn tillingen i saka vi l  b l i  lagt fram på Kongressen. 

d) Nasjonalisering. 

NORSK KOMMUNEFORBUND 

Avd. 49, Oslo Sporveisarbeideres Forening, foreslår : 
.Nasjonalisering av banker og forsikringsselskaper.. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundsstyret tiltrer forslaget og det vises til LO's vedtekter 
§ 1 om saken. 

NORSK PAPIRINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 49, Nygard, foreslår : 
. Ledelsen av Landsorganisasjonen pålegges å se det som en prioritert 

oppgave i kongressperioden - sammen med de fagforbund som organiserer 
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d e  ansatte innen treforedlingsindustrien o g  sammen m ed  den politiske 
arbeiderbevegelse - å arbeide for å få utredet spørsmålet om samfunnets 
overtakelse av treforedlingsindustrien i Norge.> 

M o t i v e r i n g : 

Det 1 6. ordinære landsmØte i Norsk Papirindustriarbeiderforbund, 
holdt i oktober 1967, vedtok enstemmig fØlgende forslag: 

« Det nye forbundsstyret pålegges å se det som en prioritert opp
gave sammen med Landsorganisasjonen å arbeide for å få utredet 
spØrsmålet om samfunnets overtakelse av treforedlingsindustrien.» 

Vi vil også peke på - og understreke Landsorganisasjonens ved
tekter - § 1 ,  formål. 

IfØlge punkt 3 a, i denne paragraf har Landsorganisasjonen til 
formål: 

«A arbeide for gjennomfØring av Økonomisk demokrati ved bl. a. 
at bedrifter og virksomheter blir overfØrt til samfunnseie hvor dette 
kan bidra til å fremme produksjonen, bedre lØnnstakernes kår og 
den alminnelige velstand i samfunnet .»  

På bakgrunn av den viktige rolle treforedlingsindustrien spiller 
i norsk Økonomi og den usikkerhet som har hersket i denne indu
strien år etter år - med til fØlge også usikre arbeidsplasser for de 
ansatte, er det absolutt nØdvendig at Landsorganisasjonen og den 
politiske arbeiderbevegelse i vårt land alvorlig tar dette spØrsmål 
opp. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Det vises til forbundets utredning og forslag til sosialisering av 
papirindustrien vedtatt på forbundets landsmØte i 1 95 1  og til be
handling av samme sak på forbundets landsmØte i 1967. 

Fra Sekretariatet: 

Innstilling vil bli lagt fram på Kongressen.  

e)  Rasjonalisering og strukturendring. 

NORSK JERN- OG METALLARBEIDERFORBUND 

Avd. 1 43, Mo i Rana, foreslår : 
-Rasjonalisering i form av nedbemanning må prinsipielt ikke finne sted 

uten at tekniske forbedringer gir grunnlag for det.> 

96 



M o t i v e r i n g : 

Det effektivitetsjag bedriftene har satt i gang med for å bedre 
sin konkurranseevne - som det heter - har fØrt til at de, på 
bakgrunn av såkalte belastningsstudier, har foretatt vesentlige 
bemanningsreduksjoner for å øke produktiviteten. Dette har resul
tert i en vesentlig belastningsØkning for dem som er blitt igjen -
trass i at arbeidsplassene ikke burde ha gitt adgang til det. 

Det er derfor viktig at LO, som part i utarbeidelse av retnings
linjer for bruk av arbeidsstudier, stiller strenge krav til rasjona
liseringstiltak som fØlge av slike studier. Betingelsen må være at 
rasjonaliseringstiltak skal tjene både menneske og bedrift. 

Avd. 25, Stavanger, foreslår: 
-Vi ber LO's Kongress om å kreve alvorlige tiltak for å møte fØlgene av 

strukturendringer i vårt samfunnsliv. LO må kraftig motsette seg at industri 
og andre foretak opplØser virksomhet i dette landet for å etablere sin virk
somhet i land hvor en fØrst og fremst utnytter de underbetalte og dessuten 
Ødelegger utviklingslandenes Økonomi ved billig råstofftilfØrsel (eks. Borre
gaards Brasil-prosj ekt) .'  

Avd. 1 43, Mo i Rana, foreslår : 
«Vi ber LO's kongress om å kreve alvorlige tiltak for å møte fØlgene av 

strukturendringer i vårt samfunnsliv. LO må kraftig motsette seg at indu
stri og andre foretak opplØser virksomhet i landet, for å etablere virksomhet 
i land hvor en fØrst og fremst utnytter de underbetalte og dessuten Øde
legger utviklingslandenes Økonomi ved billig råstofftilfØrsel (eks. Borre
gaards Brasil-prosjekt).. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Når det gjelder vedtak i forbindelse med strukturendringer vises 
det til felles vedtak av Sekretariatet og Sentralstyret i DNA av 
2 1 .  september 1 968 med forslag til Regjeringen om tiltak for å 
møte problemene i forbindelse med omstillingen i industrien. Når 
det gjelder vårt forhold til utviklingslandene, vil forbundsstyret 
peke på at det er en viktig del av bistanden til utviklingslandene 
at myndighetene og ansvarlige organer i industrilandene eventuelt 
gjennom internasjonale organer å medvirke til utvikling av industri 
og næringsliv i disse landene. 

NORSK KJEMISK INDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 5, Odda, avd. 44, Tyssedal, avd. 53, Alvik, og avd. 6 1 ,  Odda, 
foreslår : 

-Vi ber LO's kongress om å kreve alvorlige tiltak for å møte fØlgene av 
strukturendringer i vårt samfunnsliv. LO må kraftig motsette seg at industri 
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o g  andre foretak opplØser virksomhet i landet, for a etablere virksomhet i 
land hvor en fØrst og fremst utnytter de underbetalte og dessuten Ødelegger 
utviklingslandenes Økonomi ved billig råstofftilfØrsel. (F. eks. Borregaards 
Brasil-prosjekt.) • 

Forbundsstyrets innstilLing: 

Forslaget sendes LO-kongressens redaksjonskomite med anbe
faling om at intensjonene i forslaget blir vurdert i forbindelse med 
en eventueLL uttalelse fra Kongressen om strukturproblemene. 

Forbundsstyret har ikke tatt standpunkt til de konkrete eksem
pel som er nevnt i forslaget. 

NORSK MURERFORBUND 

Avd. 5 0, Sarpsborg, foreslår : 
-Vi ber LO's kongress om å kreve alvorlige tiltak for a møte fØlgene av 

strukturendringer i vårt samfunnsliv. LO må kraftig motsette seg at industri 
og andre foretak opplØser virksomhet i landet, for å etablere virksomheter 
i land hvor en fØrst og fremst utnytter de underbetalte og dessuten Øde
legger utviklingslandenes Økonomi ved billig råstofftilfØrsel (eks. Borre
gaards Brasil-prosjekt) . •  

Forbundsstyrets innstiLLing: 

Forslaget tiltres. 

NORSK PAPIRARBEIDERFORBUND 

Avd. 26, Borregaard Jern- og MetaHarbeiderforening, foreslår : 
-Borregaard Jern- og Metallarbeiderforening vil overfor Landsorganisa

sjonens kongress foreslå at det må tas alvorlige tiltak for il møte de struk
turendringer som foregår i vårt land. 

For å medvirke til dette, støtter vi Arbeiderpartiets forslag i finansdebat
ten i Stortinget i 1968 om opprettelsen av et strukturrasjonaliseringfond . •  

Forbundsstyrets innstiLLing: 

Forslaget tiltres. 

Fra Sekretariatet : 

Innstilling vil bli lagt fram på Kongressen. 

B) Fagorganisasjonens tariffpolitikk. 

NORSK ARBEIDSMANDSFORBUND 

Avd. 53, «Nordens Klippe» ,  Kirkenes, foreslar: 
.Landsorganisasjonen i Norge må fØr neste tariffperiode, ved forhand

linger med de sentrale myndigheter og Norsk Arbeidsgiverforening, gå inn 
for å få lik reallØnnsverdi for hele landet.. 
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M o t i v e r i n g : 

De avtaler og overenskomster som inngår ved tarifforhandlinger 
er like for hele landet. Det samme gjelder lØnnstillegg oppnådd 
ved tarifforhandlinger, men det er et faktum at verdien av disse 
lØnnstillegg ikke er lik for hele landet. 

Dette mener vi kan gjØres på mange måter, og vi vil på ny nevne 
dette med fraktutjamning, omsetningsavgift på varer og frakt, 
videre en gunstigere strØmpris, billigere brensel på grunn av de 
lange fyringsperioder, en rimeligere kommune- og statsbeskatning, 
og polartillegg som praktiseres i andre land 

Vi mener LO bØr finne fram til fornuftige lØsninger av dette 
problem, slik at vi i vårt fylke kan, ved neste tarifforhandling, 
oppnå samme reallØnnsverdi som i det Øvrige land. 

Fra forbundsstyret: 

Forbundet sier seg enig i at de sentrale myndigheter må legge 
forholdene bedre til rette for de nordlige landsdeler, slik at de kan 
komme på høyde med det Øvrige land. 

NORSK BYGNINGSINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 31 6, Stein-, Jord- og Sementarbeiderforening, Bergen, fore
slår: 

. Kongressen pålegger Sekretariatet å fremme forslag til kommende tariff
revisjon som sikrer etterlatte ved dØdsfall full lØnn i det tidsrom som svarer 
til avdØdes oppsigelsestid.' 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget fra avd. 3 1 6  tiltres. 

Avd. 7, TØmrenes Fagforening, Oslo, 
Avd. 9, Malersvennenes Forening, Oslo, 
Avd. 23, Bærum Stein-, Jord- og Sementarbeiderforening, 
Avd. 1 9 1 ,  Drammen Bygningsarbeiderforening, 
A vd. 348, RØrleggernes Forening, Trondheim, foreslår : 
. Kongressen vil sterkt påtale at også tariffoppgjØret i 1968 ble gjennom-

fØrt som et fellesoppgjør, stikk i strid med de samstemmige krav fra fag
foreninger, forbund og LO's representantskap om forbundsvise oppgjør. Dette 
har skapt skuffelse og forbitrelse blant medlemmene som etter hvert fØler 
seg mer og mer umyndiggjort. 

Kongressen bestemmer: 

Fl'amtidige tariffoppgjØr må fOt· ega i en ånd av åpenhet overfor med
lemmene, det må vises respekt for deres krav og Ønsker. 
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Forbundene må aktivisere sine medlemmer foran tariffoppgjØret ved drØf
telse i fagforeningene av oppleggene og under gjennomfØringen av tariff
revisjonen. Avslutningen av tariffoppgjØrene må ligge helt i medlemmenes 
hånd. 

Stemmegivning av tariffavtaler bØr foregå på fagforeningens medlems
mØter. 

Felles oppgjør eller samordninger bØr bare finne sted i forbindelse med 
felles aksjoner og avslutning av disse. 

Kongressen uttaler seg mot at statsapparatet brukes til direkte eller 
indirekte inngrep i tariffrevisjonene, ved å påby lØnnsnemnd eller legge en 
ramme for tariffoppgjØret . •  

Avd. 1 02, Bygningsarbeidernes Forening, Hamar og omegn, fore
slår : 

-Ansienniteten gjennomfØres i alle overenskomster. Det vil bety at det 
vil gi særlig de eldre en beskyttelse som er ansatte, idet det som regel er 
eldre som rammes fØrst ved permisjoner eller oppsigelser . •  

Forbundsstyrets innstiLling: 

Forslaget fra avd. 1 02 ansees dekket i innstillingen vedrØrende 
eldre arbeidere. 

Avd. 82, Glassvattarbeidernes Fagforening, Askim, foreslår : 
-Kongressen diskuterer spØrsmålet om midler til å heve prosenttallet for 

fagorganiserte. 
Som en mulig lØsning antydes at alle faglige og politiske krefter settes 

inn for å få en ordning lik den man har i Danmark, det vil si at LO overtar 
administrasjonen av arbeidslØshetstrygden og gjØr tildeling av midler av
hengig av medlemskap i fagorganisasjonen. 

Når likelØnnsavtalens prinsipper nå har virket, eller kanskje riktigere 
sagt, ikke virket, i snart ett år, ber vi Kongressen ta denne sak opp i hele 
sin bredde. Den står etter vår mening dårligere nå enn fØr, idet forholdet 
jo er ordnet, i hvert fall i navnet, ved likelØnnsavtalen. 

Avtalen må imidlertid ha vært for upresist formulert, idet den har gitt 
slike muligheter for omgåelser at hele forholdet må betegnes som en fiasko. 

Det ser dessuten ut til at omgåelsene uten videre godtas fra _vår. side 
og inntrykket er en resignasjon som grenser til apati. 

Vi kan forsikre at dette ikke er typisk for stemningen blant medlemmene. 
Vi kan videre forsikre at en positiv vilje til å -ruske. opp i dette forhold 
og samtidig engasjere det enkelte medlem til innsats, vil ha vesentlig større 
betydning og virkning enn all verdens skreddersydde propagandaopplegg for 
verving av nye medlemmer . •  

Avd. 1 33, TØmrernes Fagforening, Bærum, foreslår: 
- Kongressen uttaler seg mot at statsapparatet brukes til direkte eller 

indirekte inngrep i tariffrevisjonene, ved å påby lØnnsnemnd eller legge 
en ramme for tariffoppgjØret. 

Felles oppgjør eller samordninger bØr bare finne sted i forbindelse med 
felles aksjoner og avslutning av disse. 
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Stemmegivning av tariffavtaler bØr foregå på fagforeningenes medlems
møter, såfremt ikke en oppstått prekær situasjon absolutt tilsier en annen 
framgangsmåte.> 

Avd. 1 35,  LØten A lmennings Sagarbeiderforening, foreslår: 
. LØnninger utbetales i kontanter på arbeidsplassen.> 

M o t i v e r i n g :  

Når det er blitt lØrdagsfri i bankene, så blir det vanskelig for 
mange å få lØst inn sjekkene sine. 

Avd. 1 90, NØsted Bruk Fagforening, Drammen, foreslår : 
. Overtids- og skifttilleggene må tas vekk fra lØnnsglidningsberegningen.> 
Når det ved tariffrevisjonen oppnås fordeler, må dette ikke kompenseres 

for de som tidligere har en slik fordel.» 

Avd. 244, Porsgrunn Bygningsarbeiderforening, foreslår : 
.Ved tariffrevisjoner må medlemmene bli orientert om de krav som 

forbundene og NAF fremmer ved tariffrevisjonene. Straks partene har 
presentert sine krav skal disse sendes avdelingene.> 

M o t i v e r i n g : 

Som part i tariffrevisjonene har vi krav på å vite hva forhand
lingene dreier seg om. 

Avd. 289, Stavanger Stein-, Jord- og Sementarbeiderforening, 
foreslår : 

.Kongressen vil sterkt påtale at også tariffoppgjØret i 1968 ble gjennom
fØrt som fellesoppgjØr, på tross av krav fra fagforeninger, forbund og LO's 
representantskap om forbundsvise oppgjør.> 

Avd. 3 1 2, Bergen Trelastarbeiderforening, 
Avd. 313, Blikkenslagersvennenes Forening, Bergen, 
Avd. 3 1 6, Stein-, Jord- og Sementarbeidernes Forening, Bergen, 
Bygningsarbeidernes Industrigruppe, Bergen, foreslår : 
.Kommende tariffrevisjoner må gjennomføres etter fØlgende retnings-

linjer: 

1. LO forhandler om alle spØrsmål som er av felles art, herunder lavt
lØnnsspØrsmMet. 

2. Den protokoll som framkommer som resultat av punkt l, blir en del 
av tariffrevisjonen. 

Forbundene forhandler selvstendig om de Øvrige spØrsmål, herunder 
IØnnsspØrsmM - og det enkelte forbund med forhandlingsbistand fra LO 
gjennomfØrer og avslutter tariffrevisjonen etter de retningslinjer det enkelte 
forbund har vedtatt.> 
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Avd. 3 1 5, Tømrernes Fagforening, Bergen, foreslår: 
eLO må arbeide for å få fastsatt en minstelØnn for voksne arbeidere, og 

at den i framtiden stiger automatisk i samsvar med indeksen. 
Ved felles uravstemning vedrØrende tarifforslag skal svarene gjelde for det 

enkelte forbund .• 

M o t i v e r i n g : 

Ved kobling av avstemningsresultatene blir det enkelte forbund 
fratatt muligheten for en selvstendig avgjØrelse. 

Avd. 350, Malernes Forening, Trondheim, foreslår : 
Ved framtidige tariffrevisjoner må LO forhandle om alle spØrsmål av 

felles art, herunder lavtlØnnsspØrsmålet. Dette blir så en del av tariff
revisjonen. 

De enkelte fagforbund må så selvstendig forhandle om de spesielle ting 
for de forskjellige yrkesgrupper . •  

Avd. 409, Tromsø Bygningsarbeiderforening, foreslår : 
c l. Framtidige tariffoppgjØr skal skje forbundsvis, uten diktat fra lØnns

nemnd. 
2. LO må sette fram krav til Norsk Arbeidsgiverforening om at medlem

skap i NAF forutsetter at bedriftene er bundet av overenskomstene for 
de enkelte fag et firma måtte drive med, selv om altså et firma leverer 
arbeid i forskjellige fag samtidig . • 

M o t i v e r i n g : 

Vi har i dag mange eksempler på at firmaer og industrier som 
bl. a. har overenskomst med NNN bygger f. eks. boligbygg og an
setter fagfolk til å utfØre disse. Disse arbeidere lØnnes da etter 
overenskomsten for NNN. 

Ferdighusfabrikker setter opp bygg, samtlige arbeidere på disse 
bygg, f. eks. malere osv., er ansatt i bedrifter og lØnnes etter over
enskomsten for ferdighus. Vi har mange, mange tilsvarende eks
empler på denne nye form for lØnnspress. Under disse forholdene 
frykter vi for at overenskomster og tariffavtaler for byggefagene 
gjØres helt illusoriske. 

Bygningsindustria7·beidernes Stedsstyre, Oslo, foreslår : 
eDe siste tariffoppgjørene, og særlig oppgjøret 1968, viste tydelig at det 

er nØdvendig med en radikal omlegging av framtidige tariffoppgjør. 
At Riksmeklingsmannen har mandat til å koble flere forbund sammen i 

ett oppgjør og felles avstemning, har lite med en demokratisk oppgjØrsform 
å gjøre. 

Skal vi ha en Økonomisk ramme foran et tariffoppgjØr, må forutsetningen 
være at det gjelder alle samfunnsgrupper, og at vi får innfØrt helautomatiske 
indeksreguleringsbestemmelser . •  
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Forbundsstyrets innstilling: 

Forslagene fra avd. 7, 9, 23, 82, 1 33, 1 35,  1 90, 1 9 1 ,  244, 289, 312,  
315,  31 6, 3 1 3, 348, 350, 409, Bygningsindustriarbeidernes Stedsstyre, 
Oslo, og Bygningsarbeidernes Industrigruppe, BeTgen, oversendes 
Kongressens redaksjonskomite. 

ForbundsstYTet vil ellers uttale: 

Den Økonomiske og strukturene utvikling innenfor norsk nær
ingsliv har fØrt til en stadig sterkere integmsjon og avhengighets
forhold mellom de enkelte næringer, arbeidstakere og lØnnsgrup
peringer. Det samme gjelder også i forholdet til stats- og kommu
neansatte. Den Økte konsentrasjon av tariffavtalenes utlØpstid og 
harmoniseringen av overenskomstenes alminnelige bestemmelser, 
Arbeidstvistlovens koblingsbestemmelser og sist, men ikke minst, de 
svake næringers lavtlØnnproblem, burde tilsi at LO i sterkere grad 
enn hittil samordner og leder tariffoppgjørene. Det synes også klart 
at framtidens taTiffpolitikk vesentlig vil dreie seg om prinsipielle 
spørsmål og saker av felles interesse for samtlige lØnnstakere. En 
videre utvikling må derfor i hovedsak fØres fram som samlet opp
treden gjennom LO. 

Forbundssty7·et vil derfor foreslå: 

1 .  Kongressen vil henstille til det kommende Tepresentantskap å 
SØke lØst de kommende tariffrevisjoner mest mulig samordnet. 

2.  LO må kreve at en slik samordning av inntektsoppgjør også 
omfatter grupper og næringer utenom LO. 

3. Det må skaffes til veie en by- og distriktsvis levekostnads
indeks sammenholdt med et standardbegrep. 

4. Så langt det er mulig og forsvarlig må forhandlinger, kmv, 
motkrav og forhandlingenes framdrift gjøres offentlig. 

5. For Øvrig må medlemmenes krav og forslag legges til grunn 
ved tariffrevisjonene ut fm konklusjonen av «Program 69 » .  

ORSK ELEKTRIKER- O G  KRAFTSTASJO SFORBU D 

Avd. 2 1 9, Matre, foreslår: 
.Ordningen med prosentvise tillegg i alle lØnnsklasser har nå vært prakti

sert i atskillige år. Det sikrer de største inntektsgrupper de største tillegg. 
De minste inntektsgrupper får de minste tillegg og faller dermed mer og 
mer etter i lØnnskapplØpet. Dette er en uheldig utvikling - vi er alle 
nØdvendige på vår arbeidsplass. Vi mener man ved framtidige tariffoppgjØr 
må ta sikte på å få et tillegg som gir mest til lavere ldnnsklasser, slik at 
disse skjevheter blir rettet en del opp.' 
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Forbundsstyrets innstiLling: 

Forslaget kan ikke tiltres i den form det foreligger, av praktiske 
grunner, men en går ut fra at fagbevegelsen også ved framtidige 
tariffoppgjØr vil måtte ta spesielle hensyn til de lavest lØnte. 

NORSK GRAFISK FORBUND 

Forbundsstyret foreslår: 
Forslag om gjennomfØring av LikelØnnsavtalen . 

• Fagkongressen gjør vedtak om at det blir tatt de nØdvendige skritt for 
å få LikelØnnsavtalen av 1965 fullt oppfylt, slik det var forutsetningen .• 

M o t i v e r i n g : 

Ifølge det materialet som er sendt ut av Likelønnsrådet og de 
erfaringer en har fra bedriftene, er kvinnene blitt plassert i lønns
grupper som omfatter så å si bare kvinner. Dermed er misforholdet 
en ville bort fra i noen tilfelle forverret og ellers bare i liten grad 
forbedret. Dette er en skamløs måte å fortolke en avtale om « lik 
lØnn for likt arbeid» på. Det er en diskriminering som ikke LO 
kan tillate noen fortsettelse av. 

Sarpsborg Bokbinder- og Kartonasjearbeiderforening, foreslår: 
.LO's fagkongress 1969 må vedta forbundsvise oppgjør ved neste tariff

oppgjør .• 

M o t i v e r i n g : 

Vi mener at forbundsvise tariffrevisjoner fremmer lojaliteten mot 
forbundet og styrker følelsen hos medlemmene at de selv er med 
på å øve innflytelse på sine egne lønns- og arbeidsvilkår. 

Forbundets innstiLling: 

Forbundsstyret kan ikke anbefale forslaget, men fremmer fØl
gende forslag: 

Forslag om vedtak til visse retningslinjer for tariffoppgjØr. 

Vi foreslår at Fagkongressen gjØr v edtak om at det skal være fri 
adgang for de forbund som Ønsker det å forhandle forbundsvis og 
gjennomfØre hele tariffrevisjonen helt fram til og med avstemnin
gen alene. Likeledes at LO's ledelse ikke inngår noen Økonomisk 
rammeavtale som binder de forbund som Ønsker å forhandle alene. 

Videre foreslår en for Fagkongressen at den uttaler seg for at en 
automatisk indeksregulering er en naturlig og nØdvendig del av en
hver tariffavtale og den sikreste garantien for kompensasjon for 
prisstigningen. Likeså at et svingningstall på 3 poeng må være mak
simum etter det nye utgangspunkt for indeksberegningen. 
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M o t i v e r i n g : 

Menige medlemmer i et veldig antall og en rekke forbundsstyrer 
har etter siste tariffrevisjon gitt uttrykk for sin misnØye. Den gjel
der både rammeavtalen, de muligheter denne ga Arbeidsgiverfor
eningen til å manipulere og manØvrere LO's forbund ut mot hver
andre - og at LO's ledelse gjorde lite eller ingenting for å hindre 
en sammenkobling av avstemningen over anbefalte og ikke anbe
falte forslag. En slik situasjon må Fagkongressen gjøre noe for å 
unngå i framtida, da den bare svekker tilliten til LO og stimulerer 
separatiske oppfatninger. En må bort fra det en kaller inntektsopp
gjør. Det blir et bedrag så lenge oppgjøret ikke omfatter mer enn 
regulering av arbeidende menneskers lØnn. De kapitalsterke grup
per og de med hØye arbeidsfrie inntekter kommer utenom opp
gjøret. 

Vallø Tapet & Sandpapirarbeiderforening, foreslår: 
.At Fagkongressen vedtar å forsØke å få bort de prosentvise lØnnstillegg

ene, og at den i stedet går inn for lØnnstillegg i kroner, for det er de laveste 
lØnnsgruppene som må heves. Blir lØnnstillegg gitt i prosent, blir det de 
hØyest betalte som får mest.. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundsstyret er i prinsippet enig i forslaget. 

Grafisk stedsstyre i Stavanger, foreslår: 
.Ved et hvert framtidig forslag til avtale mellom LO og NAF som binder 

de enkelte forbund, må det tas inn et forbehold som gjØr det klart at der 
det fra fØr måtte være bedre avtale skal ikke denne nye være til hinder 
for at den bestående avtale fortsatt skal gj elde . •  

M o t i v e r i n g : 

Ved oppgjøret i 1 968 angående arbeidstidsforkortelsen og den ut
videde adgang til skiftarbeid, har NAF hevdet at den avtale som 
ble inngått sentralt mellom LO og NAF binder alle, uansett tidli
gere bedre avtaler enten på tariff- eller lokalplanet. Det vil være 
viktig at den aktivitet som måtte finnes på forbunds- og lokalpla
net for å bedre IØnns- og arbeidsvilkår innen de enkelte områder 
ikke blir hindret. Det er j o  nettopp gjennom slike banebrytninger 
det gis muligheter for alle å fØlge etter. Det er av den grunn meget 
viktig at LO for framtiden får inn det prinsipp som ovenfor er fore
slått i alle avtaler med NAF. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundsstyret anbefaler forslaget. 
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NORSK GULLSMEDARBEIDERFORBUND foreslår: 

På vårt landsstyremøte den 1 4. og 15. september d. å. og med
lemsmØter, er det framkommet sterk kritikk av tariffoppgjØret 1968.  

Særlig er rammeavtalen mellom NAF og LO i fellesforslaget blitt 
pekt på som en hindring til å få rettet opp lØnnsmessige skjevheter 
i overenskomsten. 

Vårt forbundsstyre er av den oppfatning at, av de oppgjØrsformer 
som er benyttet i de senere år, så mener vi at forbundsvis oppgjØr 
er den form som er i best stand til å lØse alle interne spØrsmål 
innenfor hvert overenskomstområde. 

Forbundsstyret foreslår derfor: 
.At Kongressen går inn for at kommende tariffrevisjon må bli lØst for

bundsvis. De forbundsvise forhandlinger må foregå uten å være bundet 
av rammeavtaler eller andre bundne retningslinjer som gjør forbundsvise 
forhandlinger lite realistiske . •  

NORGES HANDELS- OG KONTORFUNKSJONÆRERS FOR
BUND 

Porsgrunn Handels- og Kontorfunksjonærers Forening: 
.henstiller til forbundet å fremme forslag for Fagkongressen 1969 angående 
oppgjØrsformer ved framtidige tariffrevisjoner. I forslaget må fremmes vårt 
forbunds krav om selvstendige og forbundsvise tariffoppgjØr som vedtatt i 
NHKF's landsmØter 1964 og 1968 .• 

Forbundets innstming: 

Vårt landsmØte i 1 968 vedtok bl. a. fØlgende: 

«På forbundets landsmØte i 1 964 ble det vedtatt at tariffoppgjØ
rene måtte skje forbundsvis. Erfaringene fra de samordnede opp
gjørene har vist at dette vedtaket er riktig. 

Det er ikke mulig å ta tilstrekkelig hensyn til de spesielle for
hold som preger de ulike yrkesområder gjennom sentraliserte opp
gjør. FØlgen er at de urimeligheter som består stadig forsterkes, og 
tariffavtalens bestemmelser blir mer og mer illusoriske. 

De som forsvarer de sentraliserte oppgjør gir alltid forsikring 
om at samordningen ikke utelukker en individuell teknisk revisjon 
av avtalene innenfor de ulike yrkesområder. Det har imidlertid vist 
seg at slike forsikringer ikke har rot i virkelighetens verden. De 
muligheter som foreLigger for en teknisk revisjon etter at man har 
sØkt å oppnå de best mulige Økonomiske resultater er helt mini
male, og har ikke fØrt til de resultater man må kunne kreve. 

LandsmØtet er klar over at det i kravet om forbundsvise oppgjør 
også ligger et krav til den samlede fagorganisasjon om en langt mer 
konsekvent og prinsippfast holdning, enn den som ble vist ved det 
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siste oppgjØ1·et. Organisasjonsmessig fattedc vedtak skaL fØlges, og 
hverken sentrale instanser eller tilfeldige grupperinger må opptre 
slik at blir umulig for det enkelte forbund å opptre selvstendig. 
Når slikt skjer vil samholdet svekkes, og det kan synes fristende å 
fri seg fra bånd som synes å gjøre det umulig for en yrkesgruppe å 
få sine interesser ivaretatt tilfredsstillende. 

Organisasjoner som ikke er tilsluttet en sentral instans har ikke 
de samme begrensninger og står dermed langt friere, slik at de inn
tar en priviligert stilling i forhold til landets øvrige lØnnsmottakere. 

Argumentene mot de forbundsvise oppgjør er for Øvrig vanskelig 
å akseptere. Prisstigningen har ikke vært større i tider med for
bundsvise oppgjør enn i tider med samordnede oppgjør. Faren for 
omfattende arbeidskonflikter har også vist seg å være langt større 

. ved de samordnede oppgjør enn ved de forbundsvise. 
Selv om myndighetenes og arbeidsgiver01·ganisasjonenes Ønske om 

en samordning av tariffoppgjØrene er forståelig, kan motiveringen 
likevel ikke godtas fordi betingelsene fra lØnnstakernes synspunkt 
ikke er til stede. Bl. a. må det kreves at næringslivet, bØnder, fis
kere, de frie yrker og alle andre grupperinger underlegges de 
samme restriksjoner og samordninger som lØnnstakere for Øvrig. 
Det vil også være nØdvendig med langt sterkere samfunnsmessige 
inngrep i, og kontroll av landets Økonomi. De resultater som felles 
arbeid skaper, må fordeles mer rettferdig enn nå. Innfrielsen av 
disse betingelser vil sannsynligvis bety så avgjØrende endringer i 
bestående forhold at de ennå lenge hØrer framtiden til. » 

I tilslutning til ovenstående anbefaler forbundsstyret Kongressen 
å vedta at de forbund som reiser krav om det, må ha full anledning 
til  å gjennomfØre forbundsvise tariffoppgjØ1". 

NORSK JERN- OG METALLARBEIDERFORBUND 

Avd. 1 ,  Oslo, foreslår : 
«Vi mener at de bestrebelser som inntil na er gjort om en total samordning 

av tariffoppgjØrene, ikke har fØrt fram. De ulike gruppeinteresser i industri 
og håndverk tyder også på at dette ikke står foran sin lØsning. Vi mener at 
Landsorganisasjonen må gå tilbake til tradisjonelle oppgjØrsformer - enten 
forbundsvis eller fellesoppgjØr - avhengig av hvilke saker som Ønskes lØst. 
I denne forbindelse m det også sørges for at Arbeidstvistlovens bestem
melser om kopling av avstemning tas ut av loven . •  

M o t i v e r i n g : 

Etter vår oppfatning er det fagbevegelsen som alene er kommet 
dårligst ut etter tariffoppgjØrene. På bakgrunn av lovbestemmelser 
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har vi ikke greid å gjennomfØre de opplegg som Landsorganisasjo
nens representantskap har fattet. Vi viser i den anledning til Repre
sentantskapets vedtak i j anuar 1968,  og den sluttfØring som fant 
sted av tariffoppgjØrene. 

Avd. 2, Fredrikstad, foreslår : 
- Opptjeningsreglene for rett til godtgjØring for bevegelige helligdager 

må endres. 
Nåværende bestemmelse om at man må være ansatt ved samme bedrift 

i minst en måned forut for helligdagen for å være berettiget til helligdags
godtgjØrelse, må erstattes med samme bestemmelse som i § 3 i -Lov om 1.  
og 17.  mai> sier, nemlig: - har vært tilsatt hos ham (arbeidsgiver) i sam
menheng de siste 30 dagene forut eller tilsatt seinere når arbeidet er av 
minst 30 dagers varighet.' 

Avd. 35, Strømmen, foreslår : 
-Det må kreves forbundsvise oppgjør . •  

Avd. 6 7, TØnsberg, foreslår: 
-Avd. 67 foreslår at lØnnstilleggene under tariffrevisjonene ikke blir gitt 

i prosenter, men i kroner og Øre for alle parter . •  

M o t i v e r i n g :  

Det at vi foreslår tillegg i kroner og Øre er den erfaring vi har 
fra tidligere oppgjør, når tilleggene er blitt gitt i prosenter. Den 
som har hØyest lØnn, får mest i tillegg, og de som har lavest lØnn 
får minst. På denne måten vil avstanden mellom den hØyest og 
lavest lØnte bli større og større. 

Avd. 5 7, Haugesund, foreslår: 
_ Ved tariffoppgjør i framtida skal fagbevegelsen v/Landsorganisasjonens 

sekretariat sette fram atle lØnnskrav i kroner og Øre, og bare akseptere 
denne form både overfor NAF, staten, NB & HF og eventuelt andre mot
partsammenslutninger. 

Tilbud i prosenter må ikke aksepteres av fagbevegelsen . •  

M o t i v e r i n g :  

Ved senere års tariffoppgjØr har det vist seg at enkelte grupper 
innenfor fagbevegelsen har fått sine oppgjør i prosenter, mens andre 
grupper har fått oppgjørene stipulert i vanlig mynt ( kroner og Øre ) .  
Foran d e  senere tariffrevisjonene har det ofte blitt fattet vedtak 
om å kreve mest for de lavtlØnte grupper. For de grupper som har 
fått sine oppgjør stipulert i mynt har det ofte også resultert i 
bedringer for de lavtlØnte, i pakt med vedtakene. Men når dette har 
vært sammenliknet med grupper som har fått oppgjør i prosenter, 
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kan en ikke se at vedtakene er respektert. Resultater av prosent
tillegg prefererer kun de hØytlØnte. 

Vi kan heller ikke se det som annet enn en sosial og Økonomisk 
skjevhet at når det gjelder lØnnstillegg til enkelte lØnnstakergrup
per, må dette begrunnes med produksjons- og produktivitetsØking, 
rasjonalisering osv., mens når det gjelder andre - spesielt offent
lige grupper - er det ikke spØrsmål om slike grunnlag. Men her 
kan det gis ganske store tillegg uten videre. Dette fordyrer prisene 
på såkalte offentlige tjenester, som også berØrer dem som får sine 
små tillegg som de selv har skaffet seg i form av Økt produksjon. 

Slike offentlige forhØyelser svekker produksjonsarbeiderens real
lØnn. Grunnlagene for lØnnsforhØyelse må være produksjonsØking 
for alle grupper. 

Avd. 81,  Molde, foreslår: 
.Uorganiserte må holdes utenfor alle tariffoppgjØr. Arbeidsgiverne har 

således ikke adgang til å gi uorganiserte samme tillegg og fordeler.> 

Avd. 1 43, Mo i Rana, foreslår : 
.LavtlØnnsspØrsmålet er i dag et av de største problemer for fagorganisa

sjonen. 
Men de metoder en har benyttet for å lØse dette, har virket mot sin 

hensikt. Den mest effektive metode for å få opp lavtlØnnsgruppene, er å ta 
ut maksimalt i de Økonomisk sterke bransjer, slik at lavtlØnnsbransj ene dras 
etter. Derfor må en, for å heve de lavtlØnte, gå bort fra den samordnede 
oppgjØrsform og gå inn for den forbundsvise oppgjØrsform, hvor en ved 
ulike former for sympatiaksjoner fra LO's og de sterke forbunds side kan 
yte de lavtlØnte solidarisk støtte i deres kamp for bedre IØnns- og arbeids
vilkår. Avd. 143 av NJMF krever derfor: 

Forbundsvise oppgjør, solidaritet med de lavtlØnte ved mobilisering av 
LO's kampkraft i form av sympatiaksjoner av ulike slag.-

Avd. 223, Bergen, foreslår: 
.Da det på grunn av strukturrasjonalisering og delvis andre årsaker blir 

flere og flere lØnnstakere som går over til fastlØnnssystemer, mener vi 
det er diskriminerende at de som får et slikt system innenfor minstelØnns
overenskomstene må operere med timelØnn og akkordavsavn. 

Vi vil derfor be Jern- og Metall om å ta opp dette spørsmål på LO
kongressen, eventuelt fremme forslag som tar sikte på å likestille de 
forskj ellige grupper lØnnstakere innenfor bedriftslivet. Det må skje enten 
ved normal- eller regulativlØnnsavtaler.> 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundsstyret viser til diskusjonene i grunnorganisasjonene i 
forbindelse med «Program 69:0, og vil komme tilbake til disse spØrs
mål i forbindelse med utarbeidelse av handlingsprogrammet på bak
grunn av synspunkter som kommer inn. 
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NORSK JERNBANEFORBUND 

Statsbanenes Verkstedforening, Narvik, 
Narvik distriktsorganisasjon, foreslår: 
- Helautomatisk indeksregulering innfØres pa ny . •  

Landsstyrets vedtak: 

Forslagene tiltres. 

NORSK KJEMISK INDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 48, HerØya, foreslår : 
-Kommende tariffrevisjon må gj ennomføres ved forbundsvise oppgjør, 

så medlemmene får stille sine krav og om nØdvendig kjempe for disse . •  

M o t i v e r i n g : 

Ved siste lØnnsoppgjør har Norsk Arbeidsgiverforening tvunget 
gjennom helt eller delvis fellesoppgjør. Dette har medvirket ta å 
forkludre oppgjørene, og medlemmene fØler seg tilsidesatt. De mis
ter troen på fagbevegelsen og dens vilje og evne til å influere på 
samfunnsutviklingen. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget oversendes LO's kongress med anbefaling om at det må 
bli anledning til forbundsvise oppgjør. 

Avd. 48, HerØya, foreslår : 
- Fagkongressen må kommende periode sØke å gjennomfØre ad tariff

messig eller politisk vei full lØnn under sykdom for alle lØnnsmottakere . •  

M o t i v e r i n g : 

Vi mener at tiden nå er inne til å gjøre et framstØt på dette feltet. 
I dagens samfunn er det urimelig å diskriminerende at det er for
skjell mellom funksjonærer og arbeidere på dette punkt. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget oversendes LO's kongress med anbefaling og en henviser 
til tidligere oversendte vedtak fra forbundets landsmØte 1 968. 

NORSK KOMMUNEFORBUND 

Samarbeidskomiteen i Nordland foreslår : 
-Både Landsorganisasjonen og de tilsluttede fagforbund må gjennom sin 

lpnns- og tariffpolitikk tilstrebe en større utjamning, enten dette skal skje 
gjennom spesielle lavtlØnnstillegg eller ved bruk av andre virkemidler . •  
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M o t i v e r i n g : 

Samarbeidskomiteens arbeidsutvalg peker på de skjevheter som 
er oppstått ved de senere års tariffrevisjoner ved at det er gitt 
prosentvise lØnnstillegg. 

For lØnnstakerne har dette slått ut på en slik måte at arbeids
takerne i lavtlØnnsgruppene er blitt ( liggende) hengende uforholds
messig etter i lØnnsutviklingen, og avstanden til hØyerelØnte er blitt 
større og større etter hvert. 

Avd. 31 ,  Torsken kommunale forening, foreslår : 
.N r det gis indekstillegg bØr dette være ens for alle lØnnsklasser, da 

stigningen i leveomkostningene er like hØY for alle lØnnsmottakere . •  

M o t i v e r i n g : 

Foreningen er helt uenig i den praksis som nå fØlges med å gi 
prosentvis indekstillegg til de enkelte lØnnsklasser. 

Avd. 49, Oslo Sporveisarbeideres forening, foreslår :  
. StØrre andel a v  nasjonalproduktet. HØyere reallØnn . •  

Avd. 131, BodØ kommunale forening, foreslår : 
. De framtidige lØnnsoppgjØr må ikke skj e med prosentvise lØnnstillegg. 

Det må finnes andre måter å gi lØnnstillegget på som vil være mer rett
ferdig . •  

M o t i v e r i n g : 

Foreningen vil peke på den store skjevhet og urettferdighet som 
skjer med prosentvise lØnnstillegg ved tariffoppgjØrene. Avstanden 
mellom de lavtlØnte og de høyere lØnnsklasser blir stadig større og 
skaper selvsagt stor forargelse hos arbeidstakerne. Det er j o  et 
faktum at levekostnaden hos en lavlØnnet er meget større enn hos 
de i hØyere lØnnsklasser, bl. a. på grunn av at de som har den 
minste inntekten må foreta alle innkjØp hos detaljhandleren og kun 
for dagens behov. Store innkjØp blir alltid billigst, men det er den 
lavlØnnede avskåret fra. 

Avd. 2 1 0, Farsund kommunale forening, foreslår: 
. De erfaringer som er hØstet ved flere tariffrevisjoner og indeksoppgjør 

hvor lØnnstilleggene er gitt som prosentvise tillegg, viser at lavtlønnsgrup
pene blir liggende mer og mer etter i lØnnsutviklingen. 

Fagkongressen 1969 anmoder LO's sekretariat om at framtidige lØnns
oppgjør legges opp på en måte som kan stanse denne uheldige utviklingen. 

LavtlØnnsgruppene må, ved fØrste tarifforhandling, gis lØnnstillegg som 
setter dem i stand til å fØlge med i den alminnelige velstandsutvikling i vårt 
samfunn. > 
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Avd. 448, Tromsbuss Personalforening, foreslår : 
«Ved kommende lØnnsforhandlinger skal en forsØke å komme bort fra 

prosentvise lØnnstillegg. Man må komme fram til en annen form som kan gi 
lØnnstakerne en mer lik og rettferdig fordeling, f. eks. at det heller satses 
på å gi et likt tillegg beregnet i kroner og Øre og som fullt ut dekker 
eventuell prisstigning.> 

M o t i v e r i n g : 

Ved prosentvis lØnnstillegg viser det seg at de som fra fØr har 
mest får mest. På de siste år har de hØye lØnnsklasser steget med 
flere ganger så mye som de lave lØnnsklasser. Mellom lØnnsklassene 
viser det seg også at differansen i kroner og Øre blir stØrre og 
stØrre for hvert lØnnsoppgjØr. Og dette mener vi bærer galt avsted 
i det lange lØp. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundsstyret oversender forslagene og vil uttale: 

«Når det gjelder de prosentvise tillegg som gis ved indeksoppgjør 
og ved tariffrevisjonene, så vi! disse ha en noe stigende tendens 
oppover mot de hØyere lØnnsklasser. Dette er i og for seg ikke 
urettferdig, idet de hØyere lØnte har større skatte belastning på sine 
lØnninger enn hva de lavere lØnte har. Beregninger viser at en i 
!.kl. 4 og en i l.kl 1 7  må ha forholdsvise forskjellige tillegg for å 
komme ut med det samme nettotillegget, og det er vel nettotillegget 
som teller. 

Imidlertid så viser det seg at klØften mellom dårlig-lØnte og bra
lØnte i vårt samfunn stadig er voksende. Dette viser også en svensk 
undersøkelse som er foretatt. SelvfØlgelig er dette et forhold som 
må vies den største oppmerksomhet, og en ber LO finne fram ti! 
virkemidler som kan motvirke slik utvikling.» 

NORSK MURERFORBUND 

Avd. 6, Murersvennenes Fagforening, Bergen, 
Avd. 7, Murarbeidernes Forening, Bergen, foreslår: 
«Kongressen 1969 vedtar at de enkelte forbund forhandler om de faglige 

tariffspØrsmål ved framtidige tarifforhandlinger.> 

M o t i v e r i n g : 

De nØdvendige forhandlinger om de faglige pristariffer, blir i for 
stor grad tilsidesatt ved sammenkobling av flere ulike forbund og 
ved generelle tillegg. 
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Vi mener dette svekker stor grad et reelt forhold mellom pro
duksjon og avlØnning. 

Forbundsstyret 

kan ikke tiltre forslaget. Forbundsstyret er av den oppfatning a.t 
tariffspØrsmål hØrer inn under kommende tariffrevisjoner og må 
tilpasses disse i hvert enkelt tilfelle. 

Avd. 56, Stavanger Murarbeidere, foreslår : 
.LO går inn for forbundsvise oppgjør ved tarifforhandlinger . •  

Forbundsstyret 

kan ikke tiltre forslaget. Forbundsstyret er av den oppfatning at 
tariffspØrsmål hØrer inn under tariffrevisjoner og må tilpasses disse 

hvert enkelt tilfelle. 

Avd. 6, Mursvennenes Fagforening, Bergen, 

Avd. 7, Murarbeidernes forening, Bergen, foreslår : 
.Kongressen vedtar at nye tariffavtaler får virkning fra dato for av

sluttet tariffperiode .• 

M o t i v e r i n g : 

Det tap arbeidstakerne har i private næringer, som ikke får til
bakebetaling for den tiden tariffavtalen overskrides, er så urime
lig at det medvirker til medlemmers passivitet mot fagorganisa
sjonen. 

Forbundsstyret 

tiltrer forslaget, men er av den oppfatning at tariffspØrsmål hØrer 
inn under kommende tariffrevisjoner og må tilpasses disse i hvert 
enkelt tilfelle. 

NORSK NÆRINGS- OG NYTELSESMIDDELARBEIDER
FORBUND 

Avd. 7, Oslo, foreslår : 
. Fagkongressen medvirker til at lavUØnnsgruppenes lØnns- og arbeids

vilkår bringes på linje med de Øvrige lØnnsmottakere . •  

Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundet er enig i at lavtlØnnsgruppene spesielt tilgodesees, og 
at det tas sikte på å rette opp skjevheter i lØnnsnivået. 
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Avd. 8, TromsØ, foreslår: 
-Kongressen drøfter spØrsmålet om ved neste tariffrevisjon å stille et 

krav overfor Norsk Arbeidsgiverforening om kontingenttrekk over lØnnings
listen for de organiserte arbeidere .• 

M o t i v e r i n g : 

Innkreving av kontingent slik det i dag gjøres, er på alle måter 
foreldet. Fagbevegelsen har vært flink, og støttet enhver rasjonali
sering på bedriften, men vår egen virksomhet er utelatt. Vi viser 
til 14 dagers lØnn og lØnn over bankkonto. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Vi er prinsipielt enig i at forslaget reises ved neste tariffrevisjon. 

Avd. 501 ,  Oslo, foreslår: 
_ Vi foreslår at systematisk arbeidsvurdering må gjennomfØres i alle 

bransj er som har gruppeplassering i sine lØnnssystemer. Blir dette gjennom
fØrt, opphØrer den store skjevhet som i dag er i mange bransjer . •  

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget tas opp til vurdering de enkelte bransjer ved tariff
revisjonen. 

Avd. 9, Bergen, foreslår : 
-Kommende tariffrevisjon må gjennomfØres som forbundsvise, bransjevise, 

oppgjØr hvor medlemmene får stille sine krav, og om nØdvendig kj empe 
for dem . •  

M o t i v e r i n g : 

Ved siste tariffrevisjon tvang Arbeidsgiverforeningen og Riks
meklingsmannen igjennom et uforsvarlig fellesoppgjør. Dette re
sulterer i at fagforeningene og det enkelte medlem er blitt fratatt 
muligheten til å hevde sin mening av mere intern karakter. Dette 
bevirker at medlemmene fØler seg tilsidesatt, og er i ferd med å 
miste troen på fagbevegelsen. 

Avd. 501 ,  Oslo, foreslår : 
_ Vi fremmer forslag og stiller krav om at det ved framtidige tariff

revisjoner blir forbundsvise oppgjØr, og ikke som sist, noe med samordnet 
eller lØnnsnemnd. Vi må få anledning til å være med å rette på de store 
skj evheter som det i dag er. ' 
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Forbundets innstilling: 

Hvordan tariffrevisjonene skaL gjennomfØres må avgjøres i hver 
enkelt situasjon, men forbundsstyret deLer fulLt ut avdelingenes 
oppfatning at aLle tariffoppgjØr fortrinnsvis bØr skje på det for
bundsvise plan. Forbundsstyret støtter forslaget om at tariffrevi
sjonen 1 9 70 må skje ved at forhandlingene og avstemningene fore
går forbundsvis. 

Avd. 501 , Oslo, foreslår: 
-Overtidsbetalingen for de to fØrste timer betales med et tillegg på 

50 prosent, og de neste med 75 prosent. For frilprdager 100 prosent. . 

Forbundsstyrets innstilLing: 

Forslaget tas opp til vurdering ved tariffrevisjonen. 

NORSK PAPIRINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 5, Rena Kartongarbeiderforening, foreslår : 
- Ett års tariffavtaler med helautomatisk indeksregulering med maksimum 

2 poengs stigning opp til den rØde strek.>  

M o t i v e r i n g :  

Vi har kommet i den situasjon at det generelle lØnnstillegg, som 
ble gitt ved tariffrevisjonen 1966 på kr. 0.28, allerede er oppspist 
grunnet den sterke prisstigning som har vært siden tariffrevisjonen. 

Prisindeksen viser også dette ved at den pr. 1 9. april 1967 - da 
forslaget ble reist - var 1 29,9. Vi må for framtiden gardere oss 
mot dette slik - at hvis indeksen under tarifforhandlingene ligger 
på f. eks. 133, skal den rØde strek være på 1 35.  

Dette forslag forelå som kjent på landsmØtet i Norsk Papirindu
striarbeiderforbund 1967, men ble av dirigenten nektet tatt opp til 
votering. 

Avd. 5, Rena Kartongarbeiderforening, foreslår : 
- LØnnsnemnd kan for framtiden ikke gOdtas ved tariffrevisjoner for 

våre medlemmer.> 

M o t i v e r i n g : 

Det må være en demokratisk rett at vi fritt får avgjøre ved stem
megivning våre IØnns- og arbeidsvilkår. 

Det er brudd på demokratiet at andre mennesker med inntekter 
på 40 000-90 000 kroner i året, skal bestemme over våre IØnns- og 
arbeidsforhold. 
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Avd. 26, Borregaard J ern- og Metallarbeiderforening, foreslår: 
-Landsorganisasjonen i Norge skal arbeide aktivt for et prisnivå i en 

avtaleperiode, slik at eventuelle tarifftillegg ikke blir spist opp straks etter 
at avtaleverket er satt ut i livet. 

Arbeidernes IØnns- og levevilkår må reguleres slik at de får sin rett
ferdige del av nasjonalproduktets stigning .• 

Saugbrugsarbeidernes Tillitsmannsutvalg, foreslår : 
-Saugbrugsarbeidernes Tillitsmannsutvalg vil med dette framsette krav 

om overfor Fagkongressen 1969 - at Kongressen nedsetter et utvalg, som 
får til mandat - innen Representantskapets møte hvor tariffoppgjØret 1970 
skal behandles - å komme med en utredning/innstilling om fagvegelsens 
stilling til framtidige tariffoppgjØr - og på bakgrunn av de erfaringer de 
ulike forbund har hØstet ved de siste tariffoppgjØrene . •  

M o t i v e r i n g : 

Det skulle være et rimelig krav at fagbevegelsens øverste ledelse 
på bakgrunn av utviklingen ved siste tariffoppgjØr, tar opp til 
vurdering fagbevegelsens stilling i denne sammenheng med fram
tiden for øye. 

Gjennom tiltaket "Program 69" skulle man tro at cnytenkningen» 
hadde fått gjennomslagskraft - og ville resultere i at fagbevegel
sens målsettinger også på dette plan var verd en utredning. 

Vi mener at man i denne sammenheng skal vurdere eventuelt 
krav om endring av Arbeidstvistlovens ordlyd i samband med opp
gjørene, slik det er foreslått av en rekke fagforbund på landsmØter 
avholdt hØsten 1968. 

Avd. 5, Rena Kartongarbeiderforening, foreslår : 
- Alle tariffavtaler må for framtiden inngås forbundsvis . •  

M o t i v e r i n g :  

Arbeidsforholdene i de forskjellige forbund er så ulike at det i 
seg selv skulle betinge forbundsvise oppgjør. 

Eksempelvis har hovedsakelig alle i vårt forbund skiftarbeid -
og de burde prioriteres ved arbeidstidsforkortelse. 

Alle tariffavtaler unntatt en, har siden krigen sluttet i 1945, vært 
forkastet av våre medlemmer, slik at man for framtiden må unngå 
såkalte «koblede" oppgjør. 

Forbundsstyrets innstilling: 

OppgjØrsformen ved de enkelte tariffrevisjoner kan ikke i ved
tektsform fastlåses tiL en bestemt oppgjØrsform. 

Landsorganisasjonens representantskap må foran den enkelte ta-
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riffrevisjon vurdere hvilken oppgjØrsform som passer best og som 
tjener medlemmene. 

D e t  n e d  s e t t  e s e t u t v a l  g med det mandat å utrede 
spørsmålet om mer rettferdig inntektsfordeling og hviLke tiltak 
som skal benyttes for å nå dette mål. 

Avd. 26, Borregaard Jern- og Metallarbeiderforening, foreslår : 
cl alle år etter 1945 har det vært en meget sterk misnØye og irritasjon til 

stede blant våre medlemmer på grunn av leiefirmaene og deres arbeidere 
- og de vesentligste årsaker til misnØyen er: 

1. at leiefirmaenes arbeidere blir betalt en atskillig hØyere timelØnn enn 
det bedriftene betaler sine ansatte, 

2. at de fleste av leiefirmaenes arbeidere ikke er organiserte, 
3. at · de i stor utstrekning ikke holder seg Arbeidervernlovens overtids

bestemmelser etterrettlig, 
4. at leiefirmaenes arbeidere som regel ikke har de yrkesmessige kvalifika

sjoner som bedriftenes egne arbeidere har. 

Det kan også være andre momenter å anfØre, men forannevnte fire punkter 
er de uromomenter som går igjen. 

Under henvisning til foranstående pålegges Landsorganisasjonens sekre
tariat å arbeide med å få en endring i ovennevnte forhold . •  

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget tiltredes. 

Avd. 82, Mesna Kartongarbeiderforening, foreslår : 
c Kontingenttrekk foretas av bedriften når det fra en fagforening ytres 

Ønske om det . •  

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget tiltredes. 

NORSK SKINN- OG LÆRARBEIDERFORBUND 

Halden Reiseeffekt- og PortefØljeforening foreslår: 
cVed kommende tariffrevisjon mellom LO og NAF vil vi be om at LO 

fremmer et generelt krav om at fagforeningskontingenten skal trekkes i 
arbeidernes utgående lØnn av arbeidsgiverne. '  

M o t i v e r i n g : 

Hensikten med vårt forslag er å få en forenkling av innbetaling 
av kontingenten, samtidig som kontingentrestanser vil bortfalle. 
Dette skulle vel bli en styrkelse for hele fagorganisasjonen. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Kan tiLtredes. 
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NORSK TRANSPORTARBEIDERFORBUND 

Avd. 64, Haugesund og omegns transportarbeiderforening, foreslår: 
-Ved framtidige lØnnsoppgjør må lØnnskrav fremmes etter de samme ret

ningslinjer både overfor NAF og overfor staten/fylkene og kommunene. 
Krav om prosentvise tillegg bØr i alminnelighet ikke finne sted.> 

M o t i v e r i n g : 

Ved alle tariffrevisjoner de senere år har det blitt satt som ett 
av hovedmålene å bedre lØnnsforholdene for de såkalte lavtlØnns
yrkene. Når det gjelder overenskomstene mellom LO og NAF, er det 
da også kommet i stand ordninger med spesielle lavtlØnnstillegg. 
Men når det gjelder overenskomstene for de stats- og kommune
ansatte, er det et helt annet system for lØnnsoppgjØret som har 
vært rådende. Her blir det som kjent forhandlet om prosentvise 
lØnnstillegg. Og dette må jo ha som uvegerlig fØlge at gapet mellom 
de lavt- og de hØytlØnte blir stadig stØrre. 

Ja, i 1966 gikk « lavtlØnnsvennligheten» i denne sektor så langt 
at de som kom opp i det såkalte sjefs-regulativ fikk ca. 15 prosent 
lØnnstillegg, mens de Øvrige fikk ca. 10 prosent. Til og med indeks
tillegget pr. 1 .  mai 1 967 var fastsatt i prosenter, slik at de som 
kunne ha tålt en prisstigning uten noe tillegg i lØnnen, de fikk de 
største indekstillegg. 

En slik lØnnspolitikk må virke diskriminerende spesielt overfor 
de lavtlØnte, samtidig med at den setter organisasjonen i miskreditt 
og skaper misnØye blant medlemmene. 

Landsorganisasjonen kan ikke være tjent med å fØre en slik 
lØnnspolitikk. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget kan i praksis ikke gjennomfØres for alle yrkesgrupper 
eller fag ved tariffoppgjØr. 

Forbundsstyret er imidlertid av den oppfatning at man ved 
indeksreguleringer av lønningene bØr benytte Øretillegg og ikke 
prosenttillegg. 

Avd. 1 09, Finnsnes sjåførforening, foreslår : 
-Fagorganisasjonen må til enhver tid tilstrebe en tariffpolitikk som går 

ut på at arbeidsutØvere i like yrker, må få lik lØnn for sitt arbeide.> 

M o t i v e r i n g :  

Det viser seg i dag at den lØnnspolitikk som har vært fØrt, ikke 
alltid har vært i tråd med fagbevegelsens prinsipper, derfor har 
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skillet blitt så stort, f. eks. mellom lØnnsmottakerne i samme yrke 
i del offentlige og private næringsliv. 

Videre tror vi også at den lØnnspolitikk som har vært fØrt på dette 
område har bidratt til frittstående forbund ( såkalte gule forbund) .  

Forbundsstyrets innstilling: 

Prinsipielt enig i forslaget. 
Oversendes det kommende sekretariat. 

NORSK TREINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Stavanger Trearbeiderforening foreslår : 
. Stavanger Trearbeiderforening protesterer mot den avstemningsmåte som 

ble brukt ved tariffrevisjonen 1968. Dersom enkelte forbund forhandler 
i fellesskap, krever vi forbundsvise avstemninger . •  

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget oversendes uten anbefaling. 

SAMORGANISASJONENE 

AskØY faglige Samorganisasjon foreslår : 
. Landsorganisasjonen i Norge må gå inn for forbundsvise oppgjør. 
Alle tillegg må gis i kroner og øre . •  

M o t i v e r i n g :  

AskØY Faglige Samorganisasjon er av den mening at en ved for
bundsvise oppgjør best kan tilfredsstille hver enkelt tariff. 

Ved at tilleggene gis i prosenter blir skillet større mellom lØnns
mottakerne både innen den enkelte overenskomst og mellom de 
forskjellige forbundsområder. 

HØnefoss og omegn faglige Samorganisasjon foreslår : 
.Ved framtidige tariffrevisjoner må de enkelte forbunds medlemmer selv 

fa være med å vedta, eventuelt forkaste tarifforslag innen sitt forbunds
område. 

Sammenkoblede fellesavstemninger lØser ikke problemene - som er 
til stede innen det enkelte forbund . •  

Vadsø faglige Samorganisasjon foreslår: 
. Erfaringene særlig fra tarifforhandlingene i 1968 stiller fagorganisasjonen 

i Norge overfor spØrsmålet om sterkere å sette inn sin organisatoriske kraft 
for å møte arbeidsgivernes utfordring, og gjennomfØre tariffoppgjØr som 
imØtekommer berettigede og underbygde krav fra de fagorganiserte arbei
dere og funksjonærer. 
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Allerede ved de innledende forhandlinger må det settes en klar av
grensning av rammen for forhandlingene, hvor det blir fastholdt en 
bredest mulig plass for forbundsvise oppgjør som blir bindende for de 
videre forhandlinger. Gjennom de forbundsvise oppgjør tas sikte på å 
imØtekomme de forskj ellige særkrav, oppretting av lØnnsmessige skjevheter 
og heving av minstelØnningene. Det må settes en stopper for at arbeids
giverne, slik som under siste oppgjør, kan manØvrere hele lØnnsoppgjøret 
inn i fellesoppgjØr og fellesavstemninger som har gitt lØnnstakerne lite 
igjen. 

Fagorganisasjonen må sØke å slå bena under arbeidsgivernes argument 
om -kapplØp mellom priser og lØnninger. ved sterkere å trekke prispolitik
ken og prisutviklingen inn i lØnnsoppgjØret. Kravet om full kompensasjon 
for prisstigningen og automatiske indekstillegg må stå ved lag så lenge 
det ikke tas effektive skritt for å stanse prisstigningen. 

Resignasjon av hensyn til argumentet om -arbeidslivets fred. må vike 
plassen for en fast holdning fra fagorganisasjonens side for å heve tariffene 
slik at tariffestet lØnn virkelig blir en opparbeidet rettighet som ikke lett 
kan overbys i tider med mer eller mindre stramt arbeidsmarked. Dette vil 
bety meget for å skape Økt forståelse blant lØnnstakerne for fagorganisa
sjonens betydning for ivaretakelse av deres lØnnsmessige rettigheter, og 
derved til styrking av fagorganisasjonens stilling i vårt samfunn . •  

Larvik og omland faglige Samorganisasjon foreslår: 
_At LO engasj erer seg for å klarlegge organisasjonsforholdene ved leie

firmaer, og ta opp arbeidet med å skaffe tariffavtaler for de ansatte i disse 
firmaer.' 

Lier faglige Samorganisasjon foreslår : 
_For de framtidige tariffoppgjØr for industrien og andre lØnnstaker

grupper ber vi de forhandlende parter bli enige om en siste frist for etter
betaling av de nye lØnnstillegg. Dette begrunner vi med at det er enkelte 
arbeidsgivere i dag som somler meget fØr de nye satser gjØres gjeldende, 
noe som er til både ergrelse og tap for disse grupper. Bedriften oppnår ved 
dette sommel en ikke liten rentegevinst hvis det er et stort antall ansatte 
som får sine tillegg forhalet. Vi er oppmerksomme på at det alltid vil ta en 
liten stund å få gj ennomfØrt nye satser, men en viss ramme må det kunne 
forlanges. En annen måte er at det betales renter for etterskuddet..  

Tønsberg og omland faglige Samorganisasjon foreslår :  
-At det ikke gj ennomfØres lØnnsforhandlinger med prosentvise tillegg . •  

M o t i v e r i n g : 

Framtidens tariffpolitikk må legges opp slik at et lØnnstillegg 
ikke spises opp i perioden fØr og under forhandlingene. 

På forhandlingsplanet vises til lØnnsstigning grunnet produk
sjonsstigning. Dette belastes den enkelte, og har også sin grense. 

Prosentvise lØnnstillegg tilgodeser de hØye lØnninger som gir en 
bedre levestandard for disse. 
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Hensikten har vært å heve de lavtlØnnede, hvilket det ikke gjør 
ved prosentvise tillegg. Dette har vært påpekt ved flere anledninger. 

Ytre Nordmøre faglige Samorganisasjon foreslår: 
.Ved tariffrevisjonene har det forekommet at enkelte grupper har fått 

tillegg i form av prosenter, andre grupper har fått Øretillegg. Dette mener 
vi er en meget uheldig utvikling, som fØrer til en stor skjevhet i lØnns
forholdene fra den ene gruppen til den annen. Det utvikler seg til et 
klasseskille mellom lavest og hØyest lØnte, som blir større og større år for 
år, mens det snakkes om utjevning. Ved de framtidige tariffoppgjør må det 
tas sikte på å få rettet opp skjevheten mellom lavtlØnte og bedre lØnte 
grupper. Vi forlanger at LO ved framtidige tariffoppgjØr vil sørge for at alle 
forbund får oppgjør etter samme retningslinjer.' 

Organiserte - uorganiserte 

se under dagsordenens punkt 10. «Diverse forslag». 

Fra Sekretariatet: 

Innstilling vil bli lagt fram på Kongressen. 

C) Lovspørsmål. 

a) Arbeidstvistloven. 

NORSK ARBEIDSMANDSFORBUND 

Avd. 7, Vest-Agder Arbeidsmandsforening, foreslår : 
.Finner meklingsmannen at konfliktsituasjonen bØr lØSes under ett for 

flere fag, kan han tilrå at meklingsforslag for disse fag skal regnes som 
en helhet, således at avgjØrelsen av om forslagene er vedtatt skal treffes 
på grunnlag av det samlede antall stemmer og stemmeberettigede i de fag 
som på denne måte er slått sammen. 

Den endelige avgjØrelse om avstemningsformen treffes i hovedorganisa-
sjonene . •  

M o t i v e r i n g :  

Dersom ikke arbeidslivets organisasjoner har den endelige av
gjØrelse i spØrsmålet om oppgjØrsformen, blir diskusjonen om 
dette i våre organisasjoner og eventuelle avgjØrelser i LO's repre
sentantskap illusoriske. 

Avd. 1 1 1 ,  LØkken Gruvearbeiderforening, foreslår : 
. Landsorganisasjonen i Norge medvirker til at Arbeidstvistlovens § 35, 

pkt. 7, blir endret, slik at det ikke blir mulig for Riksmeklingsmannen, uten 
godkj enning fra partene hvem interessetvisten gjelder, å slå sammen flere 
fag til avstemning ved et tariffoppgjØr . •  

M o t i v e r i n g : 

Etter vår mening vil en sammenkopling av flere fag ved av
stemning av tarifforslag svekke vår organisasjon, mens det kan 
være en styrkelse for vår motpart. 

1 2 1  

Nr. 360 

Nr. 361 

Nr. 362 



Nr. 363 

Nr. 364 

Vi viser til siste tariffoppgjØr for vårfagene, og den svake til
slutning ved avstemningen. Man kan ikke utelukke den mulighet 
at den svake tilslutning var en fØlge av Riksmeklingsmannens 
vedtak om felles avstemning. 

Fra forbundsstyret: 

Forbundet sier seg enig i forslagene. 

NORSK FORBUND FOR ARBEIDSLEDERE OG TEKNISKE 
FUNKSJONÆRER 

Avd. 2, Oslo, foreslår : 
. Fagkongressen pålegger Sekretariatet å arbeide for opphevelse av Riks

meklingsmannens adgang til å koble de forbundsvise avstemningsresultater 
sammen . •  

M o t i v e r i n g : 

Med henvisning til oppgjØret i 1 968, hvor medlemmene i vårt 
forbund forkastet forslaget, men likevel ble pådyttet en uaksep
tabel avtale, viser hvor illusoriske forbundenes forhandlinger er 
under slike omstendigheter. 

Gjennom uttalelser fra hØyeste hold i Arbeidsgiverforeningen, 
vet vi de ivrer etter sammenkobling av oppgjØrene for derved 
å svekke våre organisasjoner innad. 

Vi vil derfor be LO sette alt inn på å få opphevd bestemmelsen 
om Riksmeklingsmannens rett til sammenkobling av stemmer. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundsstyret er enig i avdelingens forslag og vi gjengir hva 
forbundsstyret tidligere har gitt uttrykk for og som er sendt Lands
organisasjonen. Det heter her: 

«Enn videre må vi feste oppmerksomheten på koblingsbestem
melsene i Arbeidstvistloven, som må tas opp til vurdering. Vi opp
lever at en organisasjon som enten sier ja eller nei til de forelig
gende forslag, likevel blir diktert de felles vilkår gjennom en 
felles avstemning.» 

NORSK BYGNINGSINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 7, Tømrernes Fagforening, Oslo, 
Avd. 23, Bærum Stein-, Jord- og Sementarbeiderforening, 
Avd. 1 33, TØmrernes Fagforening, Bærum, 
Avd. 1 9 1 ,  Drammen Bygningsarbeiderforening, foreslår : 
.LO's kongress krever av Stortinget at § 35 punkt 7 i Arbeidstvistloven 

blir strØket .• 
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Avd. 9, Malersvennenes Forening, Oslo, 
Bygningsindustriarbeidernes Stedsstyre, Oslo, foreslår : 

.Fagkongressen krever av Stortinget at det snarest nedsettes en komite 
som får i oppdrag å fremme forslag til revisjon av Arbeidstvistloven . •  

M o t i v e r i n g : 

Det viser seg i praksis at loven i overveiende grad favoriserer 
arbeidsgivere og at de fagorganiserte arbeidere hindres i å kjempe 
for sine rettmessige krav. Det er derfor nØdvendig med en omfat
tende revisjon av loven så den i langt større grad imØtekommer 
arbeidernes rettferdskrav. 

Avd. 1 87, Ringerike Bygningsarbeiderforening, foreslår : 

Arbeidstvistlovens § 35, punkt 7, gis fØlgende ordlyd: 

Finner meklingsmannen at en konflikt bØr lØSes under ett for flere fag, 
kan han tilråde at meklingsforslag for disse fag skal regnes som en helhet, 
således at avgjØrelsen skal treffes på grunnlag av det samlede antall stem
mer og stemmeberettigede som er berØrt blir slått sammen. 

FØr meklingsmannen treffer bestemmelser herom, skal medlemsmøtene 
i de fag og grupper dette omfatter avgjøre om meklingsforslaget og av
stemningen skal regnes som en helhet eller ikke . •  

Avd. 219 ,  Larvik og Omland Bygningsarbeiderforening, foreslår : 

. Kongressen krever av Stortinget at Arbeidstvistlovens § 35, punkt 7, 
går ut, slik at loven ikke gir meklingsmyndighetene anledning til å bestemme 
felles avstemning over meklingsforslag innenfor ulike fagområder .• 

M o t i v e r i n g : 

De enkelte grupper må selv få bestemme over sine IØnns- og 
arbeidsvilkår når de skal ta stilling til et meklingsforslag - og 
ikke la andre interessegrupper være utslagsgivende for om et for
slag blir vedtatt eller forkastet. 

Avd. 244, Porsgrunn Bygningsarbeiderforening, foreslår : 

. §  35, punkt 7, strykes . •  

M o t i v e r i n g : 

LO bØr gå aktivt inn for en lovendring som går ut på å få punkt 7 
strØket. Siste tariffrevisjon viste klart det uheldige ved dette punkt 
i loven, som gir Riksmeklingsmannen mulighet til å koble sammen 
flere forbund. Skal forbundene ha mulighet til å gjennomfØre for
bundsvise oppgjør når de Ønsker det, må denne hindringen i loven 
fjernes. 
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Avd. 2 74, Kristiansand Bygningsarbeiderforening, foreslår : 
«LO-kongressen krever av Stortinget at § 35, punkt 7, i Arbeidstvistloven 

utgår . •  

Avd. 289,  Stavanger Stein-, Jord- og Sementarbeiderforening, 
foreslår: 

«På grunn av Riksmeklingsmannens kobling av flere forbund i siste 
tariffoppgjØr, må LO's kongress forlange at LO må arbeide for å få § 35, 
punkt 7, i Arbeidstvistloven fjernet.. 

Avd. 348, RØrleggernes Forening, Trondheim, foreslår : 
« Det nye sekretariat pålegges å gå inn for å få fjernet punkt 7 i Arbeids

tvistlovens § 35 . •  

M o t i v e r i n g : 

Hvis Riksmeklingsmannen i medhold av Arbeidstvistloven skal 
ha anledning til å koble flere fag sammen, vil forbundsvise oppgjør 
og forhandlinger være meningslØse. Bestemmelsen må derfor fjernes. 

Avd. 354, Stein-, Jord- og Sementarbeidernes Forening, 
Trondheim, foreslår : 

« Sammenkobling av IØnns- og inntektsoppgjØr kan bare skje ved at partene 
frivillig går med på at avstemningen for ett eller flere fagforbund skal 
sees under ett. LO må gjennom politisk samarbeid sørge for at de nØd
vendige endringer blir foretatt i Arbeidstvistloven for å få til denne bestem
melse . •  

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslagene fra avd. 7, 9, 23, 1 33, 1 8 7, 1 9 1 ,  219,  244, 2 74, 289, 348, 
354 og Bygningsindustriarbeidernes Stedsstyre, Oslo, kan ikke til
tres i den form de foreligger. 

Forbundsstyret ber LO ta de spØrsmål som forslagene omhandle,· 
opp til utredning under hensyn til den tariff- og organisasjons
messige utvikling som har funnet sted og ikke minst med tanke på 
LO's framtidige tariffpolitikk. 

NORSK GRAFISK FORBUND 

Grafisk stedsstyre i Drammen foreslår : 
« Landsorganisasjonen i Norge går inn for gj ennom Stortinget å få endret 

Arbeidstvistlovens § 35, punkt 7, som hjemler adgang for Riksmeklingsman
nen til å koble ulike fag sammen ved avstemning over tarifforslag . •  

M o t i v e r i n g : 

Det må stå opp til organisasjonene i arbeidslivet å avgjøre spØrs
målet om forbundsvise eller felles oppgjør. FØres forhandlingene 
på forbundsplanet mens avstemningen kobles sammen, er dette 
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etter vår oppfatning ikke reelle forbundsvise oppgjør, og vi ser 
det også som et brudd på den solidariske lØnnspolitikk som LO i 
en rekke år har gått inn for. 

Sarpsborg Bokbinder- og Kartonasjearbeiderforening foreslår : 
.LO i Norge skal gå aktivt inn for å fjerne § 35, punkt 7, i loven om 

arbeidstvister . •  

M o t i v e r i n g : 

Vi mener at det er lite demokratisk at en mann alene kan be
stemme at forbund som anbefaler et forslag, skal stemme sammen 
med forbund som ikke kan anbefale et tarifforslag. Forbund i LO 
skal stemme sammen med forbund utenfor LO, og at dette kan 
gjøres uansett om det er besluttet forbundsvise oppgjør. Vi me
ner dessuten at en slik lov er til stor skade for LO og forbundene, 
fordi den i stor grad tar retten til selv å ta avgjØrelsen fra de 
enkelte forbund og deres medlemmer. 

VallØ Tapet & Sandpapirarbeiderforening foreslår : 
• Vi vil hermed støtte TØnsberg og omlands samorganisasjon, som fore

slår for Fagkongressen at man får ut av Arbeidstvistloven meklingsmannens 
anledning til å koble sammen de forskjellige parter ved et tariffoppgjØr 
når man går til avstemning .• 

Forbundsstyret anbefaler forslagene. 

NORSK GULLSMEDARBEIDERFORBUND foreslår : 

.At Landsorganisasjonen tar opp med myndighetene, skritt for å få fj ernet 
denne bestemmelse i § 35, punkt 7.' 

M o t i v e r i n g : 

Våre medlemmer tar avstand fra den sammenkopling av avstem
ningen over meklingsforslaget som Rikmeklingsmannen benyttet 
seg av ved siste tariffrevisjon, med hjemmel i Arbeidstvistlovens 
§ 35,  punkt 7 .  

Slik loven er formet kan vi  komme til  å oppleve det - og særlig 
vil dette ramme små og mellomstore forbund - om man sier ja 
eller nei til et anbefalt tarifforslag, kan man bli diktert til felles 
vilkår. Dette er etter vår mening i hØyeste grad udemokratisk. 

NORGES HANDELS- OG KONTORFUNKSJONÆRERS 
FORBUND 

Forbundets landsmØte 1 968 gjorde fØlgende vedtak: 

Forbundsstyret får i oppdrag å fremme forslag på Landsorgani
sasjonens kongress om at Stortinget endrer Arbeidstvistlovens § 35, 
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slik at  meklingsmyndighetene ikke gis hjemmel for å bestemme 
felles avstemning over meklingsforslag for ulike yrkesområder. 

Forbundsstyret f07"eslår at Kongressen gjør vedtak i overens
stemmelse med foranstående med fØlgende vedtak fra vårt lands
møte som motivering: 

«Landsmøtet finner grunn til å ta sterk avstand fra den sam
menkobling av avstemningen over tarifforslag som har funnet sted. 
Ved dette fratas man selvfØlgelige demokratiske rettigheter og 
intet yrkesområde får lenger herredØmme over sine egne forhold. 
Realiteten i en fellesavstemning er derfor at det enkelte fag ikke 
lenger har rett til å si ja eller nei til de a7"beidsvilkår som tilbys. 

NORSK JERN- OG METALLARBEIDERFORBUND 

Avd. 1 2, Trondheim, foreslår: 
.Finner meklingsmannen at en konfliktsituasjon bØr lØses under ett for 

flere fag, kan han bestemme at meklingsforslag for disse fag skal regnes 
som en helhet, således at om avgjØrelsen av forslaget er vedtatt, skal 
treffes på grunnlag av det samlede antall stemmer og stemmeberettigede i 
de fag som på denne måte er slått sammen. FØr meklingsmannen treffer 
bestemmelsen herom, skal han rådfØre seg med vedkommende hovedorga
nisasjon>, tas ut av loven.> 

Avd. 25, Stavanger, foreslår : 
• Vi ber LO's kongress reise spØrsmål om endring av Arbeidstvistlovens 

bestemmelser i forbindelse med avstemninger over tarifforslag.> 

M o t i v e r i n g : 

Hvis LO's vedtak om at tariffoppgjØrene skal lØses ved forbunds
vise forhandlinger fortsetter, er det påkrevd at LO med hele sin 
styrke krever endringer av någjeldende lover. 

Avd. 38, Kristiansand, foreslår : 
.LO må overfor myndighetene forlange at § 35, pkt. 7, i lov om arbeids

tvister fj ernes. > 

M o t i v e r i n g : 

Det enkelte forbund må selv bestemme om det vil være med på 
felles avstemning. TariffoppgjØret 1968 skulle for Øvrig være kom
mentar nok. 

Avd. 1 43, Mo i Rana, foreslår:  
.LO-kongressen m å  anmode det norske storting o m  e n  endring a v  Arbeids

tvistlovens § 35, punkt 7, så ikke meklingsmyndighetene gis hjemmel i 
loven til å bestemme felles avstemning over meklingsforslag innenfor ulike 
fagområder (forbund) . >  
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M o t i v e r i n g : 

Med utgangspunkt i siste års tariffoppgjØr, der meklingsmyndig
hetene på nytt fant det riktig å benytte seg av den såkalte koblings
paragraf overfor de ulike forbund, og der resultatene på ingen måte 
ble bra for de berØrte. 

Med bruken av § 35, pkt. 7, fratar en i realiteten de enkelte for
bund retten til selv å bestemme over sine egne lØnns- og arbeids
vilkår. En rett som fagbevegelsen alltid har kjempet for. 

I andre forbindelser tas en slik rett som en selvfØlge i et utviklet 
demokratisk samfunn. 

Fagbevegelsen er ikke tjent med at meklingsmyndighetene tar i 
bruk en slik tvangsbestemmelse. 

En må fra fagbevegelsens side gjøre sitt til at loven forandres på 
dette område. 

Forbundsstyrets innstilLing: 

Landsorganisasjonen går inn for å endre Arbeidstvistlovens § 35, 
punkt 7, slik at Riksmeklingsmannen bare kan bestemme felles 
avstemning for beslektede fag. 

Avd. 1 43, Mo i Rana, foreslår : 
-Avdelingen ser på lØnnsnemnd generelt og slik den har vært brukt i 

vårt land som et middel til å kneble de fagorganiserte. Vi finner det hØYst 
beklagelig at ikke ledelsen i LO har tatt klar avstand fra denne institu
sjonen og bruken av denne. 

Vi anser det som et nØdvendig og ufravikelig krav at ledelsen i LO 
hurtigst mulig stiller krav om at lØnnsnemndsinstitusjonen fjernes fra norsk 
lovverk. 

Landsorganisasjonens fulle kampkraft må om nØdvendig settes inn for 
å få institusjonen fjernet.> 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget tiltres. 

NORSK KJEMISK INDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 5, Odda, avd. 44, Tyssedal, avd. 53, Alvik og avd. 61 ,  Odda, 
foreslår: 

-LO's kongress reiser spØrsmålet om endring av Arbeidstvistlovens kob
lingsbestemmelser i forbindelse med avstemninger over tarifforslag. > 

M o t i v e r i n g : 

Hvis LO's vedtak om at tariffoppgjØr skal lØses ved forbundsvise 
forhandlinger, er det påkrevet at LO med hele sin styrke krever 
endringer av någjeldende lover. 
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Avd. 22, Trondheim, foreslår:  
. LO må straks reise spØrsmålet om forandring av Arbeidstvistlovens § 35 

om koblet avstemning.» 

M o t i v e r i n g : 

Vi synes det er helt galt at meklingsmannen har adgang ifØlge 
Arbeidstvistloven å gå fram på den måten som vi opplevde under 
siste tariffrevisjon, da det i vårt forbund var et overveldende fler
tall av nei-stemmer. 

Etter vår oppfatning og med det dårlige forslaget vi fikk presen
tert, var det andre forbund som avgjorde om vi skulle få mulig
heter til å fØre forhandlinger fram til et bedre resultat. 

Avd. 48, HerØya, foreslår :  
.At Kongressen krever a v  myndighetene å få fjernet pkt. 7 Arbeids

tvistlovens § 35 (Koblingsbestemmelsene) .»  

M o t i v e r i n g :  

Konferer avstemningen ved tariffrevisjonen 1 968, hvor det viste 
seg at avstemningen også gjaldt forbund og bransjer som ikke 
hadde anbefalte forslag. Av den grunn fikk disse forbund og 
bransjer pådyttet seg et forslag som de selv stemte imot med stort 
flertall. 

Avd. 48, HerØya, foreslår : 
.At LO-kongressen pålegger Sekretariatet å kreve av myndighetene at 

loven om lØnnsnemnd utgår av Arbeidstvistloven.»  

Forbundsstyrets innstilLing: 

Det vises til tidligere oversendte landsmØtevedtak. 
Da disse ting berØrer så vidt mange sider ved tariffkomplekset, 

vil det være nØdvendig med en grundig utredning av Landsorgani
sasjonen i disse SPØrsmål, spesielt på bakgrunn av siste tariffoppgjør. 

NORSK KOMMUNEFORBUND 

Oslo stedsstyres representantskap foreslår : 
eLov av 3. mai 1927 om arbeidstvister med endringslover sist av 10. juni 

1966, § 35, pkt. 7, endres til: 
. Finner meklingsmannen at en konfliktsituasjon bØr lØses under ett for 

flere fag, kan han bestemme at meklingsforslag for disse fag skal vurderes 
som en helhet. Avstemningen må imidlertid skje for hvert fag enkeltvis, 
og stemmeresultatet skal ikke regnes som en helhet for flere sammenslåtte 
fag.» 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundsstyret tiltrer forslaget i prinsippet. 
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ORSK MURERFORBUND 

Avd. 50, Sarpsborg, foreslår : 
_ Vi ber LO's kongress reise spØrsmålet om endring av Arbeidstvistlovens 

koblingsbestemmelser i forbindelse med avstemninger over tarifforslag . •  

M o t i v e r i n g :  

Hvis LO's vedtak om at et tariffoppgjØr skal lØses ved forbunds
vise forhandlinger, er det påkrevet at LO - med hele sin styrke 
- krever endringer av någjeldende lover. 

F01'bundsstyret 

tiltrer forslaget og ber Landsorganisasjonen om å se på om Ar
beidstvistloven bØr endres når det gjelder koblingsbestemmelsene. 

NORSK NÆRINGS- OG NYTELSESMIDDELARBEIDER
FORBUND 

Avd. 2, Drammen, 
Avd. 7, Oslo, 
Avd. 8, TromsØ, 
Avd. 1 0, Trondheim, 
Avd. 43, Honningsvåg, 
Avd. 56, BodØ, 
Avd. 79, Melbu, 
Avd. 1 4 7, Hammerfest, 
Avd. 1 74, Stamsund, foreslår : 
_Kongressen gjør vedtak om at LO skal arbeide for å få endret Arbeids

tvistlovens § 35, pkt. 7, som gir Riksmeklingsmannen rett til å koble 
sammen avstemningsresultater fra de forskjellige bransjer og forbund ved 
tariffrevisjoner . •  

M o t i v e r i n g : 
Begrunnelsen for forslaget finner en spesielt i den situasjon som 

vårt forbund kom opp i ved tariffrevisjonen 1 968, hvor Riksmek
lingsmannen dikterte oss et forslag som ikke var et resultat av 
forhandlinger eller mekling, og som vårt forbunds forhandlere 
heller ikke ville eller kunne anbefale. Resultatet ble at vårt for
bunds medlemmer måtte godta et tarifforslag som var forkastet 
med 7877 nei-stemmer mot 1445 j a-stemmer av medlemmene 
NNN. 

Forbundsstyrets innstilling: 

I Lov om arbeidstvister, § 35, pkt. 7, heter det : 

«Finner meklingsmannen at en konfliktsituasjon bØr lØses under 
ett for flere fag, kan han bestemme at meklingsforslag for disse 
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fag skaL regnes som en heLhet, såLedes at avgjØreLsen av om for
sLagene er vedtatt, skaL treffes på grunnLag av det samLede antaH 
stemme?· og stemmeberettigede i de fag som på denne måte er 
sLått sammen. FØr mekLingsmannen treffer bestemmeLse herom, 
skaL han rådfØre seg med vedkommende hovedorganisasjoner. » 

Med denne bestemmeLse i Loven kan mekLingsmannen manipuLere 
fLertaHsavgjØreLser i bransjer og forbund tiL mindretaLl, ved å kopLe 
inn bransjer og forbund som ikke har de samme problemer, slik 
Riksmeklingsmannen gjorde ved tariffrevisjonen i 1 968. Lands
organisasjonen må ta skritt for å få § 35, punkt 7, endret. 

NORSK P APIRINDUSTRIARBEIDERFORBU D 

Avd. 1 0, Klosterfossen, Skien, foreslår: 
_At Landsorganisasjonen setter hele sin kraft inn på å få revidert Lov 

om Arbeidstvister, § 35, punkt 7.> 

M o t i v e r i n g : 

For Landsorganisasjonen og de enkelte forbund er denne loven 
til stor skade. 

Den kan frata de enkelte forbunds medlemmer retten til selv 
å bestemme og sluttfØre forbundsvise oppgjØr. 

Avd. 26, Borregaard Jern- og MetaHarbeiderforening, foreslår : 
-Arbeidstvistlovens koblingsbestemmelser endres dithen at det ikke gjøres 

mulig for Riksmeklingsmannen å koble flere fagforbund sammen til felles 
avstemninger over de enkelte fagforbunds tarifforslag. > 

Avd. 49, Nygard, foreslår: 
_ Vi ber Landsorganisasjonens kongress reise spprsmålet om endring av 

Arbeidstvistlovens koblingsbestemmelser i forbindelse med avstemninger 
over tarifforslag . •  

M o t i v e r i n g :  

Hvis Landsorganisasjonens vedtak om at tariffoppgjØr skal lØses 
ved forbundsvise forhandlinger, er det påkrevd at Landsorganisa
sjonen med hele sin styrke krever endringer av någjeldende lover. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Arbeidstvistlovens § 35, pkt. 7, utgår. 
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SAMORGANISASJONENE 

Finnsnes fagLige Samorganisasjon 
-vil henstille til Landsorganisasjonens kongress å fatte vedtak med sikte 
på en revisjon av Arbeidstvistlovens § 35 i den utstrekning det er nØd
vendig til å begrense Riksmeklingsmannens myndighet under lpnnsrevisjo
nene. · 

M o t i v e r i n g : 

Begrunnelsen for vår henstilling er den erfaring en sitter igjen 
med etter siste års lØnnsrevisjon, der Riksmeklingsmannen benyttet 
seg av nevnte paragraf med derav fØlgende sammenkobling av 
forbund, med og uten anbefalte forslag til et felles avstemnings
grunnlag. Denne oppgjØrsform har etter vår mening en meget uhel
dig virkning på fagbevegelsen i sin helhet. 

Finnsnes Faglige samorganisasjon er av den mening at uten en 
lovendring her er det grunn til å regne med gjentakelser av det 
som skjedde ved lØnnsrevisjonen i 1 968, der enkelte forbund ikke 
kom til forhandlinger, men ble henvist til å godta dikterte tillegg, 
hvilket ikke kan sies å være Landsorganisasjonens intensjoner. Vi 
er videre av den oppfatning at om sammenkobling må finne sted, 
bØr det i et hvert fall bli mellom forbund som ved forhandlinger 
er kommet fram til anbefalte forslag. 

Larvik og omland fagLige Samorganisasjon foreslår : 
-At Kongressen reiser krav til Stortinget at Arbeidstvistlovens § 35, 

pkt. 7, går ut slik at loven ikke gir meklingsmyndighetene anledning til å 
bestemme felles avstemning over meklingsforslag innenfor ulike fagområder . •  

M o t i v e r i n g :  

De enkelte grupper må selv få bestemme over sine IØnns- og 
arbeidsvilkår når de skal ta stilling til et meklingsforslag. 

Trondheim fagLige Samorganisasjon 

har vedtatt å fremme følgende forslag til LO-kongressen 1969 :  
-Det nyvalgte sekretariat pålegges å gå inn for å få fjernet punkt 7 

Arbeidstvistlovens § 35 . •  

M o t i v e r i n g :  

Hvis Riksmeklingsmannen i medhold av Arbeidstvistloven skal 
ha anledning til å koble flere fag sammen, vil forbundsvise opp
gjør og forhandlinger være meningslØse. 

Bestemmelsen må derfor fjernes. 
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TØnsberg og omland faglige Samorganisasjon 
-vil foreslå for Kongressen at vi får ut av Arbeidstvistloven meklingsman
nens anledning til å koble sammen de forskj ellige parter ved et tariff
oppgjør når man går til avstemning over et forslag.' 

M o t i v e r i n g : 

Ved tariffoppgjØret 1968 koblet meklingsmannen en rekke for
bund (og organisasjoner utenfor LO) ,  når man fØrst var kommet 
så langt som å stemme over forslaget. Dette mener vi er uhØrt, da 
LO's representantskap bestemte at det skulle være forbundsvise 
oppgjør, var det etter vår mening klart at det også måtte være 
forbundsvise avstemninger. Men som det ble denne gangen, var 
det en stor urettferdighet som ble gjort. 

Drammen faglige Samorganisasjon foreslår : 
-LO's kongress må ta skritt til å fjerne Riksmeklingsmannens myndighet 

til å sammenkoble flere forbund i en felles avstemning . •  

Ytre NordmØre faglige Samorganisasjon foreslår : 
-Med henvisning til tariffoppgjØret 1968, vil vi kreve at Landsorganisa

sjonen med full tyngde går inn for å få fjernet pkt. 7 i § 35 i Arbeidstvist
loven, som gir Riksmeklingsmannen rett til å koble sammen avstemningen 
ved tariffoppgjØrene. 

Vi mener dette er en udemokratisk måte å foreta avstemning på, som 
fØrer til stor misnøye blant medlemmene . •  

b)  Arbeide rvernloven. 

NORSK ARBEIDSMANDSFORBUND 

Avd. 53, «Nordens Klippe», Kirkenes, foreslår: 

- Landsorganisasjonen tar opp med statsmyndighetene spØrsmålet om å 
endre Arbeidervernlovens § 21 og § 22, om sØn- og helligdagsarbeid. 

Dette for å ivareta arbeidernes interesser når det gjelder beskyttelse av 
fritiden, særlig på de store helligdager, så som påske, pinse, jul og 1. og 17. 
mai.. 

M o t i v e r i n g : 

GjennomfØring av 42 1h timers uke har fØrt til at mange arbeids
takere har to dagers helgefri hver eller annenhver uke. Med dette 
er det åpnet mulighet for å utnytte fritiden på en rik og sunn måte, 
særlig med å dyrke friluftslivet i ulike former. 

Her mener vi at den vanlige arbeidstaker, innenfor rammen av 
den nåværende lovgivning, i liten grad er beskyttet mot misbruk 
på slike hØytidsdager. 
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Bedrifter hvor en på forhånd har gitt dispensasjon for arbeid på 
vanlige sØn- og helligdager, må ikke gis adgang til på topp av disse 
å sette i gang arbeid på de store hØY tids- og helgedager. 

Fra forbundsstyret: 

Forbundet er enig i at gitte dispensasjoner ikke misbrukes, men 
kan ikke være enig i endringer som medfØrer forbud mot bl. a. hel
kontinuerlig skrijtarbeid. 

Norsk Arbeidsmandsforbund foreslår : 
. 1 .  Det utarbeides snarest mulig en kortfattet oversikt som viser inntekts

utviklingen mellom de ulike IØnns- og interessegrupper etter 1945. 
2. Lønnsstatistikken som legges til grunn for de samordnede oppgjør m!'! 

ogs!'! inneholde tall og beregninger over inntektsforskyvningene for 
samtlige IØnns- og interessegrupper, ikke bare for arbeidere i industri 
og h!'lndverk. 

3. Slik statistikk m!'! kunne utarbeides like enkelt og lett forst!'!elig som den 
vi n!'! har for industriarbeidere, og den m!'! i likhet med n!'!værende 
statistikk tilstilles offentligheten . •  

NORSK BYGNINGSINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 3, Oslo Stein-, Jord- og Sementarbeideres Forening, foreslår : 
. § 26 i Lov om arbeidervern av 7/12 1956. 
Lengden av overtidsarbeid i henhold til endringslover, sist av 10. mai 1968, 

oppheves og bestemmelsene i loven av 18. juni 1956 gjeninnfØres . •  

M o t i v e r i n g : 

De endringer i lov om arbeidervern av 1 0. mai 1 968 om utvidet 
adgang til å pålegge arbeidstakerne overtidsarbeid i opptil 20 timer 
i 2 på hverandre fØlgende uker, mot tidligere 1 0  timer, er et til
bakeslag for fagbevegelsens tidligere arbeid for å stoppe de utglid
ninger som har funnet sted på dette området. Innenfor vårt virke
område har det vært vanskelig å kontrollere det overtidsarbeid 
som har funnet sted, og etter dette må det selvsagt bli langt verre. 

Avd. 68, Sarpsborg Bygningsarbeiderforening, foreslår : 
• Klubbst yret ved AlS Norsk Leca, Borge, har behandlet endringene i 

Arbeidervernlovens overtidsbestemmelser som ble gjennomfØrt i forbindelse 
med overgang til 421h timer pr. uke, og finner at disse endringer medfØrer 
et stort tilbakeskritt for de norske arbeidere. 

Vi vil derfor henstille til Sarpsborg Bygningsarbeiderforening at de gjen
nom vårt forbund retter en skarp protest til de lovgivende myndigheter som 
har gjennomfØrt denne endringen, som vi ser på som et angrep p!'! de 
rettigheter vi har greid å opparbeide gj ennom et langt tidsrom med Arbeider
regj eringen . •  
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Avd. 1 02,  Bygningsarbeidernes Forening, Hamar og Omegn, 
foreslår: 

.§ 26 i Arbeidervernloven bestemmer at der kan arbeides inntil 20 timer 
overtid på 2 uker. Det henstilles til LO's ledelse å oppta forhandlinger med 
Norsk Arbeidsgiverforening om nedsettelse av antall timer det kan arbeides 
overtid. > 

M o t i v e r i n g : 

Disse bestemmelser medfØrer at arbeidstidsforkortelsen gjøres 
helt illusorisk i og med denne utvidede adgang til overtid. Punkt 2 
i paragrafen inneholder bestemmelser om at det ved forhandlinger 
med tillitsmennene kan utvides til å arbeide inntil 30 timer på 2 
uker. Som ovenfor nevnt vil dette redusere den oppnådde arbeids
tidsforkortelse slik at fritiden blir atskillig mindre enn det vi mener 
å ha oppnådd med 5 dagers arbeidsuke. Forslaget er enstemmig 
i medlemsmØte. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslagene fra avd. 3, 68 og 1 02 oversendes det kommende 
sekretariat. 

Den utvidede adgang til overtidsarbeid må sees som en over
gangsordning i forbindelse med innfØringen av 42 1,2 timers arbeids
uke. Da vi går ut fra at målsettingen om «opprettholdelse av pro
duksjonen» vil vise seg å holde stikk, bes Sekretariatet å gjøre sin 
innflytelse gjeldende overfor de lovgivende myndigheter slik at 
bruk av overtidsarbeid kan innskrenkes til det minst mulige. 

Avd. 312,  Bergen Trelastarbeiderforening, 
Avd. 3 1 3, B likkenslagersvennenes Forening, Bergen, 
Avd. 315 ,  TØmrernes Fagforening, Bergen, 
Bygningsarbeidernes Industrigruppe, Bergen, foreslår : 
. For å beskytte eldre arbeidere mot sosiale urimeligheter og utelukkelse 

fra arbeidslivet, vedtar Kongressen: 

Gjeldende ansiennitetsbestemmelser i Arbeidervernloven revideres eller 
det inngås avtaler om at den enkelte bedrift og arbeidsplass skal ha klare 
bestemmelser om aldersfordeling i bedriften. »  

M o t i v e r i n g : 
Hensikten med bestemmelsen må være å sikre alle arbeidstakere 

retten til beskjeftigelse inntil offisiell aldersgrense er oppnådd. Slik 
som forholdene er i dag, har denne gruppen arbeidstakere ikke noen 
beskyttelse som er sosial forsvarlig. 
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Avd. 31 6, Stein-, Jord- og Sementarbeidernes Forening, Bergen, 
foreslår : 

. For å beskytte de eldre arbeidere mot sosiale urimeligheter og uteluk
kelse fra arbeidslivet, vedtar Kongressen: 

At gj eldende ansiennitetsbestemmelser i Arbeidervernloven m1l. revideres, 
eller å p1l.legge Sekretariatet 11. utarbeide forslag til spesielt oppsigelsesvern 
for arbeidere over 60 1I.r. Forslag fremmes ved kommende tariffrevisjon. > 

M o t i v e r i n g :  

Hensikten med bestemmelsen er å sikre alle arbeidstakere retten 
til beskjeftigelse inntil offisiell aldersgrense er oppnådd. Slik som 
forholdene er i dag, har arbeiderne ingen sosialt forsvarlig beskyt
telse mot oppsigelse. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslagene fra avd. 312,  313, 315 ,  31 6 og Bygningsarbeidernes 
Industrigruppe i Bergen tiltres i prinsippet og oversendes det kom
mende sekretariat. 

Det viser seg å være en tiltakende tendens til at eldre arbeids
takere blir satt utenfor arbeidslivet - eller sagt opp i utrengsmål. 
Under henvisning til vedtak på LO's kongress i 1 965 bes LO utrede 
de spØrsmål som skaper særlige problemer for sysselsettingen av 
eldre arbeidstakere - herunder også spØrsmålet om spesielt opp
sigelsesvern i lov eller avtale for eldre arbeidere f. eks. over 50 år. 

NORSK JERN- OG METALLARBEIDERFORBUND 

Avd. 1 85,  Fornebu, foreslår : 

. Slik Arbeidervernloven i dag er formulert såvidt gjelder bedriftens 
ensidige rett til 11. bruke overtid uten hensyn til den ansattes motiver eller 
grunn til å nekte, er de ansatte i flybransjen sterkt belastet av denne grunn. 

Som det vil være kj ent er det mange faktorer med i bildet når det gjelder 
flybransjens behov, iflg. bedriftsledelsens framstillinger, bl. a. værforhold, 
uforutsette tekniske driftsforstyrrelser som motorhavarier etc., og ikke minst 
n1l.r fly skal ut i drift etter overhalinger i dokk. 

En like kjent innstilling fra bedriftsledelsen er at den foretrekker 11. være 
underbemannet, da bruk av overtid allikevel faller rimeligere enn 11. ansette 
mer personell, pga det sosiale ytelser i dag utgjør i et fast ansettelsesforhold. 

En vil derfor henstille til Fagkongressen at den intensiverer sitt arbeid 
gjennom de politiske kanaler med 11. f1I. til en gunstigere formulering av 
Arbeidervernloven som langt mer tilgodeser den ansatte og dennes rett til 
11. nekte overtidsarbeid dersom han Ønsker det.» 

Avd. 75, Halden, foreslår : 
.LO må gjøre sin innflytelse gj eldende for 11. fa styrket § 43 i Arbeider

vernloven.> 
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M o t i v e r i n g : 

Det viser seg i praksis at arbeidstakerne har liten støtte ved 
oppsigelser. Ansiennitet blir det ikke tatt noe hensyn til. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslagene tiltres. 

NORSK GRAFISK FORBUND 

Forbundsstyret foreslår : 
.Fagkongressen pålegger LO's ledelse å gjøre bruk av all faglig og politisk 

innflytelse for å rette opp igjen den utvanning av Arbeidervernloven som 
har funnet sted i den siste tid. Det skulle være nok bare å nevne utvidelsen 
av adgangen til bruk av overtidsarbeid, så forstår en at loven som skulle 
være vår beskyttelse på flere punkter er i ferd med å bli det motsatte . •  

NORSK KJEMISK INDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 48, HerØya, foreslår : 
. HerØya Arbeiderforening foreslår: Avspasering av overtid. For å bringe 

overtiden ned på et rimelig nivå, bØr avspasering lovfestes .• 

M o t i v e r i n g : 

I denne tiden med utstrakt rasjonalisering og nedskjæring av 
arbeidsplasser er det nå, mer enn fØr, aktuelt for foreningen og det 
enkelte medlem å bringe overtidsarbeidet ned til et minimum. Av
spasering av overtid vil skape mange nye arbeidsplasser og sette 
en stopper for spekulasjoner i overtidsarbeid. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget kan ikke tiltres. 

Avd. 48, HerØya, foreslår: 
.At LO må i kommende periode gå inn for endring av helligdagslovgiv

ningen slik at sØn- og helligdager regnes til klokken 0600 påfØlgende dag . •  

M o t i v e r i n g : 

Kravet om sØn- og helligdagsbetalingen for det 5. skiftet har vært 
oppe ved en rekke tariffrevisjoner, men har alltid strandet på 
helligdagslovgivningen som ikke går lenger enn til klokken 2200 
sØndag kveld. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Saken reises som generelt krav av LO ved neste tariffrevisjon 
og fØlges opp av LO i spørsmål om revisjon av Arbeidervernloven. 
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ORSK KONUMUNEFORBU D 

Avd. 98, Bergen BrannkorPsforening, foreslår: 
-Foreningen er av den mening at tidspunktet nå må være inne til at 

branntjenestemennene kommer inn under Arbeidervernloven .• 

Forbundsstyrets innstiLling: 

Forbundsstyret oversender forslaget idet en viser til at Arbeids
tidskomiteen arbeider med saken. 

Avd. 1 09, Kristiansand Brannkorpsforening, foreslår: 
-Tjenestetiden for branntjenestemenn må bringes i samsvar med arbeids

tiden i industri og håndverk. Den gjennomsnittlige arbeidstid pr. uke for 
branntj enestemenn med vakttjeneste må ikke overskride den normale ar
beidstid i industri og håndverk (p. t. 42 lh time pr. uke) med mer enn 
25 prosent .• 

M o t i v e r i n g :  

Branntjenestemenn er ved Kongelig resolusjon unntatt fra Ar
beidervernlovens bestemmelser om arbeidstid. Dette er en stor 
skade for vår yrkesgruppe som er falt utenfor den i 1968 alminne
lige nedsettelse av arbeidstiden til 42 % time pr. uke. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundsstyret oversender forslaget. 

NORSK PAPIRINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 56, Hunsfoss Arbeiderforening, foreslår : 
- Landsorganisasjonen i Norge Øver press på de rette instanser for å sØke 

å revidere Arbeidervernlovens bestemmelser om overtid. 
Maksimal begrensning må tilbake til 10 timer pr. uke og ikke overstige 

25 timer i 4 påhverandre fØlgende uker - som tidligere . •  

M o t i v e r i n g :  

Dette for å minske bedriftenes adgang til overtidsarbeid i den 
utstrekning som nå. 

Man ser ganske tydelige tendenser over hele samfunnet av resul
tatene ved de rasjonaliseringstiltak som gjennomfØres. Bemanningen 
ved den enkelte bedrift er i stadig reduksjon samtidig som det virker 
slik at det benyttes mer og mer overtid i direkte produksjonsarbeid. 

Dette er uheldig bl. a. for sysselsettingen, og for den enkelte blir 
det ganske stor belastning, da særlig i den helkontinuerlige sektor. 

Den siste revidering av Arbeidervernloven på dette punkt er et 
resultat vi ikke burde kjennes ved. 
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Avd. 67, Hurum CeHulosearbeiderforening, foreslår: 
-Hurum Cellulosearbeiderforening, avd. 67 av NPF, vil på det skarpeste 

ta avstand fra de nye overtidsbestemmelsene som ble vedtatt ved lov av 
10. mai 1968. 

Vi foreslår at Fagkongressen fordØmmer disse endringer på det sterkeste, 
som er et tilbakeskritt for fagbevegelsen - og at Fagkongressen setter alt 
inn for å forbedre dette . •  

Papirarbeidernes Industrigruppe, Drammen, foreslår : 
-Arbeidervernlovens § 26. Lengden av overtidsarbeid forandres til: 
Den bØr begrenses til hØYst 8 timer pr. uke . •  

M o t i v e r i n g : 

Vi fikk en forkortelse av arbeidstiden som skulle tilsi mer fritid, 
men ved den nye lov om overtidsarbeid har den virket mot sin 
hensikt. 

På grunn av stort arbeidspress og effektivisering i industrien -
finner vi det urimelig at de ukentlige overtidstimer skal utvides 
fra 10 til 20 timer. 

Landsorganisasjonen må gå inn for å rette på dette urimelige 
forhold. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Kongressen pålegger Landsorganisasjonens representanter i Ar
beidstidskomiteen å foreslå gjeninntatt den begrensning av over
tiden som var gjeldende fØr 1 .  juli 1 968. 

Saugbrugsarbeidernes Tillitsmannsutvalg foreslår : 
-Vi vil fremme krav om overfor Fagkongressen 1969, at det overfor de 

rette instanser gjøres krav om at Arbeidervernlovens § 43, pkt. 1 ,  revideres 
slik at arbeidstakere under 20 år har den samme beskyttelse i forhold til 
-Vern mot usaklig oppsigelse. - som andre arbeidstakere . •  

M o t i v e r i n g : 

Det er et faktum at Arbeidervernloven ikke har bestemmelser 
som hjelper arbeidstakere i alderen 1 8  til 20 år i forholdet til be
stemmelsene under § 43, punkt L 

Det kan ikke være tilfredsstillende for fagbevegelsen å vite at vi 
ikke kan by samme beskyttelse for alle organiserte. De er alle 
innenfor fellesskapet forpliktet - også Økonomisk - på samme 
måte og det må være et ufravikelig krav at også rettighetene er 
de samme. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget tiltres. 
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NORSK TREINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Arna MØbelarbeiderlag foreslår : 
Arna MØbelarbeiderlag har drøftet den nye § 26 i Arbeidervernloven som 

gir bedriftene anledning til å bruke mer overtid i lØpet av kortere tid enn 
det var anledning til fØr 1. juli 1968. Vi kan ikke finne det ansvarlig og 
heller ikke nØdvendig å utvide adgangen til å bruke overtid. Etter vår 
mening virker det noe søkt å begrunne dette med forkortingen av den 
ordinære arbeidstid. 

Vi vil derfor be Landsorganisasjonen om å ta et nytt initiativ i denne 
saken for snarest å få til en begrensning av overtiden slik den var i den 
tidligere § 26 i Arbeidervernloven. 

I samme forbindelse vil en henlede oppmerksomheten på den uheldige 
formulering i Arbeidervernlovens § 25, l, Itr. c, som gir bedriftene rett til 
å sette i verk overtid - når det er oppstått uventet eller særlig arbeidspress • .  

I kommentarene heter det bl. a .  at ordene -særlig arbeidspress. ikke gir 
noen klar avgrensning av adgangen til å bruke overtidsarbeid. Selv om 
Kommunal- og arbeidsdepartementet hår uttalt at loven bygger på den 
forutsetning at overtidsarbeidet ikke skal kunne anvendes regelmessig, er 
det vår erfaring at enkelte bedrifter, under henvisning til nevnte bestem
melse, bruker overtid som et fast tillegg til den ordinære arbeidstid i visse 
tilbakevendende perioder av året. Bestemmelsen er uheldig, og vi foreslår 
at Landsorganisasjonen gjør sin innflytelse gjeldende for å få bestemmelsen 
ut av loven . •  

Fra forbundsstyret: 

Forslaget anbefales. 

Oslo BØrstearbeideres Forening foreslår : 
- At Fagkongressen gjør vedtak om at Landsorganisasjonen må ta initiativet 
til en endring i Arbeidervernlovens § 25, pkt. l, ltr. c, som gir bedriften rett 
til å sette i verk overtid -når det er oppstått uventet eller særlig arbeids-
press . •  

M o t i v e r i n g : 

Hvis det ikke er mulig å få en klarere avgrensning av adgangen 
til å bruke overtidsarbeid, bØr siterte bestemmelse sløyfes i loven. 

Fra forbundsstyret: 

Forslaget anbefales. 

Oslo BØrstearbeideres Forening foreslår: 
-At Landsorganisasjonen skal arbeide for at Arbeidervernlovens § 26 blir 

endret til den ordlyd den hadde fØr 1. juli 1968 . •  

Fra forbundsstyret: 

Forslaget anbefales. 

Fra Sekretariatet: 

Innstill ing vil bli lagt fram på Kongressen. 
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c) Ferieloven. 

NORSK BYGNINGSINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 3, Oslo Stein-, Jord- og Sementarbeideres Forening, foreslår: 
.1.  Ved kommende lØnnsjusteringer fremmes det krav om en Økning av 

feriegodtgjØrelsen til 10,5 prosent. 
2. Feriepenger utbetales senest en lØnningsperiode fØr feriens begynnelse. 
3. Feriepenger under sykefravær. 

Ferielovens § 6, nest siste avsnitt, endres slik at det utbetales feriepenger 
under sykefravær som fortsetter utover opptj eningsåret når arbeids
takeren pga. sykdom ikke kan gjenoppta sitt arbeid.. 

4. Utvidet ferie de siste 5 år fØr oppnådd pensjonsalder .• 

M o t i v e r i n g : 

Arbeidstakere som nærmer seg pensjonsalderen må få lengre 
ferie for å redusere vanskene ved overgangen til livet som pensjo
nist. Ferien Økes med minst 1 uke. En slik utvidelse må finansieres 
av Feriefondet. 

Avd. 292, Sandnes Bygningsarbeiderforening, foreslår: 
, . LO arbeider for at Ferielovens § 4 endres slik: 

l. avsnitt, 4. linje, såfremt ikke særlige grunner er til hinder for det, går 
ut og i stedet settes: Arbeidsgiveren skal underrette arbeidstakeren om tida 
for hans ferie tidligst mulig og senest 1 måned fØr den tar til. 

2. avsnitt utgår og gis denne tekst: 
4 ukers ferie (24 dager) gis i sammenheng i tidsrommet 16. mai til 30. 

september . •  

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget fra avd. 3, tiltres i prinsippet. 
Forslaget fra avd. 292 til paragraf 4, 1 .  avsnitt, tiltres. 
Forslaget til paragraf 4, 2. avsnitt, kan ikke tiltres. 

Forbundsstyret foreslår: 

1 .  Ferietidens lengde og feriegodtgjØrelsen Økes i takt med den 
Økonomiske og lØnnsmessige utvikling i samfunnet. 

2. Teksten i § 4, 1 .  avsnitt, 4.  linje, endres slik: Ordene «så
fremt ikke særlige grunner er til hinder for det» går ut og 
i stedet inntas: «Arbeidsgiveren skal underrette arbeidstakeren 
om tida for ferien tidligst mulig og senest 1 måned fØr ferien 
tar til» .  

3 .  Nest siste avsnitt i paragraf 6 gis tilfØyelse om a t  feriegodt
gjØrelsen også skal utbetales til arbeidstaker som etter sykdom 
ikke kan tre inn i arbeidet igjen - når vedkommende selv er 
uten skyld. 
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4. I paragraf 8, 1 .  avsnitt, utgår ordene: «Siste vanlige lØnningsdag 
fØr ferien» og i stedet inntas: «Senest en lønningsperiode fØr 
ferien».  

5 .  Det bØr gjennomfØres utvidet ferietid for eldre f .  eks. med en 
uke pr. år i de siste 5 år fØr oppnådd pensjonsalder. 

NORSK JERN- OG METALLARBEIDERFORBUND 

Avd. 2, Fredrikstad, foreslår : 
-Arbeidere over 60 år må gis lengre ferie.> 

M o t i v e r i n g : 

Arbeidere over 60 år bØr gis lengre ferie, fordi denne aldersgruppe 
har et særlig sterkt press på grunn av sterk rasjonalisering og auto
masjon, og vanskeligheter med et sterkt oppjaget tempo i vår 
hypermoderne tidsalder. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundsstyret viser til diskusjonene i grunnorganisasjonene i 
forbindelse med "Program 69» og vil komme tilbake til disse spØrs
mål i forbindelse med utarbeidelse av handlingsprogrammet på 
bakgrunn av synspunkter som kommer inn. 

Avd. 37, Helle, foreslår: 
« Arbeidsgiverne kan ikke legge ferien innenfor den tid da arbeidstakerne 

utfØrer militærtjeneste. Dette gj elder også fØrstegangstjeneste.> 

M o t i v e r i n g : 

Vi synes at arbeidstakerne må få anledning til å ta ferie når det 
passer dem, slik at de kan få mer utbytte av denne. Som det nå er, 
kan arbeidsgiverne legge ferien til arbeidstakerne innenfor den tid 
de avtjener fØrstegangstjenesten. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Vårt inntrykk er at mange av de unge som avtjener sin første
gangstjeneste, ikke er interessert i noen forandring av nåværende 
regler, og forbundsstyret kan derfor ikke anbefale noen endring. 

NORSK KOMMUNEFORBUND 

Avd. 8, IngeniØrvesenets Arbeiderforening, Trondheim, foreslår : 
-FerielØnnen må heves, og særlig da for arbeidstakere med store familier.>  
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M o t i v e r i n g : 

Slik som ferielØnnen nå er, får en vanlig arbeidstaker ikke ut
nyttet sin 4 ukers ferie til gagn for seg selv og sin familie. Særlig 
er dette tilfelle for store familier som må se seg nØdt til å bli 
boende hjemme i feriene, og de får dermed ikke den avkobling 
som skal til for å skape et harmonisk hjem. Dette gjelder særlig i 
byer og ved store industrielle bedrifter, for her blir både vann og 
luft etter hvert mer forurenset. Ofte er det også liten anledning til 
bading og friluftsliv på slike steder, og vårt mål må være at alle 
arbeidstakere skal være Økonomisk rustet til å reise på ferie sam
men med sin familie for dermed å få en forandring i det daglige 
miljØ. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundsstyret oversender forslaget. 

SAMORGANISASJONENE 

Rana faglige Samorganisasjon foreslår : 
.At LO skal arbeide for å få gjennomfØrt 4 ukers sammenhengende som

merferie for alle ikke rent servicebetonte yrker, og ganske særlig i de tre 
nordligste fylkene Nordland, Troms og Finnmark.> 

M o t i v e r i n g : 

Når vi tillater oss å foreslå 4 ukers sammenhengende ferie for 
ikke servicebetonte yrker, så er det ut fra det faktum at vi mener 
en oppstykking av ferien er til betydelig ulempe og stor skade for 
de yrkesgrupper som har det hårdeste presset i den Øvrige delen 
av året. 

Vi bruker uttrykket «ikke rent servicebetonte yrker, og er da 
klar over at dette kan være gjenstand for vurderinger - men vi 
tenker særlig på slike yrker som gruve- og bergverksdrift, anleggs
arbeid ( såsom vassdragsutbygging o. l. ) ,  skogsarbeidere og tung
industriarbeidere m. v. 

Når vi nevner de tre nordligste fylkene spesielt, så er det bl. a. 
fordi sommeren er så kort her i de nordligste deler av landet. 
Enkelte år (relativt ofte i det siste) er her lite av sommer i det 
hele tatt, slik at lange reiser må foretas for å nyte litt av den sol 
og sommer som skal gi ny energi for å mØte en lang vinters innsats 
med. 

En bØr i tillegg hertil være oppmerksom på at f. eks. de foran 
nevnte yrkesgrupper har sitt daglige arbeid på usunne arbeids-
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plasser og under jorden eller i hØyfjellsområdene under sterkt skift
ende forhold. 

Vi anbefaler vårt forslag på det beste, og håper at noe kan skje 
til gavn for disse yrkesutØverne og deres familier. 

d) Lov om trygd mot arbeidsløyse. 

ORSK BYGNINGSINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 1 ,  Bygningssnekkernes Fagforening, Oslo, foreslår : 
.Dagpengene i ledighetstrygden forhØYes til samme størrelse som dag

pengene i syketrygden . •  

M o t i v e r i n g : 

Men den rasjonalisering og strukturendring som vil komme 
framover og som vil fØre til arbeidsledighet i kortere og lengere 
tid for mange lØnnsmottakere og med stadig prisØkinger, må 
arbeidsledighetstrygdens satser Økes til samme ytelser som syke
trygden utbetaler. 

Avd. 292, Sandnes Bygningsarbeiderforening, foreslår: 
. Lov om trygd mot arbeidslØyse - forhØyelse av satsene for stØnad. 
LO gjør krav overfor myndighetene om at satsene for stØnad ved arbeids-

lØyse blir forhØyet betraktelig og at de deretter blir justert i forhold til 
pris- og lØnnsnivået. 

De 6 karensdager må oppheves . •  

M o t i v e r i n g : 

Innen flere yrker, og da spesielt innen anlegg og byggfagene er 
det tildels stor sesongledighet, og da særlig vintersdag. Mange 
arbeidstakere blir derfor henvist til å leve av arbeidslØysetrygden 
i kortere eller lengere perioder, og når trygdens satser er fra kr. 3.00 
til kr. 19.00 pr. dag, så burde det være klart for alle instanser at 
det er på hØY tid at disse satser blir betraktelig forhØyet, karens
dagene må og oppheves snarest. 

Bygningsindustriarbeidernes Stedsstyre, Oslo, foreslår : 
.Dagpengene i ledighetstrygden forhØyes til samme stØrrelse som dag

pengene i syketrygden + tilleggstrygden .• 

M o t i v e r i n g : 

Med den rasjonalisering og strukturendring som vil komme fram
over og som vil fØre til arbeidsledighet i kortere og lengere tid for 
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mange lØnnsmottakere og med stadig prisØkinger, må arbeids
ledighetstrygdens satser Økes til samme ytelser som syketrygden 
utbetaler. 

Forbundsstyrets innstiUing: 

Forslagene fra avd. 1 og 292 samt Bygningsindustriarbeiclemes 
Stedsstyre, Oslo, tiltres i prinsippet. 

Fm'slagene oversendes det kommende sekretariat. 

NORSK JERN- OG METALLARBEIDERFORBUND 

Avd. 2, Fredrikstad, foreslår : 
<Arbeidsledighetstrygdens satser må Økes betraktelig. Karensdagene opp

heves . •  

M o t i v e r i n g : 

Det er en stor ulykke i seg selv dette å bli arbeidsledig. Når man 
nå, som tilfelle er i dag, får en arbeidsledighetstrygd som ligger 
langt under eksistensnivå, må vi bruke all vår innflytelse på å få 
den hevet. 

Minstekravet må være at Arbeidsledighetstrygdens satser settes 
til samme belØp som syketrygdens og tilleggstrygdens samlede belØp. 

At karensdagene må oppheves, mener vi er et berettiget krav, 
da vel her vanskelig kan argumenteres med at dette kan stimulere 
til misbruk. 

Man skal jo leve også de fØrste dagene man er så uheldig å bli 
arbeidsledig. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget tiltres. 

NORSK MURERFORBUND 

Avd. 56, Stavanger Murarbeidere, foreslår : 
< Karantenetiden ved arbeidsledighet bortfaller, slik at arbeidsledighets

trygd utbetales fra den dagen ledighet oppstår . •  

Forbundsstyret tiltrer forslaget. 

e) Krav om sikring av arbeidernes lønn og feriepenger i konkursbo. 

NORSK BYGNINGSINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 7, TØmrernes Fagforening, Oslo, 
Avd. 9, Malersvennenes Forening, Oslo, 
Avd. 23, Bærum Stein-, Jord- og Sementarbeiderforenillg,  
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Avd. 1 9 1 ,  Drammen Bygningsarbeiderforening, 
Avd. 2 74, Kristansand Bygningsarbeiderforening, 
Bygningsindustriarbeidernes Stedsstyre, Oslo, foreslår : 
.LO henvender seg til Regjeringen og ber om at det blir satt fram et 

lovforslag som bestemmer at firmaer og bedrifter, som driver med lØnnet 
arbeidskraft, må tegne en garantipolise eller opprette sperret konto i bank, 
som garanterer at arbeidstakere får utbetalt opptj ente penger ved eventuell 
konkurs . •  

M o t i v e r i n g : 

Det viser seg stadig at firmaer som går konkurs, i lengere tid 
fØr konkursen, har vært klar over at de ikke ville kunne betale 
opptjent arbeidslØnn. Likevel lar de arbeiderne fortsette. Arbei
derne har ikke adgang til firmaets regnskaper og er således for
svarslØse mot å bli utnyttet av konkursaspiranter. 

Avd. 1 33, TØmrernes Fagforening, Bærum, foreslår : 
.LO henvender seg til Regj eringen og ber om at det blir satt fram et 

lovforslag som bestemmer at arbeidstakere gis 1 .  prioritet til å få utbetalt 
opptjent lØnn ved eventuelle konkurser. Også fordringer fra stat og kom
mune må vike prioritet for opptjent arbeidslØnn . •  

Avd. 289, Stavanger Stein-, Jord- og Sementarbeiderforening, 
foreslår : 

. LO's kongress må kreve at der i likhet med sluttvederlagsordningen må 
opprettes et fond til dekning for arbeidernes tilgodehavende ved konkurser . •  

Avd. 312,  Bergen Trelastarbeiderforening, 
Avd. 3 1 3, B likkenslagersvennenes Forening, Bergen, 
Avd. 31 5, TØmrernes Fagforening, Bergen, 
Avd. 31 6, Stein-, Jord- og Sementarbeidernes Forening, Bergen, 
Bygningsarbeidernes Industrigruppe, Bergen, foreslår : 
.LO må ved fØrste tariffrevisjon reise krav om å gjennomfØre en avtale 

som gir dekning for lØnnstap, sosiale goder ID. v. ved arbeidsgivers konkurs 
eller insolvens . •  

M o t i v e r i n g : 

På samme måte som arbeidsgiver betaler avgift til feriefondet 
for dekning av ferielØnn, må liknende bestemmelser gjennomføres 
for de Øvrige tap som inntrer ved konkurs eller insolvens, da disse 
belØp som regel er større enn ferielØnn og fØlgelig representerer 
større tap for den enkelte arbeider. 

Avd. 348, RØrleggernes Forening, Trondheim, foreslår : 
.LO må ta initiativ for å sikre arbeidstakeres fulle lØnn ved konkurser . •  
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M o t i v e r i n g : 

Innen kanskje spesielt byggfagene kan en ved konkurser tape 
betydelige belØp på grunn av våre akkordsystemer. Innestående 
akkordfortjeneste må på en eller annen måte kunne sikres inntil 
oppgjør skjer. 

Avd. 350, Malernes Forening, Trondheim, foreslår : 

LO må reise krav om avtale som sikrer lØnnstakerne full dekning for 
arbeidslØnn på samme linje som ferielØnn garanteres av feriefondet.> 

Avd. 354, Stein-, Jord- og Sementarbeidernes Forening, Trond
heim, foreslår : 

.Landsorganisasjonen må reise krav overfor Norsk Arbeidsgiverforening 
om en avtale som sikrer lØnnstakerne full dekning av arbeidslØnn på samme 
linje som ferielØnn garanteres av feriefondet.> 

Avd. 409, TromsØ Bygningsarbeiderforening, foreslår: 

.LO henvender seg til Regjeringen og ber om at det blir satt fram et 
lovforslag som forplikter firmaer og bedrifter å tegne garantipoliser eller 
liknende som igjen garanterer lØnnsmottakeren sin lØnn ved eventuell 
konkurs.> 

M o t i v e r i n g : 

Vi har dessverre flere eksempler på firmaer som er gått konkurs 
og hvor arbeiderne bare har fått en prosentvis del av innestående 
lØnn og akkordoverskudd. 

Det må la seg gjøre å få lovfestet en ordning som gir samme 
sikkerhet når det gjelder IØnnstilgodehavender som den der gjel
der for feriegodtgjØring gjennom Statens Feriefond. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslagene fra avd. 7, 9, 23, 1 33, 1 9 1 ,  2 74, 289, 312, 313, 31 5, 3 16, 
348, 350, 354, 409, Bygningsindustriarbeidernes Stedsstyre, Oslo, og 
Bygningsarbeidernes Industrigruppe, Bergen, oversendes det kom
mende sekretariat til vurdering. 

Forbundet er klar over at opparbeidet lØnn er proritert i kon
kursbo. Men da det på grunn av den spesielle struktur innenfor 
bygningsindustrien og på grunn av vårt lØnnssystem ofte viser seg 
at opparbeidet lØnn for lang tid ikke kan bli utbetalt grunnet kon
kurs eller insolvens, vil forbundet foreslå: 

LO tar opp spØrsmålet om å opprette et fond for erstatning av 
lØnnstap i forbindelse med konkursbo og arbeidsgivers insolvens. 
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Fondet må på samme måte som Feriefondet dekke arbeidstakerens 
tilgodehavende og tre inn i hans fordring på arbeidsgiveren eller 

konkursboet. 

NORSK ELEKTRIKER- OG KRAFTSTASJONSFORBUND 

Avd. 1 ,  Oslo, foreslår: 
.Det må opptas forhandlinger med NAF om opprettelse av et sikringsfond 

i tilfelle av konkurs, slik at de ansatte er garantert sin opparbeidede lØnns
tilgodehavende . •  

M o t i v e r i n g :  

Det er en alt for stor Økonomisk påkjenning for de ansatte å lide 
et slikt lØnnstap som de uforskyldt og plutselig blir stilt overfor. 

Vi vil i samme forbindelse også henlede oppmerksomheten på de 
prioritetsbestemmelser som gjelder ved konkurs. 

Vi viser her til lov om rekkefØlgen for krav i konkurs o. a. 
( Prioritetsloven) av 3 1 .  mai 1963, hvor det i § 3,  1 -B står: 

«Forfallstida for kravet må ikkje liggja meir enn seks månader 
fØre tvistedagen etter § 2 .  

For krav på fast lØn er fØreretten dessutan avgrensa til lØn for 
tri månader og for krav på anna arbeidsvederlag til tri gonger den 
summen kravshavaren på jamnen tente i månaden i dei siste tolv 
månader fore tvistedagen, eller i dei av desse månadene han har 
vore i tenesta. Dessuten går opptente ferie-pengar for opptil tjuge
sju månader inn under fØreretten."  

For vårt fags vedkommende, (og for anlegg og bygningsfag) har 
vi arbeidsakkorder med opptil 2-3 års varighet. I denne tid har 
vi kun adgang til forskudd etter akkordtariffens bestemmelser. Selv 
om vi ved tariffrevisjonen i 1 968 fikk forbedret disse bestemmelser, 
vil vi ha medlemmer som ikke er dekket av prioritetsbestemmelsene, 
da endelig akkordoppgjØr fØrst kan finne sted etter at arbeidsakkor
den er ferdig og oppgjort. 

Vi vil også stille et spørsmålstegn ved seksmånedersgrensen for 
forfall på krav i boet. 

LO må arbeide for å få bedret lovverket på dette området. 

Forbundsstyrets innstilling: 
Forslaget tiltres. 

NORSK JERN- OG METALLARBEIDERFORBUND 

Avd. 1 43, Mo i Rana, foreslår: 
.Skjerpende konkurranseforhold, samt strukturelle forandringer er en 

medvirkende årsak til at bedrifter blir slått konkurs. 
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De ansatte arbeiderne er en av de parter som blir hardest rammet ved en 
konkurs. 

Vi vil foreslå at Fagkongressen henstiller til Regjeringen om å opprette 
en lov som beskytter de ansattes lØnnsmessige fordringer overfor bedriftene 
ved en eventuell konkurs . •  

f)  Lov om syketrygd. 

NORSK BYGNINGSINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 3, Oslo Stein-, Jord- og Sementarbeideres Forening, foreslår : 
- Sykeforsikring + tilleggstrygd Økes til 100 prosent dekning.' 

M o t i v e r i n g : 

Det er en kjensgjerning at den som er syk alltid har større ut
gifter. 

Avd. 231 ,  Horten og Omegn Bygningsarbeiderforening, foreslår: 
-Det bØr innfØres en ordning så de som ikke allerede har sykepenger fra 

fØrste dag ved sykdom, får det . •  

Forbundsstyrets innstilling: 

Nr. 448 b Forslaget fra avd. 3 foreslås oversendt det kommende sekretariat. 
Forslaget fra avd. 231 tiltres. 

Nr. 449 Dessuten foreslår forbundsstyret at tariffavtalens bestemmelser 

Nr. 450 

Nr. 451 

Nr. 452 

Nr. 453 

om tilleggstrygd må endres, slik at også de som er eller blir syk
meldt under arbeidsledighet kan få tilleggstrygd. 

NORSK JERN- OG METALLARBEIDERFORBUND 

Avd. 6 7, TØnsberg, foreslår: 
-Dagpenger under sykdom skal dekke full lØnn .• 

M o t i v e r i n g :  

Da dette kravet er reist ved gjentatte tariffrevisjoner, mener vi 
at tiden nå er inne til å få lØst dette gamle krav. 

Avd. 5 8, Mandal, foreslår: 
-Full lØnn under sykdom som for funksjonærer.' 

Avd. 35 og 233 Strømmen, foreslår: 
-Full lØnn under sykdom . •  

Avd. 1 1 8, Stord, foreslår: 
-Lønn under sjukdom.' 
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M o t i v e r i n g :  

Det er eit alminneligt krav at ein kjem på hØgde med andre lØnns
mottakarar når det gjeld lØnn under sjukdom. 

Avd. 75, Halden, foreslår : 
. Karensdagene i tilleggstrygden på 6 dager må snarest ned til 3 dager. 

I neste omgang må 3 dagers karenstid for tilleggstrygd og syketrygd elimi-
neres.· 

M o t i v e r i n g : 

Motiveringen er den samme som til forslag vedrØrende pensjons
alderen. 

Avd. 8 1 ,  Molde, foreslår : 
.Avdelingen foreslår vedrØrende sykelØnnsordningen at det ytes syke

penger til mannen når hustruen er syk og av den grunn må være hjemme 
for et kortere tidsrom. Det er mange som i årets lØp har flere fraværs
dager av den grunn og det er vanskelig å skaffe hjelp. Det kan også være 
små barn i familien som trenger tilsyn . •  

Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundet sier seg enig i en utbygging av sykelØnnsordningen 
slik at alle organiserte lØnnstakere får rett til en godtgjØrelse under 
sykdomsfravær som svarer til full lØnn, uten karensdager. 

NORSK MURERFORBUND 

Avd. 5 6, Stavanger Murarbeidere, foreslår: 
. Karantenetiden ved sykdom bortfaller, slik at både syke- og tilleggstrygd 

utbetales fra den dag sykdommen oppstår . •  

Forbundsstyret tiltrer forslaget. 

SAMORGANISASJONENE 

TØnsberg og omland faglige Samorganisasjon foreslår: 
.At man n tar steget fullt ut og far gj ennomfØrt full lØnn under sykdom 

for alle ansatte . •  

M o t i v e r i n g : 

I de fleste tariffavtaler vil man i lØpet av 1969 ha gjennomfØrt 
dagpenger under sykdom som tilsier at man ikke kommer opp i 
mer enn 90 prosent av den trygdedes netto arbeidsinntekt. Vi vet 
at en rekke grupper i samfunnet har ordninger med full lØnn under 
sykdom, så hvorfor ikke forsØke å få gjennomfØrt en ordning som 
er lik for alle ansatte i samfunnet. 
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g) Yrkesskadetrygd. 

NORSK BYGNINGSINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 7, TØmrernes Fagforening, Oslo, 
Avd. 9, Malersvennenes Forening, Oslo, 
Avd. 23, Bærum Stein-, Jord- og Sementarbeiderforening, 
Avd. 1 9 1 ,  Drammen Bygningsarbeiderforening, 
Avd. 2 74, Kristiansand Bygningsarbeiderforening, 
Bygningsindustriarbeidernes Stedsstyre, Oslo, foreslår : 

c Ulykkesskadetrygdlovens § 42 må endres slik at arbeidsgivere som opp
trer uaktsomt, også blir pliktig til å betale full erstatning til den skadede 
arbeider.' 

M o t i v e r i n g :  

De forulykkede påfØres ikke bare langvarige sykdomsopphold og 
lidelser, men deres og familiens Økonomiske utkomme blir sterkt 
redusert. Dette gjelder både ved invaliditet og dØdsulykker. De 
vanlige erstatningsregler må fullt ut få anvendelse for ulykker som 
omfattes av denne lov. 

Avd. 1 8 7, Ringerike Bygningsarbeiderforening, foreslår : 
• Ulykkesskadetrygdens § 42 må endres slik at arbeidsgivere som opptrer 

uaktsomt med fØlger at hans arbeidere blir utsatt for ulykker, skal være 
forpliktet til å erstatte vedkommende fullt ut for de tap den forUlykkede 
blir påfØrt.> 

Forbundsstyrets innstilling: 

Nr. 459 b Forslagene fra avd. 7, 9, 23, 1 87, 1 9 1 ,  274 og Bygningsindustri-
arbeidernes Stedsstyre, Oslo, oversendes det kommende sekretariat. 

Nr. 460 Yrkesskadetrygdloven endres slik at de vanlige erstatningsregler 
får gyldighet for ulykker som går inn under loven. 

Vi er oppmerksom på at LO har bedt om endringer som svarer til 
ovenstående forslag. Dog har verken «Kristen Andersen-komiUien»s 
innstilling av 1 964 eller innstilling i Ot.prp. nr. 48 (1965-66) imØte
kommet LO's krav. Hvis kravet om arbeidsgivers erstatningsansvar 
også ved alminnelig uaktsomhet ikke blir tatt til fØlge, foreslås 
subsidiært at § 42, 2, c) endres og at fplgende innarbeides i punktet: 

Arbeidsgiver har erstatningsansvar f01' skader som forvoldes når 
ulykke inntrer etter at han er blitt gjort oppmerksom pq feil ener 
rnangl�r SQm ikke er rettet tør ulykken in7tirer. 
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Avd. 3, OsLo Stein-, Jord- og Sementarbeideres Forening, foreslår: 

-GjennomfØring av en tvungen ulykkesforsikring for alle arbeidstakere . •  

M o t i v e r i n g : 

Etter någjeldende ulykkestrygder blir alltid arbeidstakeren Øko
nomisk nØdlidende. Dette må rettes dithen at vedkommende må få 
samme Økonomiske status som da ulykken skjedde. 

Premien for ulykkesforsikringen dekkes av arbeidsgiveren. 

Avd. 2 74, Kristiansand Bygningsarbeiderforening, foreslår: 

-Inntil Ulykkesskadetrygdloven er endret må arbeidsgiverne forpliktes til 
å tegne ulykkesforsikring på arbeiderne . •  

Forbundsstyrets innstiLLing: 

Forbundsstyret forutsetter at LO som medeier av et eget forsik
ringsselskap tar opp spØrsmålet om nye kollektive forsikringsformer 
når dette finnes hensiktsmessig og gjennomfØrbart. 

Forbundsstyret foreslår derfor forsLagene fra avd. 3 og 274 over
sendt det kommende sekretariat. 

Fra Sekretariatet: 

Innstillinger vil bli lagt fram på Kongressen. 

D) Hovedavtalen med Norsk Arbeidsgiverforening. 

Del A. 

Kapitel l. § 1 .  

NORSK BYGNINGSINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 312, Bergen Trelastarbeiderforening, 
Avd. 313, Blikkenslagersvennenes Forening, Bergen, 
Avd. 315,  TØmrernes Fagforening, Bergen, foreslår: 

_ Ved fØrste revisjon av Hovedavtalen eller ved fØrste tariffrevisjon reises 
spØrsmål om organisasjonsplikt, når fØlgende forutsetninger er til stede: 

1. Det er opprettet overenskomst mellom partene. 
2. Når minst 50 prosent av arbeiderne ved bedriften er organisert - eller 
3. hvis % av arbeiderne på bedriften er organisert . •  

M o t i v e r i n g : 

Hovedprinsippet i samfunnslivet og organisasjonslivet er at alle 
vedtak fattes med alminnelig flertall eller absolutt flertall. Dette 
gjelder så vel Storting, Odelsting, Lagting, by- og herredsstyre og 

1 5 1  

Nr. 4 6 1  
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Nr. 465 

Nr. 466 

hele foreningslivet. Mindretallet må bØye seg for flertallets vedtak. 
Det samme forhold må gjøres gjeldende i arbeidslivet i spØrsmål 
om medlemskap i LO eller ikke. SpØrsmålet om organisasjonsplikt 
kan også begrunnes med de store Økonomiske omkostninger som 
er forbundet med å gjennomfØre tariffrevisjoner, og ellers den om
fattende virksomhet som drives av LO, forbund og de enkelte av
delinger og de sideordnede organisasjoner. 

Ut fra de prinsipper som er nevnt foran må spØrsmålet om orga
nisasjonsplikt bli en av de fØrste oppgaver som norsk fagbevegelse 
må gjennomfØre. Hvor grensen skal gå for denne organisasjonsplikt 
(punkt 2 og 3 )  må vurderes og fastlegges av Kongressen. 

Avd. 31 6, Stein-, Jord- og Sementarbeidernes Forening, Bergen, 
foreslår : 

«Ved fØrste revisjon av Hovedavtalen eller ved fØrste tariffrevisjon reiser 
LO krav om organisasjonsplikt, når det er opprettet overenskomst mellom 
partene . •  

M o t i v e r i n g : 

Ved de bedrifter hvor det er opprettet tariffavtale, nyter de uor
ganiserte alle de fordeler som fØlger av de organisertes innsats. 
Dette er et arbeid som krever både Økonomisk uttelling og fritids
innsats. Det er derfor naturlig at alle deltar i finansieringen av det 
omfattende arbeid som fagbevegelsen driver for å opprettholde 
tariffavtalen og utbygge den videre. 

Avd. 354, Stein-, Jord- og Sementarbeidernes Forening, Trond
heim, foreslår : 
. §  1. Organisasjonsretten foreslås forandret til å lyde: 

Norsk Arbeidsgiverforening og Landsorganisasjonen i Norge aner
kjenner gjensidig arbeidsgivernes og arbeidstakernes organisasjons
plikt og foreningsrett. 

Avtaler om IØnns- og arbeidsvilkår mellom organisasjonene (bedrift 
og arbeidstaker) innebærer plikt og medlemsansvar for de som om
fattes av avtalen. 

§ 13. SysselsettingsspØrsmål endres slik: 
Arbeidere har ikke plikt til å arbeide sammen med personer som 

unndrar seg organisasjonsmessige forpliktelser og ansvar, eller under 
ledelse av personer som har vist slik utilbØrlig opptreden at de etter 
alminnelig samfunnsoppfatning bØr kunne kreves fjernet. 

(For Øvrig uendret.) .  

M o t i v e r i n g :  

Det er nØdvendig å slå fast i Hovedavtalen at overenskomstfor
holdet mellom NAF og LO forplikter alle som omfattes av avtalen. 
De som ikke vil være med å ta dette organisasjonsmessige plikt
ansvar har ingen rett til å arbeide i lag med fagorgniserte arbeidere. 
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Avd. 486, Glass- og Snekkersvennenes Fagforening, Bergen, fore
slår : 

.Vår avdeling vil anta at det ikke vil bli opprettet nye tariffavtaler eller 
hovedavtaler med mindre organisasjonsplikten er med. 

Vi viser i denne forbindelse til Handel og Kontor's landsmØtes vedtak 
hØsten 1964, som vår avdeling gir vår fulle støtte . •  

M o t i v e r i n g : 

Det må være slutt med at de uorganiserte som til en viss grad 
blir forfordelt i firmaene skal bli finansiert av de organiserte ved
rØrende IØnns- og arbeidsforhold. Og som takk for dette blir de 
organiserte arbeidere i mange tilfelle stillet i uutholdelige situa
sjoner som fØrer til vanskelige forhold for organisasjonene. 

Bygningsindustriarbeidernes Stedsstyre, Oslo, foreslår : 
.Tariffestet organisasjonsplikt. 
Vi må kreve at LO tar dette alvorlige spØrsmålet opp for å få inn i 

avtaleform organisasjonsplikt. 
Det er helt på det rene at det er organisasjonen og dens medlemmer 

som legger grunnlaget for ordnede lØnns- og arbeidsvilkår gjennom oppret
ting av overenskomster og tariffavtaler. 

Det er en klar kjensgjerning at dette kommer også de uorganiserte til 
gode, noe som ikke lenger kan tolereres .• 

Forbundsstyrets innstilling: 

Spørsmålet om organisasjonsplikt er tatt opp i "Program 69 ,. som 
vil bli behandlet i forbindelse med LO-kongressen. Det vedtak 
Kongressen gjør i saken vil inngå som en del av LO's handlings
program. 

Under henvisning til foranstående og til forslagene fra avd. 1 02, 
3 12, 3 1 3, 315, 3 1 6, 354, 486, Bygningsindustriarbeidernes Stedsstyre, 
Oslo og Bygningsarbeidernes Industrigruppe, Bergen, bes det kom
mende sekretariat utrede spørsmålet om organisasjonsplikt. 

Forslaget fra avd. 312  tiltres i prinsippet. 
Hovedavtalens § 7, punkt 5, endres til å omfatte så vel «faglige,. 

som tariffmessige gjøremål. 

NORGES HANDELS- OG KONTORFUNKSJONÆRERS 
FORBUND 

Fredrikstad Handels- og Kontorfunksjonærers Forening foreslår : 
.Vi ber forbundet igjen fremme saken angående pliktig medlemskap når 

50 prosent av de ansatte er organisert . •  
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Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget anbefales og forbundet vil derfor foreslå at Kongressen 
gjør fØlgende vedtak: 

Ved fØrstkommende revisjon av Hovedavtalen med Norsk Ar
beidsgiverforening reiser LO krav om at det innfØres tariffestet 
organisasjonsplikt når 50 prosent av de ansatte innenfor de enkelte 
forbunds tariffområder er organisert. 

NORSK JERN-OG METALLARBEIDERFORBUND 

Avd. 2, Fredrikstad, foreslår : 
-Det må arbeides for gjennomfØring av organisasjonsplikt i bedrifter hvor 

det er tariffavtale . •  

M o t i v e r i n g : 

Det kan ikke være verken riktig eller rettferdig at de uorgani
serte skal hØste fordeler av de tiltak som vår organisasjon får gjen
nomfØrt uten selv å være med i vårt fellesskap og vår faglige kamp. 
Derfor må alle arbeidstakere være organisert. 

Avd. 65, Kristiansund, foreslår : 
-Avdelingen mener at det burde være organisasjonsplikt. Hvis dette ikke 

er mulig, må det ordnes med en administrasjonskontingent for de uorgani
serte. (Avdelingen henviser til Hovedavtalens § 1 .) 

På arbeidsplasser med 50 ansatte eller flere skal det opptas lokale drØftel
ser om passende tid og arbeidsrom for tillitsmannsutvalget på bedriften. 
(Avdelingen henviser her til Hovedavtalens § 5, punkt l, og mener sann
synligvis å få en tilfØyelse til dette punkt.) . 

Avd. 67, TØnsberg, foreslår : 
-En henstiller til LO å ta opp forslag om organisasjonsplikt for alle ansatte 

på bedrifter hvor det finnes opprettet avtale, og likeledes pålegge bedriften 
trekk av fagforeningskontingent. .  

M o t i v e r i n g : 

Da de fleste arbeidstakere i dette land er organiserte, mener vi 
at de uorganiserte bare er et uroelement på den enkelte arbeids
plass. Utviklingen er nå den at bedriftene går over til avlØnning 
over sjekkonto. Derfor finner vi det rimelig at arbeidsgiverne fore
tar trekk av fagforeningskontingent. 

Avd. 35 og 233, Strømmen, foreslår: 
-Ved nyansettelser skal bedriftsledelsen sørge for at den arbeidssØkende 

blir presentert for tillitsmennene . •  

Forbundsstyrets innstilling: 

Nr. 475 b Forslagene sØkes innarbeidet i forbindelse med forslagene til 
revisjon av Hovedavtalen. 
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NORSK KJEMISK INDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 31 ,  Sauda, foreslår : 
Hovedavtalens § 1, endres sc1lydende: 
-Norsk Arbeidsgiverforening og Landsorganisasjonen i Norge anerkj enner 

gjensidig hverandres organisasjonsplikt. 
Ved ansettelsen skal vedkommende arbeidstaker gjøres oppmerksom p 

dette. 
Dersom en arbeidstaker nekter å være faglig organisert i Landsorganisa

sjonen, skal vedkommende forbund enten direkte eller ved den lokale av
deling fØrst sØke saken lØst med arbeidstakeren. FØrer ikke dette fram, 
skal vedkommende forbund ta saken opp med Norsk Arbeidsgiverforening . •  

M o t i v e r i n g : 

Det er organisasjonen og dens medlemmer som legger grunnlaget 
for ordnede IØnns- og arbeidsforhold gjennom oppretting av tariff
avtaler og overenskomster og ved å reise saker av betydning for 
arbeidstakerne overfor arbeidsgiverne og myndighetene. Det er et 
faktum at de resultater som blir oppnådd også kommer uorganiserte 
til gode. Tiden må nå være inne til å trekke dette misforholdet ster
kere fram i lyset. Det kan ikke være riktig at de organiserte i det 
uendelige skal bære byrdene mens de uorganiserte bare innkasserer 
fordelene. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Kan ikke tiltres. 

NORSK PAPIRINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 1 3, SupraLarbeidernes Forening, Borregaard, foreslår: 
-Istedenfor nåværende tekst som lyder: 
« Norsk Arbeidsgiverforening og Landsorganisasjonen i Norge anerkjenner 

gjensidig arbeidsgivernes og arbeidstakernes frie foreningsrett. -
foreslår vi at det skal stå: Full organisasjonsplikt. 

Videre slutter vi oss til forslagene fra Saugbrugsarbeidernes Tillitsmanns
utvalg, og til forslag fra Borregaard Jern- og Metallarbeiderforening, som 
gjelder leid arbeidskraft.' 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget tiltrådt mot 1 stemme. 

Kapitel 2. § 2. 

NORSK NÆRINGS- OG NYTELSESMIDDELARBEIDER
FORBUND 

Avd. 1 74, Stamsund, foreslår: 
«Avdelingen vil henstille til LO's kongress å vedta at LO skal arbeide 

for å få endret Hovedavtalens § 2, punkt 3, således at fagforeningens for-
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mann skai ha aniednfng til å delta Såmmen med tillitsmannen eller tillits
mennene i forhandlingsmØter på bedriftene . •  

Forbundsstyrets innstilling: 

Spørsmålet tas opp til vurdering når Hovedavtalen skal revideres. 

NORSK KJEMISK INDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 83, Fjellhamar, foreslår: 
• Vi foreslår at for møter som det deltas i etter Hovedavtalens § 2, nr. 2 

og 3, samt § 9, for møter i bedriftsutvalg og avdelingsutvalg etter Hoved
avtalens del B, samt for møter i verneutvalg, godtgjØres tillitsmennene tapt 
fortjeneste. 

Dette må rettes på ved revidering av Hovedavtalen . •  

M o t i v e r i n g :  

Dette vil være i samsvar med Hovedavtalen for 1962, § 8 ,  som vi 
mener var mye bedre på dette punkt. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget sendes LO med anbefaling. 

Kapitel 3. § 3. 

NORSK ELEKTRIKER-OG KRAFTSTASJONSFORBUND 

Avd, 1 ,  Oslo, foreslår: 
.Ved hver bedrift skal det velges tillitsmann/menn for de organiserte 

arbeidere. 
Resten i denne paragrafen slØyfes.' 

M o t i v e r i n g :  

Vi mener at det er en selvfØlge at de organiserte arbeidere velger 
tillitsmann/menn. 

Dette vil også medfØre at fagforeningen i sterkere grad enn nå 
kan pålegge arbeiderne å velge tillitsmann/menn. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Nr. 480 b Forslaget tiltres og foreslås oversendt Sekretariatet med sikte på 

Nr. 48 1 

førstkommende revisjon av Hovedavtalen. 

Kapitel 4.  § 5. 

NORSK KJEMISK INDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 22, Trondheim, foreslår : 
. §  5, kap. 4, pkt. 1 og 2. 

Ordet skal i stedet for kan tas inn. 
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Nytt punkt 3. 
Hvis man ikke blir enige på det stedlige plan, bringes saken inn til 

forhandling mellom hovedorganisasjonene .• 

M o t i v e r i n g : 

Som det framgår av avtalen har man små muligheter til å få en 
slik ordning gjennomfØrt for bedrifter som stiller seg negativt. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget oversendes LO's kongress med anbefaling. 

Kapitel 4. § 6. 

NORSK JERN- OG METALLARBEIDERFORBUND 

Avd. 12 ,  Trondheim, foreslår: 
.Hovedavtalens § 6. pkt. 3, .Merknad. siste setning .med mindre disse 

parter blir enige om noe annet. bØr slØyfes . •  

M o t i v e r i n g :  

Her er tatt inn en bestemmelse som bryter med overenskomsten 
om overtidsarbeid og betaling for samme. Dette kravet har vi reist 
ved tidligere revisjoner av Hovedavtalen. Vi Ønsker derfor denne 
endring gjennomfØrt ved kommende revisjon. 

Kapitel 4. § 7 .  

NORSK BYGNINGSINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 312, Bergen Trelastarbeiderforening, 
Bygningsarbeidernes Industrigruppe, Bergen, foreslår: 
. Tillitsmenn i hovedorganisasjoners adgang til arbeidsplassene. 
LO må ved fØrste revisjon av Hovedavtalen sørge for at § 7 blir utvidet til 

også å gjelde AGITASJON av tillitsmenn fra hovedorganisasjonene.' 

Forbundsstyrets innstilling: 

Se under kapitel 1 ,  § 1 .  

NORSK ELEKTRIKER- OG KRAFTSTASJONSFORBUND 

Avd. 1 ,  Oslo, foreslår: 
' .  . . .  skal ha uhindret adgang til de forskjellige avdelinger og/eller 

arbeidsplasser innen bedriften i den . . . . • 
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M o t i v e r i n g :  

Da våre tillitsmenn ofte kan ha vanskeligheter med å utføre sine 
tillitsverv på bygg- og anleggsplasser, mener vi at kapitel 4, § 7 bØr 
utvides til også å omfatte slike anlegg. 

Forbundsstyrets innstiLling: 

Nr. 484 b Forslaget tiltres og foresLås oversendt Sekretariatet med sikte på 

Nr. 485 

fØrstkommende revisjon av HovedavtaLen. 

NORSK JERN- OG METALLARBEIDERFORBUND 

Avd. 65, Kristiansund, foreslår : 
.1 forbindelse med Hovedavtalens § 7, pkt. 4, må ordene -viktige tariff

saker> slØyfes og erstattes med ordene .viktige saker> . >  

Forbundsstyrets innstilling: 

Nr. 485 b ForsLaget innarbeides i forbindelse med forslagene til revisjon 

Nr. 486 

av HovedavtaLen. 

Kapitel 4.  § 8. 

NORSK JERN- OG METALLARBEIDERFORBUND 

Avd. 1 6, foreningen «Mekanik», Bergen, foreslår: 
-Hovedavtalens § 8 bØr strykes og en foreslår at § 8, fØrste ledd i Hoved

avtalens Del A skal lyde: 
_Til forhandlinger med tillitsmennene kan arbeidsgiveren møte enten selv 

eller ved stedfortreder som han utpeker innen bedriftsledelsen. Forhandlin
gene skal fØres med den r epresentant for bedriftsledelsen som har myndighet 
til å ta avgjØrelse om den sak som forhandlingene gjelder. 

Arbeidsgiveren eller hans stedfortreder . . . > osv.> 

M o t i v e r i n g : 

Hvis den som forhandlingene blir fØrt med ikke har myndighet 
til å ta avgjØrelse i saken, kan en risikere at vedkommende, når han 
skal legge saken fram for sine foresatte, ikke gjør dette på objektivt 
grunnlag. Det er også altfor ofte tilfeller hvor det er nesten umulig 
å komme i kontakt med bedriftens toppledelse, og hvor denne da 
bruker en underordnet uten myndighet som forhandler for seg, 
kun for å trenere saken. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Nr. 486 b Forslaget sØkes innarbeidet forbindeLse med forslagene til 
revisjon av HovedavtaLen. 
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NORSK KJEMISK INDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 22, Trondheim, foreslår: 
.§ 8 md lyde: 

For den tid som tillitsmennene blir engasjert i tillitsmannsarbeid må de 
være sikret sin lØnn som de hadde fra det arbeid de forlot. 

Hvis gjennomsnittet i bedriften er hØyere, lØnnes de etter dette . •  

M o t i v e r i n g : 

Som det framgår av avtalen kan en tillitsmann lide et Økonomisk 
tap hvis hans lØnn er større enn gjennomsnittet i bedriften. 

Vi er av den oppfatning at tillitsmannen er en slik viktig faktor 
i vårt arbeidsliv i dag at hans fortjeneste ikke må forringes. 

Forbundsstyrets innstiLling: 

Forslaget sendes LO med anbefaling. 

NORSK KJØTTINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Oslo KjØttindustriarbeiderforening, foreslår: 
.At det i reglene for utbetaling av tapt arbeidsfortjeneste i forbindelse 

med organisasjonsmessige gjØremål tas inn en bestemmelse om at akkord
arbeidere får sin tapte arbeidsfortjeneste dekket etter de samme satser som 
gjelder for 1. og 17.  mai.> 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget tiltres da det har vist seg at enkelte unndrar seg tillits
verv som de ellers kunne ha vært villige til å ta på seg. Det er en 
kjensgjerning at mens tidlØnnsarbeiderne stort sett får full dekning, 
vil akkordarbeiderne i de fleste tilfeller tape på de nåværende regler. 

Kapitel 6. § 14. 

NORSK NÆRINGS- OG NYTELSESMIDDELARBEIDER
FORBUND 

Avd. 81 ,  Kristiansund N., foreslår : 
.Avdelingen vil henstille til Kongressen at det ved revisjon av Hoved

avtalen blir fastslått at filet- og fryseribedrifter er helårsbedrifter og ikke 
som nå at de regnes som sesongbedrifter. Vi krever at punkt 1 til 5 under 
§ 14, merknader, går ut . •  

M o t i v e r i n g :  

Slik som situasjonen er i dag benytter arbeidsgiveren seg av unn
taksbestemmelsene i § 14, merknader. De sjonglerer med arbeids
takerne på en slik måte at d.e aldri oppnår å lcunne si at de er fast 
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Nr. 490 

ansatt og dermed oppnå de fordeler en slik status gir. Vi mener 
at filet- og fryseribedrifter i dag er en helårsindustri og derfor må 
komme under § 1 4  i Hovedavtalen, uten unntak. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Någjeldende praksis i filet- og fryseribedrijter er i fØrste rekke 
knyttet til bestemmelser i tariffavtalen om avsigelse og tilsigelse. 
Spørsmålet må derfor tas opp til vurdering foran neste tariff
revisjon. 

Men vi er også av den mening at LO ved neste ,·evisjon av 
Hovedavtalen går inn for å få myket opp og avklart de någjeldende 
regler i § 1 4, Merknad, punkt 1 .  

SAMORGANISASJONENE 

VardØ faglige Samorganisasjon foreslår : 
Prinsipalt: 

.At merknad til Hovedavtalens § 14 blir fjernet og at man i forhandlinger 
mellom LO, NAF og de sentrale myndigheter kommer fram til en lØsning 
hvor fiskearbeiderne er sikret helårlig årsinntekt/sysselsetting . •  

M o t i v e r i n g : 

Fra fiskearbeidernes side har det i mange år vært reist krav om 
at Hovedavtalens § 14, merknader, burde fjernes. 

I merknad til § 1 4  heter det : 

«Reglene i § 1 4  gjelder ikke for arbeidstakere som tilsies og 
avsies innenfor de typiske sesong industrier osv.,. 

Ser man på de virkninger det innebærer med den formulering 
teksten har fått, må det være innlysende for enhver at det hadde 
vært langt å foretrekke at Hovedavtalen ikke berØrte dette spØrs
mål, - da ville arbeiderne i minste fall ha samme mulighet for å 
ivareta sine interesser overfor arbeidsgiverne som alle andre grup
per i samfunnet. -

Slik som Hovedavtalens bestemmelser hva angår § 1 4, merknad, 
er formulert, er den der kun for å beskytte og ivareta arbeids
givernes interesser, - og fiskearbeiderne blir utsatt for en så vil
kårlig behandling at det er utillatelig at slikt kan skj e i vårt ellers 
så velordnede samfunn. Det må nå være helt berettiget at fiske
arbeidernes krav hva angår § 14 ,  merknad, blir imØtekommet. Det 
har fra flere hold vært reist kritikk mot de arbeidsforhold som 
fiskearbeiderne tilbys og det kan nevnes at fylkets arbeids- og til
taksnemnd har uttalt at fiskearbeiderne må sikres helårig beskjef-
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tigelse, videre er det fra framtredende ledere i fiskeindustrien gitt 
uttrykk for sterk bekymring med den utvikling som har skjedd. 
Ungdommen Ønsker ikke å begynne i en næring som gir så liten 
trygghet som fiskeindustrien. Findus har slått til lyd for at man 
finner fram til et lØnnssystem som gir fiskearbeiderne helårs
inntekt. På bakgrunn av forannevnte skulle det ikke herske noen 
tvil om at saken nå er så langt fremskreden at LO må reise saken 
overfor NAF og de sentrale myndigheter. 

Subsidiært: 
. Som en overgangsordning inntil avtale om at Hovedavtalens § 14 også 

skal gj elde for fiskearbeiderne, foreslår vi at LO sØker å finne fram til en 
garantiordning som sikrer fiskearbeiderne en minsteinntekt i perioder med 
stor ledighet. 

Her kunne vi tenke oss at arbeidsledighetstrygden ble forhØyet og at den 
ventetid på en uke som nå gj elder for å få trygd, blir opphevet.' 

Ytre NordmØre faglige Samorganisasjon foreslår: 
.Landsorganisasjonen går inn for ved revisjon av Hovedavtalen, å få 

fjernet punkt l, under merknader etter § 14 i Hovedavtalen . •  

M o t i v e r i n g : 

Slik situasjonen er i dag, benytter arbeidsgiverne seg av punktet 
( punkt 1 ,  § 14)  i tide og utide og sjonglerer med arbeidstakerne på 
en måte som gjør at de blir avsagt bare for en dag eller to, og der
med går de glipp av ledighetstrygd på grunn av at dette kan fore
komme flere ganger i en og samme uke. Dette medfØrer at arbeids
takerne har et direkte lØnnstap. Det hele grunner seg på dårlig plan 
og oversikt hos arbeidsgiverne, og den lettvinte adgang de har til 
å sende hjem en arbeidstaker etter punkt 1 under merknader i § 14. 

Vi mener at filet- og hermetikkindustrien i dag er helårsindustrier 
og må komme under § 1 4  i Hovedavtalen, uten unntak. 

Del B. 

Samarbeidsavtalen. 

NORGES HANDELS- OG KONTORFUNKSJONÆRERS 
FORBUND 

Norges Handels- og Kontorfunksjonærers Forbund foreslår at 
Kongressen fatter fØlgende vedtak : 

.Ved fØrste revisjon av Hovedavtalen endres del B, Samarbeidsavtalen 
§ 25 - Valg og stemmerett, slik at bare LO-organiserte har stemmerett ved 
valg av de ansattes representanter til bedriftsutvalgene.' 

11 - LO's kon�ress, 16 1 
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Nr. 494 

M o t i v e r i n g : 

Vi finner det urimelig at de uorganiserte skal ha samme rett som 
de fagorganiserte når det gjelder valgbarhet og stemmerett i be
driftsutvalgene. Resultatet har blitt at en rekke uorganiserte sitter 
som de ansattes representanter i bedriftsutvalgene. 

Som kjent er det bare de fagorganiserte som kan delta i valg av 
tillitsmenn. 

Vi finner det naturlig at dette også gjelder representanter til 
bedriftsutvalgene. 

NORSK JERN- OG METALLARBEIDERFORBUND 

Avd. 1 ,  Oslo, foreslår: 

.At LO-kongressen tar opp i forbindelse med revidering av Hovedavtalen, 
at der hvor bedriftene slutter seg sammen i konserner, må det gis mulighet 
for tillitsmennene i konsernets klubber til å slutte seg sammen og velge 
forhandlingsutvalg med rett til å forhandle med den sentrale konsernledelse 
om spØrsmål av felles interesse. Videre må mulighetene tilrettelegges for å 
holde felles bedriftsutvalgsmØter og kontaktmØter . •  

M o t i v e r i n g : 

Som det nå er, støter man ofte på vanskeligheter når man prØver 
å reise sentrale spØrsmål, og det hevdes at Hovedavtalen ikke gir 
åpning for slike drØftelser. Vi har inntrykk av at den annen part 
benytter seg av dette, og vi fØler at det er et tomrom her som 
gjør at vi ikke kommer til med vårt syn. De henviser oss til den 
enkelte bedriftsledelse. Da utviklingen går mot at flere og flere 
bedrifter slutter seg sammen i konserner, må vi få klare linjer her 
- og det haster. 

Forbundsstyrets innstilling: 
Nr. 494 b Forslaget SØkes innarbeidet i forbindelse med forslagene til revi-

Nr. 495 

sjon av Hovedavtalen. 

NORSK KJEMISK INDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 26, HØyanger, foreslår: 

.Når en blir stilt overfor en beinhard arbeidsgiver som utnytter alle mulig
heter som avtalene gir - til i sin favØr - å presse arbeidstempoet oppover 
- alltid oppover - slik at arbeideren, etter kanskj e 30 års trofast tj eneste 
ved hj elp av tidsstudier og andre utspekulerte metoder - får slengt etter 
seg at det må ytes mer. 

Ja, det virker mismodig og forstemmende når mØysommelig opparbeidede 
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rettigheter og arbeidsvilkår blir torpedert, og en må trekke seg tilbake fra 
skanse til skanse - og alltid som den tapende parten. 

Her må våre fremste tillitsmenn være på vakt og verne om og hjelpe oss 
i kampen for et sØmmelig arbeidstempo. Erfaringen viser at med de tilstander 
som utvikler seg på arbeidsplassene - er det virkelig fare på ferde - etter 
at arbeidsherrene fikk lov til å etablere seg med tidsstudier. Får dette fort
sette er neste steg at industrien i framtiden kan karakteriseres som slaveri. 

Her blir snakket så mye om velferdsstat, men når en tar hensyn til Økende 
krav om arbeidsytelse - så må en ha lov til å sette både ett og to spØrs
målstegn ved hele velferdssamfunnet. 

Resultatet er blitt: Alle som produserer de varene vi trenger mest, skal 
yte størst mulig innsats for minst mulig betaling. 

Og de som styrer næringslivet og samfunnet bØr være slike som på den 
mest raffinerte måte kan skaffe seg de største inntektene med minst mulig 
arbeid. 

Dette som en oppfordring til våre folk i forbund og LO. 
Skal arbeiderne ha håp om å kunne se framtiden i møte uten urimelig 

press på arbeidsplassene - så må det gjøres noe effektivt - for å verne 
om arbeiderne. For dette er avgjØrende, dersom ikke mismot og vantrivsel 
skal ta knekken på oss alle.' 

Forbundsstyrets innstilling: 

Oversendes LO's kongress uten kommentarer. 

Fra Sekretariatet: 

Kongressen innbys til å gjøre følgende vedtak : 
1. Sekretariatet får fullmakt til å si opp Hovedavtalen og Sam

arbeidsavtalen med Norsk Arbeidsgiverforening. 
2. De forslag som foreligger om revisjon av disse avtaler, sende 

Sekretariatet. 
3. Etter uttalelser fra de interesserte forbund utarbeider Sekre

tariatet de nØdvendige forslag til endring av avtalene. 
4. Representantskapet får fullmakt til å godkjenne et eventuelt 

forslag til revisjon av disse avtaler. 

Retningslinjer for bruk av arbeidsstudier. 

NORSK BYGNINGSINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 1 00, Ringsaker Bygningsarbeiderforening, foreslår : 
.LO tar opp til ny vurdering retningslinjer for tidsstudier og tar de nØd

vendige skritt til endringer . •  

M o t i v e r i n g : 

Tidsstudier brukes i dag i for stor grad til å redusere lØnningene 
i tariffperioden, noe som fØrer til stor misnØye og uro på arbeids
plassene. 
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Nr. 498 

Nr. 499 

Nr. 500 

Nr. 50 1 

Denne utvikling er i fØrste rekke begunstiget av de lave akkord
normaler, manglende forståelse hos tidsstudiefolkene og at retnings
linjer for tidsstudier slik de er i dag, tillater dette. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget fra avd. 1 00 oversendes det kommende sekretariat til 
vurdering. 

NORSK KJEMISK INDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 53, Alvik, foreslår: 
-Hovedavtalens bilag 1, Retningslinjer for bruk av arbeidsstudier går ut.> 

M o t i v e r i n g : 

Vi anser at disse er ensidig rettet mot oss arbeidere i sin nå
værende form. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Kan ikke tiltres. 

Fra Sekretariatet : 

Innstilling vii bli lagt fram på Kongressen.  

E )  Hovedavtalen med Den Kooperative Tarifforening. 

NORGES HANDELS- OG KONTORFUNKSJONÆRERS 
FORBUND 

Kooperative Funksjonærers Forening, Oslo, fremmer fØlgende 
forslag: 

-Ved revisjon av Hovedavtalen mellom Den Kooperative Tarifforening og 
Landsorganisasjonen i Norge med tilsluttede forbund må bestemmelsene i 
Del A, Kap. X, § 22, utgå av avtalen. Den erstattes med bestemmelsene i 
Del A, Kap. !O, § 20, i Hovedavtalen mellom Norsk Arbeidsgiverforening 
og Landsorganisasjonen i Norge.> 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundet henstiller til Landsorganisasjonen i Norge å gå inn for 
at de fagorganiserte i kooperasjonen snarest mulig får streikerett. 

Fra Sekretariatet : 

Kongressen innbys til å gjøre følgende vedtak: 
1. Sekretariatet får fullmakt til å si opp Hovedavtalen med Den 

kooperative Tarifforening. 
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2. Det forslag som foreligger om revisjon av denne avtale endes 
Sekretariatet. 

3.  Etter uttalelse fra de interesserte forbund utarbeider Sekre
tariatet de nødvendige forslag til endring av avtalen. 

4.  Representantskapet får fullmakt til å godkjenne et eventuelt 
forslag til revisjon av denne avtale. 

F) Industrielt demokrati. 

NORSK BYGNINGSINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 3, Oslo Stein-,  Jord- og Sementarbeideres Forening, foreslår : 
-Intensivering av arbeidet med å gjennomfØre bedriftsdemokratiet. For-

sØksvis bØr en gjøre framstøt i bedrifter og institusjoner som drives helt 
eller delvis på kommunal, statlig eller kooperativ basis.· 

Avd. 1 8 7, Ringerike Bygningsarbeiderforening, foreslår: 
-Avdelingen vil støtte alle forslag tilsendt Kongressen som tar sikte på 

demokratisering innen vår fagbevegelse og som i sine formuleringer tar 
sikte på å tilbakefØre bestemmelsesretten til avdelingene og enkeltmed
lemmet. 

En slik utvikling vil automatisk skape nye interesser og Økt tilslutning 
til vår fagbevegelse.' 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget fra avd. 3 om medbestemmelsesrett - industrielt demo
krati tiltres. 

Vedr. forslaget fra avd. 1 8 7 :  

For fagbevegelsen har det alltid vært en forutsetning at demo
kratiet skal være grunnlaget for all vår virksomhet. Utviklingen 
kan imidlertid medfØre at deler av medbestemmelsesretten blir 
overlatt til dertil egnede forhandlingsutvalg eller styrer. I slutt
fasen vil imidlertid det enkelte medlem likevel ha direkte med
bestemmelsesrett enten det gjelder å stemme over et tarifforslag 
eller å velge representanter f. eks. til et landsmØte. Forbundsstyret 
kan derfor ikke slutte seg til påstanden i forslaget. 

NORGES HANDELS- OG KONTORFUNKSJONÆRERS 
FORBUND 

Kooperative Funksjonærers Forening, Oslo, fremmer følgende 
forslag : 

.Fagkongressen ser som en viktig oppgave for fagorganisasjonen å Øke 
takten i gjennomfØring av bedriftsdemokrati. Den anser også at de som 
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Nr. 505 

:alltid bØr være kommet lengst på dette område bØr være de kooperative 
ioretak og arbeiderforetak. 

Fagkongressen gir derfor Sekretariatet i oppdrag å fremme avtaler som 
gir de ansatte rett til å være representert i alle styrende organer i koopera
tive foretak og i arbeiderforetak.' 

Forbundsstyrets innstilling: 

ForsLaget anbefaLes. 

NORSK JERN- OG METALLARBEIDERFORBUND 

Avd. 1 ,  Oslo, foreslår : 
-Da hverken vedtaket på LO's kongress i 1961 eller 1965 har utlØst den 

forØnskede demokratiseringsprosessen i arbeidslivet, må dette tilskrives at 
den nåværende -samarbeidslinje. ikke trenger igjennom styringsretten i vårt 
næringsliv. Det må derfor, så snart som mulig, gjøres konkrete framstØt 
som er av prinsipiell karakter. 

Jern- og Metall, Oslo, vil derfor foreslå fØlgende tiltak: 

I. At LO's -HANDLINGSPROGRAM. på dette punkt avklarer hva norsk 
fagbevegelse oppfatter som målsetting med så vel det Økonomiske 
demokrati, som demokrati i arbeidslivet. 

Il. At det opprettes en fagbevegelsens HØYSKOLE som bygger videre 
på LO-skolens grunnlag, men som går lengre innenfor spesielle fag
områder, og som kan avsluttes med en avhandling på et bestemt 
arbeidsfelt - t. eks. bedriftsØkonomi, bedriftsorganisasjon, rasjonali
sering osv. 

Ill. Realisere vedtaket fra 1961 slik at arbeidstakerne innen offentlige, 
halvoffentlige og kooperative bedrifter får en sterkere innflytelse, og 
med sikte på at dette gradvis kan bli mønster for det private nærings
liv. 

IV. Realisere vedtaket fra 1965 hvor det heter at bedriftenes organisasjons
mØnster må endres slik at tillitsmannsinstitusjonen i bedriften kan få 
større innflytelse i ansvarlige organer. 

V. Nedsette et utvalg som skal foreta et nærmere studium av utviklingen 
ved de bedrifter som har opprettet produktivitetsavtale (Norsk Hydro 
og Akers Mek. Verksted) ,  for å gjøre disse bedrifters erfaringer kjent 
for LO's øvrige tillitsmenn og medlemmer. 

VI. At Landsorganisasjonen så snart som mulig knytter til seg spesialister 
som kan utrede spØrsmålet om hvordan lærebØker og annet skole
materiell bØr utformes for at de unge skal kunne fØre demokratiet 
videre. Målsettingen her må være at det stoffet elevene får, skaper 
forståelse for de demokratiske verdinormer fullt ut. 

VII. Med sikte på å gi, såvel de ansatte som samfunnet generelt, en større 
kontroll med hvordan vårt næringsliv drives, fremmes der gjennom 
DNA et lovforslag gjennom Det norske Storting som gir de ansatte 
i en bedrift representasjonsrett i bedriftens styre og generalforsam
ling. En slik lov må på noe lengre sikt avlØses av en annen som 
trekker opp rammen for hvordan arbeidstakerne i en bedrift skal 
sikres innflytelse over bedriftens disposisjoner . • 
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M o t i v e r i n g :  

Til tross for en rekke konstruktive forslag, som tidligere er ved
tatt, står vi i dag ikke særlig nærmere en realisering av demokratiet 
i vårt bedriftsliv. På enkelte områder har forholdene forverret seg, 
vi tenker her på våre konsernledelsers tilbaketrukne tilværelse i 
forhold til Hovedavtalen. Også den innflytelse utenlandske interesser 
har i norsk næringsliv forstyrrer dette bildet. 

Sot motvekt til disse tendenser, og for å komme realiseringen av 
det fulle bedriftsdemokrati noe nærmere, håper vi Kongressen vil 
slutte seg til dette forslag. 

Avd. 35 og avd. 233, Strømmen, foreslår : 
-Arbeidet med demokrati på arbeidsplassen må intensiveres.> 

Avd. 75, Halden, foreslår : 
-Avdelingen foreslår at LO må satse sterkt på skolering for det eventuelle 

kommende bedriftsdemokrati.>  

Avd. 1 1 4, Brumunddal, foreslår : 
_Det må bli satt fortgang i arbeidet med bedriftsdemokratiet, slik at med

bestemmelsesretten i bedriftene blir gjort gj eldende for alle bedrifter i 
samfunnet, og ikke som nå bare i statsbedrifter. Likeså må de som er ansatt 
i private bedrifter få samme goder som dem som er ansatt i statstj eneste. 

Man må alts forSØke å få størst mulig likhet for alle som er organiserte, 
uansett yrke. > 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundsstyret erklærer seg enig i at arbeidet med demokrati
sering av arbeidslivet intensiveres gjennom tiltak som kan Øke 
forståelsen for spørsmålets betydning, og gjennom opplæringstiltak 
som kan kvalifisere de ansattes målsmenn til å lØse de oppgaver 
en større innflytelse skaper. 

Forbundsstyret ville se det som Ønskelig at en kunne få en av
klaring av hvilke konkrete tiltak en Ønsker å gjennomfØre for å 
skaffe lØnnstakerne en større innflytelse i bedriftenes ansvarlige 
organer. En viser i denne forbindelse til vedtaket på Landsorganisa
sjonens kongress i 1 965, hvor det bl. a. sies: 

«Videre må det arbeides for å få bedriftenes organisasjonsmønster 
endret slik at lØnnstakerne gjennom tillitsmannsinstitusjonen i be
driften kan få større innflytelse i de ansvarlige organer." 

Når det gjelder de nØdvendige opplæringstiltak, er en kjent med 
at det arbeides på disse felter. Skal en nå fram til fullverdige tiltak, 
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vil dette kreve betydelige Økonomiske uttellinger, og e n  tror det 
er en nØdvendig forutsetning at en kommer fram til en heldig 
lØsning av spØrsmålet om et felles opplærings- og utviklingsfond. 

Forbundsstyret forutsetter at fagbevegelsen vil legge sterke kref
ter til for å få en gunstig lØsning av dette spØrsmål. I alle hØve må 
en ikke risikere at en trenering av denne saken forårsaker en for
sinket utbygging av opplæringstiltakene. Dette vil si at en i så 
tilfelle må forsØke å ordne finansieringsforholdene gjennom midler 
fra fagbevegelsen sjØl. 

I forbindelse med de pågående samarbeidsforsØk i en del be
drifter, og som inngår som fase B i hovedorganisasjonenes sam
arbeidsprosjekt, må Landsorganisasjonen engasjere spesielle med
arbeidere som direkte kan fØlge opp disse prosjektene og være 
aktive rådgivere for de enkelte forbund som måtte bli berØrt. Uten 
tvil er det av avgjØrende betydning for en realisering av arbeids
livets demokratisering at en finner fram til demokratiske samar
beidsformer nedover i bedriftsorganisasjonen, slik at en får det 
nØdvendige samspill mellom en formell representasjon i de Øvre 
besluttende organer og de bl. a. mellommenneskelige forhold som 
må lØses innenfor en demokratisk bedriftsorganisasjon. 

NORSK KONDMUNEFORBUND 

Avd. 49, Oslo Sporveisarbeideres Forening, foreslår : 
-Full medbestemmelsesrett i bedriftene .• 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundsstyret tiltrer forslaget og viser til LO's vedtekter § 1 
om saken. 

SAMORGANISASJONENE 

Den faglige Samorganisasjon i Bergen foreslår : 
- LO's kongress, mai 1969, vil be det nyvalgte sekretariat om i samråd med 

samarbeidskomiteen mellom LO og DNA å forsØke utredet og fremmet 
konkrete forslag når det gjelder: 

GjennomfØring av demokrati på arbeidsplassen - i private, offentlige og 
kooperative bedrifter . •  

Fra Sekretariatet: 

Innstilling vil bli lagt fram på Kongressen. 
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Dagsordenens punkt 6. 

Fagorganisasjonens engasjement 

i forsikringsspørsmål. 

NORSK JERN- OG METALLARBEIDERFORBUND 

Avd. 40, Sandvika, foreslår : 
.Avdelingen foreslår at all praktisk forsikring skal foregå gjennom fag

foreningsboken og at LO fortsatt arbeider med dette. > 

Avd. 55, KragerØ, foreslår: 
. Egen forsikring for medlemmer som blir sagt opp fØr oppnådd pensjons

alder p. g. a. automasjon, rasjonalisering og sykdom. Og dette må lØses 
organisasjonsveien.>  

Forbundsstyrets innstiUing: 

Forbundsstyret viser til diskusjonene i grunnorganisasjonene i 
forbindelse med «Program 69»,  og vil komme tilbake til disse spørs
mål i forbindelse med utarbeidelse av handlingsprogrammet på 
bakgrunn av synspunkter som kommer inn. 

Samarbeidskomiteen i Nordland foreslår : 
.Fagbevegelsens engasj ement i bank- og forsikringsvesen bØr samordnes 

og utbygges, og det må sØkes etablert ordninger gjennom lån, innskudds
politikk, forsikringsavtaler og liknende som gir fagorganiserte arbeidstakere 
visse særfordeler.> 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget tiltres og det vises til LO's vedtekter § 1 om saken. 

Kollektiv hjemforsikring. 

NORSK ARBEIDSMANDSFORBUND 

Avd. 53, «Nordens Klippe» ,  Kirkenes, foreslår: 
.Landsorganisasjonen i Norge må på ny se på spØrsmålet om reserva

sjonsretten for de som Ønsker å bli medlem av Landsorganisasjonen.> 

M o t i v e r i n g : 

«Nordens Klippe» ,  avd. 53, har gitt sin fulle tilslutning til den 
kollektive hjemforsikring, som vi mener er en av de største oppgaver 
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som er gjennomfØrt for de fagorganiserte, og det har alltid vært 
fagbevegelsens oppgave å gjennomfØre tiltak og goder som gir Økt 
tilslutning til fellesskapet, LO. 

Dette at nye medlemmer ikke har anledning til reservasjon, mener 
vi er å skade den kollektive hjemforsikring, og når vi nå står midt 
oppe i en storstilt vervekampanje, som vi deltar aktivt i, mener vi 
det er av stor betydning for verving av nye medlemmer at LO 
endrer sitt syn på spØrsmålet om reservasjonsrett for nye medlem
mer. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundet kan ikke være enig i at det gis noen generell reserva
sjonsrett for nye medlemmer. 

NORSK KOMMUNEFORBUND 

Avd. 28, Oslo Sykehuspersonales Forening, foreslår : 
«Ved kollektiv hj emforsikring må det være spØrsmål om reservasjonsrett . •  

M o t i v e r i n g : 

Sykehusene henter en stor del av sin hjelp i den kvinnelige sektor 
fra distrikter utenfor Oslo-området. Dette betinger at sykehusene 
skaffer hybler til denne hjelp. Flesteparten av våre medlemmer 
bor i slike hybler som er mØblerte. 

Denne betjening eier ofte bare sitt gangtØY, og vi finner det som 
en alt for stor belastning at disse skal være med i en forsikrings
ordning som den foreslåtte. 

Avd. 1 98, Dale Personalforening, foreslår : 
«Ved kollektiv hj emforsikring må det være mulighet for reservasjonsrett.» 

Avd. 246, FrisØrenes Fagforening, Oslo, foreslår : 
«Landsorganisasjonen i Norge overtar på forbundets vegne den kollektive 

hjemforsikring for hele fagbevegelsen. 
Forsikringspremien innkorporeres i den ordinære kontingent forbundene 

betaler til LO . •  

M o t i v e r i n g : 

I henhold til LO og forbundenes formålsparagrafer er vår for
ening av den oppfatning at skal denne paragraf ha noen mening, 
bØr Fagkongressen vedta enstemmig vårt forslag. 

Paragrafen er like gammel som selve organisasjonen. 
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Vårt kollektive medlemskap i LO forplikter oss til at de vedtak 
som Kongressen har vedtatt, settes ut i livet. 

Hjemforsikringen gir hvert medlem en Økonomisk fordel og er i 
flukt med formålsparagrafens bestemmelser. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundsstyret oversender forslagene og viL peke på vårt for
bunds landsmØtevedtak om hjemforsikringssaken: 

1 .  LandsmØtet er av den oppfatning at prinsippet om koLlektive 
forsikringsordninger er en fordeL. 

2. Det opprettes forsikringsutvalg på arbeidspLassene. De får 
bL. a. i oppdrag å kartLegge forsikringsbehovet bLant forbundets 
medLemmer. 

Forbundet viL sørge for at medLemmene får aLLe nØdvendige 
informasjoner om den koLLektive hjemforsikring og vil sammen 
med forsikringsselskapet Samvirke drØfte saken med dem. 

3. Med dette som bakgrunn gis landsstyret fuLlmakt tiL å oppta 
forhandlinger med Samvirke om koLLektiv hJemforsikring. 
ResuLtatet av disse forhandLinger Legges fram til behandling og 
avgjØreLse på neste landsmØte. 

SAMORGANISASJONENE 

Vennesla og Mosby faglige Samorganisasjon foreslår: 
c Vi mener at LO må arbeide videre med våre medlemmers forsikrings

spØrsmål gjennom Samvirke . •  

M o t i v e r i n g : 

Som tillitsmenn er vi kjent med betydningen av de Økonomiske 
vinninger for våre medlemmer ved å overfØre alle forsikringer 
gjennom Samvirke, hvor vi også får medinnflytelse over store kapi
talmengder som ellers vil bli disponert av våre motstandere. Dette 
at vi selv aktiviserer oss i slike spØrsmål, er demokrati i praksis. 
Våre medlemmer overtar den del av den Økonomiske makt over 
midler de selv har til disposisjon. Vi er også stolte av de resultater 
som hjemforsikringen med de tilleggsforsikringer disse har medfØrt 
i vårt område. 

Vi håper at den komiteen som LO har nedsatt, kan få rettet på de 
skjevheter som har oppstått ved dobbel- eller flerforsikringer 
f. eks. innen en familie med flere medlemmer i LO, og andre ting 
som kanskje kan ha virket urettferdig. 

Fra Sekretariatet : 

Innstilling vil bli lagt fram på Kongressen. 
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Gruppelivsforsikring. 

Fra Sekretariatet: 

Landsorganisasjonens kongress i 1 961 anbefalte opprettelsen av 
FSK som en felles forsikringskasse og det ansees av betydning at 
Kongressen også i dette tilfelle anbefaler overgangen fra FSK til 
gruppelivsforsikring i Samvirke. Under behandlingen av saken på 
FSK's representantskapsmøte i juni 1968 ble Sekretariatet anmodet 
om å uttale seg i prinsippet om hvorvidt gruppelivsforsikring burde 
ordnes gjennom Samvirke eller om Sekretariatet anså det rimelig 
å reise spørsmålet på tariffmessig grunnlag. Sekretariatet gjorde i 
møte 24. juni 1 968 følgende vedtak: 

1.  Sekretariatet er i prinsppet enig i at spørsmålet om gruppelivs
for.11kring ordnes gjennom avtale med Forsikringsselskapet 
Samvirke, Landsorganisasjonen og forbundene. 

2. Forhandlingene fortsetter med sikte på å komme fram til en 
endelig avtale. 

Sekretariatet foreslår: Kongressen slutter seg til Sekretariatets 
vedtak. 
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Dagsordenens punkt 7. 

Fagorganisasjonens handlingsprogram. 

Retningslinjer for fagbevegelsens framtidige utvikling. 

NORSK KJEMISK INDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 28, HØyanger, foreslår: 

cDen faglige og Økonomiske utvikling etter den annen verdenskrig viser 
etter nØktern, men kritisk vurdering at fagbevegelsens disposisjoner ikke 
alltid har vært i pakt med de grunnleggende ideer og tradisjoner som orga
nisasjonen er bygd på. 

Tross sosiale og Økonomiske framskritt kan det slås fast at innen- og 
utenlandsk kapitalmakt har konsolidert seg i så sterk grad at politikken 
i sin alminnelighet og den Økonomiske politikk i særdeleshet, domineres og 
bestemmes av reaksjonære krefter. 

Faglig står vi etter disse 23 år i den situasjon at vår organisasjon har 
stagnert på de fleste felter og er preget av usikkerhet og passivitet, særlig 
når det gjelder å demme opp for reaksjonens framstØt, enten nå disse er 
rettet mot krav for Økonomiske eller sosiale framskritt for arbeiderklassen. 

Det kan sikkert påvises en rekke ytre årsaker til at en slik situasjon er 
oppstått. Det er dog likevel eventuelle indre organisasjonsmessige svak
heter som må tas opp til vurdering av Kongressen 1969. 

Selvransakelse basert på objektiv gransking bØr fØre til at LO-kongressen 
1969 blir et vendepunkt i så måte, således at vi sØker å finne tilbake til 
oss selv. 

Kongressen skal trekke opp retningslinjer for den framtidige utvikling. 
Vi håper og tror at disse retningslinjer vil manifestere LO's evne og vilj e 

til i årene som kommer å fØre an i samfunns utformingen, og lede utvik
lingen i pakt med arbeiderbevegelsens grunnleggende ideer og tradisjoner 
fram til et sosialistisk samfunn.' 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget oversendes redaksjonskomiteen for LO-kongressen. 

Fra Sekretariatet: 

InnstiIling vil bli lagt fram på Kongressen. 
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Dagsordenens punkt 8. 

Organisasjonsspørsmål. 

NORSK BYGNINGSINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 1 90, NØsted Bruk Fagforening, Drammen, foreslår : 
.Det nedsettes et utvalg som skal fremme forslag om samordning av LO 

og fagforbundenes arbeidsoppgaver. 

Avd. 354, Stein-, Jord- og Sementarbeidernes Forening, Trond
heim, foreslår : 

• Vårt samfunn står overfor store strukturendringer i den nærmeste 
framtid. 

Vi mener at våre organisasjonsformer ikke er i samsvar med disse for
hold og vi foreslår fØlgende: 

LO nedsetter en fyldig sammensatt komite som skal vurdere hele vårt 
organisasjonsmønster på bredest mulig grunnlag. LO's representantskap må 
til enhver tid få melding om de betraktninger komiteen kommer fram til, 
og at en gjennomarbeidet innstilling over endringer foreligger på neste 
kongress . •  

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget fra avd. 1 90 oversendes det nye sekretariatet. 
Forslagte fra avd. 354 oversendes det nye sekretariatet og den 

oppnevnte organisasjonskomite. 

Avd. 3, Oslo Stein-, Jord- og Sementarbeideres Forening, fore
slår : 

.Sammenslåing av Norsk Arbeidsmandsforbund og Norsk Bygningsindu
striarbeiderforbund . • 

M o t i v e r i n g :  

Konkurranseforholdet mellom medlemskap i disse to forbund har 
fØrt til uholdbare tilstander. 

Avd. 312, Bergen Tre lastarb eiderforening, 
Avd. 315, TØmrernes Fagforening, Bergen, 
Bygningsarbeidernes Industrigruppe, Bergen, foreslår : 

. Kongressen vedtar prinsipielt at beslektede forbund må oppta forhand-
linger om sammenslutning . • 
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Avd. 31 6, Stein-, Jord- og Sementarbeidernes Forening, Bergen, 
foreslår : 

-Kongressen beslutter at beslektede forbund skal sammensluttes. LO gir 
bistand ved sammenslutningsforhandlingene.' 

M o t i v e r i n g : 

Forholdet mellom enkelte forbund med så vidt ensartet arbeids
område ( arbeidsoppdrag) som f. eks. Norsk Arbeidsmandsforbund 
og Norsk Bygningsindustriarbeiderforbund kan man nærmest ka
rakterisere som åpen krig om medlemmene og organisasjonsretten. 
Spesielt innenfor større sentra hvor begge forbund har arbeidsopp
drag som griper inn i hverandre, er det praktisk talt umulig å fØlge 
de retningslinjer som er trukket opp av LO, bl. a. når det gjelder 
overfØring av medlemskap. Det forekommer nemlig stadig flytting 
av arbeidere fra det ene arbeidsoppdrag til det andre. Dette gjelder 
også andre forbund enn de to foran nevnte som driver i bygnings
industrien. Dette skaper problemer, som i aller hØyeste grad går 
ut over de impliserte organisasjoner. Og resultatet er at en hel 
del arbeidere står uorganiserte, et forhold som skaper mistillit til 
hele fagbevegelsen. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslagene fra avd. 3, 3 12, 315,  31 6 og Bygningsarbeidernes Indu
strigruppe, Bergen: 

Vårt landsmØte hØsten 1 966 påla forbunds- og landsstyret "å ar
beide videre med sikte på sammenslutning med beslektede LO
forbund» .  Forbundsstyret gir derfor i prinsippet forslagene fra de 
nevnte avdelinger sin tilslutning. En går videre ut fra at innstillin
gen fra LO's organisasjonskomite vil b li framlagt på Kongressen. 

NORSK ELEKTRIKER- OG KRAFTSTASJONSFORBUND 

Foreningen foreslår : 
-at LO tar opp spØrsmålet om å fa medlemmer av Norsk Bedriftselektri
kerforbund tilbake til LO ved at de organiseres i Norsk Elektriker- og 
Kraftstasjonsforbund . • 

M o t i v e r i n g : 

SpØrsmålet om organisasjonsformen for medlemmer av de for
skjellige forbund ble stadfestet på LO's kongress 1958.  

I henhold til  de retningslinjer som ble opptrukket, skulle med
lemmer i de forskjellige forbund overflyttes til de forbund som var 
bestemt. Det har i alle disse år ikke vært mulig å gjennomfØre de 
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overflyttinger som bestemt på grunn av medlemmenes og de sted
lige avdelingers og forbunds negative holdning til vedtaket. 

Når det gjelder Norsk Kommuneforbund og Norsk Elektriker- og 
Kraftstasjonsforbund har det i Oslo vært strid om dette til d. d. 

En voldgiftsdom innen LO har fastslått i strid med LO-kongres
sens beslutning at denne ikke skal fØlges, og Norsk Kommunefor
bund behØver ikke overfØre sine medlemmer til Norsk Elektriker
og Kraftstasjonsforbund. 

Vi mener derfor at tiden er inne til å reise dette forslag om å 
oppta medlemmer av Bedriftselektrikerforbundet i Norsk Elektri
ker- og Kraftstasjonsforbund, slik at de på ny kan bli medlemmer 
av LO. 

Forbundstyrets innstilling: 

Det vises tiL vedtak på LO-kongressen 1 95 7  og representantska
pets møte i januar 1 958 om NEKF's organisasjonsområde. ForsLaget 
foresLås oversendt organisasjonskomiteen av 1 966 for den private 
sektor. 

NORSK JERN- OG METALLARBEIDERFORBUND 

Avd. 1 1 8, Stord, foreslår: 
- Ein bed om at LO-kongressen tek opp til diskusjon industrifagforenings

formen . •  

Avd. 1 ,  OsLo, foreslår : 
-at nå må industriforbundsformen bli en realitet fra denne kongress 1969 • .  

M o t i v e r i n g : 

Landsorganisasjonen var allerede i 1923 så framsynt at man så 
nØdvendigheten av at industriforbundsformen måtte innfØres, men 
det ble bare med det. Vi er i dag bare «på stedet hvil» i denne saka, 
og nå haster det. Slik som det nå er, hemmer det utviklingen og 
samarbeidet i bedriftene for å lØse de store oppgaver man blir på
lagt. Vi støter ofte på det dårlige organisasjonsforhold blant funk
sjonærsektoren i bedriftene, og liten interesse og en viss reserva
sjon for å være med på tiltak kontra bedriftsledelsen. Vi regner 
med at industriforbundsformen vil gi et bedre samarbeid og større 
tyngde bak reiste saker som hver enkelt måtte komme med i be
driften. Mange andre land er kommet mye lengre enn oss her. Så 
nå er tida inne for å realisere et gammelt vedtak. 
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Forbundsstyrets innstilling: 

Det vises til Organisasjonskomiteen av 1 966, og forbundsstyret 
anmoder om at komiteens arbeid påskyndes. Vi henviser også til 
vedtak på forbundets landsmØte mars 1 9 66, og tiltrer de innsendte 
forslag i saken. 

NORSK KOMUNEFORBUND 

Avd. 28, Oslo Sykehuspersonales Forening, foreslår : 
«Alle arbeidstakere i kommunene skal organiseres i Norsk Kommunefor

bund og at man strengt fØlger industriforbundsformen . • 

Avd. 30, Lysverkenes Funksjonærforening, Oslo, foreslår : 
.Samtlige kommunale arbeidstakere som er organisert i LO skal være 

medlemmer av Norsk Kommuneforbund. '  

Forbundets innstilling: 

Forbundsstyret tiltrer forslagene og foreslår: 
« Norsk Kommuneforbund organiserer arbeidstakere i kommu

nale-, halvkommunale- og fylkeskommunale bedrifter og arbeids
takere i sosial- og helsesektoren. 

Dessuten organiseres de arbeidstakere som tidligere LO-kongres
ser har besluttet skal tilhØre vår forbund. » 

M o t i v e r i n g : 

Blant våre medlemmer og organisasjonsledd er det en alminnelig 
mening at alle arbeidstakere som er nevnt i forbundsstyrets for
slag naturlig hØrer inn under Norsk Kommuneforbunds organisa
sjonsområde. Det er på det rene at når det er flere forbund som 
organiserer arbeidstakere på en og samme arbeidsplass med samme 
arbeidsgiver, så skaper dette store organisasjonsmessige vansker 
og forviklinger både under forhandlinger og ved organisering. 

NORSK SKINN- OG LÆRARBEIDERFORBUND 

Avd 1 4, Halden Reiseeffekt- og PortefØljeforening, foreslår: 
• Vi vil anmode om at LO og forbundene i fellesskap medvirker til at 

• normal vedtektene. blir endret slik at den framtidige kontingent til for
bund og avdelinger blir beregnet prosentuelt. 

De enkelte forbund fastsetter selv prosentsatsens størrelse . • 

M o t i v e r i n g :  

Betalingen av kontingenten etter prosentuelI beregning vil være 
en mer rettferdig ordning, idet arbeidere med relativ god fortje-
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neste vil måtte betale noe mer enn de som er lavt lØnnet. Vi tror 
også at dette vil medvirke til å lette organiseringen av de unge 
arbeidere. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Kan tiltres. 

SAMORGANISASJONENE 

Askim faglige Samorganisasjon foreslår: 
.Landsorganisasjonen undersøker og påbegynner arbeidet med å forandre 

de faglige organisasjonsformer vi har i dag som bØr ta sikte på å sløyfe 
forbundsformen slik at alle fagforeninger står direkte tilsluttet Lands
organisasjonen, som til gjengjeld har sine bransjeavdelinger som tar seg av 
de spesielle behov som hver bransje måtte ha. 

Hensiktene med dette er mange, blant annet at det burde bety en rasjo
nalisering av organisasjonsarbeidet på alle områder. Dette kunne bety en 
redusering av mannskap i sentralledelsen. De organisasjonsmannskaper som 
på denne måte ble overflØdig i de tidligere forbund, kunne da ansettes som 
faglige sekretærer i samorganisasjonene. 

Dette vil da kunne gjøres uten at medlemskontingenten skulle behØve å 
forhØyes. For det er klart i dag at det er mange som synes at fagforenings
kontingenten er for hØY, så hØY at den teller sterkt med i den enkeltes 
vurdering om han eller hun skal melde seg inn i fagforeningen. 

Ved å få fastlØnte organisasjonssekretærer i samorganisasjonene kunne 
organisasjonsarbeidet bedre gjøres i marka der det i dag er nØdvendig å ta 
grundig fatt for li ta igjen det som er forsØmt i etterkrigsårene . •  

VadsØ faglige Samorganisasjon foreslår : 
-at kongressen tar opptakten til en utredning om organisatoriske og prak
tiske tiltak for å styrke medlemmenes og de lokale organisasjoners innfly
telse og rettigheter i Landsorganisasjonen . •  

M o t i v e r i n g :  

SpØrsmålet om Økt medbestemmelsesrett opptar de fagorgani
serte sterkt i dag. Det er derfor naturlig at de samtidig legger vekt 
på sine rettigheter og innflytelse i sin egen organisasjon. De fag
organiserte har derfor interesse av å hindre alle tendenser til byrå
kratisk ledelse som svekker fagorganisasjonens handlekraft og hin
drer dens utvikling. 

Prinsippet må være at medlemmenes syn alltid må være grunn
laget for de ledende organers holdning. Dette gjelder såvel ved 
tarifforhandlinger som i andre saker som angår de fagorganiserte. 
Det må skapes organisatoriske forutsetninger for en Økt innfly
telse i avgjØrende saker. Det må også åpnes bedre muligheter for 
medlemmene til fornyelse i ledende organer ved en valgordning 
som gir alle forslag samme muligheter. 

1 7 8  



Organisasjonene på det lokale plan, fagforeningene og samorgani
sasjonene har den største betydning for å fremme medlemmenes 
rettigheter. Mange fagforeninger, særlig i utkantstrØkene av landet 
arbeider ofte tungt. Manglende kontakt og bistand fra de sentrale 
organer, svak Økonomi og andre organisastoriske vansker stiller 
store krav til de tillitsmenn som gjennom uegennyttig arbeid i sin 
fritid er med og bærer fagorganisasjonen. Det må derfor legges 
vekt på å styrke de lokale organisasjoners stilling, slik at de kan 
makte de mange og store oppgaver i dagens samfunn. 

Gjennom en bedre utbygd ordning med distriktsorganer valgt av 
de lokale organisasjoner med tilknytning til LO's distriktskontorer, 
vil det være mulighet for større distriktsmessig innflytelse og bedre 
organisiatorisk kontakt mellom de lokale organisasjoner og ledelsen. 

Øvre Solør faglige Samorganisasjon 
-mener det er på tide å støtte opp om den faglige opposisjon som er i em
ning her i landet. 

Den dårlige organisasjonsprosenten viser klart og tydelig at det råder 
stor misnØye med forbundenes behandling av mange faglige spØrsmlH - i 
fØrste rekke lØnnsspØrsmålet. 

Vi mener at LO må sørge for at medlemmene får større innflytelse over 
vedtak i sine respektive forbund. 

Under verve- og agitasjonskampanjen kom vi over flere tilfeller hvor 
det var uorganiserte som hadde langt større timebetaling enn den tariff
festede for bedriftene. 

Dette viser at det er en større lØnnsevne i næringene enn det som den 
oppnådde tariff viser. Slike forhold gjør det også umulig å organisere ar
beidstakerne i disse bedrifter . •  

Ytre Nordmøre faglige Samorganisasjon foreslår : 
-Kongressen nedsetter en komite som får i oppdrag å utrede spØrsmålet 

om å få en mer tidsmessig drevet fagbevegelse i Norge, som er i pakt med 
den samfunnsutvikling som til enhver tid foregår . • 

M o t i v e r i n g : 

Vi er av den mening at fagbevegelsen i Norge ikke har fulgt med 
l den strukturendring som har funnet sted i landet, og som derfor 
skaper et sterkt behov for en fornyelse og en omlegging av driften 
i pakt med samfunnsutviklingen som foregår. 

Fra Sekretariatet : 

Organisasjon komitt!en av 1 966 vil legge fram et debattopplegg 
på Kongressen. I denne forbindelse vil Sekretariatet legge fram 
forslag til konkrete vedtak. 
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Opprettelse av distriktskontorer. 

Ytre NordmØre faglige Samorganisasjon foreslår : 
.At det opprettes et LO's distriktskontor for NordmØre med kontor 

Kristiansund . •  

M o t i v e r i n g : 

Den nåværende ordning med lokale samorganisasjoner ble be
kjempet på det sterkeste fra fagbevegelsen i vårt fylke, særlig da 
fra det faglig sett tradisjonsrike NordmØre! 

Imidlertid var det fattet vedtak om nyorganiseringen innen de 
hØyere bestemmende instanser. 

Systemet har virket i flere år nå, og en kan vel uten overdrivelse 
si at gjeldende ordning har fØrt til stagnasjon i det praktiske arbeid 
ute i arbeidslivet, for agitasjon med sikte på nyorganisering. I de 
lokale faglige samorganisasjoner har ledelsen gjort sitt beste for 
å utfØre de oppgaver som tilligger en lokal samorganisasjon. De 
ledende tillitsmenn skal skjØtte dette arbeid som omfatter agitasjon, 
nydannelser, opplysning og annet organisasjonsarbeide på sin fritid. 

Et meget godt arbeid er gjort av disse tillitsmenn, men det ville 
være umenneskelig å vente større resultater under de arbeidsfor
hold de har. For å nevne et eks. På den tid det går med for Molde
kontoret å holde et 2 timer langt møte i Aure, må sekretæren reise 
i l lh dØgn med overnatting i Kristiansund. Slike eksempler kunne 
forfleres og det er lett forståelig at det er et vanskelig distrikt 
å arbeide i. 

Under de gamle samorganisasjonsområdene inndelt etter fogderi
grensene i vårt fylke, og med lØnnet sekretær og fast kontor med 
nØdvendig utstyr, var samorganisasjonen et meget stort pluss for de 
faglige og politiske organisasjoner hvor man tok opp saker av sam
funnsmessig betydning og faglig/politiske kampspØrsmål. 

Som situasjonen er i dag - er det svært stille, og fortoner seg 
nesten som en slags borgfred, mens en skulle ha hatt både vind 
og storm på det faglige og samfunnsmessige område. 

Vi er meget bekymret over den svikt i organiseringen som synes 
å gjøre seg gjeldende på NordmØre nå. Den personlige kontakt 
mellom samorganisasjonen, fagforeningene og de enkelte medlem
mer er heller ikke god. Savnet av en som har tid til besØk på arbeids
plassene, i klubber og fagforeningene er både til å ta og fØle på. 
Arbeidsoppgavene på det faglige felt er i dag så store, at NordmØre 
med den stadig stigende industriutbygging må ha krav på større 
faglig bistand enn tilfellet r nå. 

Vi tror det er godt investerte penger å gå til det skritt å opprette 
et LO's distriktskontor for NordmØre i Kristiansund. 
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Skedsmo og omegn faglige Samorganisasjon 

med tilslutning av 
Fylkesutvalget for samorganisasjonene i Akershus, foreslår : 

. Landsorganisasjonen oppretter distriktskontor for Akershus fylke . •  

Fra Sekretariatet: 

Innstilling vil bli lagt fram på Kongressen. 

Kjele- og maskinpassernes organisasjonsforhold. 

Oslo faglige Samorganisasjon, 

Oslo Kjele- og Maskinpasserforening foreslår: 
. 1 . Kongressen anbefaler at det nedsettes et utvalg som får i oppdrag å 

utrede kjele- og maskinpassernes framtidige organisasjonsforhold i 
Norge. 

2. Sekretariatet bemyndiges til å gj ennomfØre den form for organisering 
av denne gruppe arbeidere, som av Kj elkontrollen er anslått til om lag 
9000 mann, som utvalget måtte bli enige om. Blir det en større tvist, 
avgjøres saken av Representantskapet. .  

M o t i v e r i n g : 

Det er 1 8  forbund innen LO som har kjelepassere innenfor sitt 
organisasjonsområde, såfremt disse er organisert. - Men dessverre 
er altfor mange av disse uorganiserte, og det er for tiden ingen 
mulighet for et landsomfattende samarbeid, hvilket etter vår opp
fatning er en nØdvendighet etter at nye forskrifter for damp anlegg 
er gjort gjeldende fra 1 .  j anuar 1 967, hvor det bl. a. er bestemt at 
kjelepasserne i Norge skal sertifiseres. Organisasjonsprosenten vil 
sikkert stige betraktelig ved en landsomfattende sammenslutning 
av denne gruppe arbeidere. 

For Øvrig henvises til den korrespondanse som har funnet sted 
mellom LO, sak 48 - 1, og den utredning som er sendt de 18 for
bund. 

Så vidt vites er denne gruppe lØnnsmottakere de eneste i landet 
som er underlagt særlige, offentlige meget strenge bestemmelser, 
og i den anledning finner vi det absolutt påkrevd med et lands
omfattende samarbeid. 

Når det gjelder lØnnsspØrsmålet, er det allerede i stor utstrek
ning i flere avtaler lØst på den måten at disse skal lØnnes som 
fagarbeidere eller med personlige lØnninger, og dette kan vel gene
relt lØses ved en rammeavtale med NAF. 

Vi håper Kongressen behandler denne saken med all mulig vel
vilje, og tar hensyn til det rent faglige arbeid, således at en lands-
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omfattende sammenslutning av om lag 9000 kjelepassere kan gjen
nomfØres. 

Oslo faglige Samorganisasjons styre behandlet saken i møte 14.  
november d. å. : 

Styret er klar over at forslaget har vært framlagt tidligere uten 
at saken har kommet opp til behandling. Det forslag som nå er 
fremmet av foreningen går i korthet ut på at det nedsettes et ut
valg for å utrede kjele- og maskinpassernes organisasjonsforhold. 
Et hovedpunkt i forslaget er videre at Sekretariatet skal bemyn
diges til å gjennomfØre den form for organisering de måtte finne 
finne riktig. 

OsLo fagLige Samorganisasjons styre vil på denne bakgrunn an

befaLe forsLaget fra foreningen om nedsetteLse av et slikt utvaLg 
for endelig å få avkLaret deres organisasjonsforhoLd. 

Fra Sekretariatet: 

Innstilling vil bli lagt fram på Kongressen. 

Lærernes tilslutning til LO. 

NORSK TJENESTEMANNSLAG 

Avd. 1 20, Yrkesskolenes Landsforening, foreslår: 
• Vi vil, ved utformingen av LO's framtidige politikk, foreslå at det fra 

Landsorganisasjonens side satses mer på skolesektoren. Dette kan oppnås ved 
å organisere skoleverkets undervisningspersonell i tilknytning til LO. Et 
siktemål må være et eget forbund for denne lØnnstakergruppe . •  

M o t i v e r i n g :  

Skolen overtar en stadig større rolle ved utformingen av de unges 
oppdragelse og livssyn, og LO må i skoleverket være med å gi et 
riktig bilde av fagbevegelsens betydning i et moderne samfunn. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundsstyret slutter seg til forslaget fra Yrkesskolenes Lands
forening. 

Fra Sekretariatet:  

Innstilling vil bli lagt fram på Kongressen. 
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Dagsordenens punkt 9. 

Internasjonale faglige spørsmål. 

NORSK BYGNINGSINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 2 1 9, Larvik og omland Bygningsarbeiderforening, foreslår : 
.Kongressen mener at utveksling av delegasjoner og opplysning mellom 

arbeiderorganisasjoner i øst og Vest kan være et vektig bidrag til avspen
ning og bedre forståelse. 

Ved gjensidige besØk kan en lære hverandres synspunkter å kjenne _ 

og ikke minst viktig er det at våre synspunkter på det som skjer blir gjort 
kj ent blant arbeidere i andre land.-

Avd. 353, Orkla Bygg- og Trearbeiderforening, foreslår : 
. LO må arbeide aktivt for at det blir opprettet kontakt mellom den Frie 

Faglige Internasjonale og VerdensfØderasjonen (WFTU) .-

M o t i v e r i n g : 

Den splittelse som hersker i internasjonal fagbevegelse er til stor 
skade for arbeiderbevegelsen i hele verden. 

Vi ville anse det for å være av uvurderlig betydning i arbeidet 
for fred og framskritt at fagbevegelsen samarbeider internasjonalt. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslagene fra avd. 2 1 9  og 353 kan ikke tiltres. 
Vårt landsmøte i 1 966 sluttet seg til det vedtak som ble gjort av 

LO's kongress 1 9 65 om internasjonalt faglig og annet samarbeid. 

NORSK KJEMISK INDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 26, HØyanger, foreslår: 
.Etterkrigstidens mange og blodige konflikter, det kalds gufs av en ny 

og selvutslettende verdenskrig bØr tilsi at fagbevegelsen i Norge i fØrste 
rekke gjennom LO, tar sitt eget ansvar for nåtidens Situasjon opp til 
vurdering. 

Det må være helt klart at de reaksjonære krefter, enten de står til hØyre 
eller venstre for de positive, fredskjempende krefter, spekulerer i den tra
giske splittelse av den internasjonale fagbevegelse. 

Nettopp disse krefter forstår det vi selv ikke er villig til å erkjenne: 

En sammensveiset internasjonal fagbevegelse vil være den sikreste garanti 
for bevaring av verdensfreden, da hovedtemaet her må være kamp mot 
krigen. 

1 83 

Nr. 546 

Nr. 547 

Nr. 548 



Nr. 549 

Vi oppfordrer LO-kongressen 1969 til å fatte vedtak som pålegger våre 
fremste faglige ledere å ta initiativ for en internasjonal samling av fag
organiserte, som setter opp dette ene mål: 

Kamp mot fredsforstyrrere - for frih et fra frykt - aldri mer krig.>  

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget oversendes LO's fagkongress' redaksjonskomite til vur
dering ved en eventuell uttalelse om den internasjonale faglige 
situasjon. 

Fra Sekretariatet : 

Innstilling vil bli lagt fram på Kongressen. 
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Dagsordenens punkt 1 0. 

Diverse forslag. 

Bedriftslegeordning. 

NORSK BYGNINGSINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 312, Bergen Trelastarbeiderforening, foreslår : 
. LO må sØke å få innfØrt en fast ordning med bedriftsleger. Ved større 

bedrifter kan denne ordning være bedriftsvis, men ved mindre bedrifter 
kan ordningen sØkes lØst ved bransjevis avtale og etter et turnus-system . •  

M o t i v e r i n g : 

KontrollundersØkelse hos lege må være et ledd i den alminnelige 
arbeidshygiene. 

Kravet om kontroll er ytterligere blitt aktuelt ved at arbeids
tempoet skal hØynes, men også når nye stoffer/materialer blir tatt 
i bruk. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget fra avd. 3 1 2  tiltres med følgende tilfØyelse: 
Arbeidere som må gå til videre legeundersØkelse (spesialist, gjen

tatt skjermbildekontroll e. l. ) må få godtgjort dag- og reisegodt
gjØrelse av Rikstrygdeverket. 

I de tilfelle arbeideren ikke trekkes i lØnnen for slikt fravær, 
tilfaller godtgjØrelsen arbeidsgiveren. 

NORSK GRAFISK FORBUND 

Forbundsstyret foreslår: 
.Forslag om tiltak for Il sikre alle arbeidstakere regelmessig legekontroll. 
Fagkongressen gjør vedtak som forplikter LO til å ta opp arbeidet med 
sikre alle landets arbeidstakere en effektiv årlig legeundersØkelse. Denne 

undersØkelse må være slik at den spesielt tar sikte på å oppdage på et 
tidlig stadium de sykdommer som er de mest alminnelige og alvorlige fØlger 
av vår tids enerverende, stressskapende arbeid, og sykdommer som kan 
antas å ha sin årsak i kontakt med stoffer hvis virkning på menneskene 
ennå ikke er klarlagt . •  
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M o t i v e r i n g : 

Det er alminnelig kjent at kreft- og hjerte- og karsykdommer 
herjer mer og mer blant menneskene i det moderne samfunn. Et 
forslag som dette kan ha to iØynefallende fordeler. For det fØrste 
vil det bli større mulighet for å oppdage sykdommene på et tidlig 
stadium og stoppe eller kurere dem. Dernest vil en slik masse
undersØkelse kunne skaffe vitenskapen et mer omfattende materiale 
enn noen gang fØr til bruk i forskningen. Det vil være en god sam
funnsØkonomisk investering om samfunnet sikrer de nØdvendige 
midler til et slikt formål. 

Fra Sekretariatet: 

«Bedriftslegeordningen er basert på frivillig overenskomst mel
lom Den norske Lægeforening, Landsorganisasjonen i Norge og 
Norsk Arbeidsgiverforening. I denne overenskomst er det fastsatt 
bestemte retningslinjer for hvordan ordningen skal praktiseres. 
De tre organisasjoner har sammen opprettet 

Bedriftslegerådet 

som består av en representant for hver organisasjon samt et sekre
tariat. Rådet har til oppgave å spre opplysning om bedriftslege
ordningen, arbeide for at den blir mest mulig utbredt, gi praktisk 
veiledning i alt som angår den, kontrollere at den praktiseres i 
samsvar med de vedtatte retningslinjer og uttale seg om tviIs- og 
tvistespørsmål. 

Rådet fører register over alle norske bedrifter som har innført 
bedriftslegeordningen. 

Etter den 2. verdenskrig har et stigende antall industrielle og 
merkantile bedrifter - både private og offentlige - ansatt be
driftslege. Pr. 3 1 .  desember 1968 omfatter ordningen tilsammen 
1802 bedrifter, hvor det i alt arbeider ca. 315  750 personer. Ca. 
1000 bedrifter deltar i felles bedriftslegeordning, hvorav det i alt 
finnes 1 66 med tilsammen ca. 107  250 ansatte. Antall bedriftsleger 
var 609. 

Formålet med bedriftslegeordningen er: 

A verne om og fremme helsen til de ansatte - både fysisk, 
mentalt og sosialt. 

A fremme hygienen på arbeidsstedene. 
Dette søkes oppnådd ved regelmessige legeundersøkelser og helse

veiledning og ved regelmessige, hygieniske inspeksjoner av arbeids
forholdene. 
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Under henvisning t il ovenstående, oversendes forslagene ved
rørende bedriftslegeordning til det nye Sekretariat.» 

Folk og Forsvar. 

NORSK JERN- OG METALLARBEIDERFORBUND 

Avd. 1 43,  Mo i Rana, foreslår : 
- Landsorganisasjonen i Norge trekker tilbake sitt medlemskap i organisa

sjonen Folk og Forsvar . •  

Den kontingent som pr.  år har vært innbetalt til Folk og Forsvar, tilstilles 
betingelseslØst Fredskontorene i Norge. Sekretariatet pålegges å utvirke til 
at så skjer . •  

M o t i v e r i n g : 

Organisasjonen Folk og Forsvar tjener ikke arbeiderbevegelsens 
uttrykte Ønske om avvikling av maktblokkene og avspenning. En 
av dens hovedoppgaver har vært ukritisk å støtte opp om all 
NATO-propaganda og dermed bidra til opprettholdelsen av spen
ningen i Europa og den kalde krigen. Dette har bl. a. skjedd ved 
å reklamere for det integrerte NATO-forsvar, og som i seg selv 
representerer en truse l mot og en innsnevring av Norges selvsten
dighet. 

Fredskontorene i Norge har derimot bidratt på en betydelig måte 
til opplysning og kritisk debatt om vår nåværende forsvars- og 
utenrikspolitikk, samt alternativer til denne. Fredskontorene har 
videre gjennom sitt opplysningsarbeid tilfØrt norsk u-hjelp verdi
fulle impulser og har dermed bidratt til å skape forståelse basert 
på fakta om nord/sØr-konflikten. 

Det arbeid som Fredskontorene driver er fullt ut i samsvar med 
arbeiderbevegelsens Ønske om nedrustning, gjensidig kontakt og 
forståelse mellom folkene. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Kan ikke tiltres. 

Fra Sekretariatet: 

Innstilling vil bli lagt fram på Kongressen. 

Friarealer - fritid. 

NORSK BYGNINGSINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Bygningsindustriarbeidernes Stedsstyre, Oslo, foreslår : 
-Fagkongressen nedsetter et utvalg som får til oppgave å arbeide for 

sikring av friluftsområder for å gi de fagorganiserte muligheter til å dyrke 
friluftslivet i alle former i ferie og fritid . •  
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M o t i v e r i n g : 

Så vel 4 ukers ferie som stadig lengere fritid fØrer til at de fag
organiserte i større og større utstrekning sØker former for fritids
beskjeftigelse som for bare få år siden var reservert andre. 

På den annen side er vi vitne til at landets grunneiere organiserer 
seg i grunneierlag for å skaffe seg en monopolstilling når det gjel
der utnyttelsen av landets naturherligheter. 

Det drives spekulasjon i form av salg og utleie av friluftsom
råder, som dermed blir stengt for almenheten. 

Skal de fagorganiserte trekke den fulle nytte av lengere ferie og 
fritid og hente krefter til ny innsats og Økt produksjon, må vi ha 
fri adgang til landets naturherligheter. 

Også på dette område må fagbevegelsen gå i spissen for å kjempe 
fram våre rettigheter. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslag fra Bygningsindustriarbeidernes Stedsstyre, Oslo, vedr. 
Friarealer - Fritid, tiltres i prinsippet og oversendes det nye sekre
tariat. 

NORSK JERN- OG METALLARBEIDERFORBUND 

Avd. 35 og avd. 233, Strømmen, foreslår : 
-Fagbevegelsen må gjøre sin innflytelse gjeldende for å bevare vår natur 

og gjøre den tilgjengelig for alle.' 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget tiltres, og forbundsstyret vil anbefale at Kongressen 
sterkt understreker betydningen av å sikre mest mulig friarealer 
for befolkningen. Samtidig må LO sØke å hindre spekulasjoner i 
kjØp og salg av friarealer. 

Fra Sekretariatet: 

«Landsorganisasjonen og Det Norske Arbeiderparti har nedsatt 
et aksjonsutvalg som for tiden arbeider med forslaget til lovverk 
mot forurensning av naturen, strengere dispensasjonsregler for 
hyttebygging ved strendene og for en fjellplanlov til fordel for 
allmennhetens ferdsel i fjellet. I dette inngår også kjØp og sikring 
av friområder. 

Forslagene vedrørende denne sak sendes Sekretariatet.» 
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Skolespør mål. 

NORSK ARBEIDSMANDSFORBUND 

Avd. 44, Grubernes Arbeidsmannsforening, foreslår : 
« Landsorganisasjonen tar initiativet overfor staten med sikte på å opp-

rette skoleringsmuligheter i samabeid med Universitetet i Oslo. Skolerings
former på dette felt, som er lagt opp i samarbeid med universitetet, vil gi 
de ansatte den skolering som må til for å Øve innflytelse med den vekt som 
er nØdvendig, for å realisere den industrielle demokratisering . •  

M o t i v e r i n g :  

Foreningen har drØftet erfaringene med produksjonsutvalg og 
senere Hovedavtalens bestemmelser om bedriftsutvalg, og er av 
den oppfatning at innflytelsen fra de ansatte i bedriften må styrkes. 
Bedriftens ansatte må ved lov få rett til representasjon i styret og 
representantskap på en ganske annen måte enn hittil. 

Ordningen med innflytelse på den daglige ledelse i bedriften må 
styrkes i Hovedavtalen mellom LO og NAF. 

Realiseringen av de ansattes innflytelse må ikke bare skje gjen
nom lov og avtaler, men styrkes gjennom bedre kvalifisert skolering 
av de ansatte, for at de kan Øve innflytelse på best mulig grunnlag. 

Foreningen vil peke på at de skoleringsformer på dette felt i dag 
er altfor beskjedne. 

De ansatte skal på mest mulig objektivt grunnlag vurdere svært 
viktige spØrsmål for bedriften og samfunnet som helhet. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundet sier seg enig i forslaget. 

NORSK BYGNINGSINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 1 ,  Bygningssnekkernes Fagforening, Oslo, 
Bygningsindustriarbeidernes Stedsstyre, Oslo, foreslår : 
«LO må gå kraftig inn for større utbygging av landets yrkesskoler, da disse 

ligger langt tilbake sett i forhold til utbyggingen av de hØyere skoler og 
universiteter . •  

M o t i v e r i n g : 

Da klØften mellom den akademiske og den mer yrkesbetonte ut
dannelse blir større og større, må det kreves at det blir bedre mulig
heter for de som vil lære et yrke med hensyn til lån, opphold og 
læreanstalter. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslagene fra avd. 1 og Bygningsindustriarbeidernes Stedsstyre, 
Oslo, tiltres og oversendes det kommende sekretariat. 
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Utbyggingen av yrkesskolene må forseres, slik at alle yrkes
grupper - uansett hvor i landet - kan få sitt behov dekket. For å 
stimulere tilgangen av ungdom til våre yrker må det gjennomfØres 
likestilling mellom akademisk og faglig utdannelse. 

Voksenopplæringen må utbygges og kursene utvides slik at det 
kan gis en fullverdig opplæring tilsvarende de faktiske behov i 
de forskjellige fag og yrker. Voksenopplæringskursene må koordi
neres med yrkesskolenes plan for tilsvarende opplæring. 

NORSK ELEKTRIKER- OG KRAFTSTASJONSFORBUND 

Avdeling 1 ,  Oslo, foreslår : 
-At Landsorganisasjonen tar initiativet til at det reises lærlingheimer 

de større byer og ellers hvor det måtte være behov for det.' 

M o t i v e r i n g : 

I skrift og tale blir vi så å si daglig minnet om mangel av boliger 
for vår studerende ungdom. Det reises krav om sosiale tiltak, bl. a. 
bygging av barnehager o. l. 

Vi er ikke uenig i at så skjer, men vi må ikke bare favorisere 
en gruppe av våre ungdommer som sØker utdannelse. 

Den ungdom som sØker fagutdannelse har også krav på de samme 
ytelser fra det offentlige, de er i mange tilfeller vanskeligere stilt 
enn den del av våre ungdommer som sØker akademisk utdannelse. 
Det er fagbevegelsens plikt å ivareta interesser for denne ungdom. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget tiltres. 

NORSK JERN- OG METALLARBEIDERFORBUND 

Avd. 1 ,  Oslo, foreslår: 
-Jern- og Metall - Oslo - foreslår at LO-kongressen stiller krav til 

dagens utdannelsessamfunn om å få være med og utforme skoleplanen for 
den 9-årige enhetsskolen og yrkesskolene, slik at landets største folke
bevegelse, LO's målsetting og virkeområde blir en del av skoleplanen. Lands
organisasjonen må i samarbeide med myndighetene legge til rette seminarer 
for skolenes lærerpersonale, slik at de kan gi den rette undervisning på 
dette området. Våre lærerskoler må få denne oppgave som pensum i sin 
utdannelse.' 

M o t i v e r i n g :  

Som det nå er, blir det lagt altfor liten vekt på denne siden av 
undervisningen. Skal vi la denne delen av utviklingen gå fra oss, 
er vi redde for at vi aldri får tak i de nye grupper som stadig skal 
ha hØyere utdannelse og som skaper nye mennesketyper som ikke 
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har grunnlaget fra fagbevegelsen bak seg. Etter hvert kommer nye 
service-yrker som ikke fins i de gamle tradisjonelle yrker. Hvis 
Landsorganisasjonen fortsatt skal være en levende folkebevegelse 
i fortsatt vekst, og med maksimal innflytelse på det som skjer i 
dagens samfunn, så er det av største betydning at Landsorganisa
sjonen også er med i utarbeidelsen av skoleverket. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundsstyret slutter seg til intensjonene i forslag fra avd. 1 ,  
Oslo, og vil uttale: 

Den stadig raskere takten i samfunnsomformingen stiller fagbe
vegelsen overfor store og til dels helt nye krav. Vil vi være med 
å forme framtida i pakt med vårt grunnsyn, må dette skje gjennom 
utforming av konkrete standpunkter - basert på mest mulig viten 
om sakene. 

Spesielt to områder peker seg ut som viktige: 

For det fØrste: FRAMVEKSTEN AV UTDANNINGSSAMFUNNET. 
For det andre: DEN TEKNOLOGISKE UTVIKLING. 

Utdanningssamfunnet, som preges av stadig lengre fØrstegangs-
utdanning og av at opplæring og utdanning blir en del av den 
enkeltes arbeidsforhold gjennom hele livet, vil i stor grad virke inn 
på organisasjonens a r b  e i d  s b e t i n g  e l s e r  og o p p g a v e r. 
LO må derfor være med aktivt å utforme grunnlaget for en moderne 
utdanningspolitikk, både gjennom allmennutdanning, yrkesutdan
ning og videreutdanning - herunder spørsmålet om voksenopp
læring m. v. 

Den teknologiske utvikling gir seg mange uttrykk, nye former for 
bedriftsorganisasjon og ledelse presser seg fram, bedriftene sluttes 
sammen til konserner, datateknologien tas i bruk i stadig større 
utstrekning. 

Denne utvikling vil stille store krav til omstillingsevne i hele vårt 
arbeids- og næringsliv. B l. a. vil den enkelte bransje og bedrift 
måtte kunne tilpasse seg de stadig skiftende samfunnsforhold, sam
tidig som de må kunne foreta de indre omvurderinger og endringer 
som må til for å kunne være levedyktige. 

Våre tillitsmenn både sentralt og lokalt vil måtte ta del i arbeidet 
med disse problemene. Skal vi ha velbegrunnede standpunkter til de 
kompliserte spØrsmål �om i denne forbindelse vil bli stilt oss, må 
vi konsentrere arbeidskraft til å « gi råd� .  Spesielt vil det være behov 
for rådgivningsarbeid overfor våre tillitsmenn i den enkelte bedrift. 

Enda et moment som understreker behovet for Økt vekt på utred
ningsarbeid, er det syn på langtidsplanlegging som i de senere år 
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har slått gjennom både i samfunns- og næringslivet. Fagbevegelsen 
må, for å kunne være med å forme framtida, legge stor vekt på 
utforming av- standpunkter som rekker ut over dagens konkrete 
problemstillinger. Det er også grunn til å påpeke at PROGRAM 69 
og den debatt det har utløst, har forsterket kravet om at slike tiltak 
settes i verk. 

De synspunkter vi har vist til foran vil kreve et sterkere engasje
ment fra LO's side. Dette gjelder utdanning i alle former, fØlgene 
av den tekniske utvikling og de nye samarbeidsformer, og utred
ningsarbeid av våre framtidige arbeidsoppgaver. På dette grunnlag 
vil forbundet foreslå: 

De nåværende ekspertkontorer i LO - Økonomisk og teknisk 
kontor - sØkes samordnet til ett kontor, og utvides med nØdvendig 
kvalifisert personell. Kontoret må bl. a. ha som oppgave å fØlge 
med på de områder vi har nevnt foran, både for å gi råd i dags
aktuelle oppgaver som blir tatt opp, og virke som et rådgivende 
organ for LO med hensyn til å forme fagbevegelsens framtidige 
politikk. 

NORSK TREINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Oslo BØrstearbeideres Forening foreslår: 
for Fagkongressen at den gjør vedtak om at Landsorganisasjonen skal 
arbeide for at elever ved yrkesskolene må få anledning til lån, på samme 
vilkår som andre, i Statens Lånekasse for studerende ungdom . •  

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget tiltres. 

SAMORGANISASJONENE 

Den faglige Samorganisasjon i Bergen foreslår: 
. LO's kongress, mai 1969, vil be det nyvalgte Sekretariat om i samråd 

med samarbeidskomiteen mellom LO og DNA å forsøke utredet og fremmet 
konkrete forslag når det gjelder: 

Våre yrkesskolers status i forhold til akademisk utdannelse .• 

Fra Sekretariatet: 

Innstilling vil bli lagt fram på Kongressen. 

Boligbygging. 

NORSK BYGNINGSINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Norsk Bygningsindustriarbeiderforbund foreslår : 
.a) Det er absolutt nØdvendig å få en bedre boligdekning i årene framover. 

Det må bygges minst 35 000--40 000 leiligheter hvert år. 

192 



b) Det må gjennomfØres effektiv kontroll med spekulasjoner i tomteprisene. 
Stat og kommune må ekspropriere og tilrettelegge større tomtearealer 
for sosial boligbygging. 

c) Husbankens utlån må Økes i forhold til stigningen i byggekostnadene. 
Renter i Husbanken må holdes på et forsvarlig sosialt nivå. 

d) Bygging av leiligheter for enslige og eldre. Forholdene må tilrettelegges 
for en rimelig belåning av denne bebyggelse. 

e) Stat og kommune må påskynde alle aktuelle saneringsplan er. 
f) Utarbeide og effektivisere statlige og kommunale boligforsyningsplaner. 

g) Forutsetning for at byggelØyve gis, må være at byggeprosj ektet er 
grundig planlagt. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslag fra Bygningsindustriarbeidernes Stedsstyre, Oslo, vedr. 
Sosial boligbygging tiltres i prinsippet og oversendes det nye sekre
tariat. 

NORSK KOMMUNEFORBUND 

Avd. 8, IngeniØrvesenets Arbeiderforening, Trondheim, foreslår : 
- LO's kongress må gå aktivt inn for at det igjen kan bli mulig for unge 

mennesker å flytte inn i innskuddsleiligheter eller at de kan bygge hus selv.'  

M o t i v e r i n g : 

Slik som forholdene nå er må de bruke størsteparten av sin inn
tekt til husleie. Som eksempel på dette kan vi nevne at det her i 
Trondheim ikke er uvanlig med kr. 30 000.00 i innskudd og opptil 
kr. 500.00 i husleie pr. måned for en leilighet. Etter å ha stått på 
venteliste i flere år, og endelig blir tildelt en leilighet, må svært 
mange - og helst da de unge - avvise tilbudet på grunn av sin 
Økonomi. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundsstyret oversender forslaget. 

SAMORGANISASJONENE 

Rana faglige Samorganisasjon foreslår at Kongressen 1969 ved
tar fØlgende: 

-Det opprettes et bolig- og byggefond for LO's medlemmer. Rett til lån 
i fondet gis etter medlemskap i Landsorganisasjonen av en viss varighet. 
(Eks.vis 1 eller 2 år.) En forutsetter at rentene på lån av fondet bØr ligge 
under Husbankens nivå. 

Videre forutsettes det at Kongressen nedsetter et utvalg som får i oppdrag 
å utrede saken og legge fram forslag til vedtekter for fondet til Sekretariatet. 
Representantskapet får fullmakt av Kongressen 1969 til å realitetsbehandle 
saken snarest, og senest innen utgangen av 1970., 

M o t i v e r i n g : 

Hovedmotivet for at vi legger fram dette forslaget til drØfting er 
den stadig vanskeligere situasjon de av våre medlemmer som vil 
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bygge egne heimer står i, spesielt når det gjelder den såkalte «topp
finansiering". Om de nØdvendige belØp kan skaffes til veie er nå 
lånevilkårene ( renter m. v. ) slik at det svært ofte blir en meget 
stor belastning for byggeren og hans familie. 

Vi mener også å ha brakt i erfaring i vårt arbeid med verving 
av medlemmer til de forskjellige LO-forbund at det i dagens situa
sjon ligger for lite av håndgripelige verdier i et medlemskap i LO 
til at det kan appellere til dagens og morgendagens ungdom. Ung
dommen av i dag og i morgen forlanger ikke bare ord og gode hen
sikter, men vil ha håndgripelige fakta som kan legges på bordet 
til enhver tid. 

Det gamle gode ordet solidaritet som vi mener er det mest verdi
fulle med et medlemskap i LO er i dagens samfunn ikke godt nok 
som appell til spesielt de unge. Ordet solidaritet er i mange tilfelle 
og i manges bevissthet langt på vei til å hØre fagbevegelsens 
historie til. 

Et bolig- og byggefond i LO's regi mener vi vil være noe som 
fenger - og som vil gi fagforenigsboka en håndgripelig verdi som 
aldri fØr. 

Vi fikk hjemforsikringen, og den både fenget og skapte motset
ninger, men la oss ikke derfor unnlate å gjØre nye framstØt. 

Hva et bosetningslån med rimelige renter og avdragsbetingelser 
vil kunne bety, spesielt for LO's unge medlemmer skulle det være 
unØdvendig for oss å presisere for et så allsidig sammensatt og sak
kyndig forum som utgjØr en LO-kongress. 

Vi håper at vårt forslag kan bidra til framgang for Landsorga
nisasjonen og til nytte for LO's medlemmer over det hele land. 

Fra Sekretariatet : 

Kongressen 1 965 vedtok en uttalelse vedrørende den sosiale bolig
politikk. På grunnlag av denne uttalelse har Landsorganisasjonen 
hatt kontakt med Norske Boligbyggelags Landsforbund. 

Det tas opp samarbeid med Norske Boligbyggelags Landsforbund 
om den sosiale boligbygging. 

I samsvar med foranstående sendes forslagene det nye Sekretariat. 

Angående tillitsmenn. 

NORSK JERN- OG METALLARBEIDERFORBUND 

Avd. 55, KragerØ, foreslår: 
.Avdelingen foreslår at en stiller krav om at ledende tillitsmenn i fag

bevegelsen ikke innehar ledende politiske verv i politiske partier. F. eks. 
skal ikke LO-formannen samtidig være stortingsmann eller partiformann. >  
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Forbundsstyrets innstilling: 

Kan ikke tiltres. 

Forbundsstyret i Norsk Jern- og Metallarbeiderforbund foreslår : 
-Aldersgrensen for tillitsmenn i fagbevegelsens sentrale organer settes til 

60 år. Pensjonskassens vedtekter omarbeides i nØdvendig utstrekning.> 

M o t i v e r i n g : 

Vanligvis rykker tillitsmenn i fagbevegelsen inn i relativt ung 
alder. De får derfor en lang tjenestetid bak seg, og en praksis og 
erfaring som er til stor hjelp i det daglige faglige arbeid. 

Funksjonstiden for ledende tillitsmenn vil derfor være relativt 
lang, og de tillitsverv disse i sin tid bekledde på arbeidsplassen -
eller i det lokale organisasjonsmiljØ - blir overtatt av yngre krefter. 

Det vil derfor ofte være en tendens til at de yngre krefter -
som rykker inn - fØler at den eldre generasjon stenger for nye 
impulser og ideer fra grunnorganisasjonene. 

Forbundet Ønsker ikke å uttale seg om riktigheten av disse på
stander, men ved å sette pensjonsalderen til 60 år, vil generasjons
skiftet skje hurtigere. 

Et annet forhold som også bØr tillegges vekt, er at ved de under
sØkelser som i dag foreligger, blir det regnet som en selvfØlge at 
den mest intense arbeidsprestasjon skjer i aldersgruppene under 
60 år. Men en må sjØlsagt ikke se bort fra at den eldre generasjon 
har store fordeler i den erfaring de etter hvert opparbeider seg. 
Det vil være skadelig om denne erfaring gikk tapt. Forbundet 
mener derfor at tillitsmenn som forlater organisasjonen bØr kunne 
benyttes som forelesere, konsulenter, rådgivere eller administratorer 
i institusjoner, organisasjoner m. v. som står fagorganisasjonen nær. 

For tillitsmenn som blir satt til annen funksjon etter oppnådd 
aldersgrense, bØr utbetaling av pensjon ikke finne sted med mindre 
fortjenesten i den nye funksjon er mindre enn den pensjon han 
oppebærer. 

Fra Sekretariatet: 

Innstilling vil bli lagt fram på Kongressen. 

Fagbladene. 

NORSK JERN- OG METALLARBEIDERFORBUND 

Avd. 1 1 4, Brumunddal, foreslår : 
-Hvert enkelt forbunds fagblad slås sammen til et fagli� dagblad _ikke 

politisk» .  Bladet sendes hvert enkelt medlem av LO.> 
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M o t i v e r i n g : 

Medlemmene kunne ved dette bli bedre kjent med de problemer 
som hvert enkelt fagforbund arbeider med. Dessuten er det jo en 
tendens til at hvert enkelt forbund nå etter hvert mister flere og 
flere av sine medlemmer, og det kan da med tiden bli vanskelig for 
disse forbund å opprettholde sine fagblad. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundsstyret sier seg enig i at en bØr arbeide for en sammen
slutning av fagbladene. 

NORSK KJØTTINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Fredrikstad Kjøttindustriarbeiderforening foreslår: 

-At Kongressen gjør et prinsippvedtak om at den anbefaler en komite 
nedsatt med et mandat som tar sikte på, i lØpet av kommende kongress
periode, å få slått sammen fagbladene, Fri Fagbevegelse og bildebladet 
Aktuell, til et felles orienteringsorgan for samtlige LO's medlemmer.' 

M o t i v e r i n g :  

Etter vår mening er de midler som i dag brukes på fagbladene 
delvis bortkastede midler på grunn av at få av medlemmene virkelig 
leser fagbladene. 

Vi tror at et tidsskrift som kunne lages i et opplag på 600 0000 
ville kunne legges på et såvidt hØyt kvalitativt nivå - både hva 
utseende og innhold angår - at det ville være en vesentlig motvekt 
til den kulØrte ukepresse. 

Ved at Aktuell kommer med, vet vi at det kunne skapes et under
holdende blad for hele familien, med ungdomsstoff, idrettsstoff, 
varekunnskap osv. 

Vi tror også at en på denne måten muligens kunne få ungdommen 
tidligere opptatt av og kjent med arbeidslivets problemer, både i 
faglig og politisk sammenheng. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundsstyret vil gi forslaget sin varmeste anbefaling og håper 
at dette forslaget blir et ledd i LO's program 69. 

NORSK KOMMUNEFORBUND 

Avd. 241,  Arendal kommunale Funksjonærforening, foreslår : 
-De enkelte fagblad slØyfes, samtidig som det opprettes et felles LO

organ . •  
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Forbundsstyrets innstilLing: 

Forbundsstyret slutter seg til forslaget slik at saken om et felles 
fagblad for LO forelegges Sekretariatet til utredning og uttalelse. 

M o t i v e r i n g : 

Forbundsstyrets oppfatning var at det ville være en stor fordel 
om man for fagbevegelsen hadde et organ som dekket hele Lands
organisasjonens medlemstokk. Dette ville samtidig som det var et 
faglig medlemsblad, også bli LO's talerØr utad og som sådan ha en 
meget stor betydning som organisasjonsskapende faktor. 

Enn videre ville det enkelte medlem for det fØrste få en informa
sjon om hva LO sentralt arbeidet med og for det andre ville man 
kunne fØlge med i hva som skjedde på den faglige front i andre 
forbund. 

Hvert forbund satser mange penger på sine fagblad. Kunne man 
derfor i stedet for denne investering sette inn penger i et felles 
LO-organ, ville man oppnå en Økonomisk effektivisering av infor
masjonsmidlene og samtidig spare penger - fagbevegelsen sett 
under ett. 

Det finnes en del fagblad som den enkelte avdeling driver, og det 
er ikke meningen her å berØre disse. 

Fra Sekretariatet : 

Sekretariatet har satt ned en komite som vil legge fram innstil 
ling på Kongressen. 

Fagorganisasjonens Pensjonskasse. 

Landsorganisasjonens kvinnenemnd foreslår : 
. Pensjonsalderen må bli lik for kvinner og menn.> 

M o t i v e r i n g : 

Denne rett må bli en realitet. Fagbevegelsen arbeider jo med 
gjennomfØring av likelØnnsspørsmålet for å få likestilling på det 
økonomiske området, og DNA på det politiske. Det skulle da være 
helt naturlig at det ble lik pensjonsalder for kvinner og menn. 
Fastsettelse av aldersgrensen overlates til Kongressen å fatte. 

Fra Sekretariatet: 

Innstilling vil bli lagt fram på Kongressen. 
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Fagorganisa jonens Stønadskasse. 

NORSK JERN- OG METALLARBEIDERFORBUND 

Avd. 6 7, TØnsberg, foreslår: 
cAvdelingen foreslår at man tar opp spØrsmålet om il. styrke FSK ved at 

man utvider ordningen til også å hjemle en gruppeforsikring . •  

M o t i v e r i n g : 

Den nåværende ordning innen FSK er ikke tilfredsstillende nok. 

NORSK KJEMISK INDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 48, HerØya, foreslår : 
cHerØya Arbeiderforening foreslår for LO's kongress tilleggsbestemmelse 

til § 6, punkt D. For øvrig utbetales medlemmene for alle reststående 
merkeår ved overgang pensjon eller ufØrhet såfremt dette belØp overstiger 
800 kroner som ifØlge punkt B tilbakeholdes for begravelsesbidrag.' 

M o t i v e r i n g : 

En vil her foreslå at alle medlemmene får utbetalt sin fulle opp
arbeidede forsikring i henhold til kassens ytelse, ved avgang pen
sjon eller ufØrhet etter fylte 65 år, og med fratrekk av tidligere 
utbetalt forskudd, samt at begravelsesbidraget, kr. 800.00, blir å 
utbetale ved medlemmets dØd. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget oversendes FSK's representantskap til vurdering. 

NORSK NÆRINGS- OG NYTELSESMIDDELARBEIDER
FORBUND 

Avd. 9, Bergen, foreslår : 
Vedtekter for Fagorganisasjonens stØnadskasse. 
c§6, punkt B i vedtektene for stØnad til cIkke berettigede etterlatte. ut

betaler FSK den fulle dekning av utgiftene ved medlemmets begravelse . •  

M o t i v e r i n g : 

Den nåværende bestemmelse dekker ikke på langt nær en be
gravelse i dag. 

Avd. 4 1 0, Bergen, foreslår : 
c§ 6. B. Finnes det ikke berettigede etterlatte, utbetaler FSK opptil 800 

kroner ved medlemmets dØd, foreslåes endret til: 

opp til 1500 kroner ved medlemmets dØd. 
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Dersom dette forslaget forkastes, foreslåes fØlgende: 

. . . .  opp til 800 kroner og FSK dekker de regninger begravelsen påfØrer 
de etterlatte.' 

M o t i v e r i n g : 

Med de priser som er i dag, blir den/de etterlatte påfØrt store 
ekstra utgifter ved en begravelse. Vi finner at den nåværende sats 
er urimelig liten, og anbefaler derfor at den blir hevet som nevnt. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundsstyret mener at FSK's regnskap tydelig markerer at 
kassen ikke kan Øke kassens økonomiske forpliktelser uten en 
betydelig kontingentØking. Spørsmålet må også vurderes ut fra de 
tilskudd som gis fra det offentlige ved dØdsfall. Endringer i kassens 
vedtekter bØr avventes inntil spørsmålet om en eventuell omlegging 
av den nåværende forsikringsform er avklaret. 

SAMORGANISASJONENE 

TØnsberg og omland faglige Samorganisasjon foreslår : 
.At FSK blir styrket gj ennom en utvidelse av forsikringsordninger . •  

M o t i v e r i n g : 

Det er på det rene at FSK har vært og er fremdeles en god 
ordning for de fagorganiserte medlemmer. Men det er heller ikke 
tvil om at FSK bØr styrkes på forskjellige vis for å gjØre ytelser 
til medlemmene bedre. Blant annet bØr spørsmålet om en gruppe
forsikring tas med i ordningen. LO bØr i samarbeid med Samvirke 
finne fram til en rimelig gruppeforsikring som gir en betydelig 
større ytelse enn FSK i dag yter ved dØdsfall uansett årsak, og ved 
ulykker som gir invaliditet. 

Nr. 583 

Nr. 584 

Fra Sekretariatet : Nr. 585 

Forslagene sendes Representantskapet Fagorganisasjonens Stp-
nadskasse. 

Representa jon i utvalg og råd .  

NORSK TJENESTEMANNSLAG 

Avd. 1 20, Yrkesskolenes Landsforening, foreslår: 
.LO's oppnevnte representanter i utvalg og råd, bØr oppnevnes Ira det 

eller de fagforbund som har den aktuelle etat som organisasjonsområde . •  
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Nr. 586 b 

Nr. 587 

M o t i v e r i n g : 

Man vil ved dette oppnå en bedre kontakt med, og aktivisering 
av, de berØrte fagorganiserte. LO-representanten vil sitte inne med 
fØrstehånds kjennskap til de saker han skal være med å avgjøre. 
Dette vil være et skritt i retning av demokrati på arbeidsplassen og 
medbestemmelsesrett for de ansatte. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundsstyret slutter seg i prinsippet til forslaget fra Yrkes
skolenes Landsforening. En er imidlertid klar over at det for enkelte 
styrers og råds vedkommende kan være andre interesser som skal 
dekkes gjennom LO's representasjon, enn forholdene for de ansatte 
innenfor vedkommende områder. I de tilfelle LO's representanter 
i slike styrer og råd ikke oppnevnes fra vedkommende fagforbund 
som har vedkommende etat eller institusjon som sitt organisasjons
område, foreslår en at det fastsettes fØlgende generelle regler: 

a) Såframt et forbund innen LO Ønsker å ta opp spØrsmål som 
ligger under vedkommende styres eller råds arbeidsområde, må 
forbundet snarest mulig underrette LO's representanter i styret 
e ller rådet, slik at det kan skje en forhåndsdrøfting av spØrs
målene. 

b) I de tilfelle LO's representanter i et styre eller råd som nevnt, 
får seg forelagt saker til behandling som har spesiell interesse 
for ett eller flere av LO's forbund, må vedkommende represen
tanter ta opp slike spØrsmål med vedkommende forbund fØr 
endelig vedtak finner sted. 

Organiserte - uorganiserte. 

NORSK ARBEIDSMANDSFORBUND 

Avdeling 44, Grubernes Arbeidsmannsforening, foreslår : 
-Landsorganisasjonen i Norge utreder mulighetene for å framtvinge at 

også arbeidskraft som nekter å la seg organisere, må delta i utgiftene de 
fagorganiserte påtar seg for å bedre IØnns- og arbeidsvilkårene på arbeids
plassen.>  

M o t i v e r i n g : 

Foreningen vil peke på de uorganisertes frukter av fagbevegel
sens arbeid på mange felter. 

De har samme lØnn som organiserte, de nyter godt av lovgiv
ningen som fagbevegelsen har kjempet fram osv. Dette kan de 
gjøre uten at det koster dem noe som helst. Foreningen mener det 
finnes en rekke mennesker som unndrar seg organisering kun for 
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å spare utgiftene til kontingent, og at det er på sin plass at en slik 
holdning bØr få konsekvenser. 

Fagbevegelsen bØr ikke tolerere at de fagorganiserte skal bære 
utgiftene alene til det det koster å drive tariffarbeid på arbeids
plassen. 

De uorganiserte bØr gjennom tvungne avgifter, på fortjenesten, 
innbetale til den lokale fagforening en ukentlig avgift tilsvarende 
fagforeningskontingenten som i sin helhet går til foreningen uten 
or ganisasj onsrettigheter. 

Fra forbundsstyret: 

Forbundet viser her tiL det forslag som landsmØtet vedtok om 
organisasjonsplikt, og som tidligere er oversendt LO. 

Vedtaket lyder: 

1 .  Bare organiserte arbeidstakere kan påberope seg ansiennitets
fordeler. 

2. Ved arbeidsinnskrenkninger skal eventuelt uorganiserte ar
beidstakere på arbeidsplassene sies opp fØrst. 

3. Ansiennitetesmessige opprykk eller forfremmelser skal gjelde 
bare for organiserte. 

4. På alle arbeidsplasser, hvor det er opprettet tariffavtale, kan 
de organiserte arbeidstakere, om de Ønsker det, forlange at 
alle skal stå tilsluttet den stedlige fagforening. 

5. Når et flertall av arbeidstakerne på en arbeidsplass eller i en 
bedrift Ønsker det, skal bedriften foreta trekk av fagforenings
kontingent. 

6. Hvordan trekkordningen og overfØringen av pengene til fag
foreningen skal gjennomfØres, avtales med den stedlige for
ening i hvert enkelt tilfelle. 

NORSK HOTELL- OG RESTAURANT-ARBEIDER-FORBUND 

TromsØ Hotell- og Restaurantpersonales forening foreslår : 
.Ved kommende tariffrevisjoner m Landsorganisasjonen reise krav om 

organisasjonsplikt i de bedrifter hvor tariffavtale er gjennomfØrt.> 

M o t i v e r i n g :  

Det er et SØrgelig faktum at de resultater som blir oppnådd 
gjennom tariffavtaler og overenskomster, også kommer de uorga
niserte til gode. 

Tiden må vel være kommet til å trekke dette misforhold sterkt 
fram i lyset. 
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Nr. 589 

Nr. 590 

På avdelingens medlemsmØter blir dette forhold gang på gang 
holdt fram og debattert om, 

Vi vil ikke lenger se på at de uorganiserte innkasserer fordelene 
uhind7'ct. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundet støtter fullt ut avdelingens f07'slag, 

NORSK JERNBANEFORBUND 

Bilpersonalets landsråd av Norsk Jernbaneforbund, foreslår : 
-Det kreves at LO og de tilsluttede forbund for framtiden må vise en 

mer markant og skarpere front overfor de uorganiserte ved å utarbeide 
retningslinjer for de uorganisertes oppnåelse av arbeidsvilkår og deres 
Økonomiske forpliktelser overfor den organisasjon som fremmer krav og 
tilkjemper seg fordeler som også kommer de uorganiserte til gode,. 

M o t i v e r i n g : 

Vi har alltid ment at uorganiserte ikke skal kunne påberope seg 
de goder og fordeler som medlemskapet i fagorganisasjonen inne
bærer, Det må også være riktig at det som fagorganisasjonen har 
kjempet for ikke automatisk skal omfatte dem som stiller seg 
utenfor dette fellesskap og heller ikke Økonomisk tar på seg den 
del av byrdene som de Øvrige arbeidstakere gjØr. 

Forbundets landsstyre har behandlet forslaget og fattet slikt 
vedtak: 

«Forslaget tiltres og fremmes for LO's kommende kongress .... 

NORSK KJEMISK INDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 83, Fjellhamar, foreslår: 
-LO må arbeide for at der hvor arbeiderne og bedriften står tilsluttet 

henholdsvis LO og Arbeidsgiverforeningen, skal det være 100 prosent orga-
nisasjon. ' 

M o t i v e r i n g :  

De uorganiserte oppnår de samme fordeler som de organiserte, 
som fagforeningen og bedriften har forhandlet seg fram til. Derfor 
mener vi at alle innenfor en slik bedrift skal stå tilsluttet LO. Vi 
har etter vedtektene ikke lov til å hjelpe de uorganiserte til bedre 
IØnns- og arbeidsvilkår. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget tiltres i prinsippet. 
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NORSK KJØTTINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Oslo KjØttindustriarbeiderforening foreslår : 
.At Landsorganisasjonen legger opp en linj e som sikrer de organiserte 

større rettigheter framfor de uorganiserte. 
En tenker ikke bare på sosiale fordeler som LO vil kunne få gjennomfØrt 

framover, men også at en sikrer medlemmene fordeler i institusjoner som 
LO har hånd om, f. eks. Norsk Folke Ferie o. l.  fritidsorganisasjoner.. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget tiltres. 

NORSK KOMMUNEFORBUND 

Avd. 1 23, Sykehusenes Personalforening, Bergen, foreslår: 
• Organisasjonsplikt. Her må innfØres avgiftsplikt for de uorganiserte .• 

M o t i v e r i n g : 

Dette er jo en vanskelig sak, organisasjonsplikt eller avgifts
plikt. Vi må innfØre en form at vi forhandler kun for de orga
niserte. De uorganiserte får da ordne seg på annen måte ved sØk
nad etc. Når disse da vil ha de samme rettigheter og fordeler som 
de organiserte, så må det innfØres en form for avgiftsplikt til ved
kommende forbund som har forhandlingsrett og/eller organiserer 
seg. Måten må bli den at det vil bli billigere å være medlem enn 
å betale avgift. 

Samarbeidskomiteen i Nordland foreslår : 
«Det henstilles til Landsorganisasjonen og de tilsluttede forbund gjennom 

fagbevegelsens tariffpolitikk å få slått fast at de avtalemessige forbedringer 
som blir foretatt i lØnnstakernes lØnns- og arbeidsvilkår bare skal gjelde 
for fagorganiserte arbeidstakere. ' 

Forbundsstyrets innstilling: 

Nr. 5 9 1  

N r .  592 

Nr. 593 

1 .  Organisasjonsplikt innflettes i tariffavtalen. Nr. 593 b 
2. Tariffen inneholder bestemmelser om at uorganiserte og med

lemmer av organisasjoner som ikke har forhandlingsrett, be
taler avgift til den organisasjon som har avtalen. Avgiften til
svarer fagforeningens kontingent. 

NORSK PAPIRINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 82, Mesna Kartongarbeiderforening, foreslår: 
«Ved kommende tarifforhandlinger stiller Landsorganisasjonen fØlgende 

krav: 
1. LØnnsmessig opprykk tilståes bare organiserte arbeidere. 
2. Ved arbeidsinnskrenkninger skal uorganiserte arbeide sies opp fØrst.. 
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Nr. 595 

Nr. 596 

Nr.  597 

Nr. 598 

Avd. 82, Mesna Kartongarbeiderforening, foreslår : 
.På alle arbeidsplasser hvor det er opprettet avtale kan de organiserte 

arbeidere - om de Ønsker det - forlange at alle skal stå tilsluttet den sted
lige fagforening. 

Ved alle bedrifter, selskaper o. l.  hvor Landsorganisasjonen eller forbund 
og foreninger tilsluttet Landsorganisasjonen har eiendomsrett eller aksjer, 
skal alle ansatte være fagorganisert . •  

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget tiltrådt mot 1 stemme. 

SAMORGANISASJONENE 

Tønsberg og Omland faglige Samorganisasjon foreslår : 
.At Landsorganisasjonen i Norge gjør sitt til for å få innfØrt organisa

sjonsplikt så langt som det er minst 50 prosent organiserte i vedkommende 
firma eller bedrift . •  

M o t i v e r i n g :  

Vi mener denne ordning bØr innfØres i hvert fall i fØrste om
gang, subsidiært at de uorganiserte betaler en avgift til et formål 
man blir enige om. 

Det er mange av våre medlemmer som ser surt på at de uorga
niserte oppnår de samme fordeler som de organiserte uten å yte 
noe som helst. Dette vil også støtte moralsk med hensyn til med
lemskap i LO. 

Tønsberg og Omland faglige Samorganisasjon foreslår : 

.TØnsberg og omland faglige Samorganisasjon foreslår at det taes opp 
forhandlinger med Norsk Arbeidsgiverforening med sikte på en ordning som 
tilsier at uorganiserte ikke får de tillegg som tariffoppgjØrene hjemler . •  

M o t i v e r i n g :  

Det har vært til dels sterk misnØye med at uorganiserte på de 
enkelte arbeidsplasser oppnår de samme fordeler som de fagorga
niserte. Det er de fagorganiserte gjennom sine tillitsmenn som for
handler om bedring av overenskomstene. Når de ikke Ønsker å 
være med i fellesskapet, er det heller ikke riktig at de skal hØste 
fordeler av de tariffavtaler som de fagorganiserte oppnår. 

Lillehammer og Omland faglige Samorganisasjon foreslår: 
-Punkt 1 .  

Bare organiserte arbeidstakere kan påberope seg ansiennitetsmessige for
deler. 
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Punkt 2. 

Ved arbeidsinnskrenkninger skal eventuelle uorganiserte arbeidstakere sies 
opp fØrst. 

Punkt 3. 
Ansiennitetsmessige opprykk eller forfremmelser skal gjelde bare organi

serte. 

Punkt 4. 
Arbeidervernlovens bestemmelser om 1 måneds oppsigelsesfrist, gjelder 

allerede fra 1 års ansettelse for organiserte. 

Punkt 5. 
Bare de organiserte arbeidere har krav på, og kan forhandle om akkord. 

Dette gjelder såvel for enkeltmannsakkord som fellesakkord. 

Punkt 6. 
Har et flertall av arbeiderne på en arbeidsplass eller i en bedrift Ønsket 

det, skal bedriften foreta trekk av fagforeningskontingenten. 

Punkt 7. 
Hvordan trekkordningen og overfØringen av pengene til fagforeningen skal 

gjennomfØres, avtales med den lokale forening i hvert enkelt tilfelle.> 

M o t i v e r i n g :  

LO's medlemstall har stagnert. Tendensene er heller negative. Vi 
har ikke maktet å få vår andel av de nye lØnnsmottakere. 

Vår andel av det samlede antall sysselsatte er derfor synkende. 
Vi må da med rette spØrre oss sjØl: Er ikke et faglig medlemskap 
attraktivt nok? Kan vi gjøre noe for å bedre dette? 

Svaret er så avgjort j a. Vi mener de organiserte gjennom over
enskomsten må gis synlige særfordeler. Dette å stå organisert må 
gi en arbeider et pre i forhold til uorganiserte. Dette må skje 
gjennom overenskomsten. LO må arbeide for å få inn i overens
komsten slike punkter som nevnt ovenfor, og vi må være villig 
til å ta i bruk de kampmidler vi har for å få dette gjennomfØrt. 

Fiskeripolitikken. 

NORSK NÆRINGS- OG NYTELSESMIDDELARBEIDER
FORBUND 

Avd. 8, TromsØ, 
Avd. 43, Honningsvåg, 
Avd. 79, Melbu, 
Avd. 1 4 7, Hammerfest, 
Avd. 1 74, Stamsund, uttaler vedrØrende fiskerinæringen i Nord

Norge: 
.Spørsm let om helårsdrift i fiskeindustrien er i dag viktigere enn alt 

annet. Ingen arbeidstaker kan i dag se seg tjent med en periodevis be
skj eftigelse. Med slike utsikter for framtiden vil de sØke seg andre og mer 
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sikre arbeidsplasser, selv om disse må søkes andre steder. Dette kan få 
alvorlige fØlger for bosettingen i Nord-Norge. Hvis ikke helårsdrift blir 
gjennomfØrt i lØpet av få år, kan fiskeindustrien ikke regne med å kunne 
beholde en fast, stabil og erfaren arbeidsstokk. 

Det er for Øvrig et rimelig krav at fiskeindustrien byr like gode vilkår 
som annen virksomhet, men skal det bli tilfelle er det absolutt nødvendig 
at bedriftene sikres mest mulig kontinuerlige råstoff tilfØrsler også på vinter
tiden. Dette kan bare gjøres ved en utbygging av vår trålerflåte. 

Ut fra det faktum at det etter siste krig er bygd opp en stor fiskefored
lingsindustri i Nord-Norge, hvis kapasitet langt overstiger det råstoffkvan
tum vår tradisjonelle kystfiskeflåte makter å fange, er det blitt klinkende 
klart at vi trenger en fiskefåte hvor trålerne inngår som et naturlig ledd. 
Småbåtflåten er ikke i stand til å drive et helårsfiske, og det er særlig i den 
harde vintertiden råstoffmangelen gjør seg gj eldende. 

Utviklingen har også vist at en fiskeribedrift som baserer seg på små og 
tilfeldige fangster har ingen eksistensberettigelse, og arbeidsplassene på slike 
bedrifter blir usikre og lite attraktive. 

Derimot viser det seg at der hvor bedriftene har knyttet til seg moderne 
trålere, blir tilfØrslene av råstoff mer kontinuerlig. Der blir det et bedre 
samspill mellom fangst og foredling, og resultatet blir bedre fortjeneste 
både på sjø og land. 

Denne oppfatning og erfaring er særlig i den senere tid kommet klart til 
kjenne ved at både industrien og nå flere og flere typiske fiskerikommuner 
har innsett at det er nØdvendig med en trålerflåte. 

En har likevel inntrykk av at det ennå er sterke krefter som går imot en 
nØdvendig utbygging av vår trålerflåte. Av grunner som er vanskelig å 
forstå, er det enda noen som bekjemper enhver anskaffelse av trålere, og 
som ivrig går inn for tiltak som går ut på å gjøre tråldrift umulig. Men 
skal man kunne gj ennomfØre at fiskeindustrien skal gå over fra sesong
virksomhet til helårsdrift, som annen produksjon i landet, er det absolutt 
nØdvendig med en utbygging av vår trålerflåte. 

Vi vil derfor henstille til Kongressen å gå inn for at LO i større grad 
enn hittil engasj erer seg i fiskeripolitiske spØrsmål. De må, når det gis 
hØve til det, gå inn for at det blir fØrt en fornuftig og framtidsrettet fiskeri
politikk. De må gå inn for at det blir tatt tilbØrlige hensyn til interessene 
til arbeiderne i fiskeindustrien, og til fiskerne i vår trålerflåte, som også 
er medlemmer i LO gjennom SjØmannsforbundet. Vi mener at LO må gå 
inn for fØlgende: 

1 .  For å sikre stabile og trygge arbeidsplasser ved en jevn råstofftilgang, 
også til de tider andre båttyper ikke kan drive effektivt, må forholdene 
legges til rette for en utbygging av vår trålerflåte. Disse fartØyer skal 
være fast tilknyttet de enkelte distrikter eller anlegg, og baseres på fersk
fiskleveranse til anleggene i land. 

2. Anskaffelse av trålere krever kapitalinnsats, og det er derfor nØdvendig 
at de får drive fangst på en effektiv måte og at det ikke blir satt i verk 
tiltak og hindringer som går ut på å gjøre tråldrift umulig. Norske 
trålere må derfor, også etter 1 970 når 12-milsgrensen skal gjøres gjel
dende for utenlandske trålere, fortsatt få anledning til å fiske mellom 
12- og 4-milsgrensen. I alle fall må det ikke iverksettes strengere restrik
sjoner enn de som nå gjelder . •  

Fra forbundsstyret: 

Forbundsstyret støtter avdelingenes synspunkter. 
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NORSK SJØMANNSFORBUND : 

Avd. TromsØ, foreslår : 
- Landsorganisasjonen må gå inn for at norske trålere fortsatt må få ad

gang til å fiske i beltet mellom 4 og 12 mil fra grunnlinjen også etter 31.  
oktober 1970, i alle tilfelle i samme utstrekning som i dag.> 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundsstyret tiltrer forslaget og vil bemerke: 
SpØrsmålet om norske tråleres adgang til fiske i beltet mellom 

4 og 1 2  mil fra grunnlinjen etter 3 1 .  oktober 1 9 70, er f. t. til ut
redning av et regjeringsoppnevnt utvalg. Saken er av største be
tydning både for trålfiskerne, arbeiderne i fiskeindustrien og for 
utviklingen i fiskeriene i sin alminnelighet. Sjømannsforbundet vil 
derfor anmode Landsorganisasjonen om å støtte lØnnstakernes in
teresse i denne sak. 

Fra Sekretariatet: 

Innstilling vil bli lagt fram på Kongressen. 

Utenrikspolitikk. 

NORSK BYGNINGSINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Bygningsindustriarbeidernes Stedsstyre, Oslo, foreslår : 
- Kongressen slutter seg til de mange krav fra fagforeningene i Norge om 

full støtte til Den Nasjonale FrigjØringsfront i SØr-Vietnams kamp for 
nasjonal frihet og uavhengighet. 

Kongressen mener at det bare kan bli fred i Vietnam om fØlgende punkter 
blir lagt til grunn for lØsning av konflikten: 

1. USA straks stanser all bombing. 
2. Alle fremmede tropper trekkes ut. 
3. Full anerkj ennelse av FNL. 
4. Frie valg. 

Kongressen pålegger det nye LO-sekretariatet straks å gå i gang med å 
arbeide for å invitere 10 representanter fra ungdommen i Vietnam (5 fra 
nord og 5 fra sØr) til å lære et mekanisk yrke i vårt land.> 

M o t i v e r i n g : 

Vietnam, som i 27 år har lidd under en ufattelig brutal og Øde
leggende krig, har et skrikende behov for hjelp. Vi mener at norsk 
fagbevegelse ikke kan yte mer nærliggende hjelp enn å være med 
på å utdanne ungdommen som i sin tur igjen skal reise sitt land 
opp av ruinene. 
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Forbundsstyrets innstilling: 

Nr. 601  b Forslag fra Bygningsindustriarbeidernes Stedsstyre, Oslo, vedr. 

Nr. 602 

Nr. 603 

Vietnam, oversendes LO. 
Vedr. forslagets 4 punkter vises til de forhandlinger som er opp

tatt i Paris. 
Vedr. forslagets siste avsnitt : 
Det må imidlertid være det nye sekretariat som må kunne be

dØmme om og hvordan et slikt prosjekt eventuelt kan gjennom
fØres. 

NORSK JERN- OG METALLARBEIDERFORBUND 

Avd. 1 43, Mo i Rana, foreslår : 
.Mo Jern- og Metallarbeiderforening har tidligere understreket nØdven

digheten av at maktblokker av type NATO og Warszawa-pakten må opplØses. 
Hendingene i Tsjekkoslovakia er også et bevis på dette. En forutsetning 

for dette er imidlertid at Tysklands-spØrsmålet lØses. 
Det er i dag ubetinget nØdvendig at en erkjenner de nåværende grenser i 

Europa, samt at en oppretter normale forbindelser og statsrettslig aner
kj enner den tyske demokratiske republikk (DDR). Landsorganisasjonen må 
i de kanaler som forefinnes, herunder DNA's representantskap arbeide for 
dette. 

Landsorganisasjonen understreker videre nØdvendigheten av et omfattende 
samarbeid og kontakt på tvers av de eksisterende maktblokker.> 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundsstyret vil uttale at det t i l  dette forslaget knytter seg 
mange kompliserte spørsmål som trenger en mer inngående be
handling enn det er forutsatt på Kongressens dagsorden. 

Fra Sekretariatet: 

Innstilling vil bl i  lagt fram på Kongressen. 

Samling av den politiske arbeiderbevegelse. 

NORSK ELEKTRIKER- OG KRAFTSTASJONSFORBUND 

Avd. 8, Rogaland, foreslår : 
.At det i forbindelse med behandlingen av den politiske situasjon stilles 

forslag om en uttalelse på LO-kongressen om en samling av arbeiderbevegel
sen foran det kommende stortingsvalg. 

Som et fØrste skritt i denne retning velger Kongressen et politisk utvalg 
med mandat til å undersØke mulighetene for en samling av de tre arbeider
partier i ett parti.> 
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Forbundsstyrets innstilling: 

En kan gi sin tilslutning til forslagets intensjoner om samling 
av arbeiderbevegelsen ved stortingsvalget i 1 969, men i praksis 
kan dette bare gjennomfØres ved oppslutning om Det norske 
Arbeiderparti. 

Fra Sekretariatet: 

Forslaget vil bli behandlet i forbindelse med uttalelse vedrørende 
årets stortingsvalg. Innstilling vil bli lagt fram på Kongressen. 

Fagorganisasjonens politiske engasjement. 

Telegrafmennenes Landsforbund foreslår: 
.Vårt hovedstyre vedtok i møte 30.  oktober 1968 å sende fØlgende forslag 

til LO-kongressen 1969: 

.Representantskapet pålegges å oppnevne et utvalg med fØlgende mandat: 

• Utvalget skal på bakgrunn av påstanden fra lØnnstakere og lØnnstaker
organisasjoner om at de ikke kan tilslutte seg LO på grunn av organisa
sjonens partipolitiske engasj ement: 

1. Såvidt mulig klargjØre hvilke krav som på dette felt stilles til LO fra 
utenforstående lØnnstakere og lØnnstakergrupper for at de skal kunne 
tilslutte seg LO. 

2. Utrede de praktiske tiltak og endringer som må til i LO's organisasjon 
og arbeidsmåte for eventuelt å imØtekomme disse krav. 

3. Fremme forslag for LO om 
a) hvorvidt LO bØr ta hensyn til de krav som er nevnt under punkt 1 )  

og 
b) i så fall om hvilke tiltak og endringer (som nevnt under punkt 2) 

LO bØr iverksette.' 
Utvalgets innstilling skal foreligge senest våren 1971. Den skal offentlig

gjØres og sendes grunnorganisasjonene til behandling så snart Sekretariatet 
har tatt forelØpig standpunkt til den - senest hØsten 1971. . .  

M o t i v e r i n g : 

Etter TMLF's oppfatning er spØrsmålet om LO's partipolitiske 
engasjement av avgjØrende betydning for fagbevegelsens framti
dige struktur, posisjon og virksomhet. Diskusjonen om dette spØrs
mål har hittil vært springende, og det synes å gjøre seg gjeldende 
vesentlige misforståelser mellom dem som har forskjellig syn -
også innen LO. Dette kan ikke fagbevegelsen være tjent med. 
SpØrsmålet skulle være av så vital betydning for alle - uansett 
hvilken oppfatning man måtte ha - at interessen for en grundig 
utredning skulle være til stede innen alle LO-forbund. 

Fra Sekretariatet: 

Forslaget kan ikke anbefales. 
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Funksjonæroverenskomsten mellom LO-forbund og 

Norges Handels- og Kontorfunksjonærers Forbund. 

NORGES HANDELS- OG KONTORFUNKSJONÆRERS 
FORBUND 

Kontor- og Bankfunksjonærenes Forening, Oslo, fremmer fØlgende 
forslag: 

.1 overenskomsten mellom Landsorganisasjonen og fagforbundene på den 
ene side og Norges Handels- og Kontorfunksjonærers Forbund på den annen 
side, del l, § 3, LØsning av interessetvister, foreslås at denne bestemmelsen 
får fØlgende ordlyd: 

Ny tekst: 

.Blir partene ikke enige om lØsningen av en interessetvist etter at for
handlinger har vært fØrt, kan en av partene begjære mekling foretatt ved 
en meklingsmann som hovedorganisasjonene oppnevner fast. 

Blir organisasjonene ikke enige om oppnevnelsen, skal den foretas av 
Riksmeklingsmannen. 

Meklingsmannen skal snarest mulig og senest innen 14 dager etter at 
anmodning er kommet fra en av partene, innkalle til mekling. Blir tvisten 
heller ikke lØst for meklingsmannen, skal den avgjøres med bindende virk
ning av en nemnd på minst 5 medlemmer . •  

Tekst som tidligere: 
.De direkte interesserte oppnevner hver 2 medlemmer av nemnda. LO og 

DNA oppnevner i fellesskap formannen for 2 år av gangen etter at de 
interesserte organisasjoner har hatt anledning til å uttale seg om fore
liggende forslag til formann. Henvendelser til nemnda skal skj e direkte 
til formannen, som innkaller til møte senest 14  dager etter at henvendelsen 
er kommet. Hver av partene betaler utgiftene i samband med nemndas 
møter . . .  

Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundet tiltrer forslaget om at det innfØres en meklingsinstans 
slik som foreslått i § 3, og anbefaler det foreliggende forslag vedtatt 
av Kongressen. 

Norges Handels- og Kontorfunksjonærers Forbund, forbunds
styret, foreslår at § 6, Ikrafttreden og varighet, i samme avtales del l ,  
l .  avsnitt får fØlgende ordlyd : 

.Disse retningslinjer gjelder til 30. juni 1969 og videre 1 år av gangen 
såfremt de ikke skriftlig blir sagt opp av Sekretariatet i Landsorganisasjonen 
i Norge, Sentralstyret i Det norske Arbeiderparti eller et av de fagforbund 
som er part i disse retningslinj er på vegne av arbeidstakerne, med 3 måne
ders varseL 

2. avsnitt som fØr . •  
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Fra Sekretariatet: 

De innkomne forslag fra Norges Handels- og Kontorfunksjo
nærers Forbund gjelder del I i tariffavtalene for arbeiderforetak 
og angår derfor også medlemmene i andre forbund som har tariff
avtale med slike foretak. 

1. Spørsmålet om mekling var oppe på Kongressen i 1957 i for
bindelse med et forslag fra Arbeiderpartiets Presseforbund. 

K o n  g r e  s s e n  v e d  t o k  d a :  Kongressen gir sin tilslut
ning til at mekling foretas når en av partene ønsker det. 

Sekretariatet viser til dette vedtak. 
2. Når det gjelder spørsmålet om retten til å si opp del I i tariff

avtalene om arbeiderforetak, finner Sekretariatet det vanske
lig å innføre en ordning hvoretter et av fagforbundene alene 
skal kunne si opp denne del av avtalen. 

Punkt 1 enstemmig vedtatt. 

Punkt 2 mot 1 stemme (O. TotIand) som stemte for Forbundets 
forslag. 

Vernespørsmål. 

NORSK JERN- OG METALLARBEIDERFORBUND 

Avd. 1 43 , Mo i Rana, foreslår: 
.LO's kongress 1 969 henstiller til Sekretariatet å arbeide for at fagbe

vegelsen blir aktivisert i kampen mot arbeidsulykker og helseskader på 
arbeidsplassene. 

Klubbstyret ved AlS Norsk Jernverk, Mo i Rana, vil i den anledning 
foreslå fØlgende: 

1. De enkelte forbund oppfordres til å opprette spesielle avtaler i sine 
overenskomster om effektivisering av vernearbeidet innenfor sitt virke
område. 

2. I denne forbindelse må forbundene sørge for å få inn bestemmelser om 
godtgjØrelse for tillitsmenn i vernesaker, på like fot med bestemmelsene 
i Hovedavtalens kap. 4, punkt 2, vedrØrende lØnn til de ordinære til
litsmenn. 

I de bedrifter der forholdene tilsier det, bØr det ansettes spesielle til
litsmenn (verneombud) på halv- eller heldagsstilling, for å kunne ivareta 
arbeidernes interesser og lovens bestemmelser. 

3. I avtalen om arbeidsstudier mellom LO og NAF må det tas inn bestem
melser om avholdelse av Arbeidervernlovens § 5 vedrØrende .Sikring 
av sunne og trygge arbeidsvilkår. ved bruk av såvel metode- som 
akkordstudier på arbeidsplassene. 

Dette for at arbeiderne blir beskyttet etter loven ved bruk av slike 
studier. 

4. Forbundene må bestrebe seg på mer og bedre opplysninger, samt skole
ring av tillitsmenn i vernesaker, for at de kan bli i stand til å ivareta 
de bestemmelser som en har i h. h. t. loven på dette område. 
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5 .  L O  m å  påvirke våre skolemyndigheter så en p å  utdannelsessektoren 
innen hØyskoler, yrkesskoler 0. 1. får en planmessig undervisning i 
helse- og vernesaker for dem som går på disse skoler og siden kommer 
ut i arbeidslivet. 

6. Videre bØr LO henstille til myndighetene at de moderne opplysnings
media, som radio og fjernsyn, blir tatt i bruk i opplysningsarbeidet 
mot arbeidsulykker og helseskader på arbeidsplassene.> 

M o t i v e r i n g :  

En detaljert motivering for forslaget skulle være unØdvendig, da 
alle kjenner til at det i vårt land blir ca. 1 000 invalider pr. år på 
grunn av skader i arbeidslivet, og at det dØr mellom 120 og 150  
mennesker pr .  år  av samme grunn. Som fØlge av dette taper sam
funnet en halv milliard kroner pr. år. 

Når en da vet at sorg og smerte ikke kan erstattes med penger, 
må det være en av fagbevegelsens primære oppgaver i de kommende 
år å sette alt inn på å arbeide for et forebyggende arbeid på denne 
sektoren. 

FØrst når det lykkes å finne fram til en form for effektiv «aktivi-
sering» av alle som dette angår, kan man regne med å nærme seg 
målet for alvor. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget tiltres. 

Fra Sekretariatet: 

Forslaget sendes til Sekretariatet. 

Kursvirksomhet. 

NORSK KOMMUNEFORBUND 

Avd. 1 23, Sykehusenes Personalforening, Bergen, foreslår : 
. Fagbevegelsen må engasj ere seg mer i den sosiale sektor med hensyn til 

de av våre fagbevegelseskamerater som blir påfØrt skader i arbeidslivet. 
Likeledes må AOF ha kurser for attfØring til disse av våre kamerater.> 

M o t i v e r i n g : 

Mange av våre kamerater blir påfØrt skader i arbeidslivet. En 
del får sykdom, det være seg slagtilfelle eller andre ting som gjør 
dem arbeidsufØre. 

Så vidt vi vet så fristempler vi medlemsboken og har gjort vårt. 
Fagbevegelsen må få et organ som kan fØlge opp våre medlem

mer i slike tilfelle, slik at de får sine rettmessige trygder etc. Vi 
har inntrykk av at her somles meget i disse saker, konsentrerer 

2 1 2  



seg mer i bagateller om litt ufullstendige opplysninger enn om 
selve resultatet av skadene eller selve sykdommen. 

Det var også en tanke at AOF kunne komme mer med i att
fØringssektoren slik at fagbevegelsen også kunne gjøre seg gjel
dende med å fØre medlemmet tilbake til arbeidslivet. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundsstyret oversender forslaget. 

NORSK NÆRINGS- OG NYTELSESMIDDELARBEIDER
FORBUND 

Avd. 79, Melbu, foreslår : 
. Avdelingen vil fremme forslag til LO's kongress om å ta hele LO's kurs

virksomhet i landsdelen opp til vurdering når det gjelder utdanning av 
tillitsmenn innen de ulike avdelinger og arbeidsplasser. Forslaget omfatter 
at det må bli nedsatt en komite med representanter fra de enkelte forbund, 
med sikte på å framlegge planer og forslag om opprettelse og anskaffelse 
av et permanent skolesenter i LO's regi, for utdanning av tillitsmenn p 
et sentralt sted i Nord-Norge, snarest . •  

M o t i v e r i n g : 

Begrunnelsen for forslaget er at vår avdeling sammen med an
dre ulike avdelinger mener å spore en katastrofal mangel i nær
meste framtid på skolerte, dyktige tillitsmenn, så vel på arbeids
plassen som i avdelingens arbeid ( administrasjonen) ,  særlig blant 
de unge medlemmer. Man merker seg også en synkende interesse 
blant disse, og også blant eldre medlemmer for å ta opp arbeidet 
etter de gamle tillitsmenn etter hvert som disse legger opp arbei
det i fagorganisasjonen. Denne utvikling mener vi er den største, 
eller en av de store farene for LO's framtid. 

Vi mener også at kursvirksomheten i sin nåværende form med 
avholdelse på hoteller og turistsentra faller LO og forbundene for 
dyrt, sett i forhold til antall deltakere pr. år, enn hvis det ble an
skaffet og drevet en fast skole i landsdelen, med kursvirksomhet 
hele året. 

Forbundsstyrets innstilling: 

LO tar saken opp til vurdering ut fra praktiske så vel som Øko
nomiske hensyn. 

Nr. 6 1 1  

Fra Sekretariatet: Nr. 612  

Forslaget fra avd. 79, Melbu, sendes komiteen som utreder spØrs-
målet om arbeiderbevegelsens skoler. 
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Nr. 614 

Nordlandsbanen. 

NORSK JERNBANEFORBUND 

.Vi tillater oss med dette å oversende fØlgende forslag fra Narvik distriks
organisasjon: 

Norsk Jernbaneforbunds 50. landsmØte gir sin tilslutning til kravet fra 
kommunale og fylkeskommunale myndigheter om viderefØring av Nord
landsbanen. 

Motivering: 

En effektiv utbygging av næringsgrunnlaget i våre nordligste fylker be
tinger tidsmessige kommunikasjoner. 

ViderefØring av Nordlandsbanen vil gi landsdelen en tidsmessig stambane
kommunikasjon som ikke vil kunne oppveies av landveistransport på E 6. 

En slik utbygging av stambanen vil også legge forholdene til rette for en 
reell distriktsutbygging. 

Forslaget med motivering ble enstemmig vedtatt, og en vil be om at for
slaget tas opp på landsmØtets dagsorden . •  

Landsstyret uttaler: 

Ovennevnte forslag forelå også til behandling på landsmøtet 1 965. 
I landsstyrets uttalelse ble det den gang vist til de retningslinjer 
som er fastlagt i Statsbanenes moderniserings- og rasjonaliserings
plan vedrØrende utviklingsarbeidet ved Statsbanene, herunder un
dersøkelser og/eller anlegg av nye baner i årene framover. 

I forbindelse med saken om Nordlandsbanens viderefØring fra 
Fauske har Hovedstyret satt i gang tekniske underSØkelser og Øko
nomiske beregninger over hva det vil koste å anlegge jernbane med 
tilknytning til Ofotbanen. Etter de opplysninger som foreligger vil 
ventelig disse arbeider være avsluttet i lØpet av inneværende år. 

Landsstyret innstiller: 

Forslag nr. 27 oversendes landsstyret og fremmes for Samferdsels
departementet. 

LandsmØtets vedtak: 

Landsstyrets innstilling enstemmig vedtatt. Forslaget oversendes 
Landsorganisasjonens kongress 1 969. 

Fra Sekretariatet: 

Forslaget sendes Samferdselsdepartementet og DNA's stortings
gruppe. 
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Lønnsstatistikk. 

Norsk Hotell- og Restaurant-Arbeider-Forbund tillater seg å 
framsette for Kongressen fØlgende forslag: 

-LØnnsstatistikk for LO's medlemmer utarbeides for tiden bare :for indu
stri- og håndverksgrupper og kommer med i Statistisk Sentralbyrås kvartals
vise rapporter. 

Fagkongressen finner det påkrevd at Finansdepartementet stiller de nØd
vendige midler til disposisjon for Statistisk Sentralbyrå, som derved kan 
oppta arbeidet med lØnnstelling for de fagområder som til nå ikke er med
tatt i de kvartalsvise oppgaver. 

Arbeidslivets parter må ha berettiget krav på å få utredningsmateriell 
utarbeidet, som grunnlag for de inntektsforhandlinger som finner sted.-

M o t i v e r i n g : 

Hotell- og restaurantfaget er et av de fag som i dag ikke har 
offisiell lØnnsstatistikk. 

Gjennom de senere år har Norsk Hotell- og Restaurant-Arbeider
Forbund rettet henvendelser til Statistisk Sentralbyrå og Lands
organisasjonen i Norge om det sterke behov det er for å ha en 
tilnærmelsesvis a jour statistikk, for til enhver tid å kunne fØlge 
lØnnsutviklingen. 

I 1955 tok forbundet opp med Landsorganisasjonens Økonomiske 
kontor og byrået en henvendelse om å få en slik utarbeidelse på 
samme grunnlag som for inudustrien og håndverksfagene. Man 
orienterte byrået om at det i Sverige er utarbeidet lØpende stati
stikk for denne bransjen gjennom Sosialstyrelsens Utrednings
byrå. 

Henvendelsen var negativ, idet byrået ikke hadde fått midler 
til disposisjon for slikt arbeid som kunne gjelde denne bransjen. 

Saken ble opptatt på nytt i 1 956. Da svarte Finansdepartemen
tet at «spØrsmålet om å utvide den offisielle lØnnsstatistikk til 
også å omfatte funksjonærer, for tiden er under overveielse i dette 
departement» .  

Man har senere ikke hØrt hva denne overeveieise har  fØrt til. 
I 1964 ble saken igjen opptatt, men den er ennå ikke besvart. 
Norsk Arbeidsgiverforening utarbeider en lØnnsstatistikk 1 -

en - gang i året i desember måned, og denne foreligger fØrst i 
oktober/november året etter, og blir da stilt til rådighet også for 
vårt forbund. 

Forbundet er av de foran nevnte grunner stilt overfor en nær
mest umulig situasjon ved tariffoppgjØrene, fordi det ikke finnes 
en ajour-fØrt statistikk fra offisielt hold. Man anmoder derfor 
Kongressen om tilslutning til forslaget. 
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Nr. 617 
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Nr. 619 

Nr. 620 

SAMORGANISASJONENE 

Den faglige Samorganisasjon i Bergen foreslår : 
.LO's kongress, mai 1969, vil be det nyvalgte sekretariat om i samråd med 

Samarbeidskomiteen mellom LO og DNA å forsØke utredet og fremmet 
konkrete forslag når det gjelder: 

inntektsfordelingen i samfunnet, må Statistisk Sentralbyrå kunne fram
legge en statistisk oversikt for de såkalte frie yrker - i likhet med den 
statistiske oversikt som foreligger for lØnnstakerne i vårt land . • 

Fra Sekretariatet: 

Når det gjelder forslag nr. 615 så er saken allerede tatt opp med 
myndighetene. Kongressen er enig i forbundets forslag. 

Forslag nr. 616 sendes Sekretariatet. 

Streikefond og streikebidrag. 

NORSK JERN OG METALLARBEIDERFORBUND 

Avd. 1 43, Mo i Rana, foreslår : 
.Behovet for en sterk og enhetlig fagorganisasjon er i dag minst like stort 

som tidligere. Etter hvert som klassemotsetningene Øker, hvilket er uunn
gåelig, vil også behovet for en sterk og enhetlig fagbevegelse Øke. På denne 
bakgrunn anser vi kravet om å gjenopprette LO som en effektiv kamp
organisasjon som hØyst berettiget og oppfordrer ledelsen i LO til snarest å 
gå i gang med dette arbeidet. 

Vi understreker at dette innebærer at streikefond ene og stØrrelsen på 
streikebidragene må radikalt og omgående forhØyes. 

LO skal være en press- og kamporganisasjon for lØnnsmottakerne . •  

Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundet vil arbeide for at fagbevegelsen har størst mulige Øko
nomiske ressurser til å møte situasjoner og vil arbeide for at kon
tingenten til Landsorganisasjonen og forbundet blir fastsatt med 
dette mål for øyet. 

Fra Sekretariatet: 

Prinsippet i forslaget fra Jern- og Metall's forbundsstyre tiltres. 
Det må være et mål for alle forbund å skaffe seg en økonomi som 
kan bidra til  å styrke fagbevegelsens beredskap. 

Behandling av prinsipielle saker. 

NORSK KJEMISK INDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 48, HerØya, foreslår : 
.At saker av prinsipiell art bØr ut til medlemmene til behandling fØr 

endelig vedtak fattes av de instanser som har avgjØrende myndighet.. 
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M o t i v e r i n g : 

Det viser seg at gjennomfØringen av prinsipielle vedtak ofte 
møter store problemer i avdelingene. Det kan av den grunn synes 
som om det er blitt en stor avstand mellom de valgte tillitsmenn og 
medlemmene. Vi tror at vi vel kunne bØte på dette ved at med
lemmene fikk seg forelagt sakene til uttalelse fØr de settes ut i 
livet. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Saken er behandlet på vårt landsmØte i 1 968 og ble vedtatt med 
stort flertall og er inntatt i forbundets vedtekter. 

Sammensetning av forhandlingsdelegasjoner. 

NORSK JERN- OG METALLARBEIDERFORBUND 

Avd. 5 7, Haugesund, foreslår: 
.Avdelingen vil foreslå overfor forbundet at fØlgende forslag blir tatt 

opp på LO-kongressen 1969: 

Avdelingen har merket seg i lengre tid sammensetningen av forhand
lingsdelegasjonen fra LO under tariffrevisjonene og revisjon av Hoved
avtalen, og er ikke enig i denne. 

Avdelingen vil foreslå at sammensetningen blir: 50 prosent av delega
sjonen utpekes av LO, de Øvrige 50 prosent fra medlemmene . • 

M o t i v e r i n g : 

Ved reVISJon på forbundsplan blir forhandlingsdelegasjonene i 
regelen sammensatt av administrasjonen og medlemmer fra for
bundet. Det er derfor rimelig at også medlemmer blir engasjert i 
LO's forhandlingsdelegasjoner. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget søkes innarbeidet i forbindelse med forslagene til revi
sjon av Hovedavtalen. 

Fra Sekretariatet: 

Forslaget kan ikke tiltres. 

Tillitsmennenes lønninger. 

NORSK JERN- OG METALLARBEIDERFORBUND 

Avd. 1 43, Mo i Rana, foreslår : 
. LO's og forbundenes styrer får justert sine lØnninger i takt med arbei

dernes lØnnsjusteringer . •  
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Nr. 626 

Nr. 627 

Nr. 628 

Nr. 629 

M o t i v e r i n g : 

Med dette forslaget har man ment å gi våre forhandlere ved 
tariffoppgjØr en mer direkte interesse i å oppnå bedre forhand
lingsresultater. 

Forbundsstyrets innstilling: 

Vi kjenner ikke til at tillitsmenn som forhandlere har vurdert 
egne Økonomiske interesser i forbindelse med sitt arbeid som til
litsmann i fagbevegelsen. 

Fra S�kretariatet: 

Det vises til LO's vedtekter § 9, punkt 4. 

Retten til å bruke arbeidskamp. 

NORSK JERN- OG METALLARBEIDERFORBUND 

Avd. 55, KragerØ, foreslår: 
« Landsorganisasjonen må ta opp til vurdering retten til å bruke arbeids

kamp som middel på den enkelte arbeidsplass, da vi mener at klubben i 
mange tilfelle har størst mulighet for å vurdere dette, men at forbundet 
gjøres oppmerksom på forholdet i god tid. Det må ikke gis anledning til 
slike aksjoner så lenge forhandlinger pågår. LO må også ta opp spØrs
målet om tvungen lØnnsnemnd med sikte på å få en lov som beskytter 
lØnnsmottakerne mot dette.> 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget innebærer at en må gå vekk fra landsomfattende kol
lektive avtaler og forbundsstyret kan ikke tiltre dette forslaget. 

Fra Sekretariatet: 

Kongressen tiltrer innstillingen fra forbundsstyret Norsk Jern
og Metallarbeiderforbund. 

Medlemskapets egenverdi. 

NORSK KOMMUNEFORBUND 

Samarbeidskomiteen i Nordland foreslår : 
«Det henstilles at det må bli overveid og søkt satt i verk tiltak for å 

styrke egenverdien av et medlemskap i fagforbund tilsluttet Landsorgani
sasjonen.> 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget oversendes. 
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Sommertid. 

NORSK TREINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Moi Trearbeiderforening foreslår : 
-Moi Trearbeiderforening foreslår at Landsorganisasjonens kongress går 

inn for at det igjen blir innfØrt sommertid i Norge, og om mulig slik at 
den gjelder for hele året . •  

Forbundsstyrets innstiLling: 

Forslaget anbefales av forbundsstyret med 5 mot 2 stemmer. 

Fra Sekretariatet: 

Etter vedtak i LO's Representantskapsmøte 10. desember 1 968 
er spørsmålet om sommertid sendt forbundene til uttalelse. 

Retten til arbeid. 

NORSK JERN- OG METALLARBEIDERFORBUND 

Avd. 1 43, Mo i Rana, foreslår : 
-I forbindelse med sysselsettingssituasjonen i framtiden og strukturrasjo

naliseringen i samfunnet, vil LO-kongressen overfor Regj eringen uttale 
fØlgende: 

Retten til arbeid for alle norske borgere lovfestes. 
I denne forbindelse må de offentlige arbeidsformidlinger utbygges kraftig, 

og voksenopplæringen gis en atskillig større prioritering enn hva tilfellet 
er i dag . • 

Fra Sekretariatet: 

Det vises til Grunnlovens § 1 10 ( vedtatt 16. november 1954) 
sålydende: 

«Det paaligger Statens Myndigheter at lægge Forholdene til 
Rette for at ethvert arbeidsdygtigt Menneske kan skaffe seg Ud
komme ved sit Arbeide.» 

For øvrig må forslaget sees i sammenheng med: Sysselsetting 
og arbeidskraftpoIitikken. 

Forholdet mellom arbeidere og funksjonærer. 

SAMORGANISASJONENE 

Den faglige Samorganisasjon i Bergen, foreslår : 
-LO's kongress, mai 1969, vil be det nyvalgte sekretariat om i samråd med 

Samarbeidskomiteen mellom LO og DNA å forsØke utredet og fremmet 
konkrete forslag når det gjelder: 

Normalisering av arbeidstidsrytmen mellom arbeidere og funksjonærer .• 
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NORSK JERN- OG METALLARBEIDERFORBUND 

Avd. 38, Kristiansand, foreslår : 
-LO må overfor de politiske myndigheter kreve sosial likestilling.' 

M o t i v e r i n g : 

Den norske arbeiderklasse kan ikke lenger være kjent med den 
sosiale ulikhet vi har i Norge. Stat, kommune og privat industri 
betaler sine funksjonærer lØnn under militærtjeneste, mens en van
lig lØnnsmottaker får noen lusne kroner. 

Har Norge råd til å betale disse grupper som Øker i antall fra år 
til år, så har vi også råd til å betale alle. 

Når det gjelder syketrygdordningen, må det være et absolutt krav 
at vi får samme vilkår som en funksjonær. 

På tjenestereiser må diettpengene være like for alle. Også lik ar
beidstid for alle. 

En må kort sagt viske ut alle skillelinjer i samfunnet. Dette må 
bli hovedpunkter i LO's handlingsprogram. 

NORSK TREINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Torpa Trearbeiderforening, foreslår : 
-Torpa Trearbeiderforening har i medlemsmØte 14. november 1968 en

stemmig vedtatt å foreslå for Fagkongressen at den gjør vedtak om at 
Landsorganisasjonen, i samarbeid med Arbeiderpartiet, må gjøre noe effek
tivt for å få utj evnet den klasseforskjell som fortsatt er til stede mellom 
tjenestemenn, funksjonærer og arbeidere. ' 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget tiltres. 
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